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 بسم الله الرحمن الرحیم

 

بود که شنیده می شد آقای احمدی نژاد به عنوان پیروز انتخابات ترکیب  88اواخر مرداد  .1

بندی خاصی  رتخانه جمعاما در مورد سه یا چهار وزا خود را مشخص کرده استکابینه جدید 

رفت.  بازرگانی( باید به وزارت نفت می آقای سید مسعود میرکاظمی )وزیر وقت وجود نداشت.

 آندر . فردای آن روز به شما پیشنهاد وزارت بازرگانی داده شد .مشخص نبود ولی جایگزین وی

 ؟ اتفاقات آن روز را به خاطر دارید یس کل سازمان توسعه تجارت بودید.زمان ری

 در دفتر تجارت توسعه سازمان سابق رییس خسروتاج مجتبی در یک روز گرم تابستانی آقای حدی به یاد دارم. تا، بله

 بود، تر داغ چیز همه از انتخابات بحث محافل آن روزها، از بسیاری مثل ،در جمع دو نفره ما بود.ن م مانهمسازمان 

 رییس دفتر از و بود صبح 10 ساعت زد، زنگ تلفن که بود اثنا همین در بود. آن حواشی و آرا نتایج باره در هم ما گفتگوی

  به نهاد ریاست جمهوری بروم.  فرصت اولین درهمان روز  کهتماس داشتند. دفتر ایشان از من خواستند  جمهوری

 دهم دولت بازرگانی وزیر مورد درلذا  ،بود و در کار خودش موفق بود نهم دولتبازرگانی در  وزیر میرکاظمی آقای از آنجا که

 طور به شد برود نفت وزارتقرار شد ایشان به  وقتی اما .آمد نمی میان به سخنی دیگری کس از و بود مطرح ایشان نام فقط

 . کردند می مطرح بازرگانی وزارت برای را فرد دیگری باید طبیعی

از آنجا  .گفتم اوبه ای  نکتهکه چند جمله به خاطر دارم  خسروتاج آقای با گفتگو اواخر درقبل از خداحافظی از مهمانم یعنی 

با توجه به شرایط کشور و اینکه هر ناآرامی ممکن  خواستم ویاز هم از بنوعی به نتایج انتخابات انتقاد داشت، من  اوکه 

بیانجامد، از همفکران و دوستانشان بخواهد که شرایط خاص کشور را درک کرده و مسیر تندرویی در  بدتری است به ناامنی

 جمهوری که ستیمه شرایطی دردانستیم  همه ما می مخالفتها را آرامتر کرده و از کانالهای قانونی اعتراضها دنبال شود.

 و همدلی دارند نیاز آن به ایران همه از بیشتر آنچه که منتظرند اوضاع کشور آشفته شود لذا دارد مخالفینی دنیا در اسلامی

منجر شود که در آنصورت  خیابانی ممکن است بتدریج به اعتراضات ،آرا نتایج با مخالفت تداوم بگومگوها در و است وحدت

ا کشیده نشده بود، به خیابانه 88نتایج انتخابات درباره  اعتراضها تا آن روز هنوز البته .خواهد رسید آسیب ملت و کشور به

 .ولیکن بعدها متاسفانه شاهد رویدادهای ناخوشایندی بودیم

 

غرور ، در مسیر حرکت به سمت نهاد ریاست جمهوری چه احساسی با شما همراه بود ؟  .2

 ؟اضطراب یا نگرانی؟ کدامیک

 ،تماس این از قبل یکی دو روز داشتم کهیاد  به یعنی .غیر منتظره بودبرایم و نه کاملا این تماس تا حدی طبیعی است که 

اشاره کوتاهی به  ایشان .کردیم داشتم و در مورد موضوعات مختلف با هم گفتگو می میرکاظمی آقایبا در تماسی که 

و احتمالا بعنوان وزیر انتخاب وی برای وزارت نفت نهایی نشده،  گفت کرد و وزرای کابینه جدید گزینشآخرین وضعیت 
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)معاون بازرگانی داخلی دولت  مفتح آقای شما ودر مورد شود. اما درلابلای کلامش گفت  بازرگانی به مجلس معرفی می

 دیدگاه دارای غضنفری آقای ام که کردند. ایشان ادامه داد که گفته و چند نفر دیگر برای وزرات بازرگانی پرس و جو مینهم( 

 .را دارد داخلی بازرگانیهم تجربه  مفتح آقای و است خارجی بازرگانی و تجربه

 میدان در)جمهوری  ریاست نهاد تا (المللی محوطه نمایشگاه بین در) سازمان از جمهوری ریاست نهاد رسیدن به مسیر در

اول  شد. می روبرو آن با من مشابه شرایط در فردی هر طبیعی طور به شاید که بود همراه من بامتضاد  احساس دو (پاستور

 و بنفس اعتماد حسدارای  بنابراین ،ما هبود ام موفق قبلی مسئولیت در من به آن معناست که فراخواندن من این اینکه

احساس اول  عکس دومم احساسداشتم یعنی و ترس نسبت به گذشته کاریم بودم. در عین حال نوعی نگرانی  رضایتمندی

مقابل بیم از شکست و ناتوانی در انجام درست  بودند: اعتماد به نفس کامل در دو احساس متضاد در درونم در ستیز بود.

خستگی مفرط بخاطر چهار سال کار طاقت فرسای گذشته  :کنم اضافهکارها. البته باید به این دو احساس نکته دیگری هم 

 ستراحت.به یک دوره طولانی او نیاز وافر 

 

 تجارت توسعه سازمان در کار دانشگاه به چهارسال استاد در جایگاه بود روزی اگر  قرار .3

 عمده نژاد احمدی آقای دولت که ؟ در موقعیتیدادید به خودتان چه نمره ای میبدهید  نمره

داد به نظر می رسد  می سوق بازده زود مشاغل و مهر مسکن ، فقرا سمت به را خود فعالیت

   ؟نبود ای ساده برای شما کار گیرد می بر در را بزرگ بنگاههای که صادرات موضوع به پرداختن

حوزه مختلف بطور بنیادی کار کرده و  ینچنددر  سال چهار در آن کردیم، کار فشرده خیلی تجارت توسعه سازمان در ما

  کردیم. ایجاد تغییرات در خوری

ای  است ولیکن ابعاد فرهنگی و اجتماعی گسترده اقتصادیصرفا  ظاهر به موضوعیدرحالیکه  ،غیرنفتی صادرات اینکه اول

دارد و ما کارهای فراوانی برای این ابعاد بظاهر ناپیدا انجام دادیم. یعنی صادارت را از اینکه یک موضوع دم دستی و شاید 

 ناپسند باشد به یک امر مهم، با اولویت و جهادگونه تبدیل کردیم. 

 منتشر صادرات درباره مقاله و مجله کتاب، ازمتنوعی  بسیار های مجموعه مدت این در یعنی؛ کردیم برخورد علمی آن با دوم

 جهانی سازمان المللی و نحوه فتح بازارها و ماندگاری در آنها را آموزش دادیم. همچنین در مورد قواعد کرده و بازارهای بین

  آموزش بسیاری دادیم. تجارت

رسانی بکار  توانمندی فناوری اطلاعات و ارتباطات را هم برای فرایندهای کاری سازمان و هم برای اطلاع اینکه سوم

گرفتیم. یعنی تعدادی زیادی سامانه همچون ثبتارش، یارانش، نمونش و امثال آن را ایجاد کرده و بکار گرفتیم و نهایتا همه 

 زمینه در ای گسترده ش مستقر کردیم. یعنی فضای اطلاعاتی و عملیاتی مدرن ونوآوریهای خود را در ساختمانی با نام فناور

  .کردیم ایجاد صادرات اطلاعات
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با اخذ مصوبات گوناگون از دولت، پرداخت جوایز و مشوقهای صادراتی، تبدیل سازمان به خانه دوم  اینکه چهارم

رج از کشور، کمک به تشکیل تشکلهای صادراتی و سیونهای مشترک خاگان، همراه کردن آنان در تمامی کمیصادرکنند

 شدند.  امیدواربیش ار گذشته  صادرکنندگانمیدان دادن به بخش خصوصی، عملا 

یکپارچکی  به برد می رنج کاری فرهنگ پراکندگی از که را تجارت توسعه سازمان انسانی نیروی تلاش کردیم اینکه پنجم

ع مهم شده بود و بعضا در ضومویک  مقامات همه ذهن در را صادرات موضوعدست آخر  و رساندیمو قوام سازمانی ب

 از غیرنفتی شد. یعنی مفهوم و نقش صادرات ه میی رییس جمهور به آن اشاراه مقام معظم رهبری و در مصاحبه فرمایشات

   .آمد متن به حاشیه

و انصافا در  میلیارد دلار برسد. 36د دلار به حدود میلیار 7از حدود غیرنفتی باعث شد صادرات  های ما و دیگرانتلاش نتیجه

 رییس جمهور و وزیر بازرگانی پشتیبان ما بودند. همه همکاران و دستگاهها و بوِیژههمه این تلاشها 

 17 یا 16 از بیشتر تیم مانمره  بالطبع کردم می تصور  بودم، راضیالعاده  عملکرد انجام شده فوق از که وجودی با موقع آن در

  نمره که دارم باور کنم می مقایسهبعد و قبل را  شرایط و کنم می نگاه گذشته به که سالها بعد این روزها، اما .بود نخواهد

توسعه مراجعه برای جواب کامل این سوال، به خاطرات اینجانب در سازمان  کنم . پیشنهاد میبود 20 تا 19 تیم ما عملکرد

 مراجعه کنید.

 

مصاحبه ای آیا ؟ دیدار داشتید چه کسی بود کهی اولین کسبا ریاست جمهوری نهاد در  .4

 ؟ با شما انجام شدهم 

 یکی ازایشان به من گفت که شما  دا دیداری با آقای سعیدلو داشتم.، ابت رفتمریاست جمهوری نهاد به همانروز  11 ساعت
و ام را بنویسم  ی هم هستند. از من خواست تا برنامهدیگرانامزدهای دامه داد البته و ا هستیوزارت بازرگانی کاندیداهای 

آیم. ایشان تاکید داشت  به ایشان گفتم فرصتی به من بدهید تا بیشتر فکر کنم. اگر نظرم مثبت بود با برنامه می ه کنم.ارائ
نوشتن برنامه تعجیل کنم. گیری و  اند لذا از من خواست در تصمیم که زمان زیادی نداریم و تقریبا همه وزرا انتخاب شده

 هایت را بده و بعدا تفصیل آنها را بیان کن. تر هم کرد و گفت فعلا سرفصل برنامه حتی کار را ساده
 

جواب نهایی مثبت یا منفی را نگفتید و تصمیم را به آینده واگذار  ،چرا همان موقع .5

 کردید؟

آن تماس از هفته قبل یک ام را  راستش من خیلی آمادگی پذیرش پست جدید نداشتم. به یاد دارم تمام وسایل شخصی

و این موضوع را همه  تلفنی، جمع و جور کرده بودم و آنها را به خانه و دانشگاه منتقل کرده بودم. من آماده خداحافظی بودم

بعد از بازگشت از کنم. رد کلا یا  که آیا پیشنها را قبول کنم وو رفته بودم دانستند. حالا حسابی به فکر فر نزدیکانم می

کردم وارد گفتگو شدم.  شناختم و در شرایط سخت با آنها مشورت می تعداد زیادی از دوستانی که می با پاستور به سازمان،

 زمانمی گفتند:  ،یش از حد منر همه این بود که این فرصتی است برای خدمت. و در جواب خستگی بدون استثناء نظب
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این پست را بپذیری با دست  شدند و اگر یادآور می ام در سازمان را آنها مرتبا موفقیتهای گذشته ستراحت بسیار است!برای ا

 کشور برسی.به تمام آرزوهای خود در حوزه توسعه صادرات غیرنفتی  توانی بازتری می

های خود را به  ها و شنیده هیچ راهی برای آن نمی شناختم. بهرحال همه گفتهراضی کردن خانواده، تنها فرایندی بود که 

کنم  م میام اما اگر شما مخالفت کنید منهم فردا اعلا اعضای خانواده گفتم و اعلام کردم هرچند من به پذیرش راضی شده

و تصمیم نهایی را به خودم سپردم. در یک که آمادگی ندارم. نهایتا آنها نظر شدیدا مخالف خود را به رای ممتنع تغییر دادند 

 را بپذیرم.جدید شب پر از کلنجار فکری، نهایتا تصمیم گرفتم کار 

 

د. در جلسه بعدی در پاستور چه جمهوری رفتی خب با این حساب شما به دفتر ریاست .6

 گذشت؟

ای با  مصاحبه ام را دیدند و رنامهب( ییس دفتر رییس جمهوری بودبعد آقایان سعیدلو و شیخ الاسلام )که آن زمان ردر جلسه 

 کالاها و خدمات.و تنظیم بازار  غیرنفتیصادرات توسعه  :دو اولویت دارمگفتم که در این گفتگو  .من داشتند

آقای شیخ الاسلام اشاره به بازار انتقاد داشتیم.  گذشتهبازار را جدی بگیرید چرا ما در زمان  موضوعآقای سعیدلو می گفت 

 درات بود.بر صاهم 

ارهای بهبود اقتصاد و تولید به من گفت راهکالاسلام  آقای شیخ ،دولتجلسه در یک روز  ،سه سال بعدبه یاد دارم حدود 

باید صادرات را افزایش دهیم زیرا و یادآوری کرد که  گفتی ات و در مصاحبهروز انتخاب هایی است که شما در مصاحبه همان

من خوشش آمده ولی روز مصاحبه های  ن روز فهمیدم که ایشان از برنامهآ نباید تغییر داد. راه توسعه همان است و مسیر را

 .بودبیان نکرده 

اما نگران هستیم که شما نتوانی بخش تنظیم  .نگرانی نداریم از این بابتآقای سعیدلو گفت بخش صادرات را قبول دارم و 

   .بازار را جمع کنید

  

هم ملاقات  رییس جمهورشخص با آیا  یس جمهوربا اعضای دفتر ریی از  مصاحبه بعد .7

 ؟  داشتید

بود. در صف نماز آقای احمدی نژاد  رسیدیم که به جماعت ادا شد.نماز ظهر و عصر این مصاحبه به وقت ادان و . بعد از بله

آماده هستی این کار را قبول  آیا پرسید: ایشان با خوشرویی ،ز کمی احوالپرسیا بعد من خواست که به دفتر ایشان بروم.از او 

ایشان  م و از آن دفاع کردم.دام را دا گفتم: بله. برنامهی؟ همکارانم صحبت کردبا  : آیا؟ پاسخ من هم مثبت بود . پرسیدکنید

و صمیمی بود و خیلی دوستانه ما ی کنم. گفتگو ن هم سرفرصت با شما صحبت میباید تلاش خود را بکنی و م :گفت

که  کنندای امضا  نامه میثاقهر یک از وزرا باید همراه با سوالات فنی و یا شروط خاصی نبود. البته از قبل می دانستم 

 المال بود. بیشترین تاکیدش بر پاکدستی و حفظ بیت
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نژاد از چه زمانی بود و چرا شما را به عنوان کاندیدای  آشنایی شما با آقای احمدی .8

 ازرگانی در دولت دهم معرفی کردند؟ وزارت ب

گردد که وی در انجمن اسلامی دانشگاه علم و صنعت به عنوان یک  مینژاد به زمانی بر آغاز آشنایی بنده با دکتر احمدی

با ورود به دانشگاه علم و صنعت به عنوان نیروی جدید وارد انجمن اسلامی  58  نیروی قدیمی حضور داشت و من در سال

شدند. این همکاری تا  . بطور طبیعی اعضای انجمن در جلسات مختلف حضور داشتند و با هم بیشتر آشنا میشده بودم

تعطیلی دانشگاهها که تحت عنوان انقلاب فرهنگی رخ داد، ادامه داشت. با شروع انقلاب فرهنگی، دانشگاهها تعطیل شد و 

هرستان زادگاهم، الیگودرز، بازگشتم و به این دلیل ارتباط من این تعطیلی حدودا سه سال ادامه داشت. در این مدت من به ش

نژاد قطع شد. هرچند در شهرستان هم با نیروهای مذهبی در جهاد  و از جمله دکتر احمدیاسلامی با دوستانم در انجمن 

دیگر را همو  با جمع دانشگاهی یکی نبودند ،کردم اما این جمع سازندگی، سپاه و بسیج در ارتباط بوده و همکاری می

را ملاقات کردیم. البته این  یکدیگرام در دانشگاه و انجمن، ما مجدد  شناختند. با بازگشایی دانشگاهها، و حضور دوباره نمی

 آشناییها مربوط به دوران دانشجویی بود که طی آن، دوستی ما به صورت محدود در این دوران شکل گرفت. 

ایان رساندم، برای ادامه تحصیل در مقطع کارشناسی ارشد به دانشگاه امیرکبیر رفتم و بعد از اینکه دوره کارشناسی را به پ

پس از آن بعنوان عضو هیات علمی در دانشگاه علم و صنعت استخدام شده و مجددا به دانشگاه خودم بازگشته و در جمع 

الیا شده و پس از بازگشت به ایران همزمان با دوستانم قرار گرفتم. بعد از آن برای ادامه تحصیل در مقطع دکترا، روانه استر

 ریاست جمهوری سیدمحمد خاتمی، بصورت تمام وقت در دانشگاه علم و صنعت مستقر شدم. 

در آن زمان، مدیریت ارشد و برخی از مدیران میانی دانشگاه مطابق با شرایط آن ایام اصطلاحا از جناح اصلاح طلبها بودند و 

ی، چالشهایی با گروه دیگر یعنی اصولگراها داشتند. بروز و ظهور این تعارضات در دو دانشکده بدلیل دیدگاهی و مدیریت

ای که من نیز عضو آن بودم و دانشکده عمران که دکتر احمدی نژاد عضو آن بود، بیشتر از سایر  صنایع یعنی دانشکده

شابهی داشتیم گرد هم آورده و عامل نزدیکی ما ها بود. بطور طبیعی چنین وضعیتی دوباره ما را که طیف فکری م دانشکده

 شده بود. این ارتباط ادامه داشت تا زمانی که دکتر احمدی نژاد به عنوان شهردار تهران انتخاب شد.

 

بعد از انتخاب وی به عنوان شهردار، باز هم ارتباط شما ادامه یافت و آیا پیشنهادی از  .9

 ان داشتید؟سوی ایشان برای احراز پست در شهرداری تهر

کردیم و به غیر از این، ارتباط خاص و نزدیکی با  خیر. در این دوران، تنها گاهی در مراسم نماز جمعه، همدیگر را ملاقات می

نژاد صرفا در مسیر فعالیتهای مشترک فرهنگی و سیاسی دوران  هم نداشتیم. تا قبل از این، آشنایی من و دکتر احمدی

 دانشگاه ختم می شد و ارتباط کاری بیشتری با هم نداشتیم. 
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، بنده از سوی دکتر میرکاظمی، وزیر بازرگانی 1384نژاد به عنوان رئیس جمهور در سال  البته بعد از انتخاب آقای احمدی

بازرگانی و رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران انتخاب شدم، و این آغاز دیگری برای دولت نهم، به عنوان معاون وزارت 

 همکاری میان ما بود.

 

ای بوده و تک تک  داشتید. ظاهرا جلسه د از معرفی به مجلس، بازهم ملاقاتآیا بع .11

 گرفتند.  کاندیداها عکس رسمی می

ای که برای  در اولین جلسهه بود و یکی و دو نفر مانده بودند. تیمش را چیدتقریبا همه آقای احمدی نژاد بله درست است. 

کرده  ریاست جمهوری برگزار شد مرا نیز دعوتدر سالن شهید بهشتی نهاد آشنایی تیم جدید وزرا و معاونین رییس جمهور 

در دیداهای پست وزارت از کانیک از هر بودند. گروهی از روابط عمومی در آنجا بودند که قبل از ورود افراد به آن جلسه، 

 گرفتند. میعکس رسمی  ،کنار پرچم کشورمان

 
 

 

 

 شد؟ روزهای قبل از رای اعتماد چطور سپری می .11

آماده برای خودم یک طرح حضور بنده به عنوان فردی که تجربه قبلی حضور در مجلس برای کسب رای اعتماد نداشتم، 

هایی بدهم  که هم جذاب باشد و هم وعده ای به گونهغاز کنم و چگونه به اتمام برسانم کردم. یعنی اینکه مطالبم را چگونه آ

و  "آرمانگرایی" ام ترکیبی از توسعه تجارت، برنامه اشته باشم. یعنی مثل تجربه سازمانکه قدرت اجرایی کردنش را د

عمل ها  تخانهبرای سایر وزار اهاکاندید دیگرنسبت به آنچه داشتم دقت زیادی باشد. در عین حال  "نگری واقعیت"

گیرنده خوبی باشم یعنی تا افرکردم تا  سعی میهر حال  به م.کرد می دقت آنها های در ادبیات گفتاری و واژه یعنی .کردند می

حدی با ساز و کارهای رای آوری در مجلس آشنا شوم؛ مثلا اینکه چگونه نطق خودم را بیان کنم و یا در کمیسیونها و 

مورد کار با مجلس اندک  آن موقع دانش من در خب البتهونها به چه نکاتی اشاره کنم که مرتبط با موضوع باشد. فراکسی

تجربیات مطمئن نبودم که اگر به این  بودم. البته کاملاکسب مهارت بدنبال  ،در کنار دانش شخصیبود. به همین دلیل، 

 م، نتیجه مثبت در جهت کسب رای اعتماد خواهد داشت یا خیر. ، عمل کنهایی که گرفته بودم ای و یا مشاوره دهمشاه

سال کار مداوم و سخت  4داد و آن این بود که چون از  رای اعتماد به من آرامش میایام در داشتم که حس خاصی  در کل

خواهد شد و اگر در سازمان توسعه تجارت ایران، خسته شده بودم، باورم این بود که اگر رای بیاورم زمینه خدمت فراهم 

ام برسم؛ بنابراین هر دو نتیجه برای من با خیر همراه بود. در واقع  توانم به زندگی شخصی اعتماد نمایندگان را جلب نکنم می

 است. برد -اصطلاح برد یه بهای، تلاش من یک بازی دو سر برنده  گمانم این بود که فارغ از هر نتیجه
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که واکنش برخی  گفتم سلامی پیش از رای اعتمادسیون اقتصادی مجلس شورای اخاطرم هست یک جمله بنده که در کمی

مثل نتیجه حضور در جبهه  از نمایندگان مجلس را در پی داشت و آن اینکه نتیجه حضور در مجلس برای کسب رای اعتماد

روزید. من در کمیسیون خطاب به اند اگر شهید شوید، پیروزید و اگر زنده هم برگردید، باز هم پی امام )ره( فرمودهاست که 

شوم و در غیر این صورت نیز، باز هم خیر  نمایندگان اعلام کردم که اگر بتوانم رای اعتماد آنها را کسب کنم خوشحال می

برای من همراه خواهد بود. حتی یکی از نمایندگان علت این حرف مرا جویا شد که در پاسخ به وی گفتم برای اینکه ادای 

ام در دانشگاه باز خواهم  ام و اگر مجلس نپذیرد، به کار اصلی ام را انجام داده باشم، وارد میدان شده ه و وظیفهتکلیف کرد

برای پذیرش پست بود، و مکررا ضمن  ام آمادگیکه برداشت آن نماینده از صحبت من، عدم بود  در حالیاین گشت. 

شدید. در  شما اگر آماده نیستید، نباید برای وزارت کاندید میمخالفت با سخنان من، بر این نکته پافشاری می کرد که 

! برخی از این خواهم نه به هر قیمتی کردم او را متوجه این نکته کنم که من پست را برای خدمت می میتلاش من حالیکه 

با مجلس ظاهرا فراتر از شد اعتماد به نفسم را در کار با مجلس از دست بدهم. یعنی فرمولها و نحوه کار  برخوردها باعث می

گرفتند که ببین فلان کاندید وزارت با چندین نفر از  ظاهر آن بود و نیازمندی دیگری داشت. برخی مشاورانم به من خرده می

شوی که  شود و چقدر مورد توجه است. اما تو با افرادی وارد جلسات می مدیران شرکتها و بانکها وارد جلسه کمیسیون می

 دانشگاهی و سازمانی دارند و یا برآورد کننده برخی نیازها نیستند! جربه کارمثل خودت یا ت

 

ریزی کرده  کردید؟ یعنی برنامه آیا استراتژی خاصی را در روز رای اعتماد دنبال می .12

بودید که در مجلس بر چه مواردی پافشاری کنید یا مخاطب سنجی از مجلس صورت داده 

 ؟بودید که بر چه نکاتی حساس هستند

نمودم  کردم و تلاش می همانگونه که عرض کردم شیوه بیان دفاعیات سایر وزرا و واکنشهای مجلس را به دقت دنبال می

با تجمیع نکات مثبت آنها و حذف نکات منفیشان نوعی استراتژی برای نطق خودم ایجاد کنم اما درعین حال بسیار مراقبت 

اشم یعنی تصویر واقعی خودم را ارائه کنم و تصویر ساختگی که موجب رأی نمودم که آنچه بیان میکنم دقیقاً خودم ب می

 متفاوت باشد ایجاد نکنم. ،آوری باشد اما با من واقعی

حتماً به خاطر دارید که من دوبار برای رأی اعتماد به مجلس معرفی شدم. یکبار به عنوان وزیر بازرگانی و بار دوم به عنوان 

وزیر وزارتخانه ادغامی. اگر بخواهم این دو را باهم مقایسه کنم باید بگویم در زمان رای اعتماد برای وزارت صنعت، معدن و 

هتری وارد مجلس شدم. یک نکته مهم دیگر برای من موضوع تداوم اعتماد بود. یعنی اینکه در تجارت، با برنامه و آمادگی ب

رای نیاورم برایم به مراتب آسان تر از این بود که در میانه راه از سوی نمایندگان مجلس به هر دلیلی وزارت ابتدای راه 

ود که چنین وضعیتی موجب سرشکستگی و یا کاهش استیضاح شده و اعتماد مجلس را از دست بدهم. در واقع باورم این ب

توانست درمسیر آینده کاری من اثر منفی بگذارد. خب شاید یادتان باشد که در آن موقع من بعد  اعتماد به نفسم بود که می

ها  سانهاز چهار سال کار در سازمان توسعه تجارت کارنامه بسیار خوبی داشتم. عملکردی که از دیدگاه مردم، ذی نفعان و ر

مورد قبول قرار گرفته بود، به این دلیل اعتماد به نفس خوبی داشتم و همین حس میتوانست دستمایه مناسبی برای زندگی 

 ام باشد. شغلی آینده
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ظاهراً شما آخرین فردی بودید که برای پست وزارت معرفی شدید، آیا زمان کافی برای  .13

 تان داشتید؟ا آماده کردن برنامه

این موضوع از دو بعد قابل بررسی است. بعد اول  .سازی نسبت به بقیه همکارانم کمتر بود مان من برای آمادهبدیهی است ز

تهیه برنامه کاری برای چهار سال آینده وزارت بود که من تیم مجربی را برای این کار به خدمت گرفته بودم و چون خودم 

عد دوم موضوع تعامل با نمایندگان مختلف و ه قابل قبولی ارائه کنیم. بُدر جریان همه جزئیات بودم به راحتی توانستیم برنام

امکان  ندارائه نطق در صحن مجلس بود. شاید در این مورد کمبود زمان وجود داشت و از آنجا که تعداد نمایندگان زیاد بود

 بازخوردهایراهان خودم در مجلس، جمهور و یا هم شد. من بعضاً از معاون پارلمانی رئیس تعامل کافی با آنها فراهم نمی

ران کسب رای اعتماد در مجلس داد که نگ جمهور مرتباً به من این نکته را تذکر می گرفتم. معاون پارلمانی رئیس لازم را می

 و معتقد بود که دیدگاه مجلس نسبت به بنده مثبت است.  نباش

 

چه بود؟ به خصوص با نظر گروههای سیاسی مجلس بویژه اصلاح طلبان راجع به شما   .41

توجه به موضعگیری سیاسی شما در دانشگاه و اختلاف نظرهایی که با گروه اصلاح طلب داشتید 

 آیا بر روی رای اعتماد شما اثرگذار نبود؟

یافتند،  من هم مثل سایر کاندیداهای وزارت که در جلسات پیش از رای اعتماد در فراکسیونهای تخصصی مختلف حضور می

طلبان رفتم؛ فراکسیونی که اصطلاحاً گروه چپ مجلس را تشکیل میدادند. موضوع اختلاف نظر من با  ون اصلاحبه فراکسی

آنها بویژه درگیریهایی که در دانشگاه با آنها داشتم در ذهنم بود و خودم را برای یک جلسه چالشی آماده کرده بودم. اما از 

دیدم که با موضع منفی حضور یابم. در واقع گمانم این  نداشتم دلیلی نمی آنجا که از نمایندگان این فراکسیون شناخت کافی

بود که آن گروهی که قبلاً با آنها اختلاف نظر داشتم کمی تندرو بودند و شایسته نبود قضاوت مشابهی در مورد افرادی که 

شاده وارد فراکسیون شدم. با خودم شناختم داشته باشم. به این دلیل بدون هر گونه قضاوت و یا پیشداوری با رویی گ نمی

ای نداشته باشم. و اگر هم  آوری ملاحظه عهد کردم که اگر بحث سیاسی درگرفت بر آرمانهایم پایبند باشم و به خاطر رأی

 مسیر جلسه به سمت تعامل و گفتگوی سازنده پیش رفت من شروع کننده موضوع چالشی نباشم. 

خود به فراکسیون مربوطه رفته بودم و قاعدتا باید بحث ما به طور تخصصی و در در واقع من برای توضیح برنامه کاری 

حاشیه بود. من  شد. اتفاقاً همین وضعیت هم رخ داد. برخورد فراکسیون بسیار احترام آمیز و بی حوزه بازرگانی انجام می

 سوالات کوتاه و مرتبط بود و من نیز هایم دادم و سپس نوبت به طرح سوالات رسید. معمولاً توضیح کوتاهی در مورد برنامه

دادم. به خاطر دارم که تنها یکی از سوالات چالش برانگیز شد و زمان زیادی برد. البته آنهم سیاسی  جوابهای کوتاهی می

 نبود یا حداقل ظاهر سیاسی نداشت. 

شده بود و معتقد بود که مافیا خاصی  یکی از نمایندگان بر روی مبحث واردات از جمله واردات برنج خارجی به کشور متمرکز

چنین مافیایی نداشتم و با  وضعیتخواست که مافیا را معرفی کنم. من اطلاع خاصی از  در این زمینه وجود دارد و از من می
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دانستم که ما امتیاز خاصی را به کسی یا گروهی  توجه به تخصصم به عنوان معاون بازرگانی خارجی وزارت بازرگانی، می

شدم که چنین پدیدهای ممکن است در اقتصاد وجود  ایم. برای همین با توضیح فرآیند واردات کالا به کشور، متذکر می دهندا

داشته باشد ولی پایگاهی در وزارت بازرگانی ندارد. بهرحال او از من می خواست که بگویم چرا مافیا شکل گرفته است، و 

های سیاسی چپ و د که کمی مکدر شوم. اما وارد بحثنی شد و باعث شآنها چه کسانی هستند. این بحث ما کمی طولا

راست نشدیم، و جلسه به علت تقارن با زمان نماز ظهر کمی زودتر تعطیل شد. در آن روز، آقای تابش که یکی از اعضای 

گیری یک  او موجب شکل کرد، و شاید رفتار فعال فراکسیون اصلاح طلبان مجلس بود، بسیار با احترام و مودبانه برخورد می

 جلسه کاملاً مثبت شد. 

فراکسیون دیگری در آن حضور پیدا کردم فراکسیون صادرات غیرنفتی بود. در اینجا برخلاف فراکسیون قبلی هیچگونه 

گیری آن تلاش بسیاری کرده بودم. من  ای نداشتم چون خود من در واقع یکی از موسسین آن بودم و برای شکل دغدغه

بی از اعضای این فراکسیون داشتم و آنها نیز با دیدگاهها و نظرات من آشنا بودند. به بیان دیگر ستونی که من بر شناخت خو

مند بودم و در بنای آن نقش موثری داشتم همین موضوع صادرات غیرنفتی کشور یه کرده بودم و به آن بسیار علاقآن تک

درات غیرنفتی را به یک موضوع ملی و در رأس سایر موضوعات قرار بودم. همواره آرزویم این بود که بتوانم موضوع صا

دادند که نباید نگران کسب رای باشم و  هایم به من این اطمینان را می دهم. آنها در این جلسه پس از شنیدن برنامه

و با آنها  گفتند که نظر مجلس درکل مثبت است و توصیه میکردند که به مواضع تند برخی نمایندگان پاسخ ندهم می

درگیری لفظی نداشته باشم؛ چراکه معتقد بودند طبیعت برخی نمایندگان مجلس این گونه است که دعوا راه بیندازند و 

کردند که خط فکری من مورد پسند مجلس  کردند که وارد دعوای آنها نشوم و اینکه اعلام می بنابراین به من توصیه می

 است. 

 

بر داشتید که آنها چگونه خود را برای روز حضور در آیا از وضعیت سایر وزرا هم خ .15

 کنند؟ هایی دارند و چگونه تعامل می کنند؟ چه برنامه مجلس آماده می

دادم. گاهی اوقات در مراسمی  های آنها نبودم، و پیگیری خاصی هم انجام نمی حقیقتش را بخواهید خیلی در جریان برنامه

بعد از من یکی از وزرای پیشنهادی سخنرانی دارد. در برخی جلسات آقایان دکتر دانستم که قبل یا  شدم که می دعوت می

دیدم و  میندس نیکزاد )مسکن(، و دیگران را الاسلام )تعاون(، مه حسینی )اقتصاد(، دکتر خلیلیان )کشاورزی(، دکتر شیخ

البته جلساتی هم در ساختمان ریاست جمهوری برای هماهنگیهای بیشتر  .گرفتم های آنها قرار می بعضاً در جریان برنامه

 داشتیم. 

خاطرم هست که برخی وزرای پیشنهادی از جمله آقای دانشجو، روز قبل از رای اعتماد خود به مجلس رفته بود و آنگونه که 

را نیز چک کرده بود تا به گفته کرد پشت تریبون قرار گرفته بود و حتی دسترسی خود به میکروفونها  خودش تعریف می

ای در رابطه با این فضا داشته باشد. البته استرسی که در فضای رای  خود، از استرس زمان سخنرانی خود بکاهد و تجربه

ا نوع حرکات آنها و یا شد آنها شروع خوبی نداشته باشند و ی اعتماد بر برخی وزرای پیشنهادی غالب می شود، بعضاً باعث می

 منفی باشد. اعتماد، توانست برای اخذ رأی شان وجود اضطراب را نشان دهد که به خودی خود میا چهرهحالت 
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شد تا بتوانید به خوبی از روز رای اعتماد فضا چطور بود؟ مجلس چقدر با شما همراه  .11

 های خود دفاع کنید؟ برنامه

اثر نبود. با شناختی  اشتم، و این موضوع بر ارائه من بیاسترس د اندکی ،رای اعتمادسخنرانی برای به هرحال من هم در روز 

رم و درست به چهره که از خود دارم، هر گاه بدون استرس صحبت می کنم، کلمات عامیانه پسندتر و لحن نرمتری دا

رند و گی ند و طبیعت شاعرانه به خودشان میآی بنابراین کلمات به صورت مرتب می کنم و ذهنم آرام است، مخاطب نگاه می

کننده است،  ، صدای او تا حدی ناراحتددا است؛ اما وقتی فردی استرس دارام پی به عبارت دیگر، آرامش کاملا در چهره

 بندی مناسبی را ارایه نخواهد کرد. و متبوعی ندارد و در نهایت، جمع کلمات دوستانه نیست و به طور کلی، چهره مهربان

. یعنی داردکه ناطق از درگیر شدن مستمع در سخنانش  استآن برداشتی  استشاید وضعیتی که بر این استرس اثرگذار 

ای بود که از حضور در کمیسیونها و فراکسیونها  پیشینه ،یا خیر؟ و نکته دیگر ش دارندنکه آیا حضار توجه کافی به سخنانای

اگر مجموعه بازخوردها برای او مثبت  ،. به طور خلاصهاسترد خودش شنیده و یا از دیگران در مورد عملک هدر ذهن داشت

 اعتماد به نفس بالاتری دارد.  ،گیرد منفی می بازخوردهایدر مقایسه با وقتی که  باشد،

نمود. مثلاً از سویی من متوجه شدم به  برای من حضور در مجلس یکی دو نکته دیگر هم داشت که برایم متعارض می

ای که در جا انداختن مفهوم صادرات غیرنفتی در میان مردم، دولت و رسانه ها موفق بودم، گویا در مجلس موفق  اندازه

ام، به این معنا که در مراحل کسب رای اعتماد متوجه شدم که تقریباً هیچ یک از کمیسیونها، بر روی این نکته مثبت  نبوده

پرسیدند، در حالیکه تصور من این بود که صادرات  رات، سوالی نمیپافشاری ندارند و نمایندگان در مورد وضعیت صاد

ای دیگر و  بخش تولید و اقتصاد کشور است؛ در واقع جنس سوالات نمایندگان از وزیر پیشنهادی بازرگانی، به گونه نجات

کردند و به سایر  یای بود، مثلاً برخی نمایندگان تنها در خصوص واردات برنج و چای سوال م متمرکز بر مسائل منطقه

کردم موضوع بحث را به سمت تولید و صادرات ببرم. در واقع این فضا تا حدی  موضوعات کاری نداشتند. ولی من تلاش می

توانم بر روی موضوعی که بر آن تسلط دارم صحبت کرده و آن را به عنوان یک  برای من ناراحت کننده بود که چرا نمی

گر، صادرات نتوانست در تعامل من با مجلس یا کمیسیونهای تخصصی، محور قرار گیرد و مزیت مطرح کنم و به عبارت دی

میلیارد دلاری که آن روزها با تلاش سازمان توسعه تجارت محقق شده بود، به نظرم برای نمایندگان اهمیت  20صادرات 

 چندانی نداشت. 

 وزیر بازرگانیکه اگر معاون دیگری از معاونین  ین باور بودندالبته این همه داستان نبود. از طرف دیگر برخی نمایندگان بر ا

توانست رای اعتماد مجلس را بگیرد و معتقد بودند که نگاه مجلس به عملکرد من در  به مجلس معرفی می شد، او نمی

ه صورت توان گفت که رونق صادرات غیرنفتی در سالهای دولت نهم، ب سازمان توسعه تجارت مثبت است و بنابراین می

من در نزد غیرمستقیم بر فرآیند کسب رای اعتماد اثر گذاشت و بنا به گفته آنان، ذهنیت منفی از شخصیت و عملکرد کاری 

یا می توان تنظیم بازار داخلی را بخوبی توسعه صادرات انجام دهم بلکه شاید آنها نگران بودند که آ ،نمایندگان وجود نداشت

 و یا خیر.
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سال سازمان توسعه تجارت و به خصوص  4های خود در از موفقیتاستفاده  باآیا توانستید  .17

 ؟تری از توانمندی خود را بدست نمایندگان دهید تصویر روشنرونق صادرات غیرنفتی 

در سوال قبل تا حدی به این موضوع پرداختم. ببینید نمایندگان ارتباط زیادی با مردم شهرهای خودشان دارند و به 

ها بیش از سایر موضوعات در ذهن نمایندگان تاثیرگذار  در آن موقع موضوع افزایش قیمتروزمره حساسند. مثلاًموضوعات 

بود، در حالیکه موضوع صادرات به دلیل اینکه تاثیر مستقیم و آنی بر زندگی مردم ندارد، عملاً موضوع مبتلا به نمایندگان 

 نیست. 

راض نمایندگان یکی از استانهای شمالی مواجه شدم که با زبان تهدید و اعتراض به هرحال، زمان سخنرانی در مجلس با اعت

با شکایت دیگر  ،نماینده معترضاین عمل  .شدم که مجبور به سکوت می ای کرد، به گونه در خصوص واردات صحبت می

 ن خاص را قرائت کنند. ، رنجنامه یک استادر جلسه رای اعتمادقرار نیست کشیدند  فریاد میکه  شدنمایندگان مواجه 

در خصوص واردات برنج و شکر داشتند و از  وزارت بازرگانیبه بیان دیگر برخی از نمایندگان اعتراضات زیادی به عملکرد 

تنها بخاطر اما من از این موضوع اجتناب داشتم که  .د را پشت تریبون مجلس، محکوم کنمخواستند که این عملکر من می

که هر  بنابراین جوابم این بود .زیر سوال ببرم ، بدون مطالعه و بررسیصراحت عملکرد یک وزیر رابه آوری بیشتر،  رای

د تواند در مورد برخی عملکر نمی لذاهای کاری خود را دارد و در مقابل آن مسئول است، ها و چارچوب فردی شخصیت، برنامه

نخواهم توجه  بی به تولید داخلی نه تنها دادم که ان را میفقط به نمایندگان این اطمین .فرد دیگری پاسخگو و مسئول باشد

 را که از جمع تجربه و تلاش در سازمان توسعه تجارت بدست آمده بکار خواهم بست. واردات  بود بلکه طرح مدیریت

ایی باعث شد آن دعوای میان نمایندگان در کل برای من مثبت نبود و به آراء نهایی لطمه زد. وجود چنین ربه هرحال نتیجه 

ام دوچندان شود. آثار چنین مجاهدتی را هنگامی که برای بار دوم به مجلس  انگیزه و تلاشم برای نشان دادن توان واقعی

معرفی شدم تا بعنوان وزیر صنعت، معدن و تجارت رای اعتماد بگیرم به عینه دیدم. در بار دوم، شناخت ما از هم خیلی 

 سابقه بود. دش بیبیشتر بود و آن رای در نوع خو

 

رئیس جمهور پیش از دفاعیات شما چگونه بود؟ آیا توانست رضایت شما یا  نحوه معرفی .18

 نمایندگان را جلب کند؟

تا جاییکه به خاطر دارم وی تنها به یک جمله برای معرفی من بسنده کرد. البته انتظار من بیشتر بود و نگران بودم این 

از انتخاب خودش راضی نیست. بعدها این اعتراض خود را به معاون پارلمانی رئیس جمهور  احساس پدید آید که رئیس

کرد و به عبارتی خیالشان از  نیازی برای معرفی شما احساس نمی توجیه وی این بود که رئیس جمهور جمهور اعلام کردم،

های معاون پارلمانی خود در بازخورداس رئیس جمهور معمولا بر اسرای اعتماد شما راحت بود. باور من در آنروز این بود که 

رود و احتمالاً او خیالش را راحت کرده بود. خاطرم هست که رئیس جمهور در دفاعیات آخرش در روز رای  مجلس پیش می

اعتماد، اعلام کرد که آقای غضنفری فردی شناخته شده و دانشگاهی است و ما خیالمان از ایشان راحت است و خطاب به 

 جلس گفت که شما هم الحمدالله از ایشان شناخت دارید و وی کارش را بلد است. نماینگان م
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 برخورد نمایندگان در روز رای اعتماد چطور بود؟ .41

آمد و من  هایم بودم، سوالات زیادی از سوی نمایندگان به صورت مکتوب به سمت من می زمانی که در حال بیان برنامه

ام به آنها پاسخ دهم. البته عین حال نگران هم بودم که مبادا سئوالی انحرافی بیاید تا  لای سخنرانی کردم در لابه تلاش می

 مطرحعملیات روانی انجام دهند و به نوعی مرا آشفته سازد. من خیلی صادقانه و ساده مطالب مرتبط با حوزه کاری را 

است. البته در زمان رای اعتماد برای وزارت کردم و گاه متعجب بودم که برخی سوالات نمایندگان از کجا نشات گرفته  می

کرد  صنعت، معدن و تجارت نیز چنین وضعی پیش آمد. یعنی درست دقایقی قبل از رأی اعتماد کسی در مجلس شایع می

که خانواده فلانی مقیم یک کشور اروپایی هستند و خودش هم از آنجا اقامت دارد. من مانده بودم که آیا با چنین دروغی چه 

دهی به این اراجیف نباش و الا موفق به کسب رأی  کردند به هیچ وجه به دنبال پاسخ خوردی بکنم؟ برخی توصیه میبر

 و ایمانی راستین ، عهدیبرای خدمت به ملتممن  شوی. من هم سعی کردم به صورت خیلی کلی اشاره کنم که عهدم نمی

 است. 

 

های تندی علیه وزرای پیشنهادی ریده مردم تهران، معمولا موضع گیآقای توکلی نماین .21

 آقای احمدی نژاد در دولت دهم داشتند. در زمان رای اعتماد با وی برخوردی داشتید؟

آبادی که بعداً معاون پارلمانی وزارت صنعت، معدن و تجارت شد در آن زمان مرا در کار با مجلس یاری  مرحوم رحمت

ها، فراکسیونها و محافل سیاسی و اقتصادی با برخی افراد نیز جلساتی را در کمیسیونبنده  حضوربرنامه به جز  اوکرد.  می

 . کرد هماهنگ می

آبادی روزی به من گفت که  از جمله آنها آقای توکلی بود که آن موقع رئیس مرکز پژوهشهای مجلس بود. مرحوم رحمت

قرار حاضر شدیم و بحثهای زیادی با برای ملاقات وی ساعتی را در مرکز پژوهشهای مجلس هماهنگ کرده است. ما طبق 

وی داشتیم. در این جلسه وی سوال خاصی داشت و آن اینکه اگر در مورد موضوعی مجلس چیزی را بگوید و رئیس جمهور 

دانستم مطابق  چیز دیگری را، من حرف کدام یک را پذیرفته و آنرا انجام خواهم داد. این سوال پرچالشی بود و من می

ید هم در مقابل رئیس جمهور و هم مجلس پاسخگو باشد. طبیعتاً نافرمانی از هر یک خلاف قانون است. من قانون، وزیر با

ام قانونمدار باشم. و در صورت بروز چنین وضعیتی نیز  کنم که در همه زندگی تلاش کرده تشریحاو  برایسعی کردم 

از چراغ قرمز رد نشده و موازین قانونی را زیر پا همچنان پایبند به قانون خواهم بود. برایش مثال زدم که هیچگاه 

بنابراین اگر آقای رئیس جمهور بخواهد جلوی قانون بایستد،  .مواردی، قانون را اجرا خواهم کردام، بنابراین در چنین  نگذاشته

یس جمهور . این بحث و گفتگو بدینجا ختم نشد. به نظرم رسید آقای توکلی اعتقاد دارد که اقای ریایستم من نمی

 شکنی خواهد کرد و گرچه ظاهرا مخاطب سوالات من هستم ولی مخاطب مورد نظر او کس دیگری است. قانون

هر دو طرف حق داشته باشند، انتخاب شما کدام مورد است.  بظاهر سپس او سوال خود را این گونه مطرح کرد که زمانی که

کنند  اگر هر دوی آنها فکر می ،لس به عهده وزیر نیستجمهور و مج حل مشکلات فیمابین رئیسمن گفتم سرانجام 
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باید در جای بالاتری مشکل حل  ، این موضوعسخنشان حق است و راهشان قانونی است و همچنان با هم اختلاف دارند

در با حفظ احترام، و در کمال آرامش آنچه به نظرم درست است را بیان کنم و راستش را بخواهید شود. بهرحال سعی کردم 

شود یا کمتر، چون بحث خیلی جدی بود و من  کردم که رای من بیشتر می ارائه پاسخها به هیچ وجه به این فکر نمی

 دانم انجام بدهم.  خواستم آنچه را درست و خدایی می می

 

آیا رئیس جمهور پیش از رای اعتماد، سیاستهای کلی دولت را برای وزرای پیشنهادی  .21

رمزهایی در این میان تعریف کرد یا خیر. آیا کار به روال طبیعی مشخص کرده بود؟ آیا خط ق

 پیش میرفت؟

ای تشکیل داد و در آن  پیش از آنکه وزرا برای مذاکره به کمیسیونها یا فراکسیونها یا سایر محافل بروند، رئیس جمهور جلسه

ساسی و برخی کتب مفید دیگر در زمینه اهداف تشکیل دولت جدید و آرمانهای آن را شرح داد. در آن جلسه کتاب قانون ا

ای کشور را به وزرای پیشنهادی دادند. سپس رئیس جمهور در مورد فضای مجلس تذکراتی داده و وزرا را  قوانین پایه

راهنمایی کردند. به علاوه وی اشاره نمود که با معاون پارلمانی تعامل داشته باشید و تنها به خدمت به مردم و انقلاب فکر 

د. در آن موقع هنوز مسائل میان دولت و مجلس همچون سال آخر عمر دولت دهم حاد نشده بود، هر چند مجلس هم کنی

سی کشور را فراگرفته بود شلوغ بود و نوعی ابهام سیابدلیل برخی اردوکشیهای جناحی کاملا همسو نبود. در آن ایام خیابانها 

  .دکر فعالیت می شدتنیز به اعتراض  و جریان

 
 



 

 فصل دوم:
 

 

 در دولت دهم کار شروع به

 

 
 
  



 21  شروع بکار در دولت دهمدوم: فصل 

 

 بعد از مراسم رای اعتماد، اولین جلسه دولت چه فضایی داشت؟  .22

در اولین فرصت، جلسه هیأت دولت تشکیل شد. خاطرم هست که این جلسه بعد از بلافاصله بعد از مراسم رای اعتماد، 

اصلی دولت شد و حتی تحلیلی در دولت در مقدمه کوتاهی در مورد اهمیت کار در دولت، به سرعت وارد دستور کارهای 

البته این احتمال وجود دارد که رئیس جمهور با  .صورت نگرفت را و بحثها و حواشی مرتبط با آن،مورد رای اعتماد به وز

 که وزرایشان رای هایی وزارتخانهتحلیل کرده باشد. برای معاون پارلمانی خود یا دیگران چنین مبحثی را مطرح و تجزیه و 

نیاورده بودند، سرپرست انتخاب شد و پس از آن، موضوع سفرهای استانی مطرح و از وزرا درخواست شد که معاونان خود را 

 هرچه زودتر انتخاب کنند. 

 

 گیری تیم حفاظت برای وزرا چگونه بود؟ وزرا با تیم حفاظت مشکلی نداشتند؟ لنحوه شک .23

به خاطر دارم در روزهای پیش از رای اعتماد،  .حفاظت برای وزرا تشکیل شدلی تیم در واقع در همان ابتدای کار به شک

یکی از محافظان آقای میرکاظمی وزیر بازرگانی دولت نهم، با بنده همراه شد و عملاً کار حفاظت آغاز شد. پس از گذشت 

مثل برخی از وزرا از اینکه چند روز از مراسم رای اعتماد، تیمی معرفی شد که شامل یک سرتیم و دو عضو بود. من هم 

فردی کنارم بوده و همیشه مثلاً نگهبانم باشد، احساس خوبی نداشتم. در واقع گمان میکردم که خطر خاصی برخی از وزرا از 

 پذیرفتیم.  کند. اما بهرحال این موضوع نوعی مقررات بود و باید آنرا می جمله وزرای اقتصادی را تهدید نمی

است. حتی لحظاتی  تر بخش یک زندگی طبیعی و عادی، چقدر لذترای اولین بار احساس کردم که یادم هست در آنروز ب

ام گرفته شده و حالا باید در صندلی عقب ماشین دولتی بنشینم و دو نفر  های شخصیآزادی بخشی ازکه کردم  احساس می

ثل گذشته خریدهایم را خودم انجام دهم و من دوست داشتم مهم کنارم باشد و این یک حس زندانی شدن به من داده بود. 

زندگی است که از مقامات گرفته واقعی اینها حس  ،شعار نیستگویم  که می. اینها در میان مردم باشم بی هیچ تکلفی

 آن بعنوان از دارم که شود. من بطور شخصی به چیزی باور شود و بجای آن یک زندگی تقریبا مصنوعی به آنها داده می می

با محافظانم دوست شدم و رابطه خیلی زود  . البته منزاد و طبیعی و واقعی بودن، یعنی آکنم یاد می "زندگی ا جوهرروح ی"

خواستم که رعایت حال مردم و قوانین را داشته باشند و هیچ  در عین حال همواره از آنان می .بسیار مناسبی با آنان داشتم

 پذیرفتم.  ز آنان نمیا را ای برای در نظر نگرفتن این دو بهانه

 

فعالیتی را بدون حضور  ندتوان میوزرا آیا محافظین باید همواره در کنار وزرا باشند یا  .24

 آنها انجام داد؟

الا است و مهمالبته نقش آنها گاهی به طور طبیعی آنان در همه فعالیتهای روزمره حضور دارند به ویژه در بازدیدها و مراسم. 

شهری که مقام مربوطه  شهری یا برون درونشود. آنها حتی در سفرهای  یک زمان محدود میسر نمی امکان اتمام برنامه در

رود نیز حضور دارند. من همواره تلاش داشتم که از دست آنها فرار کرده و فعالیتهای خانوادگی را  برای دیدار اقوامش می

سفر کشور  یکی از استانهایتعطیلات به  در یکی اززی شخصاً انجام دهم. به یاد دارم با خانواده تصمیم گرفتیم چند رو
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. من جزئیات را به دفترم گفته بودم اما از آنها خواسته بودم محافظان را خبر نکنند. سرتیم محافظان به ما اعلام کرده کنیم

یرد. البته گفته های حضور تیم حفاظت صورت گلات داریم اعلام کنیم تا هماهنگیبود که اگر برنامه سفر برای ایام تعطی

نیست و از آمدن آنها  انشوند. در حالیکه خانواده معتقد بودند که دلیلی بر حضور محافظ بودند که مزاحم تعطیلات ما نمی

نند و به محافظان هم . بنابراین تصمیم بر این شد که با هماهنگی با دفتر وزارت، مقدمات سفر را فراهم کندراضی نبود

کردیم که تیم حفاظت از رفتن ما اطلاع ندارند، اما آنها مطلع  در حالیکه تصور می . وسفر انجام شد به هرحال .اطلاع ندهند

، از من خواهش بودند. به همین دلیل شده و به طور مخفی به دنبال ما راه افتاده بودند و ظاهراً حسابی به زحمت افتاده

ه برنامه سال قبل کردند ک نقل خاطرات سال قبل از من خواهش می ای دارم به آنها اطلاع دهم و با کردند که اگر برنامه می

زیاد شده بود و بتدریج ایم. البته گرفتاری من  چراکه می گفتند ما سال قبل به سختی شما را پیدا کرده! را پیاده نکنم

 ندارم.  یبرنامه سفردیگر خیالشان را راحت کردم که 

 

 محدودیتی مواجه بود؟رفت و آمد اقوام به منزل شما با  .25

دانم. خاطرم  گرفت البته نا مشهودش را نمی در مورد رفت و آمد افراد به منزل ما کنترل خاص و مشهودی صورت نمی

خواست برای ملاقات به منزل ما بیاید، بالاخره قرار ملاقات تنظیم شد و وی آمد، در  هست که مدتها یکی از اقوام می

د اما وقتی به منزل ما آمد متوجه ش .منزل وزرا نگهبان داردما اطراف منزل ما پلیس هست و حالیکه تصورش این بود که حت

گفت شما حتماً از  کرد. به همین دلیل به ما می تعجب زده بود و به هیچ وجه باور نمی .که خبری از پلیس و نگهبان نیست

 چنین نبود و ما نگهبان محلی نداشتیم.  اید امروز در کوچه شما مستقر نباشد. در حالیکه واقعاً پلیس خواسته

 

  . آیا این صحت دارد؟زرا با تیم حفاظتشان مشکل داشتندشنیده بودم برخی و .21

گفت که محافظش، کاری  خاطرم هست یکی از وزرا در صحبتهای خصوصی میشد، البته نه زیاد. مثلا  بله، گاهی شنیده می

این وزیر معتقد بود که  .انواده آنها سوءاستفاده کرده استت دریافتی از خندارد و از اطلاعا اوجز شنیدن حرفهای زندگی 

و ممکن است در بازدید کنند  از نزدیکی به وزرا سوءاستفاده می احتمالامحافظان برخی ضرورتی به حضور محافظ نیست و 

. البته این و یا امکاناتی را دریافت دارندآنها برای خودشان هدایایی گرفته از  مقامات از بنگاهها و یا سازمانها، تلاش کنند که

المثل من  فیشود.  کند و قطعا با وی برخورد می در مورد همه محافظان صادق نیست و کمتر محافظی این گونه عمل می

کنم هر چه مقامات به مردم و زندگی عادی  در مجموع، فکر میهیپگاه شاهد چنین رفتاری از سوی محافظینم نبودم. 

بهتر است. چرا که زندگی عادی، آرامش روحی و روانی بالاتری داشته و جذابتر است. ضمن  ، از هر جهتاشندنزدیکتر ب

کنم بهتر است حضور محافظان نامحسوس باشد. البته نباید این نکته را نیز از یاد برد که حفاظت، یک کار  اینکه فکر می

 .تخصصی است و ما نیز در آن تخصصی نداریم
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 ؟بود، برخورد مردم با شما در مکانهای عمومی چگونه که دوران وزارت تمام شد از وقتی .27

در مکانهای عمومی ظاهر لذا وقتی آنان شناسند  میبینند و یا  میها  از طریق تلویزیون یا رسانهبیشتر را معمولا مقامات مردم 

وجود تا حدی شود. این وضعیت برای من نیز  نماید اما بتدریج این موضوع عادی می کمی غیرعادی می ئاا، ابتدشوند می

شد و  گاهی حضور من در مکانهای عمومی و هنگام خرید، مورد توجه واقع می ،داشت. در اوایل اتمام کارم در دولت

هایشان  شد. در واقع تصور عامه مردم این است که همه کارهای وزرا و خانواده یامری عادی تلقی نم برای برخی اصطلاحاً

گیری چنین وضعیتی را هم توضیح بدهم. برخی از  شود. بد نیست نقش محافظان در شکل افراد دیگر انجام می از سوی

فوق به نظر یا بصورت مامحافظان تلاش دارند به بهانه محافظت از مقامات شرایطی ایجاد کنند تا آن مقامات متفاوت و 

به نوعی  ،ن کردن انواع چراغهای رنگارنگ گردان در بالای خودروآیند. مثلاً هنگام تردد در خیابان، ویراژ داده و با روش

شود نوعی فاصله میان مردم و مسئولین شکل بگیرد و طبیعتاً بعداً وقتی چنین  مانور بدهند. چنین رفتارهایی گاه باعث می

از این بابت هیچ ها را به سمت خودشان جلب کنند. خوشبختانه من  افرادی در بین مردم ظاهر شوند ممکن است توجه

مشکلی نداشتم یعنی همواره این فرصت را داشتم که از نزدیک در مکانهای عمومی ظاهر شوم و حقیقتاً مردم به من محبت 

 ی با بندهآمیز و سرشار از لطف داشتند چون هم زمانی که در مصدر اجرایی بودم و هم بعد از آن همواره برخوردی محبت

 .داشتند

 

 منازل حفاظت شده در نظر گرفته می شد؟ در دولت برای وزرا .82

بینی  های سازمانی یا مکانهایی حفاظت شده پیش خانهس جمهور، یا معاونین رییبرای اقامت وزرا دانم  تا جایی که من می

 ساکن بودیم. که از سالهای قبل داشتیم، نشده بود. بنابراین ما در همان منزل مسکونی خود 

  

اید که مثلا باید تیم حفاظت  هیچگاه احساس ناامنی تجربه کردهآیا در دوران وزارت،  .29

 کنار شما باشد؟ 

شد، نمونه آن سال  میوزرا به تیم حفاظت جدیتر احساس  نه. البته در مقاطعی محدودی از کار دولت نیاز بطور کلی راستش

یابانی شکل گرفت و مردم بیشترین بعد از برگزاری انتخابات ریاست جمهوری بود که متاسفانه برخی اردوکشیهای خ 88

ده در این میان اتفاق افتاده های تلخی نیز برای اعضای کابینه از جمله خود بن تجربه .مان احساس کردندناامنی را همان ز

، به همراه تیم حفاظت در حال حرکت به سمت 88خاطرم هست که برای حضور در راهپیمایی روز قدس در سال  .بود

ودیم. درآن موقع نوع شعارها و اجتماعات یکدست نبود. راننده من در انتخاب مسیر به دانشگاه تهران به خیابان انقلاب ب

دادند و همه عرض خیابان توسط  یکی از خیابانهای اطراف رسید که گروهی از افراد اصطلاحا شعارهای جنبش سبز را می

رسید که امکان بازگشت نداشت و لذا مجبور شد با علامت  ای آنها اشعال شده بود. راننده در ادامه مسیر خودش به نقطه

شود. شاید راننده کمی بی احتیاطی کرد که  تظاهرکننده نزدیکجمعیت  بهدادن به اینکه قصد گذر از عرض خیابان را دارد 

ن گروه احساس قصد داشت از کنار این گروه که وسط خیابان حلقه زده بودند و شعار می دادند، گذر کند. در همین حال ای
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اند و باید با او  دهها را گیر آورمتوجه شدند کسی از دولتیشاید ند و یا خواهد تظاهرات آنها را بر هم ز کردند که ماشین ما می

دادند به ماشین حمله کردند و مشت و لگد از هر سو روانه ماشین شد. بالاخره موفق  لذا در حالیکه شعار می .برخورد کنند

های جدی وارد کنند؛ در حالیکه من هم در داخل  های خودرو را شکسته و به بدنه آن آسیب ا همه شیشهشدند که تقریب

 خودرو نشسته بودم. 

 

کلا چه ریسک یا خطرات و یا تهدیداتی برای وزراء وجود داشت؟ مثلا آیا کسی یا  .31

 گروهی آنها یا خانواده های آنها را تهدید یا ارعاب می کرد؟

جدی به خاطر ندارم. بهرحال یکسری مخاطرات عام برای مقامات دولتی از سوی ضدانقلاب وجود دارد حقیقتش من چیز 

 که بسته به نوع مسئولیت آنها شدت مخاطره متفاوت است. به نظرم این تهدید حداقل در مورد وزرای اقتصادی بالا نیست.

ای که به دلیل گرانفروشی یا  د. گاهی ممکن بود عدهحوزه کاری ما در بخش بازرگانی چندان با مسائل امنیتی درگیر نبو

اشند، اما مشکلات جدی پدیدار شدند، به نوعی از این موضوع ناراحت ب یتخلفات صنفی، با برخوردهای تعزیراتی مواجه م

ا را آمد که ما همه آنه حاد در بخش صنعت و معدن بوجود میشد. گاهی نیز برخی مشکلات کارگری بصورت معمولی یا  نمی

خواهم بگویم ذینفعان ما اغلب تولیدکننده، تاجر واردات و صادرات و یا توزیع کننده  کردیم. در کل می ای مدیریت می به گونه

های امنیتی و  دار بودند که فعالان اقتصادی به طور طبیعی، اهل مدارا و تدبیر و عقلانیت هستند و بدنبال ریسک و مغازه

گاه به لحاظ توانم بگویم که من هیچ زیر یا خانواده او را تهدید کنند و بنابراین در مجموع میروند که مثلا و خطرناک نمی

 . امنیتی و اقتصادی، متوجه تهدیدی نشدم

 

مردم تصور خاصی از زندگی وزرا و مسئولان عالی رتبه دولتی دارند. روال عادی زندگی  .31

 چطور بود؟ وزرا بعد از احراز پست، تغییر خاصی دارد؟ در مورد شما

مدهای آدرروال زندگی ما در دوران وزارت، به لحاظ اقتصادی نه تنها بهتر نشد که کمی ضعیفتر از گذشته شد زیرا من 

از دست دادم. ببینید من یک عضو هیئت علمی بودم و مجاز بودم بجز که قبلا داشتم را مطالعاتی و تحقیقاتی های  هپروژ

مدش از اولی بیشتر بود. اما بعد شروع کار در دولت و بویژه آاشته باشم و این دومی گاه دریز دتدریس، فعالیتهای تحقیقاتی ن

به آن پایبند دوره کاری بجز مسئولیت وزارت نداشته باشیم که من هم مثل همه، تا آخر هیچ در میثاق نامه متعهد شدیم 

خوب البته من با چنین نحوه زندگی خو کرده بودم و بودم. یعنی حقوق ما در حد یک استاد دانشگاه و نه بیشتر باقی ماند. 

کردیم و خریدهای غیرمتعارف تعطیل بود.  ها را کنترل می ر واقع مثل روزهای کارمندی هزینهکردم، د احساس فشار نمی

د کشور خارجی سفر ص. من بنا به مسئولیتم به بیش از سفرهای داخلی کم شد و سفر خارجی هم مثل گذشته وجود نداشت

 را همراه نبردم تا حساب و کتابها به هم نخورد. خانوادهکردم اما هرگز حتی در یک سفر 

ها در مدرسه هم ساده و در حد متوسط آنجا بود. گاهی همکلاسهای آنها به کفش کهنه و یا لباس  نوع پوشش و لباس بچه

خارجی دارد باید  این بود که کسی که پدرش وزیر است و مرتبا سفرگرفتند. در واقع آنها تصورشان  ایرانی فرزندام خرده می
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عرضگی  دیدند آنها را متهم به ریاکاری و یا بی خارجی بپوشد و چون چنین چیزی نمیهمواره لباسهایی با برندهای معروف 

 دادند.  کردند و به این شکل آنها را تحت فشار روحی قرار می می

بود که شرایط زندگی وزرا باید یک زندگی بسیار مجلل، لوکس و با تعداد زیادی خدم و حشم به بیان دیگر تصور برخی این 

کردند که ما حتما درامد  خود را داشت و برخی اقوام فکر میدهی باشد، در حالیکه زندگی ما نیز روال طبیعی  برای سرویس

دند زندگی ما همان روال ساده خودش را دارد که از زیادی داریم و فعلا خرج نمی کنیم ولی بعد از اتمام دوره خدمت هم دی

 این بابت خوشحالم و خدا را شکر می کنم.

حداقل در وزارت صنعت، معدن و تجارت اینگونه  .وق وزرا، کمتر از معاونانشان بودنکته جالب اینکه گاهی اوقات، حتی حق

تند و ممکن بود که حقوق آنها به مراتب، کمتر از گرف فرمول تعریف شده از قبل، حقوق میبود، چراکه وزرا بر اساس یک 

بته خدا را شکر این کنند و فرمول حقوق بالاتری دارند.  ال ای و یا شرکتها کار می انی باشند که در سازمانهای توسعهمعاون

به حقوق وزرا ای نبود که وزرا برای گذران زندگی روزمره خود دچار مشکل باشند. من شنیدم در دولت بعدی  حقوق به گونه

داد حقوق ما کاملا معمولی و کارمندی  برایش داشتند ولی بهرحال نشان میکه شاید توجیهی  محض استقرار افزایش یافت،

 بود.

ای که هم اکنون و در زمان وزارت نیز در آن ساکن بودم، را قبل از این  شد این نکته را هم بگویم که خانهشاید لازم با

دم و اگر این خانه را نداشتم، در دوران وزارت و با درآمد این دوران، قادر به خرید منزل مسکونی دوران خریداری کرده بو

دانم برخی نسل  تابع پارامترهای متعددی است. تا جاییکه میمقامات  دارایینبودم. البته نباید این نکته را نیز از یاد برد که 

اند. در عین حال در خلال انجام مسئولیت باید به همان حقوق  پولدار بوده اند، برخی قبل از قبول پست، اندر نسل پولدار بوده

می تواند ثروت بادآورده داشته باشد، زد و بند و برخی مسائل باشد،  به این معنا که اگر مقامی خدای ناکرده اهلبسنده کرد. 

فرصتهای اقتصادی و حضور موثر و علمی بالابردن شفافیت اداری، برابری قاعدتا حرمت شرعی دارد و خانمانسوز است. که 

 سازمانهای مبارزه با فساد )و البته نه هوچیگری و آبروبری( در این زمینه کاملا لازم است. 
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روزهای اول وزارت خود، البته با توجه به اشرافی که تا حدودی به کار این وزارتخانه  .32

 داشتید، چطور سپری شد و بیشتر بر روی چه موضوعاتی تمرکز کردید؟

همکارانم محبت مدد لطف الهی و ها بود که به  برای شروع خوب و موفق قاعدتا به چند چیز نیاز بود. اول اهداف و برنامه

ایان موحدی و احمدی و دودانگه و برخی دیگر دوستان آماده شده بود و اصطلاحا مهر تایید رییس جمهور و مجلس مثل آق

ای، کارها در دولت قبل انجام شده بود و تغییرات  را داشت. دوم منابع مورد نیاز برای اجرای برنامه بود که در بخش بودجه

بود که کاری بسیار  و سازماندهی انتصابات اصطلاحیروی انسانی و یا به در قسمت چیدمان ن سومزیادی قابل انجام نبود. 

ها و چالشهای حوزه کاری بود که تقریبا با همه آنها  سخت و حساس بود. چهارم هم آگاهی داشتن از آخرین وضعیت پروژه

 شده بود.  حاصلی جلسات شورای معاونین در زمان وزرات آقای میرکاظمحضور در آشنا بودم و این آشنایی بدلیل 

یابد و  میبود که سفرهای استانی ادامه  معلوم بود. مثلاهای آقای احمدی نژاد در دولت دهم نیز معلوم شده علاوه سیاست به
. از سوی دیگر، ماموریت اصلی ما نیز توجه تداوم خواهد داشتبرخی پروژه های بزرگ دولت نهم همچون مسکن مهر نیز 

به صادرات و تنظیم مناسب بازار بود که بر روی آن تمرکز کرده و با شروع سفرهای استانی نیز، ساخت سیلو و توجه به 
ه های مجلس از جملگرفت. البته بر روی برخی درخواست میمورد توجه قرار نیز قاعدتا توسعه زیرساختهای مورد نیاز صادرات 

دادم تا از این بابت، مجدد  میتمرکز بیشتری صورت باید توجه بیشتر به مدیریت واردات و جلوگیری از واردات بی رویه نیز 
 شکل نگیرد.  انتقادات و یا انتظاراتی

 

شما برخی از نیروهای دوره قبل را نگه داشتید و برخی را عوض کردید. با آنکه همه آنان  .33

 را همه را حفظ نکردید؟همکاران سابق شما بودند چ

در دوران  اوهمه معاونان  که در آن جلسه،ای افطار برگزار شد  جلسهخاطرم هست برای خداحافظی با آقای میرکاظمی 

وی به عنوان وزیر نفت دولت دهم انتخاب در آن وقت، . از جمله من حضور داشتیموزارتش در وزارت بازرگانی دولت نهم 

چند روز قبل از برگزاری این جلسه، ما در مورد  .نان را با خود به وزارت نفت ببردخی از معاوشده بود و قصد داشت که بر

داشتیم و من ابراز تمایل کردم که از همان نیروهای سابق استفاده کنم. ایشان مخالفتی  گفتگویینیروی انسانی با هم 

اب به همه معاونان گفتم که اگر می توانند کمکی به خط ، مندر آن مراسمبرد.  نفر را همراه می دو سهگفت  نداشت اما می

راه را باز کردم که آقای دکتر مراهی با ایشان است. یعنی ه اول اولویتدهند،  کمکآقای میرکاظمی در وزارت نفت 

ه وزارت با وی ب بازرگانیوزارت برخی معاونان نهایتا  .میرکاظمی هم بتواند با آزادی عمل، تیم خود را به وزارت نفت ببرد

 نفت رفتند. 

کردم کوتاهتر شده بود و قاعدتا باید انتخاب و چیدمان  حالا فهرست افرادی که باید از میان آنها نیروهای خود را انتخاب می

 کردم.  میرا از میان آنان و یا یک لیست جدید آغاز 
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حت ای ت کنید و کمیته شنیده شده بود که شما در انتصابات با دقت و وسواس عمل می .34

 عنوان کمیته انتصابات دارید. کار این کمیته چه بود؟

 لذا لازم بود به طور طبیعی چیدمان نیروی انسانی و به خصوص انتخاب مدیران، دغدغه هر وزیری و از جمله خود من بود.

با معاونانی که در وزارت بازرگانی باقی مانده بودند و من آنها را توانا تشخیص داده بودم مذاکره کرده و این نکته را جویا 

باید جابجا یا مدیرانی که معاونین و آن بعلاوه  .باز هم حاضر به همراهی هستند یا خیر ، آیاشوم که با وضعیت جدید

دم. منظورم از جابجایی، تغییر پست سازمانی آنها و منظورم از جایگزینی عدم کر شدند را هم مشخص می جایگزین می

 انتصاب آنان بعنوان معاون وزارت و یا مدیران شرکتهاست.

جمعی از همکاران بسیار نزدیک و حضور با  "کمیته انتصابات"یک  ،به این دلیل دست بکار شدم و قبل از هر تصمیمی

پیشنهادی برای مجلس و اخذ رای  ای بودند که در گروه تهیه و تنظیم برنامه  ا افراد برجستهمعتمد و دانا تشکیل دادم. اینه

کرد و  اعتماد هم در کنارم بودند. روش کار هم به این صورت بود که کمیته ابتدا بهترینها را برای هر پست شناسایی می

بعد از دیدن پست به من بدهد. من هم  رای هرت بندی شده بیک لیست اولوی کرد میسعی و  کردهسپس با آنها مصاحبه 

کمی  کردند رویه ما ا وزارت همکاری میگزیدم. البته در مورد مدیرانی که از گذشته ب برمی نفرات برتر، فردی را از میان آنان

 شد. تر بود و اخذ نظر مثبت آنان هم یک قدم مهم تلقی می ساده

خشی از آنها، مدیران زمان آقای میرکاظمی بودند و برخی دیگر از جدید در نهایت، ترکیبی از معاونان شکل گرفت که ب

معاونین من در سازمان توسعه تجارت بوده و یا از سایر بخشها به ما پیوسته بودند. به عنوان مثال برای  از بودند یعنی

 .یمجام داده و یکی را انتخاب کردمعاونت پارلمانی، از بین سه تا چهار کاندیدا، مصاحبه ان

 

 نهایتا نفرات منتخب در چه پستهایی منصوب شدند؟ .35

 معاون بازرگانی داخلی و بعدا معاون فناوری اطلاعات ای محمدصادق مفتح:آق

 رییس موسسه مطالعات و پژوهشهای بازرگانی آقای مسعود موحدی:

 اقای ضیغمی: معاون بازرگانی داخلی

 کننده دکننده و مصرفمهر: رییس سازمان حمایت از تولی مرحوم آقای نکویی

 آقای افقهی: رییس سازمان توسعه تجارت

 آقای علیخانی: مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران

 آقای عاشوری: معاون پارلمانی

 آقای احمدی: معاون پشتیبانی
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 انتصابات در استانها به چه صورت انجام شد؟ .31

گروهی که موفقیت شایان یا قابل  تمدید مدیریت آنم. یعنی ما همین مدل را برای انجام تغییرات در استانها بکار گرفتی

 اند. قبولی داشتند و تغییر آن گروهی که یا خودشان امکان همکاری نداشتند و یا کم توفیق بوده

نژاد  ای در همین زمینه اشاره کنم. بعد از ایتکه آقای امیری بعنوان مدیرکل دفتر وزارتی و اقای قمری بد نیست به خاطره

کردیم.  بعنوان معاون وی به همراه آقای میرکاظمی از وزارت بازرگانی به وزرات نفت رفتند باید جای خالی آنها را پر می

م بهترین رییس سازمان بازرگانی دوره گذشته را پیدا کند تا او را بعنوان مدیر کل دفتر برای همین از کمیته انتصابات خواست

ای  پور رییس سازمان بازرگانی سمنان را پیشنهاد دادند. بخاطر دارم که مجموعه منصوب کنیم که به اتفاق آقای اکبر طالب

کردم اینها حداقل یک هفته کار است.  من فکر میاز مشکلات و مسائل بخاطر نبودن فردی در این پست تلنبار شده بود و 

 ساعت همه را تا آستانه حل نهایی پیش برد.  24پور به محض استقرار، ظرف  ولی آقای طالب

پور از وجود آقای آرش دارابی برای معاون دفتر استفاده کردیم که او هم انصافا  بعدا با پیشنهاد کمیته و نیز تایید اقای طالب

 کارها خیلی دوندگی داشت.برای پیشبرد 

 

نقش آقای رییس جمهور و دفتر ایشان در انتصابات شما تا چه بود؟ آیا درست است که  .37

 گذشت؟ همه چیز باید از کانال آقای مشایی می

کنند.  من هم شنیده بودم که آقای رییس جمهور و یا دفتر ایشان به انتصابات حساس بوده و در آنها به شکلی دخالت می

دانستم. ولی نکته جالب آنکه نه من هماهنگی خاصی انجام دادم و نه آنها دخالت  این نکته را به نوعی حق ایشان میالبته 

خاصی داشتند و اصلا به یاد ندارم از این بابت سرزنش شده باشم. تنها فکر کنم در مورد انتصاب آقای مفتح بود که کمیته 

کردم کار خیلی  ر گذاشت که نظر آقای رییس جمهور را بگیرم. من گمان میمرا تحت فشاخود وزارت بازرگانی، انتصابات 

 سختی باشد و ممکن است قبول نکند، ولی ایشان با روی باز پذیرفت.

 

های آلوده مطرح شد. داستان کار شما در دولت دهم، موضوع برنجروزهای ابتدایی  در .38

 از چه قرار بود؟

که از هندوستان وارد کشور شده، آلوده است و همین موضوع سر و صدای زیادی به ای شایعه کرده بودند که برنجهایی  عده

ها کشیده شد. بنابراین برای پیگیری موضوع قبول مسئولیت کردم تا با همکاری  پا کرد و موضوع به دولت و رسانه

در واقع تصمیم دولت . ی کننداده تا این موضوع را بررسهای بهداشت و جهاد کشاورزی، تیمی کارشناسی تشکیل د وزارتخانه

ها را بدهیم، البته  آوری شوند و اگر آلوده نباشند، پاسخ رسانه ها آلوده باشند، از بازار به سرعت جمع بر این بود که اگر برنج

هایی بر روی این بار که این تیم کارشناسی، آزمایشچراکه هر  .دمبنده بسیار اذیت شراستش خیلی طولانی شد و  فرایند

در حالیکه برخی این نتایج را زیر سوال می بردند، در واقع، تیمی از حراست،  .داد، نتیجه آلودگی منفی بود م میها انجا ونهنم
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های یکی از  گیری نداشتم؛ اما به دلیل مصاحبه بر روی این موضوع متمرکز شده بود و بنده دخالتی در نتایج و فرآیند نمونه

در حالیکه وزیر بهداشت و رئیس  .شد جامعه با شک و تردید مواجه مین تهران، موضوع در مدیران سازمان استاندارد استا

های وارداتی، صحه  ها را پذیرفته بوده و بر سلامت برنج گیری موسسه استاندارد و تحقیقات صنعتی ایران، نتایج این نمونه

هم بریزد. به هرحال فضایی که ایجاد شده بود، بر این  های آن فرد کافی بود تا بازار را مجدد به گذاشته بودند، اما مصاحبه

ها نیز موضوع وجود مافیا  خواهند برنج آلوده به خورد مردم بدهند. برخی نکته تاکید داشت که وزرای بهداشت و بازرگانی می

به هرحال در برابر این  در واردات برنج را مطرح می کردند و معتقد بودند که وزارت بازرگانی باید در این میان مقاومت کند،

 شایعات مقاومت کردیم و این، اولین چالش وزارت بازرگانی در دولت دهم بود.

 

هایی را اورزی بر سر واردات میوه چالشوزارت بازرگانی با وزارت جهاد کش نزمادر آن  .39

 نگاریهایی نیز میان شما و آقای خلیلیان، وزیر جهادکشاورزی در دولت دهم صورت داشت و نامه

 داستان از چه قرار بود؟گرفت. 

رفت فضاسازها  آمد. اگر کارها خوب پیش می هایی بود که در پی تنظیم بازار بوجود می فضاسازیبیشتر چالشها ناشی از 

گفتند این کار با واردات میوه انجام شده و اگر بعلت کمبود کالا، تنظیم بازار موفق نبود آنها می گفتند وزارت بازرگانی و  می

 خش توزیع کالا مقصر است.ب

های ذخیره شده داخلی  توزیع میوهخیلی خوب و از جمله ا تنظیم بازار خاطرم هست که اولین شب عید در دولت دهم را ب

از وزارت بازرگانی بابت کنترل بازار شب بعدا آنقدر کار خوب پیش رفت که مجلس نیز  .نجام دادیم و مشکلی هم بروز نکردا

شد و  هایشان هم پر نمی ه بودند و کیسهبه اصطلاح کیسه دوختشب عید برای بازار که ای  عید، تشکر کرد. اما متاسفانه عده

ی نوبرانه ها پس از تعطیلات نوروز تا زمانی که میوه یایام به . بد نیست اشاره کنم کهخواستند که از مردم انتقام بگیرند می

. متاسفانه این اتفاق در سال به آن سیاه بازار می گویند اصطلاحکه ا گیرد نوعی کمبود میوه در بازار شکل می به بازار بیاید

که هرگاه بازار به خوبی کنترل برسند. به این معنا  شانتا حدودی موفق شدند که به این هدف هم افتاد و سودجویان 89

آوردند که دولت به میزان زیادی میوه وارد کرده و تولید داخلی را متضرر نموده است؛ در حالیکه  یفریاد برم ای عدهشد،  می

اند، مردم را سرکیسه کنند و میوه را با قیمت بالا به فروش برسانند. در واقع اینگونه  آنها ناراحت بازار خود بودند که نتوانسته

و توسط بخش حصوصی از با هماهنگی همه کارها اخلی، میوه وارد کند، بلکه نبود که وزارت بازرگانی، بدون توجه به تولید د

با و در زمان مناسب  شد میخریداری از باغداران میوه . یعنی در زمانی مناسبی گرفت میاتحادیه باغداران صورت جمله 

کست و برخی ش ار را میه ذخیره شده، انحصار بازتوزیع گسترده میو ازآنجا کهشد.  قیمت مناسب و معقول، توزیع می

ارها نیز آم را که اینواردات میوه بسیار ناچیز بود  کلا .کردند ، بجای تشکر برخی فضاسازی میکرد سودجویان را متضرر می

 های اقتصادی و کشاورزی بود. و البته توسط بخش خصوصی و با مراعات همه جنبهداد،  به خوبی این را نشان می

سازی میوه به عنوان مترسکی بالای سر  در عمل ذخیرهشد خیلی زیاد نبود اما  داخلی تامین می سازی ما که از خرید ذخیره

انجام دهند. متاسفانه یا ما بخوبی برخی گرانفروشان عمل می کرد تا آنها هم عرضه محصول خود را با قیمت متعادل 

 جویی بودند و یا درک درستی از این سیاستها نداشتند.  دادیم و یا شاید گروهی بدنبال بهانه توضیح نمی
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شد، شرکتهای متبوعه ما  مواجه می گرانی ساختگیگرفت و وقتی مرغ با  موضوع مرغ نیز، همین تجربه صورت میمورد در 

رساندند و همین کار، قیمت را  میدانهای اصلی که محلی برای تعیین قیمت مرغ است، به فروش میچند کانتینر مرغ را در 

  کرد. شکست و دلالان را از بازار خارج می در بازار می

سبب کسادی بازار  و آن را کردندبرگزاری نمایشگاه عرضه مستقیم کالا  ی را متوجهحتی خاطرم هست که برخی انتقادات

بدون  مایحتاج خود را توانستند با حضور در این گونه نمایشگاهها،  . این در حالی بود که بخشی از مردم میدخود می دانستن

در عین حال برگزار کننده این نمایشگاهها خود اصناف بودند که  .واسطه خریداری کرده و قیمتهای مناسبی نیز بپردازند

دادند. در واقع، افرادی که کالا را انبار کرده بودند تا به قیمت  می ت مستقیم به دست مصرف کنندگانکالاهایشان را به صور

 شدند.  میگزافی به فروش برسانند، در این بازار موفق ن

 

ها از جمله انگور شیلی برای وزارت بازرگانی دردساز  در مقطعی هم واردات برخی میوه .41

 شده بود.

نداشت و اینها اصلا جنبه تنظیم بازاری نداشتند. اگر دقت کنید  ارداتووزارت بازرگانی هیچ دخلی در انجام اینگونه بله ولی 

 بخشی از این شایداستفاده کرده بودند.  محصولاتاین آمارها بسیار ناچیز بود و تعداد کمی از مردم، از این نوع بینید  می

و پذیرایی از گردشگران خارجی المللی کشور  های بینبه منظور تامین نیاز هتلانجام شده توسط بخش خصوصی که واردات 

های  به این معنا که در هتل .ام دنیا نیز این موضوع مرسوم استدر موارد خاص وارد شده بود. در تمیا صورت گرفته بود، و 

میزان ارزآوری  بهرحال .بوط به سایر فصول سال، موجود استهای مر خارج از کشور نیز، در هر فصلی از سال، معمولاً میوه

ها صرف می شود. بخشی از  ز حضور گردشگران در کشور، بسیار بالاتر از میزان ارزی است که بابت خرید این میوهناشی ا

ها است. البته سهم بسیار بیشتری از میوه تولید داخل نیز در عوض  های وارداتی نیز مربوط به سفارتخانه مورد مصرف میوه

 دارد.  واردات میوه، صادر می شود و برای کشور ارزآوری

ای  شود، عده انگور به کشورهای دیگر صادر میمحصولات کشاورزی کشورمان مثلا بد نیست اشاره کنم زمانی هم که 

آنها معتقدند اینگونه کالاها نباید صادر شود  .رود میعربی مثلاً معترضند که انگور مرغوب ایرانی صادر شده و به کشورهای 

شود. به هرحال دیدگاههای متفاوتی در خصوص واردات و صادرات میوه وجود دارد  مصرفگویند باید در داخل کشور  می و

اما در مجموع، آمارها نشانگر این است که واردات در مقابل صادرات میوه، رقم  .این امر، سبب اختلاف نظر می شود و

 ای نیست.  عمده

کننده، به  شود، واردات کالا برای مصرف ن نگه داشته میدر مورد این موضوع باید به نرخ ارز نیز توجه داشت. وقتی ارز، ارزا

. یعنی وقتی قیمت ارز از قیمت شد گر کالا به ارزانی وارد کشور نمیشد، دی صرفه شده و بنابراین، اگر قیمت ارز اصلاح می

این  واردکننده رغبتی برای ها برداشته شود اگر اینگونه یارانها شده است.ای داده  یارانهبه ارز  عملا تر است واقعی آن پایین

ها، این اتفاق  به دلیل تحریم 91همانطور که در نوسانات ارزی سال  ای ندارند. کننده ندارند چون مصرفواردات  دست کالاها

 . ها، واردات را به لحاظ صرفه اقتصادی، در شرایط کاهش قرار داد رخ داد و شدت یافتن تحریم
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 خوبی به بازرگانی وزیر عنوان به را عید اولین توانستید خود مسئولیت کوتاه مدت در شما .41

  دانید؟ . دلیل این موفقیت را چه چیزی میبگذارید سر پشت

برای تنظیم بازار شب عید طراحی کرده بود را اصلا و تیم قبلی وزارت بازرگانی راستش ما نوع مدلی که آقای میرکاظمی 

چک در مدل موافقم ولی با تغییر کلی آن مخالفم. لذا از همان ابتدا و براساس تغییر ندادیم. من اعلام کردم با تغییرات کو

 )سیب و پرتقال( بخش خصوصیسازی  ذخیرهو )گوشت مرغ( سازی دولتی  همان مدل عمل کردیم. یعنی ترکیبی از ذخیره

ضور فعال اصناف و . مشخصه دیگر مدل حمورد نیازدر مقاطع خاص و نیز توزیع توسط دولت و بخش خصوصی در مقاطع 

های باعبانی و کشاورزی بود که عینا حفظ شد. بعلاوه سازمانهای بازرگانی استانها هم کاملا به کارشان واقف بودند.  اتحادیه

 که من شخصا داشتم ما حتی کار در این زمینه را کمی زودتر شروع کردیم.  یهای بهرحال بخاطر دغدغه

 نارنجی من نظر از شهر که بودند شده چیده پرتقال قدر آن رفته می هرجا :گفت من به زمان آن در دولت همکاران از یکی
 اولین واقع در این. شد تشکر از کار ما دولت در هم عید از بعد. گفت میو رضایت مردم  خوب بازار تنظیم از و. ابود شده
 .شد انجام خوبی به که بود مردم منظر از ما اجرایی اقدام

 

 مسائل ترین پرچالش از یکی همیشه عید ایام درکه  مرکبات وارداتممکن است در مورد  .42

  نحوه کارتان را بیان کنید. بوده کشور در

تنها ذخیره . نداشتیم بازار تنظیمدخیره کردن میوه به منظور  برای دولتی سازی ذخیره عملیات اصلاما   89 به 88 سال در
 و بود کرده ذخیره را میوه خصوصی بخششد.  سازی دولتی فقط در مورد مرغ بود که توسط پشتیبانی امور دام انجام می

 کرده وارد هم شکر و روغن برنج، خصوصی بخش. است کرده ذخیره را گوشت خصوصی بخش که داشتیم هم گزارشاتی
 مانعی نه و کنند وارد را بیشتری کالاهای که کردیم می ترغیب نهت قانون داشتیم یعنی تاکید بر رعای وزارتخانه در ما. بود

کردیم. بعضا وزارت جهاد کشاورزی محدودیت مقداری و یا تغییرات  بر سر راه ورود کالاهای مجاز و قانونی ایجاد می
ه اعمال هر کدام از این محدودیتها علیرغم کردیم. البت کرد که در صورت تصویب ما آنرا اجرا می ای را درخواست می تعرفه

کنم. در  کرد که در فرصت دیگری عرض می های رانت و انحصار نیز پیدا می ظاهرا انقلابی و حمایت از تولید داخلی، جنبه
جودی و بینی درستی از مو کردیم تا پیش بازار بود. ما وضعیت کالا در بازار را رصد می رصد ماواقع یکی از مهمترین کارهای 

 ها و ایام پرمصرف داشته باشیم.  مصرف ماه
گران بازار دچار  بود تا بازار دچار کمبود نشده و تنظیم "تقاضامقدار  باموجودی حجم مقایسه "هدف اصلی این رصد 

بینی مصرف آتی،  گیری نشوند. به این دلیل، رصد براساس اطلاعات بخشهای مختلف وزارت بازرگانی شامل پیش غافل
ی هر ماه بود. برا شده ترخیصدر راه و  کالاهای سفارش، ثبت آمارهایبرآورد موجودی کف بازار، شناسایی دخایر انبارها، 

بود تا امکان تنظیم بازار بدرستی فراهم  باید عدد قابل قبولی می "بینی تقاضا پیشنیاز و  ی موردتفریق موجود"ماحصل 
  شد. می
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 مبناییچه  بر بازار تنظیم پس واردات، نه و کردید می سازی ذخیره نه شما حساب این با .43

    بود؟

کنم و سپس به سوال شما پاسخ  کردیم را عرض تنظیم بازار که ما استفاده میمقدمه ابتدا انواع روش اجازه دهید با یک 

 دهم.

را این روشها من ما چند روش برای تنظیم بازار داشتیم که گاه یک روش تکی و گاه ترکیبی از آنها را استفاده می کردیم. 

 کنم: بندی و نامگذاری می بصورت زیر دسته

 روش تنظیم بازار  رصدمحور .1

 محور خصوص یم بازار ذخیرهروش تنظ .2

 محور دولتی روش تنظیم بازار ذخیره .3

 روش تنظیم بازار ترکیبی )تقسیم کار بین دولت و بخش خصوصی(  .4

شد. از روش دوم برای زمان هدفمندی استفاده  می روش اول برای شرایط عادی بود و معمولا در همه طول سال استفاده 

توانستیم به وضعیت ارزی اعتماد کنیم. روش چهارم  مها استفاده کردیم، چون نمیکردیم. روش سوم را ما برای دوران تحری

 .شد هم برای شب عید و رمضان استفاده می

 سهدر کشور  برنجسالانه  مصرف میزان فرض کنید کنم.  بعنوان مثالی برای روش اول، من به تنظیم بازار برنج اشاره می

برای چنین کالایی . گیرد ات صورت میوارد تن میلیون یک و شود می تولید داخل در تن میلیون دو معمولا. است تن میلیون

 کردیم می بررسی را سفارش ثبت تولید و آمارهایشد و  مرتبا بازار رصد می ولی کردیم نمی سازی ذخیره مادر شرایط عادی 

کمیسیون تنظیم بازار  وقتها گاهی نه؟ ای است کرده وارد را کالا خصوصی بخشتولید به اندازه کافی بوده و یا  ببینیم تا

. داد می افزایش را ها تعرفه داخلی تولیدات از حمایت برایهم  گاهی و داد می کاهش را ها تعرفه واردات در رغبت ایجاد برای

 کاهش ها تعرفه مدت این در که بود کرده تعیین را تاریخهاییکمیسیون تنظیم بازار  است. ،رصدمحور بازار تنظیمروش  این

در این  لذا کرد. می تنظیمبازار را  آن با کمیسیون که بود روشی این و کردند می پیدا افزایش ها تعرفه دیگری تاریخهای در و

 .گرفت می تصمیم خود خصوصی بخش ،نه یابگیرد  صورت بیشتری واردات اینکهحالت، در مورد 

ا انجام شد. یکی در دوره هدفمندی و دیگری برای مقابله بکه در دو دوره سازی گسترده بود  ذخیره ،دوم و سومروش 

سازی بر دوش بخش خصوصی بود. یعنی ما  در زمان اجرای قانون هدفمندی، بیشترین باز ذخیره. 1391تحریمهای سال 

سازی  رهکردیم تا با اخذ تسهیلات، کار ذخی تعداد بسیار زیادی از شرکتهای بخش خصوصی و تعاونی را به بانکها معرفی می

 را انجام دهند. انصافا اغلب آنها همکاری خیلی خوبی داشتند.

توانست موجودی  ها میکه تحریمها شدت گرفت استفاده کردیم. در آن سال بخش خصوصی تن 1391از روش سوم در سال 

کردند، دست به  میتامین کند و لذا ما برای مقابله با تحریمها و ترسی که برخی از آن بعنوان قحطی یاد  کف بازار را

سازی گسترده دولتی زدیم. یعنی با اخذ خظ اعتباری از بانک مرکزی، دو شرکت اصلی ما، یعنی شرکت بازرگانی  ذخیره
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کردند. همان ذخایر انبوهی که به دست دولت یازدهم دادیم و  سازی می دولتی ایران و شرکت پشتیبانی امور دام راسا ذخیره

 ، گفتند انبارها خالی بوده!!آنها بجای قدردانی و تشکر

ولی در هر یک بار اصلی بر دوش یکی از شد.  کار بین بخشهای خصوصی و دولتی تقسیم میاخیر روش دو در این هر چند 

 این دو گروه )یعنی خصوص و یا دولتی( قرار داشت.

ه توسط بخش خصوصی و گوشت سازی میو شد مبتنی بر دخیر روش چهارم که معمولا برای ایام عید و رمضان استفاده می

 بویژه گوشت مرغ توسط شرکتهای دولتی بود.

کننده بود. مثالی از این  سازی دولتی و برای حمایت همزمان از تولیدکننده و مصرف تنظیم بازار براساس ذخیره ،روشدر این 

فروش آن از قیمت تمام شده شد که قیمت  شود برای مرغ بیان کرد. گاهی تولید مرغ داخلی آنچنان زیاد می روش را می

کرد تا تولیدکننده آسیب نبیند.  شد. در این شرایط شرکت پشتیبانی امور دام، مرغ مازاد را خریداری و ذخیره می کمتر می

چنین ذخیره در بزنگاهی که مصرف بالا می رفت و قیمت رشد زیادی داشت برای تنظیم بازار در مکانهای خاصی توزیع 

 شد.  می

 

 

نمایشگاههای عرضه مستقیم در ایام پایانی هر سال نقش مهمی در ارائه کارها با قیمت  .44

 مندی داشتند. آیا این درست است. پایین داشت، ولی طاهرا بخش اصناف گلایه

شدند. آنها در اقصی نقاط کشور تشکیل  ق بودند و هم مورد توجه مردم واقعبله نمایشگاه عرضه مستقیم کالا هم موف

ند و مشتریان خود را داشتند. البته در بین مردم و اصناف نیز موافقان و مخالفان خود را داشت. برخی از اصناف معنقد شد می

شود. مردم  مانند تا به بازار شب عید برسند. ولی وجود این نمایشگاهها باعث کسادی بازار آنها می بودند یکسال منتظر می

 یسها و کیفیت کالاها داشتند.  مندیها را نسبت به سرو هم برخی گلایه

سال دوم، در نمایشگاه ماه من در سال اول حضورم در وزارت بازرگانی از نمایشگاهی در پارک ارم بازدید کردم و در اسفند 

پایین بودن قیمتها و دسترسی آسان و ساده داران و مردم گفتگو کردم. علیرغم  هپیدا کردم. با بسیاری از غرفمصلی حضور 

کرد. مثلا در پارک ارم متاسفانه صف خوردروها  ه انواع نیازهای شب عید اما برخی مشکلات بوضوح خودنمایی میبه هم

از نداشت.  دبرای ورود به پارکینگ، آزار دهنده بود. دستگاههای خودپرداز، سرویسهای بهداشتی و امثال آن به کفایت وجو

انها بود که ترکیبی از فلز و پارچه بود. در صورت وجود باران و یا آتش همه بدتر سازهای نمایشگاه در تهران و برخی شهرست

 بود. شد و دردسر زا می سوزی حتما خسارات زیادی وارد می

پیشنهاد دادم که بهتر  ایشان به و خواستم را(  وقت اصناف شورای رییس) فراهانی نوده آقای ،عید از بعد دلیل همین به

شود. به او گفتم اگر علاقمند هستید در همان پارک ارم یا حکیمیه زمینی را تدارک کنیم و است در این وضعیت تجدید نظر 

بیاید و هم سایر  نشما یک نمایشگاه عرضه مستقیم مدرن و مجهز و متناسب بسازید که هم در ایام شب عید بکارتا

 رویدادهای اصناف را در آن برگزار کنید.



 35  وزارت بازرگانی )انتصابات و فعالیتها(سوم: فصل 

 

  رسید؟ هم جایی به پیشنهاد ینا ، بود چه فراهانی آقای العمل عکس .45

 دلش ته شدم متوجه داشتم، ایشان از من که شناختی با ولی کرد می استقبال ظاهر به فراهانی نوده آقای اینکه علیرغم

دیگری  محل در تا کرد راضی دارند مغازه شهر در که درحالی را اصناف بتوان یعنی .کرد را کار این بشود که نیست امیدوار

 کنند نمی گذاری سرمایه آن در اصناف و شود می برگزار یکبار سالی نمایشگاهها این که داشت اعتقاداو . باشند داشته غرفه

 .ندارد صرفه زیرا

ای را توسعه بدهید تا  ی زنجیرهقویت کنید و یا فروشگاههات را ها نمایشگاه اینیا  که کنم متقاعدش تامن تلاش کردم 

کالا بتوان از مزیت انبوهی آن استفاده کرد و صرفه اقتصادی لازم را فراهم کرد که مردم هم ضمن عرضه گسترده و انبوه 

و هم ازران خرید کنند. او با نظر من مخالفت جدی نداشت. لذا قرار شد با کمک و مشورت معاونت بازرگانی  دبصورت آبرومن

  پیدا کنند.داخلی این ایده را پخته کنند و یک راه حل مطمئن و علمی برای آن 

 

 
 

 



 

 

 

 م:چهارفصل 
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یمی از آن طرحهای اصلاحی دولت بود و بخش عظ ها یکی از بزرگترین هدفمندی یارانه .41

 ممکن است نحوه ورود وزارت بازرگانی را به این طرح بیان کنید.بر دوش وزارت بازرگانی بود. 

 

داند که موسسه پژوهشهای وزارت بازرگانی سالهای پیش از تهیه طرح هدفمندی و  راستش شاید کمتر کسی این را می

این قانون به جامعه  تبدیل آن به قانون، کارهای مفصلی در این زمینه انجام دادند. افرادی که بعدا بعنوان وزیر و یا مسئول

معرفی شدند از مدیران این موسسه بودند. افرادی همچون آقای نهاوندیان، اقای سید شمس الدین حسینی، آقای فرزین و 

خواستم عرض کنم وزارت بازرگانی هم ورود تئوریک و نظری نسبت به این موضوع داشت و  برخی دیگر. با این مقدمه می

 را بر دوش داشت. بزرگیانون، از اعضای اصلی تیم دولت بود و هم به هنگام اجرا، سهم هم در مسیر تبدیل شدنش به ق

  

تا قاعدتا بود،  89با توجه به اینکه شروع اجرای قانون هدفمندی در دوره شما و از سال  .47

آن زمان کارهای نظری و تئوری تمام شده بود و ظاهرا تنها اجرای آن در بخش بازرگانی به 

 شما اجرای آنرا در بخش بازرگانی چگونه مدیریت کردید؟ .عهده شما بود

تر به موضع نگاه کنیم، در غیر این صورت ابعاد کار ناشناخته  اجازه بدهید کمی دقیقاما بله بحثهای تئوریک تمام شده بود. 

دوره اول یا دوره اجرای قانون هدفمندی را می توان به سه بخش تقسیم کرد.  دورۀ زمانی، باقی خواهد ماند. به نظر من

 دورهدوره دوم یا بود. اجرا -و اصطلاحا دورۀ پیش 1389تا زمستان سال  1388از زمستان سال  که سازی آماده

یا دوره  دوره سومه بود و بالاخراجرا -که اصطلاحا دورۀ حین 1390تا تابستان  1389که از تاریخ زمستان  سازی پیاده

شاید به این شکل بهتر بتوانیم  بود.اجرا -که اصطلاحا دوره پستا پایان همان سال  1390که از تابستان  یبخش تعادل

 اتفاقات مهم هر بخش را بیان نماییم

  

، یعنی از زمستان شروع کنیماجرا -یعنی دورۀ پیشزمانی خب اجازه دهید از اولین دوره  .48

 دوش شما بود؟  سازی چه کارهایی بر . در دوره آماده1389تا زمستان  1388

آمیز طرح بود. یعنی اگر از  تا حد زیادی ضامن اجرای موفقیتاجرا( -)یا پیشسازی  دوره آمادهشاید بیراه نباشد اگر بگویم 

میان اهل فن تقریبا خود طرح و اجرای آن مهمتر نبود اما اهمیتش بسیار بالا بود. یعنی این درسته که بحثهای نظری در 

مقدمات برای آماده سازی محیطی، دست کمی از مراحل قبل آن نداشت. بسیاری از مردم و بخش  تمام شده بود، اما

ریزی  خصوصی کنجکاو بودند که بدانند نحوه اجرای قانون و نتیجه آن چه خواهد بود. فعالان اقتصادی هم در پی برنامه

اجرایی  به فراخور هر موضوع در وزارت بازرگانی چند طرح بزرگ داشتیم و بتدریج آنها رابرای آینده کاری خود بودند. ما 

 کردیم. می
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تقسیم کرد که  سازی فرایند اصلی آمادهشود به چند  را مجددا میبندی بهتر، اجازه دهید عرض کنم این دوره  برای دسته

سازی داشتیم.  تر باشد. به واقع ما چهار نوع آماده بوده راحتای که در آن ایام درگیر موضوع ن تبیین موضوع در نزد خواننده

معاونین، مدیران استانی، کارشناسان و کارکنان وزارت بازرگانی برای درک ذهنی و روحی سازی  اول )و مهمتر از بقیه( آماده

وقفه بود. دوم  بی ابعاد گسترده این طرح و حس تعلق خاطر نسبت به آن و خلاصه آماده شدن برای یکی دو سال تلاش

اهالی رسانه و ان، روشنفکردم، گروههای مرجع اجتماعی، خبرگان، نخبگان، سازی فکری و روانی جامعه شامل مر آماده

که  تدارکات کالا برای اطمینان از وفور محصول در بازار بودبود. سوم و همراهی با آن امثال آن برای پذیرش اجرای طرح 

اف( کنندگان )جامعه بزرگ اصن سازی تولیدکنندگان و توزیع و چهارم آمادهشد؛ الاهای اساسی سازی گسترده ک شامل ذخیره

 ای داشتیم.  سازیها طرحهای ویژه برای همراهی با این طرح بود. ما برای هر یک از این چهار نوع  آماده

گرفتند بطور  ن جزییات تصمیمات قرار نمیسازی درونی وزارتخانه و سازمانهای استانی بود. اگر همکارانم در جریا اول، آماده

ای از سیمنارهای  سازیها را در استانشان کلید بزنند. به همین دلیل ما مجموعه طبیعی خود آنان نمی توانستند سایر آماده

آموزشی و توجیهی را بلافاصله برپا کردیم که شور و شعف بسیاری بدنیال داشت. یعنی بدلیل بزرگی و اهیمت کاری که 

دنبالش بودیم نوعی حرکت جهادی و یا تلاش مقدس برای توسعه کشور در ذهن همه همکارانم شکل گرفته بود و این ب

دیدند چه سرمایه بزرگی به اسم یارانه کالایی در زیر پوست اقتصاد کشور جریان  بیشتر به این دلیل بود که با آمار و ارقام می

 د.شو دارد که بطور بهینه از آن استفاده نمی

دانستند که چه اتفاقی قرار  ، یعنی مردم باید دقیقا میاستان دیگر بود 30جامعه در تهران و  ذهنیو  یسازی فکر دوم آماده

اند که همیشه پا به پای مسئولین در حرکت هستند و حتی در  مردم نشان داده. است بیفتد تا بتوانند با آن همراهی کنند

اند. اما اگر به نقش و جایگاه آنان دقت نشده و حرمت  یقتر و بهتر از مسئولین عمل کردهبسیاری از وقایع مهم ملی خیلی دق

ها و گفتگوها برای بیان  سلسله مصاحبهیکی از کارها در این راستا، آید.  آنها حفظ نشود، حتما نتیجه دلخواه بدست نمی

هایی که  ماده کرده بودیم تا نشان دهیم حجم یارانهای از آمار و ارقام تخصصی را آ چرایی اجرای قانون بود. یعنی مجموعه

شود تا چه حد است. کدامیک از دهکهای اقتصادی  بطور غیرمستقیم و اصطلاحا تحت عنوان یارانه کالایی پرداخت می

ک اقتصادی، ها دارند و در صورت توزیع برابر و یا نابرابر آن، به هر شهروند در هر ده برداری را از این یارانه بیشترین بهره

همراهی، هماهنگی، محتاج تبدیل به قانون شده بود چه مبلغی قابل پرداخت است. در واقع اجرای موفق این طرح که حالا 

وقتی باری شرکت م تا تلاش وافری داشتیم. بخاطر دارهمدلی و همکاری همه مردم بود و ما به سهم خودمان در این راس

کردم و فرصتی برای گفتگودر این  لان بخش خصوصی به یکی از کشورها سفر میدر کمیسیون مشترک با تعدادی از فعا

تا  ش کردمبسیار تلا :گفت با کنایه می خصوص فراهم شد یکی از همراهان که اتفاقا درگیرکارهای بانکی و فرد آگاهی بود

سوالات و همواره ه کاری است و دانستم دولت به دنبال چ تا مدتها دقیقا نمیولیکن  این قانون را دریابم علتمفهوم و 

ور کامل متوجه و بط شرکت کردم داشتیدبا بخش خصوصی که ما ش. تا اینکه در یکی از سیمنارهای ابهامات زیادی داشتم

شمار  را متوجه ابعاد این موضوع کردی. ما. او می گفت: شما با زبان خیلی ساده و مثالهای روشنی همه داستان شدم

 رسانی ما بیشتر از صد مورد بود. خبری، همایشها و فرصتهای اطلاع های، کنفرانسهاسمینار
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 سازی برای هدفمندی بود؟ آیا این کارها همزمان با ذخیره .49

بله، این کارها با کمی فاصله زمانی از هم آغاز شدند ولی خیلی نادرست نیست اگر بگویم همزمان با هم بودند. یعنی ما 

 م. همزمان در چند جبهه فعال بودی

شرکت بزرگ  100طرح بزرگ ما، طرح ذخیره سازی برای اجرای قانون بود. به همین دلیل همکاران من با حدود  سومین

ای آنها را برای اخذ تسهیلات به بانکها  و در چارچوب مقررات ویژهتولیدی و تجاری جلسه گذاشتند تا تحت شرایط خاصی 

سازی کالاها اصطلاحا را زیر کلید و یا تحت نظر وزرات بازرگانی قرار  یرهمعرفی کنند و آنها نیز موظف بودند تا ضمن ذخ

داده و با قیمت اعلامی از سوی سازمان حمایت بفروش برسانند. البته در قرارداد ذکر شده بود که اگر قیمتها موجب ضرر 

 شرکت مزور شد مابه التفاوت به آنها پرداخت شود.

کنندگان )جامعه بزرگ اصناف( برای همراهی  سازی تولیدکنندگان و توزیع آماده، اجرا-پیشو چهارمین طرح در دوره زمانی 

گر بازار )یعنی نظارت بر بازار و رصد وضعیت کالاها( شناخته  با این طرح بود. ببینید وزارت بازرگانی همواره بعنوان تنظیم

فعالیتهای کاملا جدید و متفاوتی را هم انجام  شد ولی در هر یک از این سه دوره زمانی، ما در کنار کارهای جاری، می

با تولیدکنندگان  بسیار مفصلت اسجل دادیم که متناسب با آن شرایط بود. مثلا در دوره اول این کار متفاوت ما، برگزاری می

ما،  اجرا( هم تداوم داشت. در این دوره مهمترین هدف-بود که در دوره زمانی بعدی )یعنی دوره زمانی حینو اصناف 

واکاوی اثر اجرای قانون هدفمندی بر تولید و توزع بود و اینکه بنگاههای تولید و اصناف بر اهمیت نقش خود در موفقیت و 

یا عدم موفقت طرح آگاهی بیشتر یابند. همچنین قرار شد آنها افزایش قیمت بصورت خودسر نداشته باشند و در مقابل به 

تعدادی از همکاران طریق سازمان حمایت مجوزهای لازم به آنها داده خواهد شد.  محض آرامش فضا و جا افتادن طرح، از

کنند که در بخش بعد به نتیجه این اعتماد اشاره  کردند که برخی از این دو گروه به عهد خود وفا نمی بینی می من، پیش

 کنم. می

 

تا تابستان  تا 1389خب اجازه دهید سراغ دومین دوره زمانی برویم، یعنی از زمستان  .51

 چه کارهایی بر دوش شما بود؟ اجرا( -)یا حینسازی  . در دوره پیاده1391

ترین دوره  ترین و پرریسک ردلهرهبا حضور رییس جمهور در رسانه ملی شروع شد، پ 1389آذر  27که رسما شامگاه این دوره 

بدبینانه اوضاع را  ای که گویندههنگامی  اجرا(-دوره قبل )دوره پیشبرای قانون هدفمندی بود. بعضا در جلسات مختلف 

 گونهکرد. همه  ها تغییر می شد و از شدت نگرانی، رنگ چهره ها حبس می نفسها در سینه ،کرد تحلیل میبینی و  پیش

شورشها و عدم پذیرش آن، که این دومی یعنی شد از پذیرش صددرصد اجرای قانون تا  بینی برای این دوره خاص می پیش

سوزیهای پراکنده و یا گسترده در سطح شهرها. فراموش نکنید که  اجتماعی و ورود پلیس و بگیر و ببند و آتش ناآرمیهای

آن سال تمام شد و هنوز ذائقه مردم و مسئولین از آن وقایع تلخ بود. یعنی یکسال  ماهدی 7در  1388ناآرامیهای پسا انتخابات 

دیم که بر زندگی همه مردم اثر  بزرگ، ما وارد یک طرح تحول عظیم میبعد از آن همه گرفتاری در خیابانهای شهرهای 

شکستی  ،های اجتماعی و مشروعیت کار ما در نزد مردم سرمایهمحاسبه مستقیم و فوری داشت. هرگونه اشتباه در مورد 

شد.  حسوب میدولت مو کلا همه کارهای زیربنایی شش طرح دیگر تحول اقتصادی هم برای برای این طرح و  هم سنگین
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ترسناکی داشتیم و بعدا راجع به طرحها و اجرای آنها صحبت پس اجازه دهید اول خوب درک کنیم که چه شرایط حساس و 

 کنیم. 

انداخت. برخی  شاید یادتان باشد که در همان روزها تحلیهای گروههای مخالف چه ترسی بر جان مردم و بعضا مسئولین می

کردند و برخی قحطی و بدبختی و برخی هم بیکاری و استیصال. خلاصه  درصدی می 70تا درصدی  50بینی تورمهای  پیش

سازی گرچه برای ما روزهای امیدواری و تلاش و دغدغه بود اما برای برخی روزهای ترسیدن و انتشار ترس  روزهای پیاده

 بود.

 

حال با توجه به آن رزوهای پر دغدغه، شما چه طرحهایی را برای اطمینان خاطر از  .51

 کردید؟ ریزی اجرا، برنامه-در دوره حین درست قانونسازی  پیاده

و دار بود.  توزیع کالاهای یارانه نیرو مسئولوزارت یک سو مثل وزارت نفت و که وزرات بازرگانی از  شاید به یاد داشته باشد

داد که بخش بزرگی از آن  میو آرد گندم  ل از اجرای قانون هدفمندی، کشور ما یارانه سنگینی را بابتید قبطر دارحتما بخا

ای  شد نشتی زیادی از سمت آرد یارنه همچنین وجود نرخهای متفاوت برای آرد باعث میرفت.  بصورت اتلاف نان از بین می

ای  نهاگفت برای برخی نانواییها، فروش آرد یار ر دارم یکی از همکاران میای داشته باشیم. به خاط به طرف مصارف غیریارنه

 شد زدایی می طبیعی بود که گندم و آرد اصطلاحا باید یارانه بیشتر از پخت و فروش نان آن سود دارد! بمراتب در بازار آزاد

قیمتهای سایر کالاها تحت تاثیر قرار ، همچون حاملهای انرژی ییزدایی از کالاها یارانه با از آنجا کهاز سوی دیگر، و 

کرد که اولا  مراقبت میباید . یعنی داد می تنظیم بازار خودش را بخوبی انجام وزارت بازرگانی باید مسئولیت گرفت،  می

دانید بین مفهوم گرانی و  )شما می گرانفروشی صورت نگیرد و ثانیا افزایش قیمتها به لحاظ زمان و مقدار درست انجام شود

گران شدن سوخت و برق  قاعدتا . پذیرفتیم اما گرانفروشی را نه( گرانفروشی تفاوت وجود دارد. ما گرانی را از تولیدکننده می

و  ، اما اعمال افزایش قیمتها باید با کنترلگذاشت به اشکال مختلف بر تولید و توزیع کالاهای اساسی و غیراساسی اثر می

  .بود صلاحدید وزارت بازرگانی می

و طرح )مثل وزارتین نفت و نیرو( طرح هدفمندی گندم و آرد  :بر این اساس دو طرح اصلی ما در این دوره عبارت بود از

ریزی و اجرا  برای مدیریت این دوره به فراخور نوع کارهایی که بر دوش ما بود، طرحهایی را برنامه طبیعتا تنظیم بازار.

 یم.کرد

کننده نهایی داشت. کلا افزایش  تاثیر مستقیمی بر قیمت نان و مصرفمربوط به هدفمندی گندم و آرد بود،  طرح اول که

قیمت نان آثار آن در ایران موضوعی مسبوق به سابقه است و معمولا مسئولان نگرانی زیادی از بابت این کار داشتند. 

هرا مشکلات سیاسی بسیاری ایجاد کرده بود و ثانیا مورد مصرف گروههای های دور ظا افزایش قیمت نان اولا در گذشته

قوت غالب اقشار با درآمد اندک است. برای همین علیرغم همه تلاشهای ما، دولت با  ثالثاوسیعی از جامعه است و 

رییس جمهور ملاقات  ف بود و در اولین اعلام خودش نامی از آن نبرد. ولی شخصا با اقایلهدفمندی گندم، آرد و نان مخا

کالاهای هدفمندی اضافه شد و کردم و خیال ایشان را از بابت پیامدهای آن آسوده کردم. و نهایتا در اعلام دوم به لیست 
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ای از اقدامات را برای این قسمت انجام دادیم که وقعا  ما مجموعه هزار تومان افزایش یافت. 45هزار تومانی به  40رداخت پ

 گر سوال شد و فرصتی بود عرض خواهم کرد.گیر بود. ا نفس

-یره شده بود. همانطور که در دوره زمانی پیشازار و شارژ بازار از انبارهای ذخاجرا، رصد مرتب ب-حین شرایطدر طرح دوم 

ت افزایش قیم ،این دوره زمانی ردست همکاری داده بودم که آنها د کنندگان اجرا عرض کردم ما با تولیدکنندگان و توزیع

 در پاسخ به یکی از سوالات در دوره کنیم. نداشته باشند و بلافاصله در دوره زمانی سوم، ما درخواستهای آنان را بررسی می

م که نوعی بدبینی نسبت به ثابت قدمی تولیدگران و اصناف در مورد همکاری و همراهی با اجرا اشاره کرد-زمانی پیش

ره کنم که حقا و انصافا تولیدکنندگان و اصناف به عهد خویش وفا کردند و اجرای قانون وجود داشت ولی جا دارد اشا

 ای داشتند. همکاری بی شائبه

 

 1391یعنی از تابستان  یحالا اجازه دهید به همین سبک شما وارد دوره زمانی تعادل بخش .52

ا راحت شویم که عملا دوره پسااجرا است. آیا در این دوره خیال شما از اجر 1391تا پایان سال 

 شده بود؟

اندکاران این پروژه  ایم. احساس همه دست رسیدیم، انگار یک بار بزرگ را به مقصد رسانده 1390تابستان نزدیکی به  وقتی

شاید یکی از . اند رساندهبسلامت گذر داده و به مقصد و گردابها فانها وگ این بود که گویا یک کشتی مهم را از دل طربز

راحت نداشتیم و هر و خوراک ماه بود که خواب  6تقریبا بود.  90بهترین روزهای ما در وزارت بازرگانی در همین تابستان 

منتشر شد که با اخبار خوب آن خندیدیم و با اخبار  لحظه منتظر یک خبر بد بودیم. صدها و شاید هزاران خبر در این مدت

دانستم دو پروژه ملی بزرگ دیگر بر دوش دارم )یکی طرح ادغام وزارتین بازرگانی و صنایع و  یبدش، گریستیم. البته من نم

نخوابی دیگری داشته  نظیر مقابله با تحریمها که باعث شد ایده مرکز مبادله را مطرح کنم و دوباره شب دیگری طرح بی

زه و اعتماد بنفس ما برای انجام کارهای بزرگ، چند باشم(. بهرحال ما در درون خود، احساس پیروزی و نشاط داشتیم و انگی

کرد که  قیافه همکارانم در وزارتخانه و چهره همکارانم در دولت، امواج مثبت و پر احساسی را ساطع می برابر شده بود.

 پاداش ما برای یکسال آماده سازی و برای نیم سال تلاش غیرتمندانه بود.

اجرا -ر این سه دوره مقایسه کنم باید بگویم کاملا با هم فرق داشت. در دوره پیشاگر بخواهم احساسات همکارانم را د

اجرا نوعی جدیت همراه با دلواپسی کشنده -نوعی گنگی و ابهام و ترکیبی از شوق و ترس در وجودشان بود. در دوره حین

وش پیروزی و رسیدن به روزهای آرام بهمراه روحیه ایثار و از خودگذشتگی بود و در دوره سوم یعنی پسا اجرا نوعی حس خ

 بهمراه دستیابی به اهداف.

 

ای هم به نوع فعالیتهای وزرات بازرگانی در دوره سوم )یعنی دوره  ممکن است اشاره .53

 تعادل بخشی( داشته باشید.

 رسد، که عبارتند از: بندی )شاید نادقیق( چهار دسته فعالیت به ذهنم می بله حتما. در یک دسته
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 مت کالاها اصلاح قی -

 ی حمایتی ها بستهطراحی  -

 شده هتعیین تکلیف کالاهای ذخیر -

عمل به تعهداتمان در قبال فعالان اقتصادی کشور بود. ما به آنها قول داده بودیم اثر اجرای قانون  اول فعالیت مهم،

دهیم. در  وز سازمان حمایت میپذیریم و به آنها مج ها بر افزایش منطقی کالای تولید و نظام توزیع را می هدفمندی یارانه

درصدر درخواست کنند اما عملا دیدند افزایش  30-40حالیکه قبل از اجرای قانون همه آنها فکر می کردند باید افزایشهای 

دعوای میان اقتصاددانهای کشور کند. در واقع این افزایشها، بخشی از همان تورمی بود که  درصدی کفایت می 10-7

 13-15بین  تورمیشد  ته بود. ما بعد از شش ماه تا یکسال که تورم ناشی از هدفمندی اصطلاحا تخلیه میاساسی براه انداخ

 درصد را شاهد بودیم. 

شروع شد و تورمهای بزرگتری را بدنبال داشت.  1390پایان همین سال  کننده در فلج اصطلاح به تحریمهای متاسفانه

که این تورمهای بزرگ را به حساب هدفمندی گذاشتند و از اجرای این قانون خوش شانسی مخالفین اجرای قانون این بود 

معرض نمایش گذاشتند. با کمال تاسف، بزرگترین کار زیرساخت اقتصادی دولت بین مردم به یک چهره کریه و بدمنظر در 

ی آنرا یا آمادگی اجراکاری که چندین دولت قبل، جرات و همان یعنی  ای اجرایش بسیار خون دل خورده شد،دهم که بر

 تری صورت بگیرد. باید بدها در این مورد بررسی و تحلیل و قضاوت دقیق تحلیل شد. ،نداشتند، به بدترین وجه

دانید  های حمایتی در بخش بازرگانی و صادرات بود. همانطور که می دومین کار در این دوره، پیگیری تصویب و اجرای بسته

گیر  جلسات هدفمندی در آن ایام بشدت فعال بود و در هر مقطع متناسب با نیاز جامعه و نیازهای اجرای قانون، تصمیم

هایی حمایتی خود بودند. به یاد دارید براساس قانون  نهایی کردن بستهبدنیال دستگاهها  نیزکرد. در این مقطع  می

درصد مردم،  50گرفت:  تعلق می شاملهای انرژی و گندم و آرد به سه بخرآمدهای ناشی از اصلاح قیمتهای حهدفمندی، د

درصد خود را به  20فت های دولت. در همان ابتدار اجرای قانون، دولت تصمیم گر درصد پوشش هزینه 20درصد تولید و  30

درصد تولید بود که یک عالمه بسته حمایتی برای آن تعریف شده بود. ما هم 30مانده درآمدها همان  مردم بدهد و لذا باقی

 در وزارت بازرگانی بدنبال سهم بخش خود بودیم و چالشهای بسیار داشتیم.

مشکل با این  نوعدو دچار سومین موضوع مهم در وزارت بازرگانی تعیین تکلیف ذخیره کالاهای اساسی انبار شده بود. ما 

ذخایر عملا رسوب  ند کهگفت می ندبودکالا بخش خصوصی که ذخیره کننده برخی بنگاههای . اول اینکه شده بودیمذخایر 

آور است. دوم اینکه برخی از کالاها مثل  زیانسودی نداشته بلکه ان رایشبانتظار بیش از این، و شود  سرمایه، محسوب می

شدند. لذا معاونت بازرگانی داخلی، درگیر یک کار جدی  برنج و روغن تاریخ انقضای نزدیکتری داشتند و زودتر باید توزیع می

ع کالاها را به آنها یمت و زمان توزشدند را حساب کند و قی و زیان مباشرین که بالغ بر دهها مباشر می شده بود که ضرر

گفتند که این کار جز ضرر برای آنها هیچ نداشته الا اینکه  بگوید. بخاطر دارم برخی از فعالان بخش خصوصی با گلایه می

 ای از زمان بخوبی ایفا کنند. اند مسئولیت اجتماعی خود را در برهه توانسته

خوانی علیه هدفمندی ابعاد بیشتری پیدا کرد و به یک مشاجره بین  مخاف اما خوشی و نشاط تیم ما دیرپا نبود. بتدریج

توانست بلافاصله به بک موضوع مهم سیاسی تبدیل  عناصری از گروههای سیاسی تبدیل شد. هر کاستی و یا شکستی می
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ما تا پایان دولت ها و اجرای آن گرچه خیلی خوب شروع شد ا یعنی گرچه قانون هدفمندی یارانه انگیز شود. شده و بحث

توان گفت ما براحتی از این بحثها رهیدیم و با یکی دو سوال جواب  دهم، دلیل بسیاری از بگومگوها شد. به این دلیل نمی

دعواهای " گذارم ۀ جدیدی شد که من اسمش را میدورهای آن پرداخت. در واقع کشور وارد  توان به همه ابعاد و جنبه می

تواند از موفقیتهای کوچک و بزرگ خود لذت برد و  که چرا ملا ما نمیه نیاز به بحث موشکافانه دارد . اینها هم"ناشدنی تمام

 دارد. ها و شکستها تا مدت مدیدی ذائقه ملت را تلخ نگه می شاد باشد اما در مقابل ناکامی

اده آمکردم. باید  بینی آنرا نمی شدم که از قبل پیش بعد از آسودگی اندکی، من باید وارد دوران جدیدی از کار اجرایی می

شدم تا مدتی سرپرست وزارت صنایع باشم و پس آز آن پروژه بزرگی به اسم ادغام در مسیرم بود. و البته بدون اینکه  می

گرفتم و پس از آن  را بعهده میتا قانونی شدن آن وزارت صنایع و بازرگانی هدایت طرح ادغام اصلا به آن فکر کرده باشم باید

شدم. هر  آماده می گرفتن رای اعتماد از مجلس و برپایی وزارتخانه ادغامیون رفع خستگی و بدون هیچ استراحتی برای بد

ها و  نشینی بموقع، بالاخره با همه این دغدغه کردم در یک عقب فرسا بود. گمان می یک از اینها بسیار برایم سخت و طاقت

 یر چیز دیگری را برایم رقم زده بود.کنم اما ظاهرا تقد دلواپسیها خداحافظی می

 

کار خود را شروع کردید مهمترین واقعه در پایان سال، تنظیم بازار  88شما از مرداد ماه  .54

شما وارد بخش  98شب عید بود که به خوبی و خوشی به انجام رسید. اما در ماهای پایانی سال 

یا این کردید. آ عید را هم تنظیم میر شب ها شدید و همزمان باید بازا اجرای هدفمندی یارانه

 دو با هم تداخلی نداشتند؟

بسیار اصطلاحا زیر سر داشتیم و به هیچ  ذخایرخوب بود چون ما  راستش همزمانی این دو هم خوب بود و هم نگران کننده.

ها  م اصناف و تولیدکنندهدانستی نمی 98چون در آن موقع یعنی زمستان بود نگران کننده  . اماوجه نگران کمبود کالا نبودیم

تا چه حد پای کار هستند و نسبت به حفظ قیمتها، به عهدشان وفا دارند. البته همانطور که قبلا گفتم آنها انصافا مردانه 

 همکاری کردند و ما برای دومین شب عید هم خدا را شکر هیچ مشکل جدی نداشتیم. 

 

 

ها طراحی شد و چرا  چرا بسته های هدفمندی توضیح دهید؟ ممکن است راجع به بسته .55

 اجرا نشد؟

های هدفمندی ارتباط مستقیمی با فلسفه خود طرح داشت. طرح هدفمندی یکی از هفت طرح تحول  طراحی بستهفلسفه 

اقتصادی دولت بود که از دولت نهم شروع شد. متاسفانه بحثهای سیاسی هیچگاه اجازه نداد این کارهای بسیار مهم به 

بعدها در قالب افزایش قیمت ارز و نابسامانی اقتصادی خودنمایی  توجهی به این طرحهای تحول، . بیبرسد اش اهداف نهایی

اش هفت طرح  های اصلی مشکلات اقتصادی شناسایی و درمان شوند که نتیجه کرد. در واقع هدف اصلی این بود که ریشه
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شد این بود که چگونه با استفاده  اید به آن پاسخ داده میهای حمایتی نیز سوال اصلی که ب تحول شد. به هنگام طراحی بسته

 توان زیرساختهای اقتصادی را بهبود داد. از بخشی از درآمدهای هدفمندی می

خواهند از این نمد کلاهی  یند و میآ ه دستگاهها با یک عالمه مشکل میدهد که هم اتفاقی که معمولا این مواقع رخ می

 یافت و انتظار و توقع خواستی از مبلغ درآمدهای افزایش قیمتهای حاملهای انرژی فزونی میبدوزند. آنگاه حجم بودجه در

 گرفت. ریزی را می ری و برنامهو جای بهره

 

دیدگاه رئیس جمهور در زمینه اختصاص منابع ناشی از اجرای ممکن است مثالی بزنید و  .51

 ؟را بیان کنیدقانون هدفمندی 

ها رخ داد این بود که هر دستگاه دولتی تمام آرزوهای خود  اتی که در جلسات هدفمندی یارانهقیکی از اتفا همانطور که گفتم

رای قانون، به مرحله برای بهبود خدماتی که به مردم می دهد را قصد داشت با استفاده از فرصت دریافت منابع از محل اج

یه می کرد، به عنوان مثال مسئول حمل و نقل کشور تلاش داشت تا بر طبق بسته حمایتی که به دولت ارا .اجرا برساند

به این معنا که همه دستگاههای دولتی تصور می کردند که  .تجهیز کرده یا مترو را توسعه دهدرانی را بتواند ناوگان اتوبوس

  .تواند در اختیار آنها قرار گیرد یفمندی یارانه ها وجود دارد که مپول سرشاری از محل هد

طرحهای مختلف خود را به انجام برساند. بیاد دارم مثلا قصد داشت ش داشت تا به همین دلیل وزارت بازرگانی نیز تلا

برف  1386سال  . شاید یادتان باشد درزارتخانه بود، به سرانجام برساندها را که طرح قبلی این و دوسوخته کردن نانوایی

شان  نانوایی به دلیل اینکه تنورخبازیها برخی از  .دچار مشکل کرد در کشور بارید و استانهای شمالی را به خصوص شدیدی

دچار مشکل شدند. و مردم  شدندمواجه  تهیه نانسوخت، با مشکلی و قطعی کرد، به دلیل کمبود  با یک نوع سوخت کار می

 دن نانواییها داشت. لذا وزارت بازرگانی مسئول طرحی برای دوسوخته کر

های کرده و به سیستم مجهزواحدهای صنفی را  مشکل دیگر در حوزه نظام توزیع نیاز به مدرنیزاسیون بود. به این دلیل لازم

خواست تسهیلات ارزان  آقای محرابیان، سکاندارش بود، میوزارت صنایع و معادن سابق نیز که آن روزها  .کندتجهیز روز 

پراکنده را کنار واحدهای تولیدی احداث کند. یا وزارت جهاد  کوچک اماقیمت به صنعت بدهد و یا اینکه نیروگاههای 

کشاورزی آرزو داشت که به کشاورزان منابع مالی بیشتری اختصاص دهد و قیمت گندم را برای آنها و مرغ را برای 

 مرغداران اصلاح کند. 

طبیعی  ها طراحی شوند. بنابراین ز توان درآمدزایی هدفمندی یارانههای حمایتی، بسیار فراتر ا ستهباعث شد که ب این پدیده

های حمایتی به  ههای مصرفی نیز تعدیل شود و بستههای دستگابود که بعد از اینکه قیمتها بهتر خودنمایی کرد، درخواست

 ها نداشته باشد.  بستهاخت به این ای پیش رود که دیگر دولت منابعی برای پرد گونه

ها به وزارت بازرگانی بدهد  ایت از صادرات یا بهسازی نانواییبه عنوان مثال دولت دیگر پولی در اختیار نداشت که برای حم

آغاز ها  دهد. بنابراین تعدیل در این بستهمنابع حاصله را به بخش یارانه نقدی اختصاص  بخش بزرگی ازو ترجیح می داد که 

 شد و رئیس جمهور هم در مواردی می گفت که نباید اختصاص منابع مالی به فلان بسته را دنبال کنید. تنها در یک بخش
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اختصاص  هابخش برخیبعدها متوجه شدم که منابعی که به  . همچنینها دستور مساعد دادرئیس جمهور برای بهسازی نانوایی

هرمزگان بود که قرار شد از منابع آن، خط اعتبار انرژی تعریف شده و در واقع  داده شد، از محل فروش سهم دولت در فولاد

افت کنند. های خود را ارایه کرده و برای پرداخت آن، وام دریتوانستند قبض کنند، می رخانجاتی که برق و انرژی مصرف میکا

و عی فهرست آرزوهای همه وزرا لیست بود که به نو های مختلف، یک پیشهای حمایتی بخش حقیقت این بود که بسته

بیت خود قانون به شمار می رفت. ضمن اینکه هدفمندی در مرحله اول خود به نظر رئیس جمهور، با نگاه تثها  وزارتخانه

 های مردمی و اجتماعیهای اجتماعی را بگیرد و واکنشناآرامیبه این معنا که دولت برای اینکه جلوی  .هدفمندی اجرایی شد

  فرعی درنظر گرفت. اننفعذیدانست و مابقی را قانون را مردم  اصلی اننفعفمندی شکل نگیرد، ذیدر مقابل هد

که مردم بیشترین دریافتی را  این بود مطرح شد ات پیاپی و طولانی هدفمندیبنابراین به تدریج با بحثهایی که در جلس

آنجا بویژه در نفعان مورد توجه واقع شوند. این موضوع جرای فاز دوم قانون بود، سایر ذیداشته باشند و در مرحله بعد که ا

باید به صورت درآمدها که طبق قانون درصدی  50 سهمکلید خورد که رئیس جمهور در جلسه به صراحت اعلام کرد که از 

مردم  را نیز به دولتدرصدی  20شود و فراتر از آن، دولت سهم  ، کل مبلغ پرداخت میشودپرداخت به مردم یارانه نقدی 

دهد. در واقع اینطور به جلسه القا شد که سهم مردم باید بیشتر شود. به عبارت دیگر، نگاه رئیس جمهور، نگاه  اختصاص می

 در مردم از بابت اجرای این قانون بود.  مطلوباجتماعی و ایجاد حس  پذیرشداری و با هدف  مردم

 

این دیدگاه رئیس جمهور شود آن است که اگرچه در نگاه اول،  سوالی که مطرح می .57

قانون متاثر شدند و متحمل  هوشمندانه و منطقی به نظر می رسید، اما به مرور مردم هم از اجرای

 هایی شدند که به زعم کارشناسان، ناشی از اجرای قانون هدفمندی یارانه ها بود.  گرانی

حساب اجرای قانون هدفمندی ل شدند، به اشتباه به هایی که مردم متحمیگرانبرخی از ین نکته توجه شود که البته باید به ا

فتی و خریدهای ها ناشی از تحریم و عدم دسترسی کشور به درآمدهای ن آن گرانیبخش از ا گذاشته شد، در حالیکه ه یارانه

انون نقش مهمی در پذیرش ق، ها بود. اما این نگاه رئیس جمهور که سهم مردم را بیشتر پرداخت کندبا واسطه از خارجی

 . شود توسط قاطبه مردم داشت که معمولا در تحلیهای اقتصادی به آن توجهی نمی

های سوم و چهارم توسعه، اجرای قانون هدفمندی یارانه ها مورد تاکید واقع شده بود،  علیرغم اینکه در برنامهیادمان باشد 

ها نگران بودند که با اجرای این قانون، مامی دولتکه ت اما به دلیل ترس از عدم پذیرش مردم، هیچگاه قانون اجرا نشد، چرا

ت پیاده سازی آن هیچگاه در نظام جمهوری اسلامی ایران که یک نظام نوپایی است، دچار آسیب شود به همین دلیل، جرا

 ا بروز نکرد. هدولت

بخوبی قطع، چرخ تولید نیز نداشته باشند که کالایی را خریداری کنند، به طور  درآمد کافیاگر مردم از نظر رییس جمهور 

 رود. شود. لذا از نظر وی افزایش سهم مردم نهایتا به سمت خرید و رونق تولید می و تولید دچار رکورد میچرخد  نمی
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بروز کند، حتی اگر میلیاردها تومان پول به در قالب ناآرامی و نافرمانی مدنی اگر مشکلات امنیتی و اجتماعی  در مقابل  

بستری که  ،رئیس جمهوراز نظر ، دیگر فایده ای نخواهد داشت چراکه مشتری برای کالاها نخواهد بود. سمت تولید رود

 و بنابراین باید به این موضوع توجه بیشتری شود.  استمردم رضایت شود،  پیادهقانون هدفمندی می خواهد روی آن 

 

کاهش یا  تولیدشان در معرضکه  ندکرد میتولیدکنندگان عنوان گاه برخی اما  .58

به دولت اعتراض  از این بابتهستند و  و با مشکلات مواجهی است تعطیل کارگاهشان در معرض

 کردند. می

در کل دولت چند کار انجام داده بود که جانشین بخشی از یارانه تولید بود. برخی از این اقدامات عبارتند از: معرفی بنگاهها 

تر و نیز فروش انرژی شامل سوختهای فسیلی و برق با قیمتی  یا بهره پایین به بانکها برای اخذ تسهیلات ارزان قیمت و

ارزانتر از قیمتهای مصوب به تولیدکنندگان. البته ما جلسات متعددی داشتیم که برای اجرای فاز دوم قانون، چگونگی تمرکز 

تاسفانه هرگز فاز دوم قانون بعدا اجرایی بر تولید و تولیدکنندگان را مشخص کنیم که به نتایج خیلی خوبی رسیده بود. اما م

 نشد که خودش بحث مفصلی دارد.

اسی این اعتراضات های سی ، جنبهگذرد دوست دارم یک نکته را اضافه کنم و آن اینکه ظاهرا حالا که سالها از آن روزها می

 مانورقدرت بود که به آنها  91ی سال هاتحریمخوش شانسی که مخالفان نصیبشان شد،  های واقعی آن بود. تر از جنبهقوی

ر بهرحال بطوها ذیرش این واقعیت نبودند که تحریمحاضر به پ یعنی مخالفان سیاسی .داد بیشتری در اعتراض به دولت می

انرژی. در حالیکه با وقوع حاملهای گران شدن نه کند و برخی گرفتاری از تحریمهاست و  زایی می طبیعی برای تولید مشکل

عدم فروش نفت و کاهش درآمدهای ارزی دولت که منجر به افزایش بی سابقه نرخ ارز شد، همه تورم ناشی از ها، تحریم

 .این مسائل را به هدفمندی یارانه ها گره زدند

کردیم. در  اتاق بازرگانی برای سخنرانی دعوت مینماینده ه در مراسم و رویدادهای خود از رابگذارید یک مثال بزنم. ما همو

مان آقای نهاوندیان رییس اتاق بازرگانی ایران بود که ما با توجه به سهم و نقشی که برای بخش خصوصی قائل بودیم آن ز

یشان سیاستهای دولت و دانستیم که ا را به ایشان می دادیم و بخوبی هم میهمواره یکی از بهترین فرصتهای سخنرانی 

دولت و روی کار آمدن دولت یازدهم و  بعد از تغییرکشاند. خب  چالش میرداخت یارانه به تولیدکنندگان را به بویژه عدم پ

دوازدهم، همه تولیدکنندگان منتظر بودند که منابع عظیمی به سمت تولید سرازیر شود و آقای نهاوندیان به آنچه در 

سمتی پیش رفت که اصلا  رسانی و سخنرانیها بعدا به گفت جامه عمل بپوشاند ولی عملا دیدیم نوع اطلاع سخنرانیهایش می

های ما  ضمن اینکه گفته گوید که بسیاری از اعتراضها، هدف دیگری داشت. انگار نه انگار. تحلیل این تغییر پردایم به ما می

در مورد اینکه که سهمی هرچند بسیار کوچک مشکلات اقتصادی آن دوران ناشی از تحریم است به سخره گرفته شد و 

 180چه افتضاحی ببار آمد و همه چیز را به گردن تحریمها انداختند. مواضع برخی از افراد  1397سال  شما بعدا دیدید که در

 دادند.  ها می درجه تغییر کرد و یادشان رفت ظاهرا قبلا چه تحلیلهایی به خورد رسانه
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 جلسات شما با تولیدکنندگان معمولا در چه فواصل زمانی برگزار می شد؟ .59

اما  ،شکایت می کردند مشکلات انواعها برگزار می کردیم. آنها از  مختلف صنعتی و تولیدی را سه شنبهجلسات با گروههای 

اما  .یک خواست درون صنعتی نبود خواهی راستش این سهم. های تولید و یا کم و زیاد مقدار آن بود بدنبال یارانهکمتر کسی 

در مجلس، اتاق بازرگانی و  شان است، از جنبه های صنعتیسی آنها بیشتر چون گروههای شبه صنعتی که جنبه های سیا

آمد. این دو موضوع جدا از هم است؛ یعنی  نمی زدند. ارباب صنعت هم بدشان ضور دارند، به این موضوع دامن میها ح رسانه

فردی بیاید  ممکن است که یک خواسته به عنوان یک نیاز درونی دنبال شود که از این جنس موردی را به خاطر ندارم که

ولیکن در مورد سایر مشکلات چنین وضعیتی بارها رخ را حل کن تا من بروم. یارانه در دفتر من بنشیند و بگوید که مشکل 

همچون نمایندگان مجلس نزد من می آمدند و می گفتند که فلان کارخانه در شهرشان نیمه  داد یعنی بسیاری از افراد می

 ند که وام یک کارخانه پرداخت شود. تمام است یا اینکه دولت کمک ک

 

ها هم نفوذ داشتند و مدام رفتار دولت در  هرحال این صاحبان قدرت در رسانه اما به .11

 قانون هدفمندی را مذمت می کردند.

ای که به مردم داده می شود، به  رژی افزایش یابد و بعد با یارانههای اناین بود که قیمت حامل بخشی از فلسفه هدفمندی

یعنی اگر برای کرد.  اما دولت قیمت حاملهای انرژی را با تخفیف برای تولید محاسبه می. شودجبران ها  افزایش هزینهنوعی 

برای  بودتومان  70یا اگر برق برای همه،  .شد میتومان محاسبه  100، برای بخش تولید، بودتومان  300همه گازوئیل مثلا 

بر  برخی منتقدان. در حالیکه بود که به تولید تخصیص یافته بودیارانه هم نوعی . خوب این شد محاسبه میتومان  20ید تول

وقتی کار دولت دهم پایان یافت و کارها تحویل نیست. تولید یارانه  تخفیفها، که اینکردند  و چنین القاء میاین باور بودند 

نه دیگر کسی کرد.  یفها وجود داشت ولیکن کسی اعتراضی را بطور حاد مطرح نمیدولت یازدهم شد بازهم فقط همین تخف

ای از شکستها در دو دولت اقای روحانی هم  شده است. مجموعهو نه در روزنامه ها مطرح  کردههای تولید صحبت  از یارانه

ای به  کننده نه مطالبهکه  هد بودیمبه دولتهای قبل و به تحریمها نسبت داده شد. بعدا ما شاو شیک خیلی راحت و مجلسی 

 . داشتای وجود  و نه پاسخ دهنده پرداخت آن می

 

جلساتی هم به صورت مشترک میان دولت و مجلس برای هدفمندی شکل گرفت تا این  .11

 ؟زند. چرا هیچ وقت به نتیجه نرسیدراه جبران شود و سهم تولید را هم بپردا

در جلسات من مفصل در مورد آن صحبت کرد. لازم است بطور به دلایل سیاسی به سرانجام نرسید که این جلسات 

کردند. تولید های  یارانهدر رابطه با وزارت صنعت را مسئول ارایه پیشنهاد کردم. آنان  شرکت میمشترک دولت و مجلس 

دارم که همه ذینفعان این دو  خاطر است. بهتولید های  انهیارقانون هدفمندی در رابطه با  8و  7 هایبنددانید که  احتمالا می

های نفت، نیرو، جهاد  از وزارتخانه، نمایندگانی ما در جلسات برای چندین جلسه دعوت کردیم.)از همه دستگاهها( بند را 
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دانستند و سهم  می 8و  7 هاینفع بندو در واقع، هر یک خود را ذی حضور داشتند.کشاورزی، کشور و حتی شهرداری تهران 

  خواهی داشتند. 

 .قانون به بخش تولید اختصاص یابد درصد از منابع حاصل از اجرای 30در این دو بند از قانون هدفمندی گفته شده بود که 

 قصد داشت، وزارت نیرو کندتجهیزات خود را به روز  خواست میوزارت نفت  هر دستگاهی مطالبه خود را داشت.

. بنابراین هر بدهدهایش را سامان مرغداری ،با این منابع بدنبال آن بود کهوزارت جهاد نیز  کند.ز نیروگاههایش را مجه

شت چند جلسه، فرمولی که در این جلسه برای بازتوزیع درآمدها مطرح می شد، به آن ایراداتی را وارد می کردند. بعد از گذ

  .همه خسته شده بودند

سهمی که در درآمدهای ناشی از هدفمندی دارد، از عواید نقش و  نسبتبه  دستگاهیر پیشنهاد من این بود که ه در نهایت

ولی  .در کارگروه دولت و مجلس تصویب شدهم در جلسه نمایندگان دستگاهها و هم بعدا بردارد. این پیشنهاد آن هم سهم 

. شود نصیبش نمیگیرد،  مبلغی که هم اینک میهی، بیش از ت این بود که هر دستگامموقع برآورد تیم وزارت ص همان

و درکنارش یارانه نقدی هم ، بدهدانرژی را با قیمت واقعی به این دستگاهها حاملهای  دبخواهدولت اگر  نتیجه این شد که

 همان زمان دریافت می کردند.  از فرمول جاری وای است  اندازههمان شود به  که نصیب آنها می بدهد، عایدی

که به دلیل همان اختلافات سیاسی تری به تولید بدهد و سهم بیشرا اجرا کند هدفمندی ولت قصد داشت که فاز دوم البته د

داشته  جدیدی به تسهیم درآمدهامیان دولت و مجلس، هیچگاه عملیاتی نشد. در فاز دوم دولت می توانست نگاه اقتصادی 

 سخت شد. خیلی ها و بنابراین، کار شدت یافتن تحریممزمان شد با هباشد که موفق نشد. در واقع، تداوم جریان هدفمندی 

 

قبلا اشاره کردید که در هنگام ادغام وزارت بازرگانی با وزارت صنایع، بار عدم اجرایی  .12

 شدن هدفمندی بخش تولید را به دوش کشیدید، آیا چالش خاصی با دولت داشتید؟ 

 شاید باید به چند موضوع دیگر اشاره کنم. 

بود. اول آنکه دیوان فنی که برای خط اعتبار انرژی در نظر گرفته شده بود، دارای چند مشکل  منابع مالیاینکه  یکی

ناشی از فروش فولاد هرمزگان است و بنابراین باید به خزانه برود و وزارت صنعت،  منبع مالیمحاسبات معتقد بود که این 

 ین مشکل ما بود و دیوان محاسبات، مرتب می گفت که پول را پس بدهید. کند. این اول هزینهمعدن و تجارت نباید آن را 

بودند تا کند و بنابراین بسیاری از صنایع نام نویسی کرده  ود این خط اعتباری ادامه پیدا میدوم اینکه به صنعت گفته شده ب

 نداشت که به آنها بدهد.  منبع مالی جدیدیمند شوند؛ در حالیکه وزارت صنعت  مجدد از این منابع بهره

بازپرداخت بدیهی خود را ریافت کرده بودند، که خط اعتبار انرژی در مرحله اول د برخی شرکتهاییسومین چالش این بود که 

نفعان خود در فاز اول اجرای هایی برای حمایت از ذی گانی بستههمانطوری که وزارت بازر خواهم بگویم بواقع میکردند.  نمی

 .الی دولت، اجرایی نشده بودهایی داشت که به دلیل کمبود منابع م نکرده بود، وزارت صنایع هم بسته ت که اجراقانون داش

تولیدکنندگان اگر یا  ،دهد پی احداث شود و وزارت صنایع وامهای کلان می بعنوان مثال گفته بودند که نیروگاههای سی اچ
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 بطور کامل ها لیکه در عمل، هیچ یک از این وعدهدر حا. خانه حمایت می کندهند این وزارتبر خود را تغییر د تجهیزات انرژی

 اتفاق نیفتاد. 

 ؛ یعنی عملا برخیفشاری که به وزارت صنعت، معدن و تجارت وارد می آمد، ناشی از همین مسائل بود در واقع بخشی از

ها هم  ام، رسانه ها را اجرا نکرده را این بستهه چگرفتم ک مجلس بنده مورد بازخواست قرار میمشکلات مضاعف شده بود. در 

 . کردند مطرح میضعف وزارت صنعت، معدن و تجارت صحبت بعنوان را موضوع این  بعضا

که دولت اجازه  90که فاز اول قانون اجرایی شد تا بهار  89زمستان از که . و آن اینرا هم باید اضافه کنمدیگر یک نکته 

داده شد، به کالاهای تولیدی بعد از اینکه اجازه افزایش قیمت  یعنی. جدید رخ داد تغییرات افزایش قیمت به تولید داد،

های  از هزینه بزرگی بخشاز این محل  . در واقعکردند های حمایتی را دنبال نمی موضوع بستهتقریبا دیگر تولیدکنندگان 

یان دو طرز فکر وجود کردند. در این م را دنبال میمجلس مرتب این موضوع ها و  رسانهدر عین حال، اما . آنها جبران شد

این یک البته گفتند که قانون بازپرداخت به تولید را تصویب کرده و باید دولت اجرا کند و  مجلس مینمایندگان داشت. 

کنار این دو در کردند.  ئل سیاسی این موضوع را پیگیری میها بودند که به دلیل مسا و دوم رسانه .ته کف کارگاهی نبودخواس

به دلیل داشتند. مثلا حاد یعنی بعضا مشکلات ، بود بسته حمایتیاجرای بخشی از تولیدکنندگان نیز مسائلشان بیش از رفتار، 

را پرداخت نکرده سازان  از قطعهبدهی خود به مواد خام وارد کنند و یا اینکه مثل خودروسازان  نتوانسته بودندمسائل بانکی 

اجتماعی گیر افتاده بود که  -بنابراین بخشی از تولید، در جریان اقتصادی .بودند شده ن دچار مشکلسازا و قطعه بودند

 مستقیما ربطی به موضوع هدفمندی نداشت.

 

از برای حذف براساس درآمدشان بندی افراد  خوشه فرمولمقطی از هدفمندی، در  .13

مطرح شد. چطور دولت به بحث خوشه بندی رسید؟ و اینکه تبعات این  بگیرها یارانهفهرست 

 تصمیم در طبقات اجتماعی، چگونه در دولت مطرح شد که کار به توقف رسید؟

که  تخصیص یافتبندی  خوشه هم به موضوعجلسه  چندشد،  در جریان جلسات هدفمندی که هر هفته در دولت برگزار می

ن بحثها و بندی کسب کرد. البته قرار دولت این بود که قبل از تکامل ای در رابطه با خوشه ر مثبت دولت رااین جلسات، نظ

ر شود. در جلسات هدفمندی ها و خارج از دولت منتقل نشود چراکه می توانست موجب دردس تصمیمات، اطلاعات به رسانه

به رفت.  از نهایی شدن به میان مردم می زا بود و نباید قبل بسیار خام و تنششد که  مطرح میگاهی یک نکته غیرفنی 

رسد، بنابراین حول  میتومان  600تومان به  60قیمت نان سنگک از گفت در صورت اجرای قانون،  کسی میعنوان مثال 

ایی دولت اما اگر فردی بدون تصمیم گیری نه .گرفت و اعضای دولت نظر می دادند های جدی صورت میاین قیمت بحث

اطلاع تومان می شود، حتما مشکلات زیادی بروز می کرد. بنابراین  600ها اعلام می کرد که نان  ه رسانهدر مورد قیمت، ب

 رسانی نابهنگام یکی از آفتهای اجرای هدفمندی بود. 

کردند. همچنین  می از آن دفاعنی داشت که بندی نیز مثل هر موضوع دیگری، یک تئوری داشت که در ستاد طرفدارا خوشه

ا متاسفانه موضوعی که هنوز تا دولت به جمع بندی نهایی برسد. امگفتند  ی هم داشت که نظرشان را میالفانمخ

ای شد و فردی  داران و مخالفانی که داشت، رسانهگیری راجع به آن در دولت صورت نگرفته بود، علیرغم تمام طرف تصمیم
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بندی را  مواجهه با خبرنگاران، موضوع خوشه این طرح بود، در نها و از قضا از موافقا ز کارشناسان ستاد هدفمندی یارانهکه ا

شود. در حالیکه این بحث هنوز  میها ن شامل برخی گروهو یارانه  خواهند گرفتای یارانه  ای و اعلام کرده بود که عده رسانه

به شدت متاثر  رییس جمهورها، مطبوعات و مردم کشیده شد،  از موعد به رسانه زودتربعد از اینکه خبر  .بودتصویب نشده 

بندی به حاشیه رفت  روز به بعد موضوع خوشه شد و در جلسه ستاد هدفمندی نیز بد و بیراه زیادی به فرد خاطی گفت. از آن

به بلوغ  ر آنکهقبل اقرار شد دولت به همه مردم یارانه بدهد. رئیس جمهور معتقد بود که این طرح دیگر خراب شده و و 

نقد شدید و بعضا طرحی ناپخته، وارد حوزه سیاست و اجتماع شده و مورد  در واقعها مطرح شده است.  برسد، در رسانه

 .توانست از آن دفاع کند، چون هنوز به نقطه قابل قبول نرسیده بود اقع شده بود و بنابراین دولت نمیتمسخر و

 

دولت،  منتقدینای از  خود پر کردند نیز به زعم عدهوال هایی که مردم برای اظهار امفرم .14

ها بحث جدی صورت آزمایی این فرم ر رابطه با راستیدر جلسات دولت دآیا دقیق نبود. 

 گرفت؟ می

حتی از داشتن ها  یارانهفمندی ستاد هد البته .ز سوی مردم پرشده است، دقیق نیستدانستند که فرمهایی که ا بله همه می

به رئیس جمهور اعلام تری داشت. برای همین ستاد  همین حد از اطلاعات در مورد مردم راضی بود چون انتظار خیلی پایین

ز، عدم بندی نی اید یکی از دلایل مخالفت با خوشهالبته ش .دقیق پر شده و اطلاعات خوبی داردسبتا نمی کرد که این فرم ها 

در حالیکه هر بار که مسئولان بخش آمار ستاد مصاحبه می کردند، اعلام می شد که از  .ها بودرماطلاعات صحیح برخی از ف

 مردم تشکر می کنیم که فرمها را خیلی دقیق و خوب پر کرده اند. 

ه ها ثبت نام کنند جز اتلاف وقت و سرمای شما دیدید بعدا هم در دولت یازدهم مجددا از مردم خواستند برای گرفتن یارانه

یعنی نه اطلاعات بیشتری از مردم کسب شد که بتوانند افراد متمکن و متمول را حذف کنند و نه تعداد ثبت  ثمری نداشت.

نام کنندگان کمتر شد. شاید اگر عملکرد دولت یازدهم را نداشتیم همچنان پاسخگویی در مورد عملکرد دهم با چالش مواجه 

ی بالا برده بود. اما آنچه مردم بعدا از دولت انتظارات را از فرایندهای دولت بود، چون عملکرد دولت دهم سطح توقعات و

 ها بود. در برخی از حوزهدیدند بهترین دلیل بر برتری عملکرد دولت دهم و دوازدهم یازدهم 

 

در مقاطعی از زمان هم موضوع انصراف داوطلبانه مردم از دریافت یارانه نقدی مطرح  .15

 بود؟ شد، داستان از چه قرار

بعنوان ها را  انصراف از گرفتن یارانه تا راههایی بیابد و، وقت زیادی گذاشت بعد از اجرای فاز اول قانون دولت در مقاطعی

انصراف بدهند. در راستای کمک به مردم ضعیفتر از گرفتن یارانه  متمکن افرادسازی کند. یعنی  یک حرکت مردمی فرهنگ

بتدریج نضج بگیرد و همگانی فرهنگ تا این این انصراف کار شد و دولت تلاش داشت اما بیشتر بر روی حالت اختیاری 

به استاندارها ماموریت داده شد تا در استانهای  لذا .های اختیاری را محک بزنندقرار شد این انصراف به همین دلیل. شود

بصورت انفرادی و سپس بصورت جمعی  ای تا ضمن تبلیغ در جلسات، عدهنفوذ را دعوت کنند ریت خود، افراد ذیتحت مدی
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، موجی از انصرافات به راه افتد. خاطرم هست که در چند استان نیز این موضوع انصراف بدهند. دولت امیدوار بود بتدریج

نگرفت. بنابراین تصمیم گرفت که مدل خود را در حذف یارانه پردرآمدها عوض کند دلخواه را اما دولت جواب  .ه شدپیاد

 . شامل همه افراد نشوددر فاز دوم  ها یارانه کهای بگونه

 

ها شکل گرفت. شما  طرح شد و کمپین انصراف از یارانهدر دولت یازدهم هم این ایده م .11

 معتقدید طرح دولت دهم مجدد تکرار شد؟

هم بر  ظاهرا بعدابله. کارشناسانی که در ستاد هدفمندی به دولت دهم پیشنهاد اجرای حذف داوطلبانه یارانه نقدی را دادند، 

زمان دولت دهم بر روی این موضوع کار  در .به دولت یازدهم هم پیشنهاد دادندو بنابراین این طرح را  بودندسر کار خود 

در حالیکه در دولت یازدهم، این تبلیغات به صورت گسترده صورت  .ر تبلیغاتی نکردکاکارشناسی بسیاری صورت داد، اما 

ها بسیج  گاهیگرفت. در بسیاری از استانها، استانداری ها مردم را به این کار دعوت کردند و بزرگان صنعت، روحانیون و دانش

هکهای بالای جلس حذف دذشته چندین بار مدانم در چند سال گ البته تا جاییکه من میشدند تا این کمپین موفق شود. 

بگیرها را تصویب کرده، اما دولتهای یازدهم و دوازدهم بدلیل ناکافی بودن اطلاعات یا اصلا  نهااقتصادی از فهرست یار

 اند. قانون را اجرا نکرده و یا بطور کامل اجرا نکرده

 

 ثبت نام کنند؟ اجازه داشتند برای دریافت یارانه نقدی در دولت دهم آیا وزرا  .17

نام کرده بود ولی از وقتی در دولت مطرح شد که بهتر  یعنی شاید کسی هم در ابتدا ثبت بله. این کاملا یک امر شخصی بود.

 بگیرها نباشند. ها استفاده نکنند، شخصا تصمیم گرفتند که در فهرست یارانه است وزرا از این یارانه

 

 رانه نقدی بگیرند؟وزرایی در دولت وجود داشتند که یاآیا  .18

خیر. در جلسه دولت عنوان شد که وزرا به صورت نمادین از دریافت یارانه نقدی انصراف دهند، این دانم،  تا جاییکه می

دستور و مصوبه دولت نبود و به نوعی هماهنگی میان اعضای هیات دولت به شمار می رفت تا دولت نیز در موضوع یک 

که تعداد کمتری برای دریافت یارانه نقدی ثبت نام کنند، کمک شود. البته این فرهنگ  ناین موضوع پیشگام شده و به ای

ها مربوط به دولت نهم است که هنوز در آن زمان برخی وزیر  ثبت نام اولیه برای دریافت یارانهنکته را نیز باید بگویم که 

ها  کرده باشند. اما بعد که در دولت دهم پرداخت یارانهنشده بودند و ممکن است در فراخوان اولیه شرکت کرده و فرمها را پر 

 بگیر نبودند. شروع شد هیچیک یارانه
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این اطمینان وجود داشت که تمامی وزرا از ثبت نام انصراف دهند؟ یعنی سیستم کنترلی  .19

 دقیقی برای سنجش وجود داشت؟

بخواهد از سوی دولت خیر. دولت این موضوع را کنترل نکرد. عرض کردم که این موضوع، مصوبه دولت نبود که اجرایش 

تبلیغات زیادی نیز روی این اقدام دولت صورت نگرفت و شاید بسیاری از آن بی اطلاع ماندند. خاطرم  حتی .هم کنترل شود

سوال کرد که شما برای دریافت یارانه ثبت نام کرده اید که پاسخ من  ، خبرنگاری از من90هست که در ایام پایانی سال 

ام و این بیشتر به این خاطر بود که  خواست مطمئن شود که من با دقت جواب داده می پرسش مجدد و او بامنفی بود. 

موضوع حساس  اصحاب رسانه به ،موضوع انصراف در سال اول یک موضوع حاد نبود ولی بعدا که یک موضوع فراگیر شد

 شده بودند. حال آنکه وزرا از روز اول جزء منصرفین بودند.

 

 کرد، چه بود؟  ها برگزار می رئیس جمهور برای هدفمندی یارانه ماجرای جلسات شبانه که .71

 طور که به زمان اجرای هدفمندی یارانه ها نزدیکتر می شدیم، تعداد جلسات دولت هم بیشتر می شد و البته زمانهمان

های  اید از صبح تا غروب در وزارتخانهتر شده بود. اعتقاد رئیس جمهور این بود که وزرا ب برگزاری جلسات نیز بسیار طولانی

ها شرکت کنند که عموما  ظهر نیز در جلسات هدفمندی یارانهمرتبط با خود باشند و امور جاری خود را انجام دهند و بعد از 

صر به جلسات ستاد هدفمندی ع 7تا  6داشت. وزرا هم خسته از فعالیت روزانه، ساعت  این جلسات تا پاسی از شب ادامه

این دلیل بود  شب نیز در این جلسات حضور داشتند. این اصطلاح جلسات شبانه نیز به 12و  11رفتند و عموما تا  ها می یارانه

 العاده و فراتر از فعالیت روزانه دولت بود.  که این جلساتی فوق

عصر به  6شد و از ساعت  چهارشنبه برگزار میصبح روزهای  نبه وروزهای یکشعصر در بطور معمول هفتگی دولت  جلسات

و برخی نیز چشمهای بودند و و یا بسیار خسته وزرا خسته  برخیشد. در این جلسات،  بعد، جلسات ستاد هدفمندی آغاز می

حتی در برخی موارد، ممکن بود که بحث جلسه هیچ ارتباطی به یک  .وابی، به سختی باز نگه می داشتندخخود را از شدت بی

در حالیکه برخی  .ضور فیزیکی وی در جلسه مشهود بودوزیر نداشته باشد و او به ناچار، باید در جلسه حضور داشت و تنها ح

ده و مشارکت ه دقت گوش دااز وزرا که موضوع جلسه کاملا مرتبط با حوزه فعالیتشان بود، بسیار فعال بودند و به مباحث ب

تر که به زمان اجرای هدفمندی نزدیک کنم جلسات شبانه به همین دلیل مصطلح شده بود و هر چقدر می کردند. من فکر می

تر می شد و اواخر هم تقریبا هر شب برگزار می شد. این جلسات درست همانند  شدیم، تعداد و زمان جلسات طولانیمی 

دولت قصد داشت شرایط جنگی را مدیریت کند، یا اینکه زلزله ای رخ داده باشد و بعد از آن شرایط جنگی بود و گویا 

 همچون کمیته بحرانی که تشکیل می شود، همه حضور فعال داشتند. 

کردند و برخی از ابعاد این گزارشها در زمان تصمیم گیری نهایی، تعدیل  یک از وزرا گزارشاتی را ارایه میدر این جلسات هر 

می شد، مثلا در یکی از جلسات بحث بر این بود که گازوئیل به نرخی بالاتر از میزانی که در نهایت دولت تصمیم گرفت، 

ها قرار گیرد و استاندارها خودشان توزیع را به عهده گیرند یا وئیل و گندم در اختیار استانداریافزایش یابد یا اینکه سهمیه گاز

دردسرهای زیادی ایجاد شد و دولت به روستاها های گاز کپسولرساندن رم هست که برای ده شود. خاطبه فرمانداران سپر
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توضیح اکر سوال شد برای تصمیم گیری در مورد آنها، وقت بسیاری گذاشت. در مورد نان نیز چنین فضایی وجود داشت که 

 خواهم داد. 

ها مطرح می شد. وزیر  ستاد هدفمندی یارانه اصی در جلسهای گزارشات خ هر دستگاه و وزارتخانهسوی هرحال از  به

ا آن، گزارشاتی در جلسه ارایه اطلاعات نیز از بحرانی که ممکن بود بعد از اجرای هدفمندی پیش آید و تدابیر مقابله ب

ی بیان ستشان نرسیده است، در جلسه گزارشهایهای خود در رابطه با افرادی که یارانه نقدی به دکرد یا وزیر کشور نگرانی می

و پرداخت یارانه نقدی در وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی نیز، در مورد بازتاب اجرای قانون هدفمندی یارانه  .کرد می

های بازرگانی، مرتب گزارش ذخیره سازیکرد. من هم که به عنوان وزیر  خارجی و داخلی گزارشاتی ارایه میهای  رسانه

. کردم ها را به جلسه ارایه میرد و نان و نیز ساماندهی نانواییدی یارانه گندم، آهدفمنوضعیت قیمتها و رصد بازار، کالایی، 

دادم و یا درخواستهایی را برای اجرای ماموریتهای محوله مطرح  گاهی هم به سوالات و ابهاماتی که وجود داشت پاسخ می

 کردم. می

 

را داشتند که اگر همه مسائل و مشکلات به راحتی بیان می شد یا برخی وزرا ملاحظاتی  .71

 واقعیت را بگویند ممکن است با عتاب رئیس جمهور مواجه شوند؟

و جلسه کاملا آزاد بود. من بخاطر ندارم کسی از ترس مشکلات و انتقادات خود را مطرح می کردند،  ،با شفافیتافراد همه  

سازی صورت گیرد و بهترین  نیز همین بود که شفاف اتجلس فلسفهاصولا کاری کرده باشد.  یا نگرانی فرد خاصی، ملاحظه

 تصمیم اتخاذ شود.

 

  ها در چه سطحی بود؟جلسه چطور بود؟ نگرانی فضای غالب .72

از کار هم تعریف جهت  بیمعنایی هم نداشت که وزرا  .خیلی نگران بودنداز اینکه مبادا اشتباهی صورت بگیرد، همه وزرا 

شد. وضعیت خاصی بر کشور حاکم  مندی وارد بود، به صراحت گفته میهای اجرای هدف نامهاگر نقدهایی به بربنابراین  .کنند

هایی ر جلسه در مورد کیفیت نان اعتراضهای سنگینی داشته باشد. به عنوان مثال برخی د ت هزینهبود که هر خطا می توانس

کردم که درک  ای اقامه می ادلهباید کردم و یا  پذیرفتم و اصلاح می یا باید میرا داشتند که من به عنوان وزیر بازرگانی 

 کردم. های آنرا بیان می کردم و یا ریشه بهتری از شرایط بوجود آید؛ مثلا اطلاعات ناقص را اصلاح می

موافقت نشده بود. ابتدا ها گازوئیل ارزان بدهند که  دولت خواسته بودم که به نانوایی من از بخاطر دارممورد نان، همین در 

تا بتوانند با فرصت بیشتر خود را تطبیق دهند واقع پیشنهاد من این بود که نانوایی یک ماه گازوئیل ارزان تحویل بگیرند در 

ها گازوئیل را ارزان به دست نانواییها، به مدت یک ماه استانداریقرار شد م دولت را قانع کنم و که در نهایت هم توانست

 . بدهند

تومانی  7زمان، آرد از بحثهای دیگر وزارت بازرگانی در جلسات ستاد هدفمندی، هدفمندی یارانه آرد بود. آن دیگر یکی 

تومان رسید، در حالیکه برخی از اعضای دولت این سوال  270ها توزیع می شد که بعد از هدفمندی قیمت آن به میان نانوایی
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یمتی عرضه شود و ها ذخیره سازی شده و موجود است، باید به چه قانواییتومانی که از قبل در ن 7د را مطرح می کردند که آر

شود باید با چه قیمتی عرضه شود و آیا نانوایان باید مابه التفاوتی بابت آن آردها به دولت پرداخت می  نانی که پخته می

ین شد که به شد. در نهایت پیشنهاد ما اکردند یا نه نان را به قیمت جدید به فروش رسانند و عواید آن نیز از آن نانوایان با

ها عواید هر میزانی آردی که دارند را نصیب خود کنند؛ البته بر اساس گزارش آقای علیخانی، معاون مدت یک ماه، نانوایی

 ها شارژ شده بود و قرار بر این شد که سختگیری نکنیم. وزیر بازرگانی، آرد تمام نانوایی

 

  ها که از قبل ذخیره سازی شده است، کار سختی بود؟نانواییکنترل کردن میزان آرد  آیا .73

این کار را برگردد، وزارت بازرگانی کرد که پول باید  اگر دولت مصوب می یعنی. قاعدتا امکانپذیر بود ولی بدون دشواری نبود

مه چیز حساب و کتاب شد و ه های کامپیوتری انجام می انجام کارهای شرکت بازرگانی دولتی با سامانهکه  چرا کرد می

داشت. مشکل بیشتر از بابت طرف حساب شدن با نانواییها بود. بگذارید یکبار دیگر اشاره کنم که بدلیل جمیع نگرانیها، 

هزار  4ولت قصد داشت سالانه حدود هدفمندی گندم و آرد نشده بود و د ها در اعلام نخست خودش شامل هدفمندی یارانه

های کارهای ما  لایی بدهد. اضافه شدن گندم  آرد به فهرست و اضافه شدن دریافتی مردم از جملهمیلیارد تومان یارانه کا

از هدفمندی موجب سرو صدا و ناارامی نخواهد شد. برای همین موافق  شبود. و در کنارش ما عهد کرده بودیم که این بخ

 پرداخت این اندک هزینه برای اجرای بهتر طرح بودیم.

را مطالبه نکنیم و آنرا موجود در نانواییها التفاوت قیمت آرد  مابهشدیم که رئیس جمهور را قانع کنیم که در نهایت موفق 

 نوعی یارانه تولید به خبازیها در نظر گرفته و بر کیفیت نان و فراوانی و تحویل به موقع آن تاکید کنیم.

 

 به طور کلی رئیس جمهور نسبت به رفتار وزرا حساس بود؟  .74

های سیاسی میان دولت و مجلس بالا گرفت، این حساسیت شدت یافت. آن زمان، دکتر احمدی نژاد به شدت که بحثزمانی 

نداشته باشند، یعنی در خارج از دولت، موضع  مخالف دولتبر این موضوع حساس بود که دولتمردانش دیدگاههای سیاسی 

ر این صورت، وی به شدت مخالف دولت را تکرار نکنند. د سیاسی علیه دولت نداشته باشند یا در درون دولت، موضع گروه

 شد. عصبانی می

رخ داد. رئیس مجلس  ورئیس جمهور  متاسفانه در یکی از جلسات مشترک دولت و مجلس مجادله و مشاجره تندی بین

ر مجلس هم های سیاسی مخالف دولت شد و قاعدتا رفتا چنین مجادلاتی باعث حساسیت بیشتر آقای ریس جمهور به گروه

 با دولت و وزرا از حال عادی خارج شد. 

ای بود. یعنی بارها و  بجر موارد استثنائی شبیه مورد بالا، در سایر موارد تقریبا همه مجادلات داخل دولت از نوع فنی و حرفه

و عصبانیت از جلسه شد و بعضا برخی با پرخاش  بارها بین رییس جمهور با وزرا و یا وزرا با همدیگر مشاجره و مجادله می

 شد. شدند، اما جنس این بگومگوها سیاسی نبود و منجر با تداوم مشاجره و یا خروج افراد از دولت نمی دولت خارج می
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شاید به این خاطر باشد که حساسیت کار بسیار بالا بود و هدفمندی یک کار ملی و نمادی  .75

از تمام دولت محسوب می شد که موفقیت یا شکست هر یک از اعضای کابینه در این پروژه، 

 شکست یا توفیق تمام دولت محسوب می شد. 

بی به آن، شکست می خورد، همه ما شکست خورده بله. یک هدف مشترک وجود داشت که اگر بخشی از پروژه برای دستیا

دی و باید بیشتر مطرح شود یا وزیر امور اقتصا نفتبودیم. یعنی این حس در میان اعضای دولت وجود نداشت که وزیر 

شتیبانی همه به دنبال این بودیم که این طرح موفق شود. اعضای دولت از یکدیگر پ .دارایی کارش بیشتر دیده شود

. انتقادات جدی هم مطرح می شد. تا جایی که به خاطر دارم در بحث قبوض آب، برق و گاز، اگرچه وزارت نفت به کردند می

خوبی عمل کرده و توانسته بود که قبوض را یکسان سازی کند، مورد تشویق رئیس جمهور واقع شد و در مقابل، وزارت نیرو 

واقع، عملکرد وزارت نفت  کند، مورد شماتت وی قرار گرفت. درکه نتوانسته بود قبوض واحد و متحدالشکلی را طراحی 

خواست که  البته وزارت نفت تعمدا نمی .این قبیل مسائل ممکن بود رخ دهد شد وزارت نیرو نیز زیر سئوال برود. باعث می

 خراب کند. اصطلاحا وزارت نیرو را 

معمولا مطرح می کردم و آن اینکه به هم اد هدفمندی داشتم که در ستاز دوران سازمان توسعه تجارت آن زمان اصطلاحی 

به را  به بخشهای مختلف و به مردم بدهدکوچک که دولت می توانست  مشوقهایهر بخشی یک شکلات بدهیم. در واقع 

گرفت اما  یعنی اندازه کوچکی داشت و جای غذا را نمیکردم که در جلسات ستاد معروف شده بود.  میتعبیر  شکلات

به مخاطبان بودم تا راه این شکلات ها دادن  طرفداربه عنوان وزیر بازرگانی همواره  کرد. لذا را شیرین کام میمخاطبش 

ها گفتم که گازوئیل نانوایی نوان مثال به آقای رئیس جمهور می. به عبا مشکلات کمتری همراه باشد اجرای طرح هدفمندی 

دهیم یا بعدا پولش را بگیرم. یا اینکه پیشنهاد من این بود که پول برق را به عنوان یک شکلات، به آنها ارزان تحویل 

آقای  یک روز .دتی کمتر از سایر نقاط کشور باشدمناطق سردسیر به عنوان یک شکلات به مردم این مناطق، برای م

نفت می  ه وزارتچراکت!! ت کردی رفگفت که پول گاز و گازوئیل را شکلا ی وزیر نفت با لحن شوخی به من میمیرکاظم

آمد. در حالیکه من آنجا  ول درآمدزایی هدفمندی به شمار میها، درآمد داشته باشد و به نوعی مسئخواست که از افزایش قیمت

 شد. و شوخی دیگران می طنزها موجب بخشش شده بودم و این شکلات دادنلطف و مسئول 

 

فشار کاری، در جلسات در دولت اول آقای احمدی نژاد، گاهی اوقات برخی وزرا از  .71

شد. در دوران  یا کارشان به بیمارستان کشیده میدولت دچار ضعف جسمی می شدند و 

 هدفمندی فضا چطور بود. از این دست اتفاقات وجود داشت؟ 

اما بنده و سایر وزرا دچار . من سراغ ندارممورد ملموسی را که وزیری دچار ضعف جسمی شود یا از هوش برود را 

قدر ی قلبی و چشمی و از این دست موارد شده بودیم. یک روز هم به به شوخی به آقای رئیس جمهور گفتم که اینها عارضه

ی مهم چیزاصلا این که  با شوخی جواب داد:کنید که کار من به بیمارستان کشیده است. او  شما به ما فشار کاری وارد می

  !!اند ذاشته یا عمل قلب باز انجام دادهقلب خود فنر گعروق  در ، برو خدا را شکر کن که مثل آنهایی نشدی کهنیست
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مرتبا از و معاونین رییس جمهور در اواخر دوره، وزرا  ، اماغش کند، موردی را به خاطر ندارم فردی در جلسه ضعف و هرچند

هم گاهی . کشند مید و بار کاری زیادی را به دوش کنن ه ورزش نمیکردند و معتقد بودند ک وضعیت جسمی خود گله می

 شدند.  ندند و یا در بیمارستان بستری میما به دلیل بیماری در خانه می آنان

 

 های دوره ای می روند؟ پتغذیه ای خاص دارند؟ یا به چکا وزرا برنامه .77

یک  دوره ای هر شش ماه یکبار صورت می گرفت. اما برنامه مرتبی هم نداشت که اگرپ چکادر اواخر دوره دولت یازدهم، 

گاه نهاد ریاست جمهوری مراجعه شد و به درمان پیگیری کنند. اگر فردی بیمار می وزیر مراجعه نکند، به وی تذکر بدهند و

کرد، ممکن بود که چکاب را هم انجام دهند، گاهی هم به صورت دوره ای از وزرا خون گرفته می شد، اگر فردی هم در  می

 آمد. موضوع جدی به شمار نمیکلا این کار یک نگاه مراجعه می کردند. البته آن جلسه دولت غایب بود، باید به درما

  

 برنامه ورزشی چطور؟ وزرا برنامه ورزشی و تفریحی خاصی داشتند؟ .78

ی بودم که برنامه جدی وجود نداشت. به این معنا که فردی، مسئول پیگیری ورزش وزرا نبود. من خودم همواره از افراد

البته برخی افراد بدلایل شخصی را پیگیری کند.  اتمند می شدم که فردی نیست که این موضوع لهنسبت به این موضوع گ

 ؛ اما برنامه منسجم وجود نداشت. و یا از گذشته یک برنامه ورزشی یا استخر داشتند

 

 سفرهای تفریحی چطور؟ .79

آقای رئیس جمهور خطاب به دهم، دولت دوره اواخر یک روز در اینکه دولت سفرهای خانوادگی تدارک ببیند، این طور نبود. 

اه کنند. تا پیش از این، هیچگهم باستراحت  ضمن زیارت، به مشهد بروند وخود اعلام کرد که همراه خانواده و معاونین وزرا 

کرد. حتی خاطرم هست که رئیس جمهور پیش از آغاز تعطیلات نوروز، تذکر می داد که  وی چنین پیشنهادی را مطرح نمی

بسیار در ایام نوروز، ما مراقب وزارتخانه خود باشند. بعنوان مثال باید همه آقایان کار را رها نکنند و به تعطیلات بروند، همه 

ای  که دولت برنامه تغذیهااین طور نبود ه هرحال کرد. ب جمهور هم به این نگرانی اضافه مینگران بازار بودیم و تذکر رئیس 

ای منظم و  قب این مسائل بود و برنامه تغذیهبرای وزرا داشته باشد، و البته اگر وزیری هم مرا اصیخویژه یا برنامه رفاهی 

 شد.  خاصی داشت، به او خرده گرفته نمی

ای جور کرده و به  دانستیم که حتما معاون اول بهانه شد می نکته جالب اینکه اگر در جلسه دولت میوه و یا شیرینی داده می

اده که مثلا امروز دیر وارد جلسه شدی و یا فلان اتفاق افتاده و باید هزینه میوه را بدهی. یعنی در جلسه یکی اعضا گیر د

 دادند.  دولت بجز چای، چیر دیگری نمی

ها تغییرات بسیاری  د که چهرهکنی مشاهده میایتدا و انتهای دولت دهم مقایسه کرده، در  اعضای دولتچهره  عکساگر 

تر شده است. البته این تنها ظاهر افراد است، سیستم بدنی بسیاری  اش شکسته سفید شده یا چهره آنانی ست و موهاداشته ا
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بود که در اثر فشار آنها مشکلات بسیاری پیدا کرده  بویژه قلببه شدت دچار مشکل شده بود. کلیه، معده و روده و  آناناز 

 های روزانه بود. کاری و استرس

 

 خود شما با مشکل حاد جسمی مواجه شدید؟  .81

و  ، برخی وزرابه دلیل برخی مشاجرات با رئیس جمهور که بیشتربه صورت مداوم، خونریزی داشت چشم من اواخر دولت،  در

بارها بدلیل مشکلات قلبی . نیست مشکلاتون مدتی است که دیگر خبری از آن ها بود. اکنفشارهای کاری ناشی از تحریم

  شد.  افرادای به بدن  فشار نابودکننده موجب رتروز گردن در بیمارستان بستری شدم. کلا کار در دولت دهمو یا آ

 

 ها در وزارتخانه می ماندید؟ ر دوران اجرای قانون هدفمندی، شبد .81

ولیکن تجربه این که بعد از نیمه شب به خانه بروم را را در وزارتخانه سپری کرده باشم،  شبی را تا صبحبه خاطر ندارم که 

  در دسترس بودیم.و همواره بگوش کشیک داشتیم و دارم. در عین حال ما بسیار 

 

ها ارا می کرد؛ بسیاری از این استرسزمانی که آقای احمدی نژاد با آقای لاریجانی مد .82

 درست است؟ آیا  .کمتر بود

تبط با مشاجره دولت و مجلس به خصوص شخص رئیس جمهور و رئیس مجلس، بله همینطور است. البته مباحث مر

خانم بداغی، معاون حقوقی رئیس سرکار نشد. خاطرم هست  هآن پرداختحقوقی موضوع جالبی است که هیچگاه به ابعاد 

که هیچکدام از دعواهایی که  گفت قانون اساسی دارد و می فهم جمهور، معتقد بود که دعواهای دولت و مجلس، ریشه در

کرد. برای مواردی  جه قانونی این مباحث را دنبال میدولت با مجلس داشت، بی جهت نبوده است و آقای رئیس جمهور، و

ر اجرای برخی از مصوبات کرد یا زیر با عنوان مثال قانونی را ابلاغ نمی کرد و به یس جمهور با رئیس مجلس مقابله میکه رئ

قانونی رئیس جمهور این کار داد  کرد که نشان می ر میذکرا از قانون اساسی برخی همکاران کدهایی ت، رف مجلس نمی

برای برخی از . مورد مطالعه قرار گیرددر دانشگاهها  لازم استحقوقی است که  موارداین مباحث،  برخی، آنانبه گفته  است.

البته شخصا در این  نشان داد که حق با رییس جمهور بوده است. آنها هم، مواضع شورای نگهبان و یا شورای سه نفره بعدا

خواهم تنها این موضوع را گزارش کنم که ابعاد حقوقی این اختلافها نیازمند مباحثه و  زمینه اصلا دانشی ندارم و اجاز می

 گفتگوی متخصصان است.
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ت و علیرغم گرف خی از این مشاجرات نباید صورت مییعنی به استناد قانون اساسی، بر .83

 آنچه در رسانه ها مطرح شد، حق با رئیس جمهور بوده است؟

 گاهی هم دلیل .سکوت کرده استمورد آن قانون اساسی در گاهی ممکن است ریشه اختلاف در موضوعی باشد که 

فنی به برخی همکاران که نگاه . استدولت و مجلس با هم دار شدن اختلافات کاری، ناشی از مخالفتهای سیاسی  ریشه

ضع سیاسی آقای احمدی نژاد در احق با رئیس جمهور است اما به دلیل مو موضوع داشتند معتقد بودند که در این اختلافات

 که سه قوه باید با هم تعامل کنند و کارها را پیش برندشخصا معتقدم کرد. البته  فاع نمیهیچ کس از او د تقریبا ،اواخر دولت

بهتر از هر فردی دیگری  اقای احمدی نژاد. به هرحال خود شود ختلاف و بگومگو پیدا میو الا همیشه موضوعی برای ا

 آن دوره را شرح دهد. علل رفتارهایش در تواند  می

 

نحو دیگری است. یعنی بیشتر به ها از رفتار رئیس جمهور در آن مقطع، به البته برداشت .84

 . بازی وی تعبیر می شودلج
بهرحال من در سوال . بودبازی و سیاست بازی ، لجایشاناز رفتار برخی برداشت یعنی . نه بوداین گوها برداشتبرخی بله، 

و دانش حقوقی قضاوت کرد. دوم اینکه اختلافات  ل اینکه باید براساس قانون اساسیقبلی به سه نکته اشاره کردم. او

ف مقابل هم دچار نوعی حس متقابل است. سیاسی بهرحال موجب برخی رفتارهاست. لطفا روی این بند دقت کنید یعنی طر

 سوم اینکه باید از خود فرد، علت برخی رفتارهایش را پرسید.

متخصصان  میانرا  از این دست یما باید بیش از گذشته در مورد قواعد و رفتارهای حکمرانی کار کنیم و از اینکه اختلافات

تواند  توجهی کارشناسان می اما بی .ین اختلافات، کارگشا نباشدبه بحث بگذاریم نگران نباشیم. شاید به میان مردم بردن ا

 های حکمرانی را شناخت و جاده حکمرانی را هموار کرد. چاله چولهباید یعنی  .بار باشد خسارت

 

 

 بعضابودند، حتی اگر مجلس در حالیکه تا پیش از این، وزرا عموما در مقابل مجلس مطیع  .85

 حیطه وظایفش داشت.های دور از قانون و  خواسته

کنم هنوز استقلال حوزه تقنینی و اجرا بطور کامل رعایت  من فکر می. این سوال یکی از موضوعات مهم حکمرانی است

برانگیز است  بکنند که بسیار تعج اجرا دخالت می شود. اجازه دهید یک مثال بزنم: گاه نمایندگان مجلس در جزییاتی از نمی

 شود.  الا وزیر استیضاح میید طبق نظر نماینده محترم باشد وک سازمان استانی بارییس ی  انتخابیعنی مثلا

رود و نمایندگان مجلس، بجای رییس کل بانک مرکزی، وزیر اقتصاد را به چالش  مثال دیگر اینکه گاه نرح ارز بالا می

نهایتا در صحن هم مطرح شد که چرا ی از طرف یکی از نمایندگان در کمیسون مواجه بودم که لخود من با سواکشانند.  می

 معاون اول مثلا در موضوع تنظیم بازار فلان حرف را زده است.



 59  ها در دولت دهم یارانه چهارم: هدفمندیفصل 

ف قانون حالا فارغ از مباحث فنی ماجرا، ضمن اینکه وزرا باید به مجلس پاسخگو باشند، اما در مواردی که مجلس خلا

انون می گوید وزیر باید به مجلس پاسخگو باشد؛ اما تواند مقابل مجلس بایستد و پاسخ ندهد. ق اساسی درخواستی دارد، می

گویند که  برخی می .کلمه مجزا استاختیارات و مسئولیت دو ش باشد. مسئولیتو  اختیاراتدر حوزه  پاسخگویی بایداین 

برخی از ای غیر از وظایف خود به مجلس پاسخگو نباشد. این سرکشی در مقابل مجلس نیست.  تواند در حیطه وزیر می

من تکلیف " :و می گفتادر حالیکه  .ل مجلس ایستادگی نکندکه در مقاب خواستند میرئیس جمهور از  دولت دهم همکاران

الا خلاف قانون اساسی عمل و . نمی توانم از این تکلیف بگذرمام را انجام می دهد، چرا این را متوجه نمی شوید شرعی

توان نسبت به  کنم. این سوگند یک قسم شرعی است و نمینام که خلاف قانون اساسی عمل  ام و من سوگند خورده کرده

 "تفاوت بود. آن بی

ای متخصص به این سوالات جواب  باید عدهمند  و قاعدهبهرحال تاکید می کنم که برای داشتن یک حکمرانی قانونمند 

 دهند.

 

ای که در بحث هدفمندی مورد  ها، بیشترین وزارتخانه در موضوع هدفمندی یارانه .81

سرزنش رئیس جمهور قرار می گرفت، کدام وزارتخانه بود که شاید عملکرد خیلی مناسبی 

 نداشت؟ 

ر کرد و وزی دستگاهها بطور جد در پی همکاری و رفع مشکل بودند ولیکن همیشه در اجرا کاستیهایی بروز می همهانصافا 

های نفت و نیرو بود. دلیل  رئیس جمهور، به وزارتخانهانتقادات شد. مثلا برخی  می مربوطه مورد شماتت و سرزنش واقع

هور معتقد بود که وزارت نفت حسابهای ر تو داشت و رئیس جمهای تو داببه نفت این بود که وزارت نفت حسهم انتقادات 

آقای حسینی، وزیر امور اقتصادی و دارایی بود که وی بر  نگرانیهایناشی از بعضا این انتقادات به وزارت نفت، . پنهان دارد

و  رییس جمهورمیان  ای مشاجره ت بعضااز این باب .کند حسابهای خود را از دولت پنهان میاین باور بود که وزارت نفت، 

دلیل گرفت.  گاهی هم وزارت نیرو تحت فشار قرار میهای خود را آشکار کند. وجود داشت تا این وزارتخانه حسابوزارت نفت 

و وزارت نیرو هم این بود که رئیس جمهور معتقد بود که آقای نامجو، وزیر نیرو، فردی مهربان و رئوف است  سرزنش

های نفت و نیرو، دو دستگاه اصلی درآمدزایی برای مخارج قانون  در واقع وزارتخانهکند.  ستحکام عمل نمیدستورات را با ا

هدفمندی بودند و بیشتر این مشاجرات به دلیل نیاز ماهانه به پرداخت یارانه نقدی به مردم بود. حتی با وزرات نفت گاه 

زمان هدفمندی و کدامیک متعلق به خود وزرات نفت و کدام مربوط اینکه کدام نوع از درآمد فروش وزارت نفت متعلق به سا

 به بودجه کشور است بگومگوهای مفصلی وجود داشت.

ازرگانی رفت، به وزارت ب مانی که قیمت یک کالا بالا میرئیس جمهور ز شد. وزارت بازرگانی هم گاهی مخاطب واقع می

 سازیها خیلی خرسند بود. ازار و بویژه ذخیرهدر کل از وضعیت بشد، اما  تذکر می داد و ناراحت می

شد و بیشتر  ئیس جمهور کمتر در جلسات حاضر میر تقریبا روی غلتک افتاد ها اجرای قانون هدفمندی یارانهاینکه بعد از 

 قاعدتا حوزه موضوعات قابل بحث حالا کمتر شده بود و یاکرد.  ای رحیمی، معاون اول وی اداره میجلسات شبانه را آق

های درگیر، با  هم همه وزارتخانهدر کل در این جلسات داد.  نمیبه برخی مباحث پیچیده را جلسه به خودش اجازه ورود 
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گرفتیم قضاوت نهایی را به رییس  رسید، لذا تصمیم می ای مواجه بودند و برخی از مشاجرات به نتیجه نمی الشهای عدیدهچ

به نظرم یکی از  بود. یفیت نانکمطرح شد  آن زمانیکی از موضوعاتی که در نی، جمهور واگذار کنیم. در مورد وزارت بازرگا

دانم. بدلیل ارتباط خیلی خوبی  این زمینه خیلی موثر بود که علتش را هنوز هم نمی ربیان گزارشات غیردقیق داستانداران در 

ها نان به استانداریکنترل کیفیت موضوع که یکی از جلسات تصویب شد در  ،که برخی استانداریها با صنف خبازان داشتند

معاون اول به شدت با همچنین شد.  بهترکیفیت نان  خیلی بطور گزارشی لیو ، اندکیبطور واقعیه شود. بعد از آن سپرد

  کرد.  مرغداریها انتقاد می عملکرد آنها از جمله در موردمخالف بود و مرتب به کشاورزی رت جهاد اقدامات وزا

 

های مختلف دولت ارایه های حمایتی از سوی بخش هدفمندی یارانه ها، بستهر موضوع د .87

شد که برای بخش تولید که زیرمجموعه وزارتخانه تحت مدیریت شما بود، قرار شد که صنایع 

درصد درآمد ناشی از اجرای قانون باید مختص تولید و صنعت  31کمک بلاعوض بگیرند یا اینکه 

 به سرانجام نرسید؟باشد. چرا این بخش هیچگاه 

شد تا دستگاهها، طرحهای خود  هر هفته جلساتی با حضور اعضای ستاد تحول اقتصادی به ریاست رئیس جمهور تشکیل می

را در رابطه با هدفمندی ارایه کرده و آسیب های زیرمجموعه خود در زمان اجرای این قانون را در دولت مطرح کنند؛ البته 

زینه هایی که برای آنها ا باید درآمدهایی ناشی از هدفمندی را اظهار می کردند و برخی دیگر، هدر این میان برخی دستگاهه

کنند. از جمله  کردند تا یکسری دستگاهها همچون وزارت اقتصاد نیز درآمدها را محاسبه و توزیع شد را اعلام می ایجاد می

درصد از درآمدهای ناشی از  50در واقع مقرر شده بود که  های نقدی میان مردم بود؛ ای، توزیع یارانه همین منابع هزینه

درصد هم به حوزه های مختلف تولید از جمله وزارت نیرو،  30درصد به دولت و  20اجرای قانون به یارانه های نقدی مردم، 

 اختصاص یابد. و برخی دیگر جهادکشاورزی و صنعت و معدن و بازرگانی 

درآمدها به این دستگاهها بود که آیا ههای درآمدزا و ستاد هدفمندی، از جمله اینکه مهمی وجود داشت میان دستگاچالش 

نیز وزارت نفت و این ستاد ها و  زارت نیرو و ستاد هدفمندی یارانهدعوای مهمی میان و کنند یا نه. یعنی میدرستی اظهار 

ی قانون هدفمندی و افزایش قیمت انرژی، صرفه مثال وزارت نفت بر این باور بود که بعد از اجران گرفت. به عنوا شکل می

جویی حاصله قابلیت صادرات دارد و درآمد ناشی از صادرات متعلق به این وزارتخانه است، در حالیکه ستاد هدفمندی با این 

مشکل می ها ارایه می کردند، به این دلیل دچار  درآمدی که وزارتخانهول اایده مخالف بود و به همین دلیل، بسیاری از جد

 شد. 

این  ها داشت، به این معنا که های جدی با ستاد هدفمندی یارانهو در مورد برق تولیدی همواره بحثاز سوی دیگر، وزارت نیر

روخت. در واقع کرد و پس از تولید برق، آن را می ف ت بابت نیروگاههای خود دریافت میت نفوزارتخانه سوختی را از وزار

ها این بود که آیا پول سوخت پرداختی از سوی این وزارتخانه به وزارت نفت؛ باید با درآمدهای ناشی  یکی از صورت مسئله

از فروش برق تهاتر شود یا اینکه مبلغ سوخت دریافتی جداگانه محاسبه شده و پس از وصول پول قبوض صادره برای مردم؛ 

کردند؛ بنابراین وزارت نیرو صاحب  وض را به موقع پرداخت نمیمردم قباین پول را بپردازد. این در حالی است که البته برخی 
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اطق گرمسیر کرد. یا محاسبه برق در من میت با وزارت نفت را به موقع پردخآن پول نمی شد و در مقابل باید مطالبات خود 

 هایی همیشگی وزارت نیرو بود. و سردسیر یکی از چالش

بازرگانی ، جهاد کشاروزی، وزارت کشور و چند وزارتخانه دیگر متقاضیان  در عین حال، وزارتخانه های صنایع و معادن،

های حمایتی لازم را تهیه  ها، بسته هر یک از این وزارتخانه استفاده از منابع درآمدی ناشی از اجرای قانون بودند و بنابراین

خود را نی از این درآمدها چقدر است، محاسبه تر بگویم، ما از اینکه سهم وزارت بازرگا ده بودند. البته اگر بخواهم واضحکر

درصد آن، متعلق به  30یا  20ها چه میزان درآمد دارد که  هدفمندی یارانهدانستیم که  نمیدقیقا کردیم؛ یعنی  شروع نمی

لکه بر بخش تولید است؛ لذا مدلی که به ستاد هدفمندی پیشنهاد دادیم بر این مبنا نبود که چه میزان پول حاصل می شود؛ ب

هایی را دولت می تواند انجام دهد. بنابراین و تجارت کمکی صورت گیرد، چه کمک اساس این بود که قرار باشد به صنعت

 .این مسائل بودمنابع لازم برای حل ها مشتمل بر  بستهاین 

وزیر آقای مهندس محرابیان،  آن زمان نیز هنوز وزارتخانه های بازرگانی و صنایع و معادن با هم ادغام نشده بودند، بنابراین

های حمایتی که برای بخش بازرگانی کشور تدوین شده  حمایتی را به ستاد آوردند. بسته های وقت صنایع و معادن نیز بسته

اینکه فرصتی پیش آمده بود تا ضمن  و توسعه صادرات بود.ها، اصناف، تجارت کز بر مسائلی همچون نانواییبود، متمر

زم را انجام دهند. بنابراین های حمایتی، صرفه جویی لا دارند بتوانند در قالب این بسته انرژی بالاییهایی که مصرف بخش

خود را تغییر دهند. بر  انرژیهای یستمها بتوانند ساین بخشمتمرکز بود که  بر اعطای تسهیلاتی حمایتیهای  بستهبعضا توجه 

 محاسبه کنیم. کردند، را  ست میهای تولیدی درخوا رتخانهکه وزاهمه منابع مالی سرجمع هیچگاه نتوانستیم  اما

جمع درآمدهای ناشی از اجرای طرح خیلی دقیق مشخص نبود. البته برآورد ها،  دفمندی یارانهالبته در ابتدای اجرای قانون ه

ز چند هزار میلیارد تومان ناشی ا دانست به درستی نمیشد. یعنی سازمان هدفمندی  وجود داشت و مرتبا بر روی آن کار می

 .های حمایتی خود را ارایه دهند تهبه همین دلیل تنها به دستگاهها گفته شده بود که بس .افزایش قیمت انرژی بدست می آید

چند برابر پولی بود که ممکن بود از اجرای قانون هدفمندی به به نظرم،  ،بنابراین بر اساس سرجمع برآوردهای دستگاهها

؛ لذا اگر در هزار میلیارد تومان باشد 100حدود مثلا آید. تنها تصور ما این بود که سرجمع منابع ناشی از اجرای قانون،  دست

 شد.  میلیارد تومان می 150ردیم، حدود های حمایتی را محاسبه می ک این مرحله جمع بسته

با واکنش رئیس  ،سه ستاد هدفمندی ارایه کرددر جل را ای اولیهخاطرم هست که وقتی وزارت جهاد کشاورزی گزارشات 

این وزارتخانه نرخ گندم را ده ه بود اما دولت پس از بررسی، سه برابر شدن قیمت گندم را پذیرفت . در واقع جمهور همراه شد

اینگونه  ده برابر شدن قیمت گندم را ،برابر محاسبه کرده و در گزارشات خود لحاظ نموده بود. وزارت جهاد در گزارش خود

مجبور  ،کند کمباینی که محصول را درو می نیز زند و که زمین کشاورزان را شخم می یتراکتور وقتیتوجیه کرده بود که 

این وزارتخانه بالا رفتن  بعلاوه .راین هزینه کشاورز بالا رفته استاست که گازوئیل را با نرخ گرانتری خریداری کند و بناب

های پتروشیمی، توجیهی برای ده برابر شدن نرخ گندم در مزارع را به دلیل بالا رفتن نرخ قیمت کود مورد استفاده در

که از طریق هدفمندی عاید چندین برابر پولی انتظار داشت گزارشات خود قرار داده بود. به عبارت دیگر، این وزارتخانه 

 نفعانش برگردانده شود. به ذیکرد،  دولت می
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ر زمان ارایه آنالیز افزایش قیمت مرغ از سوی وزارت جهاد کشاورزی به دولت، با لحن خاطرم هست که رئیس جمهور د

قیمت به این  کند که گازوئیل مصرف می لیترسی  ،مرغ کیلو هرمگر تمسخرآمیزی خطاب به وزیر جهاد کشاورزی گفت که 

  !نحو محاسبه شده است

کردند و در مقابل،  رآمد میها، ایجاد د هدفمندی یارانه د مطابق با قانونبه هرحال چند دستگاه محدود در دولت بای

وزارت بازرگانی سابق نیز از جمله  شد. داده میاز اجرای قانون، پوشش که باید از منابع حاصل  وجود داشتهایی نیز  هزینه

که درآمد این وزارتخانه  ها داشت. اول آنکه تصویب شود چالش با ستاد هدفمندی یارانهیکی دو این وزارتخانه،  لذاآنها بود. 

های حمایتی خود را با استفاده از این منابع، به اجرا درآورد.  چقدر است و در مرحله بعدی، بسته از اصلاح قیمت آرد و نان

گندم در  تضمینی خریدیش قیمت دانست که با افزا چالش در مورد موضوع اول این بود که وزارت بازرگانی به خوبی می

 نی منابع بیشتری برای خرید تضمینی. یعآید میوجود بلش خرید گندم از کشاورزان نیز در وزارت بازرگانی چا د،وزارت جها

 قیمت خریدبنابراین باید  .کرد ی فروخت و از آنها پول دریافت میدوم اینکه باید وزارت بازرگانی آرد را به مردم م نیاز است.

و  کردههایی بروز چالششد که در همه بخشها قابل اجرا باشد، والا  می ظیمتنای  و آرد و قیمت نان، به گونهگندم  و فروش

 . شود میشوک اجتماعی در جامعه منجر به به نوعی 

ها  ای فاز اول قانون هدفمندی یارانهها در جلسات هماهنگی اجرا محاسن و موی سفید از اقتصاددانخاطرم هست بزرگانی ب

افزایش قیمتهای حاملهای انرژی و سایر اقلام از ند که هشدار می داد . آنهانددلف بوبه شدت با افزایش نرخ آرد و نان مخا

بنابراین اگر دولت بنا باشد که قیمت آرد  خواهد کرد.  بر دوش مردم سنگینی و افزایش قیمت نان از طرف دیگریک طرف 

. شده استدولت  موجب سقوط در گذشته ناآرامیها ، و ایناجتماعی به راه خواهد افتاد ناآرامیو نان را نیز هدفمند کند، حتما 

هدفمندی آرد و نان وجود داشت. نرخی که برای  در مورددولت برخی از افراد بنابراین به نوعی ترس و رعب و وحشت در 

ولی ود به ازای هر کیلوگرم بتومان  300، ه بوداز سوی وزارت بازرگانی در بسته پیشنهادی ارایه شدبه آسیابانی فروش گندم 

صورت گیرد. مرحله طی دو مرحله هدفمندی گندم، آرد و نان  بود. همچنین قرار شدتومان  200 نهایتا نرخی که تصویب شد

که وزارت بازرگانی از پس این کار بر می آید و بار دوم  در همکاران این اعتماد و باور را ایجاد کنیماول به این خاطر بود که 

 اقعی گندم اعمال شود. به خاطر این بود که نرخ و
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 یریگ میکه بتوانند چابک عمل کرده و قدرت تصم ییها سازمان لیموضوع ادغام و تشک .88

و صنعت را به  یبازرگان یها وزارتخانه زیمرسوم است و دولت دهم ن ایبالا داشته باشند در تمام دن

خود را  یتحکوم یبه چه منظور نهادها شرفتهیپ یمنظور در هم ادغام کرد. اصولاً کشورها نیهم

 کنند؟ یادغام م

 یساز چابک ادله، نیمهمتر . یکی از ردیکشور صورت بگ اجرایی یک-ساختار اداریوجود دارد که ادغام در  یمختلف لیدلا

اداری و و  یپرسنل یها نهیکه هز یواحد است به نحو یریگ میو تصم ندهایفرآ یساز مردم، کوتاه ازیبه ن ییدر پاسخگو

صنعت و تجارت در  یها مثال وزارتخانه نوانواگذار شود. به ع یالامکان به بخش خصوص یکم شده و امور، حت تجهیزاتی

 لی. پس دلادهند یادغام را انجام م د،یتول یو چابک ساز یرنفتیهمچون صادرات غ یبه اهداف یابیبه منظور دست ایدن

 رفته است.  شیبه سمت ادغام پ ایوجود دارد که دن یمتعدد

نعت کشور قرار داشت تجارت و ص یرو شیپ کلاتاز مش یا بودم مجموعه یبازرگان ریکه وز 89و  88خاطرم هست سال 

را  ییکالا متیبازار، ق میتنظ ریدر مس میخواست یم ی. چرا که به عنوان مثال وقتمیافتیحل آنها ن یجز ادغام برا یا که چاره

قرار  یابوددر معرض ن دیتول اد،یبا انجام واردات ز ایو  شود یسرکوب م دیمعتقد بود که تول صنایعاما وزارت  میکنترل کن

 .مواجه بود اریبس یها با چالش یریگ میدر تصم یوزارت بازرگان نیگرفته بود بنابرا

معنا که  نیبه ا میکن تیریرا مد میتحر میشد یگاه موفق نم چیه میداشت 91سال  یها میدو وزارتخانه مجزا در دوره تحر اگر

و  میداشته باش یریگ میواحد تصم یفرمانده نکهیاول ا میرخ دهد تا موفق شو دیاست دو اتفاق با ادیز میفشار تحر یوقت

 .میدولت را کاهش ده یها نهیدوم هز

مدام در  متیق نیدر بازار کنترل کند. بنابرابراحتی را  متیوقت قادر نبود مقدار کالا و ق یوزارت بازرگان یطیشرا نیچن در

و معادن وقت با  عیوزارت صنا ایو  یبا وزارت جهاد کشاورز یوزارت بازرگان نیب ییدعوا گرید یبود و از سو شیحال افزا

 متیمهم نبود قخیلی وزارت جهاد  یبراشاید بود. در واقع  انیاجحاف به مشتر آن ندیکه برآ آمد یبه وجود م یوزارت بازرگان

بود.  یخود راض یدیحصول تولم متیق شیوزارتخانه از روند افزا نیا نفعیذ دکنندهیچرا که تول ابدی شیکالا در بازار افزا کی

ادغام  نیا تیو در نها دیطلب یرا م دواح یکه آن هم وجود فرمانده ا میداشت یدوگانگ نیبردن ا نیبه از ب ازیما ن نیبنابرا

 .صورت گرفت

 

مشکلات با ادغام  ایو آ د؟یادغام چطور حل کرد فرایندواحد را در  یمشکل فرمانده .89

 حل شد؟ یو معادن با بازرگان عیوزارت صنا

 شیپ ها بخوبیدو وزارتخانه جدا از هم کاربا  نی. بنابراواحد باشدوزارتخانه یک  دیو تجارت با دیمسئول تولبه نظر من، 

 یهابازار را به اتاق میکه کار تنظ میبرو یبه سمت اهداف نکهیضمن ا .میدو را در هم ادغام کن نیا میو ما مجبور شد درو ینم

 رییاست تغ ازیو بازار ن دیاداره تول یدولت بزرگ برا کی نکهینسبت به ا رامردم  تیو اصناف واگذار کرده و ذهن یبازرگان

و  رفتیاستدلال ما را پذ رانیوز أتیه لیدل نیدولت رفاه باشد و به هم تواند یم زیدولت کوچک ن کی معتقدیم. ما میده
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 دیفوا میشود. اما اگر بخواه ییبه قانون شده و اجرا لیدو معادن تب عیو صنا یزرگانمصوب کرد تا ادغام وزارت با زیمجلس ن

گاه  چیه میداشت 91سال  یها مینکته اشاره کرد که اگر دو وزارتخانه مجزا در دوره تحر نیبه ا دیبا مییادغام را بگو نیا

 میرخ دهد تا موفق شو دیاست دو اتفاق با ادیز میفشار تحر یمعنا که وقت نیبه ا میکن تیریرا مد میتحر میشد یموفق نم

 .میدولت را کاهش ده یها نهیو دوم هز میداشته باش یریگ میواحد تصم یفرمانده نکهیاول ا

 

د ادن موجب دستیابی به فرماندهی واحادغام وزارت بازرگانی و وزارت صنایع و معآیا  .91

 در خصوص تولید و تجارت شد؟

تعرفه و کالا در واردات متناسب  کی یبرا میداشت اریو کاملاً اخت میکالاها را صورت داد یبند گروه، ما کار المثل حتم. فی بله
حداقل شش ماه زمان  یا گروه تعرفه کی رییتغ یاز آن برا شیکه تا پ ی. در حالمیکن یریگ میو بازار، تصم میتحر طیبا شرا

و با وزارتخانه  میدر دوران تحر ولیکن. میو معادن وقت برس عیصنا رتزبان مشترک با وزا کیتا به  میکرد یصرف م
داشت کار را به  یدیوضع تعرفه جد ایواردات و  تیبه ممنوع ازین ییکرده و اگر کالا یریگ میبه سرعت تصم یادغام

 یمرکز مبادله ارز در کنار آن نکهی. ضمن امیکرد یاز وزرا را قانع م یتعداد کمتر دیبا زیو در دولت ن میداد یسرعت انجام م
حتماً در بازار  میرا شکل ده یدو وزارتخانه مرکز مبادله ارز یاز سو میخواست یکه اگر م یدر حال میکرد یرا هم راه انداز

 . میخورد یوفور کالا شکست م یویو سنار یرسان
 نیا کیکتف یبه جاو هم بدلیل شکست بروکراسی پیچیده اداری لازم است همواره  یمیتحر طیشرابه نظر من، هم بدلیل 

زمان  ها و نهیکاهش هز سازی، سازی، کوچک و به فکر چابک دادهواحد را مدنظر قرار  یفرماندهموضوع  ،دو وزارتخانه
ند برای مبارزه با این ویروسها باید کن بود. فرایندهای تباهنده در دل تعدد سازمانها و فرایندهای پیچیده زندگی می اتیعمل

گیرد  سازی صورت می سازی را در پرتو ادغام بدست آورد و نه در تنور تفکیک. در پدیده تفکیک، گرچه ظاهرا کوچک کوچک
 اما عملا افزایش هزینه و زمان را بدنبال دارد.

 

از  ادغام وزارت بازرگانی با وزارت صنعت و معدن وقت، با هدف کوچک سازی دولت .91

 یک سو واز سوی دیگر ایجاد هماهنگی و هم افزایی بین دو حوزه تجارت و تولید انجام شد.

جنابعالی بعنوان اولین وزیر صنعت، معدن وتجارت طی دوسالی که مسئولیت این وزارتخانه را 

 ادغام انجام دادید؟ تفهیم مفهومبرعهده داشتید، چه اقداماتی درجهت 

زمان اخذ شد تا تولید و تجارت کشور بتواند در شرایط سخت تحریمهای ظالمانه به مسیر خودش تصمیمات بسیاری در آن 

یم گیری بخاطر گرفتار شدن در ادامه دهد. در صورتی که این وزارتخانه ها از هم منفک بودند ممکن بود سرعت تصم

 یم بازار کالا به هم بخورد.های ناکارامد بروکراسی کاهش یابد و خدای ناکرده وضع تولید و تنظ دنده چرخ

ما تلاش کردیم تولید و تجارت یک مقوله منجسم مدیریتی تلقی گردد به گونه ای که مثلا مدیران حوزه فولاد و یا حوزه 

ات و صادرات(. این وضعیت باعث سیمان هم مسئول تولید آن باشند و هم مسئول تجارت داخلی و خارجی آن )یعنی وارد
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هم هر حوزه کالایی از ابتدای زنجیره تا انتهای آن توسط یک گروه انجام پذیرد. چنین موقعیتی شد که موضوعات م می

ه وری بالاتری را نسبت ب رت می شد و نتیجتا بهرهموجب انتقال سریع اطلاعات و تصمیمات در طول زنجیره تولید و تجا

ات مرتبط به آن چه از جنس و تصمیم شد داد. کاستیها بفوریت شناسایی می شرایط تفکیک وزارتخانه بدست می

 شد. فاصله شناسایی و تعیین تکلیف میگذاری و تولید بود و چه از جنس حمل و نقل و تجارت و بانک و بیمه بلا سرمایه

گیری است. ما سعی کردیم این  ان همین گسست در فرایندهای تصمیموری در کشورم علل پایین بودن بهرهیکی از 

 کثر برسانیم.یکپارچکی را به حدا

افراد در مورد اهمیت بیشتر هر یک از بخشهای تولید نسبت به تجارت و  برخی نکته بعدی دعوای زرگری است که معمولا

شوند. ما تلاش کردیم  هم ناخواسته وارد این دعواها می یا بالعکس براه می اندازند. متاسفانه بعضا دیده شده مسئولین کشور

که هر یک از این بخشها بدون دیگری ابتر و ناقص است. یعنی ما نباید تولیدکننده باشیم و این مفهوم را تبیین کنیم 

کشور همسایه مثلا امارات برای ما انجام دهد و یا ما تاجر باشیم و تولیدش را فلان کشور همسایه یا  نتجارتش را فلا

وقلوی تولید و تجارت داشته باشیم تا بتوانیم از غیرهمسایه مثلا ترکیه و یا چین انجام دهد. ما باید توجه یکسانی به د

مواهب خدادادی کشورمان بخوبی استفاده کنیم. این مواهب فقط نفت و معدن نیست بلکه دریا و موقعیت سوق الجیشی 

 جغرافیایی نیز هست.

کردیم. جلوی بروز  زیعتورا بالمناصفه  فرصتهاما بین این دو برادر آشتی ایجاد کردیم. دعوای زرگری را تعطیل کردیم و 

تعصب کور و جانبداری دروغین را گرفتیم و وحدت رویه را جایگزین نفرت و تنفر کردیم. مهمترین ویژگی آن دوره این بود 

 که خود مقامات به هر دو بخش اعتنا و احترام می گذاشتند و نگاه یک بعدی نداشتند.

 

 انجام دادید؟وزارتین چه اقداماتی درجهت عملیاتی کردن ادغام  .92

طبیعتا اولین کاری که پس از ادغام انجام شد شناسایی بخشهای مشترک دو وزارتخانه بود تا ادغام بخشی صورت پذیرد. 

 .مثل تبدیل دو معاونت پارلمانی به یک معاونت، یا دو معاونت برنامه ریزی به یک معاونت و امثال آن

شد با استفاده از  می عملا از هم منفک شده بودند و ها ط تفکیک وزارتخانهبود که در شرایهایی  پس از آن، شناسایی زنجیره

گذاری و تولید وجود داشت، یک بخش  یعنی برای هر کالا یک بخش سرمایهفرصت ادغام آنها به هم دیگر اتصال داد. 

 .مدیریت بشوند ها را بهم زنجیر کنیم تا مشترکا درات. ما سعی کردیم همه این حلقهتنظیم بازار و یک بخش صا

ما تلاش کردیم تولید و تجارت یک مقوله منجسم مدیریتی تلقی گردد؛ چنین موقعیتی موجب انتقال سریع اطلاعات و 

وزارتخانه در نتیجه، بهره وری بالاتری را نسبت به شرایط تفکیک  تصمیمات در طول زنجیره تولید و تجارت می شد و

ها و  کارگروههمچنین تعداد زیادی کمیته و شورا بود که یکپارچه شدند و نمایندگان این دو وزارتخانه در . داد بدست می

شوراهای ملی به یک نماینده واحد تبدیل شد. در این شرایط نمایندگان وزارتخانه ادغامی در شورای مختلف بانک و بیمه و 

 .کردند شرکت میاحد و نه متضاد و متعارض بورس و امثال آن با موضع و
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بدنبال آن، سازمانهای صنعت و بازرگانی در استانها نیز در هم ادغام شدند و همه فعالان تولید و تجارت با مراجعه به تنها 

یک نهاد استانی، خدمات لازم را دریافت می کردند. چنین یکپارچکی باعث ساده و کوتاه شدن فرایندها گشت و سرگشتگی 

 .دارباب رجوع را کاهش دا

 .این تنها بخش کوچکی از انبوه اقداماتی بود که برای عملیاتی کردن ادغام انجام شد

نوان بخشهای دیگر بیشتر نرم افزاری و مغزافزاری بود. مثلا از همه بخشها خواسته شده بود که برنامه صادراتی خود را بع 

تقا تولید داخلی، تنظیم بازار و توسعه صادرات به گذاری، ار اعلام کنند. یعنی توجه به سرمایهترین هدف بخش خود  اصلی

 عنوان یک وظیفه همگانی تلقی می شد. بتدریج مدیران درگیر در این فعالیتها به مدیرانی چندبعدی و با نگرش کاملتری

 .اطلاع بیشتری می یافتند "زنجیره ارزش"های دیگر  بدل می شدند چون از جزییات حلقه

 

غام درست بود اما فرآیند آن کامل نشد. که اگر فرآیند آن برخی معتقدند اصل این اد .93

 کامل و پیاده سازی میشد، دستاوردهای بسیاری داشت. نظر شما چیست؟

تصمیم ادغام کار درستی بود و همانطور که عرض کردم از همان ابتدا دستاوردهایش آغاز شد. جهان امروز فقط جهان 

. باید فرایند ادغام تکمیل شود و قدمهای باقیمانده بدرستی برداشته شود و تخصصی نیست بلکه دنیای یکپارچکی هم هست

نگاه یک بعدی،  متاسفانه در دولت یازدهم،مدیران چند بعدی بر مسند کار باشند تا مخاطبان وزارتخانه نتایج آنرا ببینند. 

 خانه را به تحلیل برد و مفهوم ادغام به تمسخر گرفته شد. وزارتتوان 

 

درباره لایحه دولت برای تفکیک این وزارتخانه چیست؟ با اصل تفکیک موافق  نظر شما .94

  هستید؟

منتشر می شد تا مخاطبان بدانند علت اصلی این درخواست چیست. موضوع دوازدهم بهتر بود تحلیل کارشناسانه دولت 

در دولتهای آقای یب شد. اما ظاهرا ادغام در دولت نهم مطرح شد و پس از کار کارشناسی بسیار در نیمه راه دولت دهم تصو

کار کارشناسی باشد. برخی از مخالفان ادغام به شرایط مدیریت فعلی انتقاد دارند مبنای تصمیم گیریها، قرار نیست  روحانی

 که چرا چشمش را بر نیازهای واقعی بست و هر انتقادی را با بی رحمی به انتقاد گرفت.

 

و وزارت « وزارت صنعت و معدن»ارزیابی شما از احیای دوباره ساختار قبلی در قالب   .59

  چیست؟« بازرگانی»

کند  می خوبی برای دولتمردان فراهم میاین کار یعنی بازگشت به شرایط گذشته. این کار نه تنها نوآوری ندارد بلکه سرگر

رکود و بیچارگی و خواب غفلت مدیران عالی رنج می برد. وقتی فراموشی نیاز اقتصادی است که از  ،که مهمترین کارکردش
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قرار نیست به نیازهای واقعی پاسخ بدهیم باید یک نیاز ساختگی و جعلی فراهم کنیم و همگان را به آن سرگرم کنیم تا این 

 چهار سال هم یک جوری بگذرد.

  

ده ال و مفید به تفکیک وزارت صنعت، معدن و تجارت را در قالب چه ساختار جدیدی ای .91

 نفع تولید و تجارت کشور می دانید؟

مهم است. بینش مدیرانی که قرار است سکاندار نیز بینش  است،ساختار و چینش مهم اینکه اقتصادی، بجز  یشرایطهر در 

ی توانیم ر مبازگشت به عقب بهتر است. اما اگدولت یازدهم باشد،  این وزارتخانه باشند. اگر سطح بینش آنان مثل چهار سال

پذیر، تولیدمدار و صادراتگرا را بکار بگیریم که توان درک توام مفهوم یکپارچه تولید و تجارت را  مدیران چند بعدی سرمایه

دانند باید به فکر جذب سرمایه برای خروج از شرایط منفی  م بهتر خواهد بود. مدیرانی که میداشته باشند، آنگاه حتما ادغا

د. تولید را مراقبت کنند تا رکود جانفرسا بدر آید و صادرات را جدی بگیرند تا ارزآوری و اشتغال داشته سرمایه گذاری باشن

باشد و از شرایط اتکاء به ارز لرزان نفتی رهایی یابیم. اگر کسی چنین بینشی داشته باشد، ضمن احترام و اعتنا برابر به تولید 

انفکاکی آنها ترجیح می دهد چون منافعش برای مردم بیشتر است. به نظرم  و تجارت، مدیریت یکپارچه آنها را بر مدیریت

 چینش را دست نزنیم، بینش را اصلاح کنیم.

 

 یتمام رغمیعلدوازدهم دولت  چراشود. به نظر شما،  میاز شما بعنوان تئوریسین ادغام یاد  .97

 گرفته است؟ کیبه تفک میدو وزارتخانه در بر دارد باز هم تصم کیکه تفک ییدردسرها

کرده و  هیخود را توج یها یاقدام ناکام نیبا ا خواهد یمدوازدهم معتقدند دولت  یکنم. اگرچه برخ یخوان تیمن قصد ندارم ن

 یکند اما فضا نییتع ریدر دولت در نقش وز یپست یفرد یهم بخواهد برا دی. شادیبازار را کتمان نما میدر تنظ قیعدم توف

 یحتماً ناش یموارد نیدر چن قیهمچنان وجود خواهد داشت. پس عدم توف بازار میو تنظ یتجارت خارج د،یدر تول یتینارضا

از مشکلات حل نخواهد شد چرا که مشکلات  کیچیرا صورت دهد ه کیتفک نیو اگر دولت ا ستیها ن از ادغام وزارتخانه

 .در ادغام ندارد شهیبازار ر یکنون
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ادغام وزارتخانه هاست که  نیکه ا بودندمعتقد  همیازدهم و دوازد به هر حال دولت .98

 یاریبس یها یآن شده است و مردم اکنون با سخت میدر بازار و عدم تنظ یناهماهنگ جادیسبب ا

دوباره  لیدر قالب تشک تواند یروزانه خود مواجه هستند پس معتقد است م حتاجیما نیدر تأم

 .که بازار بهتر کنترل شود وردرا فراهم آ یطیشرا یوزارت بازرگان

 مربوط بهمعضل بخشی از این بلکه  ستیها ن ادغام وزارتخانهبه دلیل عنوان  چیبه هدر دولت دوازدهم مشکلات بازار  شهیر

 فیاز وظا یبخشاست. قانون انتزاع بدلیل ساختار ناکافی وزارت جهاد کشاورزی در تنظیم بازار قانون انتزاع اجرای نامناسب 

  .کاملاً متفاوت از ادغام است یامر نیکه ا سپرد یبه وزارت جهاد کشاورز صمت را گرفت وبازار از وزارت  میتنظات و امکان

 نیشده است. ا بیکه دو قانون مجزا تصو ستندین انیو در جر دانند یم کسانیدو موضوع را  نیافراد ا یبرخ رسد یبه نظر م

گرفت و به  اریقانون انتزاع در اخت یعدم اجرا یرا برا یا مصوبه یاقتصاد ژهیو ریاست که در دولت دهم ستاد تداب یدر حال

 بیدو وزارتخانه را با هم ترک ادغامکه قانون  ینخورد. در حال دیقانون در دولت دهم کل نیا یاجرا یمیاوضاع تحر لیدل

 وزارتخانه ساخت.  کیکرده و 

 یدولت یامور دام و شرکت بازرگان یبانیهمچون شرکت پشت صمتت از وزار ییهادر قالب قانون انتزاع بخش گرید یاز سو

 شیکه در دوران پ یدیتول یهاتیاز ظرف یاریرفت اما اکنون بس یجدا شده و به وزارت جهاد کشاورز صمتاز وزارت  رانیا

با استفاده از قانون انتزاع  نکهیا رغمیوجود ندارد. پس عل گریها به وزارت جهاد وجود داشت اکنون دشرکت نیاز الحاق ا

که بازار گوشت، مرغ  دیگو یم دوازدهمرفته است همچنان دولت  یاز وزارت صمت جدا و به وزارت جهاد کشاورز ییهابخش

 شهی. پس رشود یبه صورت قاچاق از کشور خارج م ای رسد یو کالا به دست مردم نم ستین میتنظ یاساس یکالاها ریو سا

صورت  کیاگر تفک یحت یعنیدر آن صورت نگرفته است.  یکاف تیریمشکلات در قانون انتزاع است که مد نیابرخی از 

 .شد میخواه جهآن با شکست موا میو مشکلات قانون انتزاع حل نشود همچنان در بازار و تنظ ردیگ

 

و بازار را حل کند  یمشکل کنون تواند یکه اصلاح قانون انتزاع م دیهست یشما مدع یعنی .99

 را دوا نخواهد کرد؟ یدرد کیتفک

گردد. موضوع همچون  یمشکلات به ادغام برنم شهیر البته همه داستان نیست و خواستم بگوم درست است، تا حدی این

خواهد ماند. نکته خطرناک  یدارو باق زیتجو رغمیعل ماریداده نشود مشکلات ب صیاست که اگر درست تشخ یماریب کی

 یسازمان واحد شوراستان ک 31در  م،یکن کیو صنعت را تفک یوزارتخانه بازرگان میتحر یکنون طیاست که اگر در شرا نیا

دارد ضمن  یشتریکار ب یرویبه ساختمان و ن ازیشده که ن لیدو سازمان مجزا تشک دیبه نام صمت وجود نخواهد داشت و با

به صورت کامل پاسخگو  کیچیشود که قطعاً ه تیریمد دیدو بخش با یبازار ازسو تیریو مد دیبازار تول میتنظ نکهیا

 نخواهند بود. 

ها از هم جدا شوند که  دپارتمان نیا دیو اکنون با میوزارت صمت برد یها بازار را به داخل دپارتمان مینظما در دولت دهم ت

خواهند ماند که در کدام بخش کار  فیبلاتکل رانیو مد یانسان یروین نکهیآن حداقل دو سال زمان لازم دارد ضمن ا یاجرا
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. شود یرقم خورده م یطولان یندهایخواهد شد و فرآ جادیا یدرگمدارد. پس سر شانیبرا یشتریب یایکنند که منفعت و مزا

را صورت دهد. آنگاه  کیرا اکنون ندارد بتواند ظرف دو سال موفق شده و تفک یتوان کاف نکهیا رغمیدولت عل دیفرض کن

 دیکه با ییکالاهاتعرفه و حجم  یها بر رو وزارتخانه یگشت که در آن دعوا میبازخواه 90تا  88 یها سال تیزه به وضعتا

خواهد  جادیرا هم ا یدیبلکه مشکلات جد کند یرا حل نم یها مشکل وزارتخانه کی. پس تفکردیگ یوارد کشور شود بالا م

 .کرد

 

 کجاست؟ از 97 و 91در سالهای بازار  میپس گره کور تنظ .111

تفکر  یگریقانون انتزاع است و داجرای نامناسب دو موضوع است، اول  ،بر هم زد 97یا  96در سالهای آنچه بازار را 

 یمرداناشتباه است. خودکار باشد،  لوتیکشور به صورت اتوپا میمعنا که اگر منتظر نی. به امیدر دوران تحر یتیریمد

مشغول به کار باشند.  یاتیعمل رحو ط دهیاز صبح زود تا آخر شب با ا میراه مبارزه با تحر شکن باشند که در میتحر توانند یم

ای،  در غیر از موضوعات حرفه با فعالان اقتصادیبوده ال کار اقتصادی برای خود مقامات نباید در کنار مسئولیت خود بدنب

است که همه  91سال  میدوران تحریک مثالش شد. با میمتناسب با تحر دیبا یتیریمد طی. شراداشته باشندسَر و سریّ 

 نیب یها یتا تمام ناهماهنگ شدند یجمهور اداره م سینظر شخص رئ ریواحد ز تیریمد کیتحت  یاقتصاد یها دستگاه

تا چابک  یو ساختارها ایدن یاقتصاد اتیکرده و با ادب ییکه کار اجرا یمن به عنوان فرد نظربرود. پس  نیاز ب یدستگاه

 ریدر غ .کند وجستج کیاز تفک ریغ یگرید یرا در جادر بازار نقطه ضعف و شکست دولت باید است  نیآشناست، احدی 

اتخاذ  ردیبگ دیکه با یزیعکس آن چ میشده و تصم یخطر وجود خواهد داشت که دولت سرگرم کار فرع نیصورت ا نیا

 یخطر وجود دارد که دوباره دولت بعد نیآفت بزرگ است و ا کیکار،  نیاز انجام ا یمانیپش نکهیکند و از همه مهمتر ا

 .ادغام را در دستور کار قرار دهد

 

اوضاع بازار  میتصم نیا یبر اجرا دوازدهم دولت یبود با پافشار نیخوشب توان یچقدر م .111

 رد؟یسر و سامان گ

تعداد  ،ینگینقد تیارز، وضع متیاز جمله ق یاقتصاد یپارامترها یمحصول کارکرد تمامدر دولت دوازدهم، بازار  تیوضع

از بعد  کیتنها بازار،  ریگ میاست. پس دستگاه تصم تیو عدم شفاف یفساد، رانت خوار ر،یگ میتصم یها دستگاه

و مجزا  یکیتفک یو ادغام شده بهتر از ساختارها منسجم یاست. متخصصان معتقدند ساختارها یبازار کنون یختگیر رهمد

به سراغ تک تک  دیبا میهست میدوران تحر ایایام خاص و  یمنسجم برا یهستند پس از اگر به دنبال بازار تیریقابل مد

 کار کند.  یوبداشته باشند تا بازار به خ یتیچه وضع دیپارامترها با نیکه ا میرا صورت ده یرفته و مطالعاتپارامترها 

در  هیسرما کنندهدیبر واردات وضع نشده و تول یتعرفه مناسب ای ردیبه موقع به بازار صورت نگ یآن است اگر ارزرسان تیواقع

بعلاوه باید با . میشده داشته باش کیتفک یوزارت بازرگان کیاگر  یحت ،افتینداشته باشد بازار سامان نخواهد کافی گردش 
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تعداد  یوقت سپرد.ها  امضاهای طلایی که مخرب فضای کسب و کار است مبازره کرد و صدور مجوزها را به سامانه

 خواهد شد.  شتریب زین ییطلا یباشد تعداد امضاها شتریب یدولت سازمانهای

را اتخاذ کند که  یماتیکه تصم میکشور هست ییمقام اجرا نینظر بالاتر ریبازار با اقتدار ز کیبه دنبال  یمیتحر طیما در شرا

اگر به  ایکار را صورت دهد  نیدهد به سرعت ا صیاز اقتصاد ارز تخص یبه بخش دیبا شود یاعلام م یبه بانک مرکز یوقت

پس  خورد یبه چشم نمدوازدهم در دولت اقتدار  نیسرعت انجام شود ا بهداده شود کار  عیسر صیوزارت اقتصاد دستور ترخ

 . شود ینم میبازار هم تنظ

 دبکیو ف یفور یکه گزارش ده یباشد. به نحوآن به موقع  یبوده و اجرا قیو دق عیسر دیبا یریگ میتصم تیدر نها

 دیها نبا دستگاه میتحر طی. در شراردیکار قرار گ وردر دست دیگرفتن از اتفاقات بازار و در مقابل عکس العمل نسبت به آن با

 بلکه باید هماهنگ، یکپارچه و مکمل باشند.خود کار کنند  یبرا

 

وزارت جهاد و  انیبود که م ییبازار آمارها تنظیم تمشکلا ، یکی ازمیتحر یدر دوره قبل .102

 یکشاورز دیاز تول یقیمعنا که وزارت صمت معتقد بود که آمار دق نیبه ا شد، یم یصنعت پاسکار

در . دینما یزیرا به موقع و به اندازه برنامه ر یاساس یتا بتواند واردات کالاها ستین اریدر اخت

 زار مؤثر است؟با میفاکتور چقدر در عدم تنظ نیا 97سال 

نکته اول آنکه در شرایط تفکیک، این تفاوت  همواره وجود دشته است. یوزارت صمت و جهاد کشاورز انیم یاختلاف آمار

 آماری بدتر هم بود چون وزرات صنایع هم آمار تولید و مصرف خودش را داشت. 

 نیا ریدر غ میکن تیریو متناسب با آن مشکلات را درک کرده و مد میرا بلد باش یراه و رسم حکمران دیباما نکته دوم آنکه 

 ازین میمقابله با تحر یبرا دیگو یم یکرد. راه و رسم حکمران میخواه هودهیب یرا صرف کارها یادیو زمان ز یصورت انرژ

 یبخش خصوص برساند، بااختلافات داخل خودش را به حداقل که بتواند  میهماهنگ دار یماتیپاسخگو با تصم یبه دولت

فساد گرفته شود. معتقدم  یکند که جلو تیریمد یا به گونه نکهیضمن ا ،ردیرا به کار گ هاآن توانه و تعامل مناسب داشت

و بتدریج به سمت استاندارسازی و  نظارت کندآمارهای مورد مشاجره بر  یشتریب تیبا جد دیبا کمیسیون تنظیم بازار

 ها برویم. و پردازش داده آوری یگپارچگی نظام جمع

 

وزارت صنعت و وزارت جهاد چطور  انیم یاوضاع را در اختلافات آمار نیآن زمان ا .113

 د؟یکرد تیریمد

معنا  نیبه ا میداد یم نانیاطم بیضر کیوزارت جهاد  یبه آمارها میببر نیخطا را از ب نیا نکهیا یما در وزارت صمت برا

 یشده از سو دیتول یها رقم نیسرانه مصرف بالاتر یرا در نظر گرفته و برا یدیکف ارقام اقلام تول د،یتول یکه برا

به صورت  زیوزارت جهاد وجود داشت و البته آمارها ن ینسبت به آمارها ینگران ره. چرا که هموامیکرد یرا لحاظ م رانیآمارگ
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اما جمع  کرد یآمار را به دقت اعلام م یجهاد کشاورز وزارتاگر  یپس ممکن بود حت شد یم هیته یستمیو نه س یگفتار

نگاه  دستگاهها یبه آمارها دیسراسر کشور بود. پس وزارت صمت با یها در استان یبیآمار تقر کیآمار حاصل از  نیا

 یبازار را هم برا میخطا نشود. ستاد تنظ یدارا یبازار گرفتار آمارها میببرد که تنظ شیپ یرا به نحو طیداشته و شرا نانهیبدب

شده و در  هوزارت جهاد و وزارت صمت ارائ یدیتول یجمهور آمارها سینظر معاون اول رئ ریاند تا ز داده لیتشک نیهم

جلسات مشاجرات خاص خود را  نیبازار در نظر گرفته شود. ما در ا میمحاسبات در جلسات ستاد تنظ یمبنا برا کی تینها

اما ستاد  میو مرتب منازعه داشت کرد یخود دفاع م یاز آمارها زیو وزارت جهاد ن میکرد یخود دفاع م یو از آمارها میداشت

 شیشکل پ نیکار به هم دیبا زیهر دو وزارتخانه قابل احترام بود. اکنون ن یکه برا دیرس یم یبند جمع کیبه  بازار میتنظ

 .برود

شد در شرایط تحریم با یک توافق ساده حل شد.  یها کشیده م در شرایط عادی به رسانهبعضا اما آن ناسازگاری آماری که 

روزی در یکی از جلسات مقابله با تحریم، به آقای دکتر خلیلیان پیشنهاد دادم تخمین آمار نیاز کشور را کمی دست بالا 

نهایی و بگیریم که در صورت تشدید تحریمها، ذخایر کافی داشته باشیم و او قبول کرد و لذا ظرف یکساعت آمارها را با هم 

سازی و گزارشات صبحهای دوشنبه من به جلسه مقابله با تحریمها که زیر نظر  امضا کردیم و همان مصوبه شد مبنای ذخیره

 شد. رییس جمهور تشکیل می

 

. چالش وزارت صنعت با دولت برای قیمت خودرو از برویمخودرو  اجازه دهید سراغ .114

 کجا آغاز شد؟ 

آقای رئیس در همان ایام اما  .بودیم که قیمت گذاری خودرو در حاشیه بازار صورت بگیردما مصوبه ای از دولت گرفته 

 در واکنش به افزایش ناگهانی قیمت خودرو گفت:راجع به قیمت پراید اظهارنظر کرد و  ی خودتلویزیون  جمهور در مصاحبه

ظهار نظر ما را دچار چالش کرد و بنابراین وزارت این ا ؟پراید کیلویی چند است که باید اینقدر گران به دست مردم برسد مگر

ت تصمیم گرفت که قیمت خودرو را اصلاح کند. رفتیم دوباره از اول شروع کنیم و قیمت خودرو را مورد بازنگری قرار مص

 برگزار شد تا به قیمت جدیدی برسیم.خودروسازان  بین سازمان حمایت ودهیم. به همین دلیل جلسات زیادی 

 

های بسیاری بود و در چندین مرحله قیمتها  بازار خودرو شاهد فراز و نشیب 1391در سال  .115

 در این بخش با افزایش مواجه شد؛ در این باره توضیح دهید؟

ای تشکیل دادیم که در آن مصوب شد به هر یک از  حضور معاون اول رئیس جمهور جلسه ، با1391سال  ما در خرداد ماه

تومان اعتبار تخصیص داده شود که این مصوبه در تیرماه نیز ابلاغ شد. صورت مساله نیز درک خودروسازان هزار میلیارد 

 گذاری موضوع ثانویه بود. شده بود که خودروساز دچار کمبود سرمایه در گردش است و موضوع قیمت

ر اختصاص دو هزار میلیارد سایر مقامات برای تامین سرمایه در گردش کار سختی شد. شورای پول و اعتباکردن توجیه البته 

میلیارد تومان برای هر یک از خودروسازان تقلیل داد. البته به این شرط  500تومان به صنعت خودرو را نپذیرفت و آن را به 
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که یکی از خودروسازان سهام بانکی خود را بفروشد و یا سهام خود را وثیقه کنند و شرایطی وضع شد که قابل دسترس نبود. 

های خود آنها از وضعیت و گرفتار تا هم هیات دولت بردیم وجلسه ما خودروسازان را برای اولین بار به زمان در همان 

 .بدهند و هم در جریان خواست دولت قرار بگیرندگزارش 

نبودند به قیمت قبلی محصول اول اینکه با بالا رفتن قیمت ارز قادر به تولید کردند:  آنها در آن جلسه دو مشکل را مطرح می

و دوم اینکه سرمایه در گردش نداشتند. حسن این جلسه این بود که رئیس جمهور و معاونان و اعضای دولت در جریان 

گذاری با توجه به حاشیه  مشکلات خودروسازان قرار گرفتند. در نهایت یک مصوبه از دولت اخذ شد که بر مبنای آن، قیمت

ضد این مصوبه شروع شد تا جایی  اظهارنظرهایاجرای این مصوبه نگذشته بود که  اما چند روزی بیشتر از .بازار انجام شود

کند. در این شرایط وام خودورسازان  اری را به شورای رقابت واگذار میگذ که رئیس جمهور در تلویزیون اعلام کرد که قیمت

و به همین دلیل وزارت صنعت  واگذار شدگذاری نیز به شورای رقابت  را شورای پول و اعتبار به نصف تقلیل داد و قیمت

  ای را به رئیس جمهور تقدیم کرد که این وضعیت به نفع صنعت خودروسازی نیست. نامه

در واقع صنعت خوروسازی در نظر مقامات، مردم و رسانه از اعتبار و جایگاه کیفی برخوردار نیست و هر یک از این گروه 

کاری کرده بود که حتی خود  91شائبه از آن مشکل دارند. اما تحریمهای سال  بیبدلایلی با کمک به این صنعت و حمایت 

من که از مخالفین حمایتهای بیشتر از آنها بودم، مجبور شدم برای یکسال اصطلاحا دلخوریها و انتظارات را کنار بگذارم و 

ر کم شد که به صفر مطلق رسید و کاملا بتدریج آنقد 91در سال  206به کمک آنها بشتابم. فقط در نظر بگیرید که تولید 

اند. به این دلیل ما تلاش کردیم که تولید را  کنندگان زنده کند که تحریمها موفق شده توانست این امید را در دل تحریم می

نشد اما رشدهای مثبت شروع شد و این بسیار خوشحال  90مثل سال  91به وضعیت سابق برگردانیم. هرچند تولید سال 

 ه بود.کنند

از نظر ما پدیده های اقتصادی از جمله خودرو نیازمند نگاه سیستمی است؛ به این معنا که سرنوشت این پدیده در میان 

به  1392سال چندین دستگاه مشخص می شود. بگذارید یک مثال بزنم. یکی از روزنامه های اقتصادی در اواخر تیرماه 

 اما است، شده مطرح ه مشکلات صنعت و تولید از سوی فعالان اقتصادی ای را منتشر کرد ک رئیس جمهور منتخب نامه

 آنها که معنا این به ،نبود تجارت و معدن صنعت، وزارت کاری حیطه درمستقیما  مشکلات این از یک هیچ حل تقریبا

امین ت سازمان و بانکها دارایی، و اقتصادی امور وزارت سوی از که تولیدی واحدهای علیه اجراییات که بود این شان خواسته

یا ممنوع الخروجی مدیران واحدهای تولیدی که از سوی وزارت امور اقتصادی و  متوقف شود،اجتماعی صادر شده است، 

دارایی و سازمان تامین اجتماعی و بانکها به عمل آمده است، رفع شود؛ ضمن اینکه آنها تنفس یک ساله به واحدهای 

ای را خواستار  رزی به نرخ مبادلههای اتامین اجتماعی و نیز تسریع بدهی یش جرایم مالیاتی وتولیدی از سوی بانکها و بخشا

و طبیعتا به دلیل کم کاری در حوزه معاونت صنعتی، تجارت خارجی یا معاونت  بودمشکلات صنعت بخشی از  هاشدند. این

کرد، در حالی  وضوع ارز، فشار بیشتری وارد میم باید در 1391در سال کنند که وزارت صنعت  . برخی مطرح مینبودمعدنی 

که ما فراتر از کار خود وارد شده ایم و شاید این رفتار ما سطح توقعات و انتظارات از ما را بالاتر برده باشد. در حالی که 

 تجهیز کند. تک بانکها جلسه بگذارد و منابع مختلف را برای تسهیلات ست تا این حد یک وزارتخانه با تکسابقه نداشته ا

که اگر وزارت اقتصاد و سیستم بانکی کار خود را به درستی انجام دهند، آیا این همه جلسه برای  سوال کارشناسان این بود

لازم است؟ یا مسائل محیطی، فضای کسب و کار ، مسائل سیاسی همه تاثیرگذار است. بنده از آنجا که دغدغه  تامین مالی
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های صنعتی چربید، بیشترین وقت را در صنعت و  های تجاری بر جنبه و کسی نگوید که جنبهم موفق باشد داشتم این ادغا

معدن می گذاشتم و بحث تنظیم بازار را معمولا به قائم مقام خود واگذار کرده بودم. حتی اگر دو جلسه همزمان می شد که 

 را بر مدیریت تولید گذاشته بودم.یکی تولید بود و دیگری تجارت، من در جلسه تولید حاضر می شدم. اولویت 
 

و تصمیم بگیرید، باز هم با حال اگر در یک جمع بندی بخواهید درباره بازار خودر .111

 کردید؟ آزاد کرد، موافقت می 91در سال مت خودرو را ای که قی مصوبه

اعتقاد دارم که کنترل قیمت وزیر بازرگانی و مسئول کنترل قیمت بودم؛ اما روزگاری من همچنان با آن مصوبه موافقم. من 

بلکه باید نگاه را تغییر دهیم. این مدل اقتصادی که یک عده ای مسئول  ،سد، نه اینکه بازرس نداشته باشیمباید به حداقل بر

کنترل قیمت هستند، مناسب نیست؛ حال این مسئول چه شورای رقابت باشد و چه سازمان حمایت. با این مصوبه در حال 

زادسازی خودرو بودیم، ضمن اینکه از آن بابت ما به دنبال درآمد خزانه نبودیم؛ بلکه به دنبال این بودیم حرکت به سمت آ

که به تدریج این فرهنگ را جا بیندازیم قیمت خودرو در حال آزاد شدن است. اگر فردی فراتر از آنچه که سهمش است، 

 سود کرد، باید آن را به خزانه واریز کند.

 پول از جیب مردم بیرون می رفت و به خزانه واریز می شد؟ البته باز هم  .117

کرد، به این معنا که ما معتقد بودیم اصلا کسی نمی تواند  لا مصوبه چنین هدفی را دنبال نمینه این اتفاق رخ نمی داد. اص

 تر بفروشد؛ چراکه خودروسازی که گران می فروخت، بازار را در مقابل دیگران از دست می داد. گران

به هرحال خودروسازان به این مصوبه عمل نکردند، یعنی بالاتر از قیمت بازار عرضه  .118

 کردند؟

اگر اجرای این مصوبه ادامه پیدا می کرد، حتما قیمت خودرو پایین می آمد، یعنی وضعیت تولید و بازار حکم می کرد که 

یابد. آنهایی که این ادعا را داشتند که فرصت  هش میکاتا حدی تدریج قیمتها  قیمت را پایین آورید. ما معتقد بودیم که به

رانت برای خودروساز با این مصوبه فراهم می شود، توجه نکردند که با کاهش همزمان تعرفه خودرو خارجی، بازار به ثباتی 

 ه شود.رسید. به هرحال این فرصت از دست رفت و امیدوارم دوباره به آن توج نفع تولید کننده و مصرف کننده میبه 

 

 اجرا نشد که بازار خودرو انحصاری است؟مصوبه شاید به این دلیل  .119

. باید به موضوع بود، همین داشتیمهایی که ما با شورای رقابت ابتدا باید مشخص کرد. یکی از بحثتعریف بازار انحصاری را 

انحصار در اقتصاد چیست؟ این این نکته توجه کرد که یک نهادی در جامعه باید به این مشاجره پاسخ دهد که تعریف 

سئوال مهمی است که در نامه من به رئیس شورای رقابت هم آمده بود. در واقع باید به این سئوال پاسخ داد که اگر یک 

؟ سهم بازار را اشته باشد درصد 90یا  80یا  60 اگر حصار است یادرصد بازار را داشته باشد، ان 40بنگاه بزرگ لوازم خانگی 

 انحصار چیست؟ ر آستانه سهم بازار برایمقدا کلا
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، آیا باز هم خودرو بوددرصد  40و تعرفه واردات خودرو نیز  داشتیمخودروساز کوچک  12دو خودروساز بزرگ و در آن زمان 

، ای اجازه نداد باز شود های رسانه ه انتظار داشتیم و بحثانحصاری به شمار می رود؟ چطور باید فهمید؟ یکی از چیزهایی ک

دهد. ضمنا برای باین بود که نهادی انحصار در تولید و تجارت یعنی صادرات و واردات را تعریف کند و به ما خط کش 

، توانیم جلوی ثبت سفارش او را بگیریم انحصار ایجاد کرد ما قانونا نمی دهد. اگر کسی در وارداتبشکست انحصار راهکار 

ند و راهکار های قانونی توجه ک نهاد ضد انحصار باید به این خلاء. این داد ا میمگر اینکه قانون مشخصی این اجازه را به م

گیرد، چه طور تقابل کنیم و ابزار تقابل با آن  ند؛ یعنی انحصار چه زمانی شکل میای ضد انحصار ارائه ک مقابله واقعی و ریشه

 چیست؟ بنابراین انحصار باید تعریف شود.

رد قیمت کالاهایشان توافق کردند، این قانونی است و یا تبانی یا انحصار؟ باید مرزهای آیا اگر دو شرکت با هم در مو

رسد شورای رقابت باید به جای ورود به عرصه  جلوی انحصار را گرفت. به نظر می انحصار را مشخص کرد تا بتوان

می پرداخت. این موضوع  گذارترتر و اثر تر، عمیق جدیاری، خط و مرز انحصار را مشخص می کرد و به مباحث ذگ قیمت

 یک بلاتکلیفی ایجاد کرده است؛ چراکه هنوز هیچ نهادی مرزهای انحصاری بودن یا نبودن یک کالا را تعریف نکرده است.

گذاری انحصار را  الی که قیمتدولت وظیفه دارد که انحصار را بشکند در ح ویسند که خودرو در انحصار است ون همه می

است موقتا جلوی اجحاف را بگیرد اما ما باید به سراغ علت برویم. ما نباید انحصار داشته باشیم ولی باید شکند؛ ممکن  نمی

گیری کنیم که کجا انحصار است و باید بعد از آن گفت که اگر این شاخص به چه  کش و شاخص داشته باشیم که اندازهخط

ای که ما از دولت برای خودروسازان گرفتیم، این  م است. مصوبهر دنیا سهم تولید مهمقداری رسید، انحصار رفع شده است. د

سال تعرفه واردات خودرو کاملا کاهش یابد، خودروساز نیز در حاشیه بازار خودروی خود را بفروشد و اگر از  5بود که ظرف 

 وساز است.قیمت تمام شده بیشتر برد، آن را به خزانه واریز کند و مسئولیت تنظیم بازار هم به عهده خودر

 

ها صورت گیرد؛ چرا این رقابت مطرح و قرار شد که همکاری زمانی که بحث شورای .111

 موضوع مطرح نشد که ابتدا باید مشخص کرد که خودرو انحصار دارد یا نه؟

قبلا مصوبه شورای اقتصاد وجود داشت که فهرست کالای انحصاری را مشخص کرده بود که خودرو نیز در آن فهرست بود 

 بر اساس دستور رئیس جمهور شورای رقابت به سراغ خودرو آمد.ولی 

 

 تان با شورای رقابت چه بود؟ پس مشکل .111

دستگاهی می خواهد  مهم نیست چهگذاری کنید یا نکنید.  که شما قیمت نبودبحث ما با شورای رقابت اکنون این 

ای شناسایی انحصار را بدهد هکشها و شاخصخطد، یک نهادی باید در اقتصا آنچه مهم است این است که .گذاری کند قیمت

معضل برخی شرایط دوم این است که در  نکتهو مصادیق را پیدا کند و راههای برون رفت از انحصار را به ما بگوید. 

واقع تا زمانی که تیراژ تولید خودروساز به ظرفیت  . بهبود "شده قیمت تمام"نبود بلکه  "گذاری قیمت"موضوع خودروسازی 

خالی، قیمت تمام  یابد. این ناکارآمدی در پر کردن ظرفیت مام شده به طور جدی کاهش نمیمی نزدیک نشود، قیمت تاس
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از محاسبه کند، شورای رقابت نیز اگر گیرد،  ان حمایت محاسبه کند از مشتری میرا سازم قیمت برد. حالا این شده را بالا می

نبود سرمایه در مثلا ریشه افزایش قیمت،  در واقع .ه نهادی انجام می دهدگذاری را چ مشتری می گیرد و مهم نیست قیمت

 1391در سال است. خودروسازان در مقطعی برابری تولید و ظرفیت را تجربه کردند؛ ولی وری  یا بهرهگردش و کاهش تولید 

چه شورای رقابت  ،حمایتاش تولید کند. چه سازمان  سقف ظرفیت اسمیدر تا  کردیم می. باید کمک تولید کاهش یافت

 نباید به آن ساده نگاه کرد. ،ای است شود. این بحث پیچیده قیمت بفروشد تولید دچار مشکل می حکم کند که زیر

ما  ،خواهیم ما بازرس نمی ، دیگر، یعنی بالا بودن قیمت تمام شدهاستمعضل اصلی گرانفروشی نیست بلکه گرانی  وقتی

 بودو کالا ارزان تمام شود. درخواست من این  ببردبالا  را تیراژ تولید وری و واهیم که بهرهخ یا دانشی میسرمایه در گردش 

از له دیگری هستند. ئاکه برخی در حال حل کردن صورت مسرا برای دیگران اصلاح کنند؛ چر مسئلهها صورت  که رسانه

تمام تلاش وزارت صنعت، معدن و  لذا دنبوگذاری  قیمت آنجا که در آن مقطع خاص )و البته نه همیشه( مشکل اصلی

در حالی تاکید تام داشته باشد. و کیفیت وری  و بر بهرهکه سرمایه در گردش را برای خودروسازان تامین کند  بودتجارت این 

بلکه د، رک را حل نمی مهمی گذاری مشکل تگاه قیمتتغییر دسگذاری کنیم.  گفت بگذارید ما قیمت شورای رقابت میکه 

که شورای رقابت خودش  گذاری مشکل داشت مگر سازمان حمایت در فهم موضوع قیمتد. کر را به آینده منتقل می مشکل

 ؟را انداخت وسط

 

ت نوشتید. در نامه خود بر روی شما نامه مفصلی به آقای دکتر پژویان، رییس شورای رقاب .112

 په نکاتی پافشاری کردید؟ 

از  "رقابت پذیری"و  "رقابت"با بیان اینکه وقت جمشید پژویان رئیس شورای رقابت آقای دکتر به ۀ اولم در نام من

اهمیت آن تا حدی است که در اسناد بالادستی به وضوح م: بهبود فضای کسب و کار است، نوشتهای صترین شاخ محوری

عت ملی براساس گسترش های کلی صنعت، افرایش توان رقابت پذیری صنسیاست 2شده به نحوی که در بند بدان اشاره 

مالکیت و مدیریت بخش غیردولتی، رعایت اندازه اقتصادی بنگاه ها و لغو امتیازات خاص و انحصارات غیرضرور مورد تاکید 

 .قرار گرفته است

پذیری، عرضه رقابتی و جلوگیری از ایجاد انحصار در چرخه  ردن قدرت رقابت، رعایت اصل رقابتبالاب من یادآور شدم که

های کلی ابلاغی مقام معظم رهبری درتولید ملی مورد توجه بوده ف از جمله نکاتی است که در سیاستد و تجارت تا مصرتولی

کننده بیشتر از طریق  گذاری نیست بلکه باید بدنبال فضایی بود که تجاوز به حقوق مصرف است. در واقع مشل ما در قیمت

 حاکمیت.سازوکارهای بازار مهار شود و نه دخالت 

 

 ؟داشتیدای رقابت شور ی ازانتظاراتشما بعنوان وزارت صمت چه   .113

ت، و در جریان درصد اقتصاد کشور از آن نهاد اس 40وزارت صنعت، معدن و تجارت مدیریت کننده اینکه ه با اشاره ب ما

تجارب علمی بر نیاز به ارایه راهکارهای مشخص و  مطرح کردیم که استهای فعالان اقتصادی مردم  انتظارات و خواسته
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 کند چنانکه گاه تاخیر در ضای تولید و فضای بازار تاکید میجامع برای ساماندهی فضای کسب و کار و ایجاد امنیت در ف

یت ملی های ناشی از آن باعث شده که نهادهای مالی کشور چون دبیرخانه شورای عالی امنارایه چنین راهکارهایی و نگرانی

 .در مصادیقی از این موضوع ورود کنند

با در نظر گرفتن الگوهای موجود و موفق نهادهای ضد انحصار در سطح جهانی که تجارب آنها تا حدود  ما اشاره کردیم

توجه توامان به رفتارهای  قابل توجهی درمحتوای اصلی قانونی که آن شورا به استناد آن تشکیل شده است، به طور قطع

های ضد رقابتی و بعضا  این مسیرها می تواند منشاء رویه طلبانه و ساختار انحصاری اهمیت دارد، زیرا هر یک ازصارانح

های  رویه مثال عنوان به دارد، خود خاص سیاستهای و روشها به نیاز( ساختار رفتار،) دو این از یک هر قاعدتا متفاوت باشند.

  .ز به سیاست های اصلاح ساختار بازار را ایجاب می کندضد رقابتی ناشی از ساختار انحصاری نیا

 

 چه؟ آیا آنها هم بحث شد؟برخورد با تبانی و تقسیم بازار  در مورد .114

انتظارات از شورای رقابت دهنده  قانون اساسی که عملا جهت 44اصل  با نگاهی به مواد قانونی بخش نهم قانون اجرای بله.

پذیری به عنوان وظایف آن شورا مورد توجه  جامعی برای تحقق رقابت و رقابتی توان دریافت که محورها است، می

خاص یا تبعیض آمیز در معاملات قانونگذار قرار گرفته است، به طور مثال، تبانی بین اشخاص که منجر به تحمیل شرایط 

کند، همچنین تسهیم و  ود میه یا محدشود و یا مقدار تولید، خرید یا فروش کالا یا خدمت در بازار را تحت کنترل در آورد می

. در واقع ما (33شود )ماده های بازار بین چند نفر چه در تولید و چه در واردات که منجر به اخلال در رقابت می تقسیم

گذاری  اقتصادی درخواست شناسایی و قاعدهها و فعالان تشکل ،بنگاهها درصدی اقتصاد اعلام کردیم که 40بعنوان نماینده 

 .گونه امور را دارنداین 

گذاری و تعیین در رقابت مشخص کرده است که سیاستاخلال  برای جلوگیری ازهای مشخصی را  قانون گذار، اعمال رویه

عه اقتصادی متوازن کشور محسوب وسترد، نیازهای حتمی و روشنی برای نقشه راه در مقابله با آنها در بسیاری از موا

 .شود می

 

 خالی سیاستهای ضدانحصار داشتید. ای هم جای اشاره ظاهرا .115

، احتکار و استنکاف از معاملهیعنی قانونی اشاره کردم و خواستار سیاستگذاری برای آنها شدم. بله، من به همه مصادیق 

ص هارات گمراه کننده در خصو(، اظگذاری تهاجمی )دامپینگمله، قیمتگذاری تبعیض آمیز، تبعیض در شرایط معاقیمت

اجبار ، ها ، ضمانت نامها خدمات پس از فروشهای یک کالا یا خدمت همچون کیفیت و مقدار، موضوعات مرتبط ب مشخصه

های مداخله شده توسط مراجع ذیصلاح ، فعالیت به خرید یا فروش، عرضه کالا یا خدمات مغایر با استانداردهای اجباری اعلام

ها راردادی غیرمنصفانه، ادغام بنگاهاز وضعیت اقتصادی مسلط )تحمیل شرایط ق جویانه که به ضرر رقیب باشد، سوء استفاده

قوق انحصاری ناشی از مالکیت فکری، تملک سرمایه و ، سوء استفاده از حجب تمرکز یا اختلال در بازار شودهنگامی که مو

خلی رقبا و سوء استفاده از آن در ( و کسب غیر مجاز اطلاعات دامنجر به اخلال در رقابت شودها به صورتی که سهام شرکت
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با آنها در کشور کاملا ملموس  ها و راهکارهای مشخص مقابلهکه جای خالی سیاست هستندز مواردی ، نمونه هایی ا 46ماده 

 ت.اس

همین قانون تدوین و ابلاغ راهنما، دستورالعمل و ارایه نظرات مشورتی به  58این موضوع در ماده کردیم که یادآوری  ما

های  ری از وظایف فوق به عنوان خواستهانجام بسیا . یعنیولت برای تنظیم لوایح برعهده شورای رقابت گذاشته شده استد

های لازم صورت گذاری دهبرای این گونه مسائل قاعرفت با تشکیل این شورا  شور و جامعه مطرح بوده و امید میدیرینه ک

های  ، خالی ماندن عرصهشدمتاسفانه آنچه در عمل مشاهده  ،جرا گذاشته شوددوین و به اگرفته و راهکار برنامه عملیاتی ت

 44های اصل ای اجرای سیاست ه گزارشهای دورهنگاهی ب .مهم و تاثیر گذار در موارد مذکور از حضور شورای رقابت است

 .و انحصار وجود داردهای مهمی برای بهبود فضای کسب و کار و مبارزه با رانت دهد ماموریت قانون اساسی نشان می

 

 هم اشاره کردید؟ در فضای کسب و کاربرای همکاری با شورا برای بهبود آیا  .111

وزارت صنعت، معدن و تجارت به دلیل نوع وظایف و مخاطبانش از گستره وسیعی از موضوعات  ما تاکید کردیم که بله.

گذارد، پیگیری در مسیر ایجاد فضای کسب و کار و  پذیرد و در آنها تاثیر می ثیر میمورد بحث و وظایف شورای رقابت تا

راهبری تولید و ناپذیری از وظایف این وزارتخانه به خصوص در ابعاد  و رفتار انحصاری عملا بخش تجزیه مقابله با ساختار

ذینفعان آن  وما در حوزه عملیاتی وزارتخانه  شورا، از این رو سیاستگذاری و راهکارهای اتخاذ شده توسط تنظیم بازار است

 .به شدت تاثیرگذار است

د در محدوده ستنهر دو می توان ،با شورای رقابتعات مشترک وو موض صمت در حقیقت با توجه به توانایی اجرایی وزارتخانه

در  صمت اری تنگاتنگ شورا و وزارتهمک یعنی واقعا .تولید صنعتی و معدنی و تجارت به عنوان مکمل یکدیگر عمل کنند

های موجود در حوزه عمل، د برای رفع ابهامیرس ر میبه نظ .بهبود فضای رقابتی کشور و مقابله با انحصار لازم و مهم است

، وظایف و تبادل نظر پیرامون اتخاذ راهکارها، فرآیند مشترک و مکمل نیاز به برگزاری جلسات هماهنگی وجود اختیارات

 موضوعات کردن شفاف برای رکت در جلسه آن شورارک با شورای رقابت و نیز شبرای برگزاری جلسات مشتلذا ما  داشت.

 کردیم. اعلامرا  بحث مورد

. 

 جواب قابل قبولی دریافت کردید؟ ،آیا در پاسخ به این نامه .117

کنم هنوز هم شورای رقبت از  های تند و عصبانی چیزی نصیب ما نشد. من فکر می بجز مصاحبهدر پاسخ متاسفانه 

  ین کار خود وامانده است.تر اصلی
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 کردید؟نخب با این حساب کار را رها کردید و یا بازهم پیگیری  .118

چون  ،شدیم ریج ناامید میدبتمتاسفانه کارساز نبود و ما البته نامه دادیم و چندین بار مصاحبه کردیم. باز هم ما رها نکردیم، 

  کردیم. گوش شنوایی پیدا نمی

 

   اشاره کرده بودید. منظورتان چه چیزی بود؟ "گذاری تله قیمت"ها به  در یکی از مصاحبه .119

 "تله قیمت گذاری"ا را به سمت و مقیمت گذاری یک کالای خاص مانند خودر هایم هشدار دادم که کی از مصاحبهیمن در 

کالاها نیز  سایرگذاری کالایی خاص گرفته شود به تدریج باید برای ر حوزه اقتصاد اگر تصمیم به قیمتد یعنی .کشاند می

گستره وسیعی از کالاها می انجامد و عملا  بهگذاری به ناچار موج قیمت ،گذاری کالایی خاصقیمت .گذاری صورت گیردقیمت

به بیان  .می شود یگذارمنجر به گیر افتادن در تله قیمت تیکند که در نها از قیمت و کنترل می ییما را درگیر دامنه بی انتها

صولاتی مح نهایتا مجبور است، بود گذاری خودرو را به دست گرفتهاینکه شورای رقابت مسئولیت قیمتبا توجه به  دیگر

رار دارند را نیز در که در زنجیره تولید خودرو ق و غیره ، سنگ آهن، کنسانترههمچون قطعات خودرو، فولاد، مس، آلومینیم

 .گذاری خود قرار دهدفرایند قیمت

گذاری اهی بخواهد تنها یک کالا را قیمتگذاری کند نهایتا در دام قیمتدر آن نهاد و یا دستگرویه ای که  من تصریح کردم

گذاری را تا انتها طی کند که در انتهای آن امکان بازگشتی متصور نیست، شود چرا که ناچار است دالان قیمتگرفتار می 

ود، در اینجاست که از وظیفه اصلی خود دور ش ن حمایت کوچک و شاید ناکارآمد میبه یک سازما لتبدی دستگاهیچنین 

 .خواهند شد

 کرد؟ باید می چیزی بود؟ به جای قیمتگذاری چکارپیشنهاد شما به شورای رقابت چه  .121

را از طریق پیشنهاد وضع  شوراموضوع انحصار شکنی به عنوان هدف اصلی تشکیل  باید آنها میگفت میبه شورای رقابت  ما

خاص برخورد با معلول و نادیده گرفتن  یگذاری کالاپرداختن به مسائلی همچون قیمت .دنقوانین ضد انحصار پیگیری کن

شورای رقابت اجازه قانونگذاری را ندارد، می تواند با پیگیری تدوین یک لایحه از  یعنی از آنجا که .صورت مسئله است

یک طرح در مجلس شورای اسلامی برای همیشه به موضوع انحصار پایان داده و براساس آن  سوی دولت و یا تدوین

 .قوانین ضد انحصار وضع کند

نباید گمان کرد که با  .ای در حوزه تولید و تجارت حل کرد شکل انحصار را باید به صورت ریشهم همه تاکید ما این بود که

که با ضدانحصار مطرح کرد باید با یک سری قواعد در واقع  .ایم ین بردهخاص مشکل انحصار را از ب گذاری کالاییقیمت

 ما باشد کهن. این قواعد باید همراه با خطوط راهسال منجر به انحصار شکنی می شود پس از چند و قانون شدن آن بتدریج

 .کنداقتصاد ایران مشخص  در تجارتهای تولید و   حوزبنگاههای مختلف را سهم 

دهند با از بین رفتن تولید  ار را زیر نظر دارند و اجازه نمیاز باز فعالان اقتصادیسهم ، برخی کشورهای پیشرفته در واقع در

 .انحصار شکل گیرد ، نوعیکننده خرد
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 ؟بردید، آن قواعد چه بودند در آن موقع از چهار قاعده ساده اسم می .121

آن قواعد بیشتری قابل احصا بود.  البتهاما به قانون تبدیل شوند، بتدریج که بهتر است عده ساده مطرح کردیم چهار قاما 

چهار قاعده عبارت بودند از: محدودیت برای انحصارگر )تولیدکننده و یا واردکننده( و مشوق برای بنگاههای خرد )تولیدکننده 

 و واردکننده(

مثلا  ،بازار شکسته شود انحصارگر  یا واردکنندهیا قانونی وضع کرد که ظرف چند سال انحصار تولیدکننده قاعده  بایدیعنی 

از  در مقابل. محدودیتهایی برای انحصارگر گذاشت که نتواند بیش از یک مقدار خاص وارد کند یا سهم داشته باشد

برای شرایطی را  شاید بشودو یا  . ای حمایت کرد که بتدریج سهم آنها بیشتر شود تولیدکنندگان یا واردکنندگان خرد به گونه

چند شرکت کوچک در مقابل و تقسیم و یا منتزع شوند،  کوچکتریا واردکننده کرد که به چند تولیدکننده  تحمیلانحصارگر 

 را کسب کنند. ی از بازارسهم بیشتر کرد تابا مشوقهای قانونی ادغام را 

 انحصارگرکنندگان برای تولیدند که کسب سهم بالاتر ، دولت شرایطی را اعمال کمحدودسازییا قاعده  اولدر قاعده 

رشد  تردهد سریع می بازار آنها به سایرین اجازه سهم کنترلیعنی با  .دارد اصطلاحا انحصار را از میان بر میتر شده و  سخت

 . و سهم بیشتری را کسب کنند کنند

تر مورد حمایت ندگان کوچکنکهم می آورد که تولیددولت شرایطی را فرا توسعه تولیدکنندگان خرد،قاعده  یاقاعده دوم  رد

 .شوند سهم بالاتری را از بازار کسب کنند قرار گرفته ، ادغام و یکپارچه شده و قادر

های لازم از ایجاد می توان با وضع قوانین و مراقبت به عنوان مثال .واردات هم می توان کارهای مشابهی انجام دادحوزه در 

را وضع کرد که به عنوان مثال اجازه ثبت  ییهامحدودیت ،جه به نیاز اقتصاد کشوروبه بیان دیگر با ت .انحصار جلوگیری کرد

کنندگان وارد محدودسازیندهد و اصطلاحا قاعده سوم یا قاعده  انحصارگرکنندگان به وارد سفارش بیش از میزان معینی

 .شکل گیرد

یا آن به عنوان قاعده چهارم  ضع نمود که ازکنندگان کوچکتر وادغام وارد تشویق یا ایی هم برایهطبیعی است باید مشوق

 کردیم.یاد توسعه واردکنندگان خرد 

و به نحو مناسبی عملیاتی  قواعدرا در قانون وضع کند که این  ار می تواند نوعی مشوق و محدودیتنهاد ضد انحص در واقع

، برای انتزاعو  بودهواردکنندگان کوچک نیازمند مشوقهایی  کنندگان وتولیدادغام  یا کپارچه سازییبنابراین برای . گردد

 .نیاز داریم قانونی به اعمال محددودیت نیز انحصارگرکنندگان تولیدکنندگان و واردیا کنترل  کوچک سازی و

و  مصادیق انحصار در تولید و تجارت، وضع قواعد انحصارشکنی، تنظیم لوایح شناخت شامل ای انحصار ریشه برخوردعملا 

 است. فضای کسب و کار رکردنقواعد به قوانین پایدار، پایش مستمر این قوانین برای رقابت پذی تبدیل اینها برای طرح

 .که به ایجاد فضای رقابتی کمک می کند این کارهاست یعنی



 81  های بازرگانی و صنایع نهپنجم: ادغام وزارتخافصل 

این حوزه شفابخش وارد شدن به  . یعنیگذاری امری ناپایدار بوده و درعین حال به طور کامل موثر نیستقیمت دانید که می

گذاری و کنترل شود و در و کارهای اداری گسترده برای قیمتنیست و موجب می شود تا نهاد ضد انحصار درگیر روزمرگی 

 .نهایت پیله ای را به دور خود بتند که رهایی از آن به راحتی امکان پذیر نیست

 

 شود؟ آیا اجرای با این چهار قاعده مشکل انحصار حل می .122

است که باید در فضای کسب و کار اعمال شود تا پس از مدتی به عنوان  یبسیارقواعد این چهار قاعده تنها بخشی از تعداد 

ات اقتصادی سال منجر به رفع انحصار در فضای کسب وکار گردد. طبیعی است دسترسی آزاد همگان به اطلاع 5تا  3مثال 

ارت به شکستن انحصارات کمک بسیاری خواهد کرد. درنتیجه مهمترین کار تج و گذاری و توزیع عادلانه فرصتهای سرمایه

کار و اشتیاق و علاقه برای شکست انحصارات موجود طراحی و اجرای قواعدی است که منجر به بهبود فضای کسب و 

ضای کسب و کار گذاری را یکی از عوامل موثر در فر اقتصاد کشورشان است و اگر قیمتگذاران برای مشارکت د همه سرمایه

  .بدانیم مطمئنا مهمترین عامل و اثر گذارترین آنها نیست

 

مواجه هستیم، چراکه از یک سو  "معمای نقدینگی"در اقتصاد ایران با اصطلاحی به نام  .123

هزار میلیارد تومان رسیده است و از سوی  451به بیش از  1392تا سال حجم نقدینگی کشور 

، برای حل این معما چه شماز کمبود نقدینگی نالان هستند. به نظر دیگر، واحدهای تولیدی دائما ا

 باید کرد؟

 این موضوع از دو منظر قابل بحث است

 سالی نیم در هزار افزایش قیمت ارز

میلیارد دلار می شود،  350هزار میلیارد تومان بود که با ارز هزار تومانی معادل  350حدود  1390تا سال حجم نقدینگی ما 

ی اینکه با محاسبه دلاری میلیارد دلار می شود؛ این یعنی چی؟ یعن 100تومانی معادل  3500مین رقم با ارز حالا ه

خواهی ما زیاد شده است و نه کم!! این مشکلی است که باید حلاجی شود که وقتی ارزش پول ملی کم می شود،  هنقدین

 کسان مدنظر قرار داد.برخی از محاسبات باید به روز شود. باید پایه محاسبات را ی

بالا رفته ولی برخی  کشورارزش تولیدات  فتگ می شد که دولتبحثی مطرح  1391در سال بگذارید یک مثال دیگر بزنم. 

شده است. خب قضیه چیست؟ در حالی که ارزش تولیدات با محاسه ریالی  تر همکمتولید بالا که نرفته هیچ،  سایتها نوشتند،

کمتر شده  1391نسبت به ارزش تولیدات مبنای کار محاسبه باشد،  1392سال  تومانی 3500ولی اگر دلار  بودبیشتر شده 

 کرد.  محاسبهها را دلاری  ، باید بسیاری از شاخصباشدبنابراین اگر قرار بر محاسبه دلاری  بود.

، ، لذا با دلار و داردارجی تعامل اقتصادی با دنیای خبه دلیل واردات و صادرات از آنجا که در وزارت صنعت، معدن و تجارت 

ا معتقدیم بسیاری از می شویم. م کاستیدچار تحلیل ما اگر محاسبات با نرخ فعلی دلار به روز نشود،  ارز مواجه هستیم،
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ین های بحث نقدینگی به ویژه در مورد اعطای سرمایه در گردش به تولیدکنندگان، باید به روز شود. ما در ا کنترل کننده

 کاهش که است داشته وجود همواره مشکل این یعنی داشتیم. عامل بانکهای و مرکزی بانک با زیادی های چالش زمینه 

ی برد و حجم نقدینگی که بالا رود، تورم بالا می رود و دوباره نقدینه م بالا را خواهی نقدینهمتاسفانه  ملی، پول ارزش

دینگی انقباضی باشد، اقتصادی مرتبا تکرار می شود. بنده با اینکه مدیریت نقخواهی مطرح می شود، یعنی یک حلقه منفی 

باید درست باشد، وگرنه به ولی باید کف و سقف را اصلاح کرد که تولید آسیب نبیند. پایه و مبنای محاسبه  ،مخالف نیستم

را اضافه در زمان تحریمها دی درصد پرداخت برای گشایش اعتبارات اسنا 130رویم. شما به این مسائل مشکل  خطا می

  .آنرا مطرح کردیمکنید که ما بارها و بارها 

اجازه دهید همین موضوع را از زاویه دیگری بیان کنم. ما بحثی به اسم نهضت کاهش قیمت تمام شده را مطرح و اعلام 

یی است که بر همه پارامترهاگذاری ارزان کالا نیست بلکه هدفمان تمرکز مدیریتی و سیاستی  کردیم که منظورمان قیمت

شود برخی از تولیدات ما گران تمام شود، هزینه های مالی  رد. یکی از آن عواملی که باعث میب قیمت تولید را بالا می

تسهیلاتی است که برای سرمایه در گردش اخذ شده است، بنابراین هر چقدر واحدهای تولیدی تلاش کنند که حجم نیاز به 

ا پایین آورند، بهتر است؛ همانطور که فشار مدیران بنگاههای بزرگ دنیا این است که با نقدینگی سرمایه در گردش ر

کمتری کار کنند؛ به این معنا که انبارهای آنها مواد اولیه کمتری داشته باشد و انبار محصول نیز محصول کمتری داشته 

که با سرمایه کمتر و موجودی صفر کار کنیم؛ اما لازمه کار باشد و سرمایه ای که می خوابانند، کمتر باشد. باید یاد گرفت 

ر کالا در کردن با موجودی صفر این است که همواره کالا در دسترس باشد؛ فضای کسب و کار باید روان باشد؛ ولی اگ

 خوابد. گمرک گیر کند تولید می

 

ری بود که اگر کرید، چه کا دهم فعالیت می   به عنوان وزیر در دولت در سالهایی که شما .124

وزیر می ماندید،آن را انجام می دادید یا چه کاری را که در سالهای وزارتتان انجام دادید انجام 

 نمی دادید؟

رییس مجلس، رییس داشته باشد، یعنی با رئیس جمهور، و دستگاهها ت باید تعامل نزدیکی با همه مقامات ممعتقدم وزیر ص

 باشد صبور یعنی کند، رسانی اطلاع مرتبا و اول، رئیس کل بانک مرکزی و همه و همه؛معاون قوه قضاییه، و معاونین آنها، 

به جدیت به آن پرداخت بهبود ی. ضمن اینکه یکی از کارهایی که معتقد بودم باید رسان اطلاع از نه و شود خسته تعامل از نه

از سوی  فرایندهای اداری کهاما  ،میگرفتجلوی پیمان سپاری ارزی را ما تاحدی  فضای کسب و کار است. مثلا هرچند

نمره فضای  ماندن پایین باقیموجب  گذاری و اداره کسب و کار در کشور وجود داشت، در مسیر سرمایه دستگاههای مختلف

 شد. البته این موضوع خیلی گسترده است و من فقط یک مثال زدم. میکشور کسب و کار 

همانطور که در  . نقش بانک و کار تولید و تجارت باید بازتعریف شود.مینک داشتختیار بیشتری در حوزه بادوست داشتم ا 

بانک رئیس مجمع بود و این اختیار  5ابتدای زمان وزارت آقای میرکاظمی، وزیر بازرگانی دولت نهم، وزارت بازرگانی در 

حتی اختیار بانک توسعه  ز آن وزارت صمتبعد ابالایی بود که این اختیار در اوایل دولت نهم از این وزارتخانه گرفته شد 

. بنده با این تصمیم مخالف بودم و این مخالفت را در روز اولی که رئیس جمهور من نداشتصادرات و صنعت و معدن را نیز 
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را برای وزارت بازرگانی دولت دهم انتخاب کرده بود، با وی مطرح کردم و وی نیز قبول داشت که بهتر است دستگاه 

انک خودشان را داشته باشند و قول داد که این کار را در زمانی انجام دهد و اختیار را برگرداند ولی به هرحال تخصصی ب

 ای آنها را نشر دادم.  من بعدا دیدگاههایم را تئوریزه کردم و در مقالات جداگانهنشد. 

 

 د؟از عملکرد کدام بخش به عنوان وزیر راضی و از عملکرد کدام بخش ناراضی بودی .125

من پس از تشکر، دوباره یک  دادند گزارشی میکردند. البته هر بار  همه بخشهای وزارت صمت در دوره ما بشدت کار می

کردیم و کار جدید در  ریختم. حقیقتا فرصت نفس کشیدن نداشتیم. گاهی هم کشافی می عالمه کار روی سرشان می

 1391از زمستان سال ما ولی  توجهی شده بود ن بیآبه ذشته در بخش معدن شاید در گکردیم. مثلا  ای جستجو می حوزه

های خوبی  که کارگروه معدن شکل گرفت، زمینهبعد از این کارهای خیلی خوب و جدیدی در آن حوزه انجام دادیم. یعنی

ما مصوبات خیلی خوبی از  ئین نامه آن اصلاح شد و کارگروه استانی شکل گرفت.آرای رشد معدن فراهم شد. قانون و ب

ای تماما باطل  بسیار مسخره بهانهانگیزترین بخش داستان جایی بود که دولت یازدهم آنها را به  دولت دهم گرفتیم. البته غم

 کرد. جرم آنها این بود که در چند ماه آخر دولت قبل تصویب شده بودند!

وقتی اما من را کاملا راضی نکرده است. من معتقد بودم که از سازی اطلاعات حوزه توزیع کار زیاد شد؛  در بخش یکپارچه

صول به توزیع رود، یا تولید دست به دست شده و مح شود و به کارخانجات می کند و وارد کشور می گمرک حرکت میاز کالا 

اختیار باشد؛ این و آمارش در  بودهباید قابل رصد رسد، مسیر کالا  تا وقتی بدست مشتری میرسد،  و پخش و بنکداری می

های فروش است که همان زمانی که خرید  زیر سیستم آن راه اندازی پایانه وجود دارد ولی یکپارچه نیست. یکبعضا آمار 

و  انجام شدکارهای خیلی خوبی  البته .ف باشدانجام می شود، مالیاتش جدا و ارزش افزوده آن محاسبه شود و همه چیز شفا

 بسیار تولید معاونت صنعت، حوزه در. شود یکپارچه اطلاعات همه انشاءاللهشاید روز روزگاری ا ت. کارهایی هم باقی ماند

 لازم بود. در بخش تجارت خارجی نیز به نظرم خوب کار شد. شاید دهدرا تشکیل  تسهیل ستاد استانها تمام در و کرد تلاش

 کار کنیم. بیشتر همای و نیز تجارت الکترونیک  در توسعه فروشگاههای زنجیره

 

ای را  های پایانی و پس از صعود تیم ملی فوتبال ایران به جام جهانی، مصوبه دولت در ماه .121

تصویب کرد که به ورزشکاران برتر، مجوز واردات یک دستگاه خودرو برای یک بار داده شد و 

دند باید برخی از این مصوبه، به شدت انتقاد کردند و آن را نوعی رانت دانستند، زیرا معتقد بو

طور دیگری از ورزشکاران تقدیر شود نه با ارائه مجوز خاص واردات خودرو. اصلا شما با ارایه 

 مجوز واردات خودرو به ورزشکاران موافق هستید؟

ضمن اینکه از کسانی که کار ملی بزرگ یا ورزشی بزرگی انجام می دهند باید تقدیر کرد و شان بالایی برایشان قائل شد، 

ای  بهتر است. اینکه ردیف بودجه رچه حوزه جوایز این تقدیرها از حوزه خودرو و این چنین مجوزهایی دورتر باشد،معتقدم ه

برای این کار در نظر گرفته شود که از این افراد حمایت شود، بهتر است. معتقدم حوزه تولید و صنعت باید بدون رانت و 
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ان باشد؛ معنای سخن من این نیست که آنها مورد تقدیر واقع مجوزهای خاص باشد و امکان دسترسی برای همه یکس

نشوند؛ اما بهتر است وزارت ورزش بودجه مستقلی برای حمایت از این افراد درخواست کند نه اینکه سراغ تولید و مجوزهای 

 خاص برای اختصاص به عده ای برویم.

 

 وده اید؟آیا در سالهای وزارت خود، برای صدور مجوزهای خاص تحت فشار ب .127

 وقتی به من مراجعه می شد، آشکارا می گفتم شرمنده، نمی توانیم پاسخ مثبت به درخواست شما بدهیم.

 

 پس این مراجعات وجود داشت؟ .128

 بله. اما وقتی در مورد ورزشکاران مصوبه دولت می آوردند، ما تابع قانون بودیم.

باشند، شما نداده باشید و بعد آیا مواردی وجود داشت که از شما درخواست مجوز کرده  .129

 مصوبه دولت را بیاورند؟

بله. در مورد ورزشکاران بود که به ما مراجعه می کردند که ما نمی توانستیم بین یک فرد عادی و ورزشکاران فرق بگذاریم. 

دخالت وزارت  البته مصوبه دولت قانونی است و هیج مشکلی ندارد. هرچند اخیرا به آن هم سر و وضع مناسبی دادیم تا

 ورزش بیشتر از گذشته باشد.

 

 به جز ورزشکاران، موارد دیگری هم وجود داشت؟ .131

کردیم. وقتی ما مخالفت می کردیم، معنایش این بود که در حدود اختیارات  جعه می کردند و ما نیز مخالفت میها مرا خیلی

واستند که ما می گفتیم که اصولا مجوز خاصی برای خ کردند و مجوز واردات کالا می نبود. و یا گاهی برخی مراجعه می ما

باز  خواهد. خیلی از مجوزهایی که ما برداشته بودیم، کردند که واردات مجوز نمی ور نمیواردات در دست ما نیست؛ اما آنها با

امضاهای طلایی را ها خواستار امضای طلایی ما برای دریافت این مجوزها بودند. ما  هم به دلیل بی اطلاعی، برخی

هم در به دنبال آن بودند.  باز هم در حالی که برخی حذف کرده بودیم چون بسیار فسادزا بود.ز مجوالامکان برای اخذ  حتی

 .کنیماین مجوزهای طلایی را حذف  اقای میرکاظمی و هم در دوره خودم، ما تلاش زیادی کردیم که وزارتزمان 

 

 

 



 85  های بازرگانی و صنایع نهپنجم: ادغام وزارتخافصل 

 

 

 

 



 

 :ششمفصل 
 

 

 وزارت صمت 

 )انتصابات و فعالیتها(
 
 
 
 
 
 

  



 87  وزارت صمت )انتصابات و فعالیتها(ششم: فصل 

زمانی که به عنوان سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت منصوب شدید، چه  .131

 ملاحظاتی را در پیگیری امور به خصوص انتصابات داشتید؟

طور نباشد ، از دست نروند و اینآن وزارتخانه به خصوص نیروی انسانی متعهدانسانی های  سرمایهتمام تلاش من این بود که 

از وزارت صنایع  از میان مدیران متعهد و کاردان مدیر خدای ناکرده حتی یکوزیری از بخش بازرگانی کشور، با آمدن 

بنده اعتقاد داشتم که  .بودندو چند نفر دیگر نژاد یان سعدمحمدی و سمیعی سمتش کنار گذاشته شود. از جمله این افراد آقا

بنگاههای برخی حتما این افراد حفظ شده و از وزارتخانه بیرون نروند. البته زمانی که وارد وزارتخانه ادغامی شدم، ارتباط 

ود به شدت های خ ای، با زیرمجموعه مل برخی سازمانهای توسعهشده بود و مدیران عا کماقتصادی بزرگ با وزارتخانه 

 .گرفت بین آنها شکل میکمتری مشکل داشتند و تعاملی 

زیر چتر وزارت به نوعی خارج از ها، در واقع  از زیرمجموعه برخیو  ری و تعامل در حد انتظار من نبودهمکابه هرحال شرایط 

خودروسازان حرف و یا کردند،  به خوبی و با هماهنگی وزارتخانه کار نمی مثلا برخی خودروسازها و یا فولادسازهاشده بودند، 

اونت معدنی با مع گاهو  ایمیدروبا  گاههای ایمیدرو  زیرمجموعه ، یاسازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران را قبول نداشتند

تا بتوانم  ه این ارتباطات برقرار شودکاز تلاشهای نخستین من این بود  دیگر . بنابراین یکیکردند وزارتخانه همکاری نمی

 ها داشته باشم و تصمیمات صحیح و اصولی اتخاذ نمایم. اطلاعات کاملی از همه حوزه

 

 آیا بازهم کمیته انتصابات را مثل دوره وزارت بازرگانی فعال کردید؟ .132

صمیماتش بی عیب و نقص بود ای رضایت کامل داشتم. البته منظورم این نیست که همه ت بله. من از داشتن چنین کمیته

ولی بهرحال برای من که فرصت زیادی برای ارزیابی افراد و ارتباط با آنها نداشتم، وجود این کمیته، نعمتی ذیقیمت 

های خودم را برای  بودم و باید برنامهوزارت صنایع و معادن ن سرپرست علاوه یادمان باشد که من قبل از آشد. ب محسوب می

 کشیدند که کارها خوب پیش برود. کردم و گروهی از همکاران حسابی زحمت می اده میدولت و مجلس آم

 

 بندی در تغییرات مدیران چگونه بود؟ کلا پس از استقرار در وزارتخانه ادغامی اولویت .133

چینش طبیعتا پس از اینکه مراحل سرپرست وزارتخانه و رای اعتماد مجلس انجام شد، من با نوعی اولویت بندی سراغ 

 نیروها رفتم.

معاونان ستادی و روسای  این نیروها شامل. ندشد می چیدمانباید بودند که موعه نیروهای ستادی مجاولویت اول 

 .بودند های صنعتی و سازمان توسعه تجارت ایرانشناسی، شهرک چون ایدرو، ایمیدرو، سازمان زمینهم ای های توسعهسازمان

 کردم.  گیری می تصمیم زودتریروها باید در مورد بخشی از این ن

های صنعت، معدن و تجارت بودند که پس از ادغام، باید در تعامل با اع بزرگتر، مدیران استانی سازماندر دایره دیگری با شع

 شد.  خابیه مربوطه، انتصابات انجام مینمایندگان مجلس در حوزه انت بعضا استاندارها و
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های تابعه نیز به چندین دسته تقسیم می شدند، برخی از غ شرکتهای تابعه می رفتیم. البته شرکتدر لایه سوم، باید به سرا

شد که بر  صنعت، معدن و تجارت به نوعی سهامدار آنها محسوب میآنها، زیر مجموعه ایدرو یا ایمیدرو بودند و وزارت 

تنها  ،تصموزارت  در برخی از شرکتها، نباشد.یا  باشد یرعاملهمین اساس می توانستیم تصمیم بگیریم که چه فردی مد

دسته  3یا  2ها نیز کرد. خود این شرکت ن را اشغال میدرصد سهم داشت و در واقع، یک صندلی از هیات مدیره آ 20یا  10

د درص 20یا  10سهم گرچه ها و شرکت ملی مس بسیار مهم بودند و د. برخی از آنها، مثل فولادسازیها و خودروسازیمی شدن

باید  بنابراین اهمیت آنها ولیکن ه و به عنوان مدیرعامل تعیین شودما کافی نبود که تعیین کنیم چه فردی در هیات مدیر

. در کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران نیز کار به همین کردیم تعیین ترکیب هیات مدیره دخالت میحتما به عنوان دولت در 

آثار سیاسی، اقتصادی و اجتماعی، خودروسازها حتی از به لحاظ  .کردیم یبود و علیرغم سهم اندک، دخالت مروال 

داشتند. یعنی اگر افرادی را به هیات مدیره معرفی می کردیم و از ما نمی پذیرفتند، به  ی بیشتریاثرگذارها هم فولادساز

تا بتوانیم نفوذ داشته باشیم.  کشیدیم، بلکه به راههای دیگری متوسل می شدیم نار نمیدلیل اینکه سهام ما اندک بود ک

بود نقش آفرینی پررنگی  . لازم و سهم دولت هم در آنها اندک است بود یهایی بزرگبراین اولین چالش ما در این شرکتبنا

 است. زیادکه مسئولیت اجتماعی ما  داشته باشیم، چرا

 

 نتیجه انتخاب افراد برای هر یک از پستها به کجا انجامید؟ .134

 قائم مقام تولیداقای موحدی: 

 آقای مفتح: قائم مقام تجارت

 : رییس سازمان ایدروآقای هدایت

 آقای احمدی: رییس سازمان ایمیدرو

 نیا: معاون تولید آقای صالحی

 : معاون معدنیآقای جعفری

 : معاون بازرگانی داخلیآقای ضیغمی

 : رییس سازمان حمایتآقای تقوی

  ای: رییس سازمان زمین شناسی کره آقای

 آقای احمدی: معاون پشتیبانی و پارلمانی
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 نقش آقای رییس جمهور و دفتر ایشان در انتصابات شما تا چه حد بود؟ .135

دادم. از دوران وزرات بازرگانی بخاطر داشتم  کردم و حکم می مثل گذشته، من از طریق کمیته انتصابات افراد را انتخاب می

در انتصابهایم ندارند. در عین حال کمیته انتصابات به من پیشنهاد دادند  ی رییس جمهور و دفتر ایشان دخالت زیادیکه آقا

 قای زییس جمهور را بپرسم.نظر آدر مورد برخی افراد و یا برخی سازمانها، 

 

 در مورد کدامیک با آقای رییس جمهور هماهنگ کردید؟ .131

ای ایدرو و ایمیدرو نظر  همکارانم قرار شد برای مدیران عامل دو تا خودروساز بزرگ و سازمانهای توسعه دبر اساس پیشنها

و  شود اند و فقط کارشان تمدید می ایشان را سوال کنم. نظر کمیته انتصابات این بود که مابقی دوستان یا قبلا پست داشته

 لذا نیازی به پرسش مجدد نیست.

 

دتی سرپرست وزارت صنایع و معادن بودید. آیا در آن زمان هم شما قبل از ادغام م .137

 انتصاباتی داشتید؟

پور که همچنان مدیر کل دفتر وزارتی بود پیشنها داد که  نخیر در آن زمان انتصاباتی صورت نگرفت. راستش آقای طالب

یتهایشان ادامه دهند و همین کار را یک حکم ابقا برای همه مدیران تنظیم شود تا همه آنان بتوانند بدون دغدغه به فعال

تصمیمی بر سازمانم حاکم شود و لذا همه تلاشها بر این بود  انجام دادیم. کلا من مخالف بودم نوعی انتظار و آوارگی و بی

 وقفه ادامه یابد. که مخاطب و دینفع تکلیفش را بداند و ارائه خدمات بی

 

انتصابات شما در وزارتخانه جدید بعد از ادغام دو وزارتخانه، چالش برانگیز نبود؟ انتصاب  .138

آقای شافعی، به عنوان معاون وزیر و مدیرعامل سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران )ایدرو( 

دانستند. خود شما وی را  ب به آقای هاشمی رفسنجانی میساز این جمله بود؛ برخی وی را منتنیز 

 انتخاب کردید یا انتصاب وی به شما تحمیل شد؟

از آن چیزی تر  تواند گستره تصور من بر این بود که نقش ایدرو می .ی شافعی هم نظیر سایر مدیران بودفرایند انتخاب آقا

ین بود که تکنیکی بود اما انتظار من ا و البته مدیرعامل قبلی این سازمان نیز فردی بسیار متعهد .باشد که در گذشته بود

پروژه های صنعتی از خود نشان سازمان گسترش، یک بال عمده توسعه صنعتی کشور باشد و بنابراین تحرکات زیادی در 

خاطرم هست که ایدرو در عسلویه نیز چندین پروژه در دست اجرا داشت. در حالیکه پروژه های عسلویه از برنامه عقب  .دهد

وزیر جدید را مقصر این عقب برخی گشت، اما  دیریت زمان آقای محرابیان باز میممانده بودند و علیرغم اینکه کار به 

ای که با آقای هدایت، مدیرعامل ایدرو قبل از انتصاب آقای شافعی، داشتم از وی  بنابراین طی جلسه .دانستند ماندگی می
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چراکه به  ،یر یکی از مدیران وی بودر من تغیخواستم که تغییری در ترکیب مدیران این سازمان صورت دهد. درحالیکه نظ

خو بود که کارایی لازم را در سمت خود نداشت، در حالیکه برای احراز آن پست فرد مذکور، یک استاد دانشگاه نرماعتقاد من 

 .وارد کار شود و اجراییباید یک فرد میدانی 

ز گذشت زمان، به بنده گفت که تغییر را ایجاد در حالیکه آقای هدایت مدتی را برای انتصاب فرد جدید مهلت خواست و بعد ا

و  انتظار من بیشتر بودها را برآورده سازد. در مورد خودروسازان نیز  انتظارات من از پیشرفت پروژه ستنتوانمتاسفانه نکرده و 

 ابتدارا تغییر دهم. که وی  تصمیم گرفتمو اتاق بازرگانی نکرده بود. بنابراین  تشکلهاخیلی خود را درگیر صنعتگر و  همچنین

 که کمیته انتصابات شکل گرفت ذهنیتی در . در ادامهنفره برای انتخاب مدیرعامل جدید ایدرو تهیه شد 24یک فهرست 

مهندس نعمت زاده،  اندر فهرست پیشنهادی، آقای .ایدرو استفاده کنیم مدیریتاز چند وزیر پیشین صنعت، برای  بهتر است

برخی وزیر صنعت، معدن و تجارت دولت یازدهم، شریعتمداری، معاون اجرایی دولت یازدهم و شافعی نیز قرار داشتند. البته 

بنابراین  دادند.پیشنهاد را  الدین که آن زمان مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو بود نیز آقای نجم  مجلسینمایندگان 

 .به رئیس جمهور ارایه شدفرد  چندفهرست این 

با انتصاب  ابتدادر  البتهکرد. ضمنی الدین و شافعی موافقت  آقایان نجم وقتی لیست را به آقای رییس جمهور دادم ایشان با

ید و چارچوب ذهنی خیلی خاصی دارد. تواند به خوبی با دولت کنار آ نمیاو تا حدی مخالف بوده و معتقد بود که آقای شافعی 

. او از یدرا رد کردما افراد لیست پیشنهادی  که شما یادآور شدمبه او  من پیگیر موضوع شد. منرئیس جمهور از  بعد چند روز

 دهم.  دوباره تحویلشفهرست را همان خواست که  من

اما خیال ما به هرحال، ما با تائید رئیس جمهور آقای شافعی را انتخاب کردیم و البته می دانستیم که تبعات سیاسی هم دارد، 

ها صورت  برخی افراد و رسانههایی از سوی ئیس جمهور صورت گرفته است. واکنشراحت بود که این انتصاب با هماهنگی ر

ها نیز به دو دسته تقسیم شده بودند که گروهی از آنها موافق با این انتصاب و گروهی دیگر مخالف بودند.  روزنامهگرفت. 

کردند؛ در حالیکه این انتصاب اصلا در چنین فضای سیاسی  ای هاشمی رفسنجانی متصل میبه آق برخی نیز آقای شافعی را

 قرار نداشت و طی یک روال معمول در درون وزارتخانه و از سوی تیم انتصابات، این انتخاب صورت گرفته بود. 

 

شاید به خاطر همزمانی شروع رفتن آقای رئیس جمهور به جلسات مجمع تشخیص  .139

ای را پیش آورد که آقای شافعی منتسب به آقای  بعد از مدتها بود که چنین شائبه مصلحت نظام

 هاشمی رفسنجانی است.

به  ، تنهابوده و سالم هستنداجرایی بلد  وای کار فنی  اگر عده معتقد است بودم که طرز تفکریممکن است. البته من طرفدار 

از عرصه فعالیت کنار گذاشته شوند. البته تجربه هم نشان داد که افرادی  نبایداند،  کرده در دولتهای قبلی کار می بهانه اینکه

ردن با آقای شافعی بسیار کار ک هرچندهمچون آقای شافعی، هیچگاه شخصا مشکل سیاسی برای دولت ایجاد نکردند. 

بنابراین ممکن  .کرد خاصی حرکت میسبک مدیریتی ود و در چارچوب چراکه وی فردی بسیار فنی و سختگیر ب ،سخت بود

  .رفت ای به شمار می ی نبود و حرفهبود که از این سختگیری وی اذیت شویم، اما این اذیت از نوع سیاس



 91  وزارت صمت )انتصابات و فعالیتها(ششم: فصل 

 

در دوران وزارت شما، بحثهایی مبنی بر تحمیل برخی از افراد برای انتصاب در پستهای  .141

خودروسازیها این مدیریتی رده بالای وزارت صنعت، معدن و تجارت مطرح بود. به خصوص در 

موضوع بسیار پررنگ بود و نمونه آن نیز تحمیل آقای پوستین دوز در مدیریت سایپا بود. داستان 

  از چه قرار بود؟

قبل از آمدن من به ، یعنی استبازرگانی و صنایع و معادن ی ها از ادغام وزارتخانه قبلمربوط به انتصاب آقای پوستین دوز 

 م، ایشان مدیر سایپا بود. قاعدتا در مورد ایشان مثلتحویل گرفترا وزارتخانه جدید نی که من زماوزارت صنایع. در واقع 

 تصمیم فوری و تندی نگرفتم. ،سایر مدیران ارشد

ای به کار ضربتی و یا خدای نکرده انتقامجویی نداشتم. بلکه یک کمیته  کلا من در انتصابات، مگر در موارد استثنا، علاقه

خواستم مدیران موجود را مرتبا ارزیابی کنند و در صورت نیاز برای جایگزیی او،  دادم و از آنها می ل میانتصابات تشکی

 در مورد چند نفر هم با رییس جمهور هماهنگ کردم. دادم. افرادی را معرفی کنند و سپس خودم گزینش نهایی را انجام می

 

خودرو و پوستین دوز در سایپا چه اولین ارزیابیها از حضور آقای نجم الدین در ایران  .141

 طور صورت گرفت؟

 او خوب است و فنیتوان  .است غیرمنعطفو البته کمی  دارای تجربه بسیار زیاداولین ارزیابی این بود که آقای نجم الدین 

آنچه ز در مورد آقای پوستین دو . البته مثل همه ما، نقاط ضعفی هم داشت.، فردی قوی و زحمتکش استمدیریتیبه لحاظ 

است که به بازار سهام علاقه زیادی دارد کار با سهام در بورس و  شسلطتوی فردی نقطه قوت مطرح می شد، این بود که 

و فنآوری د که وی در مباحث فنی خودروسازی برخوردار است. اشکال کار اینجا بو در این زمینه یمشاورانحضور و البته از 

 بر اساس اولین ارزیابیهای کمیته انتصابات بود. است. البته اینهانکرده  زیادیورود 

 

 با خود آنها جلساتی داشتید؟ .142

های آتی آنها سوال کردم و تلاش کردم پاسخ ابهاماتی که در مورد  و از عملکرد گذشته و برنامهی داشتم، اتبا آنها جلسبله. 

ه فعلا دست به ترکیب آنها نزنم. البته شنیده در نهایت جمع بندی من این شد کپیدا کنم.  مدیریت آنها مطرح شده بود را 

ولی بودم که آقای محرابیان، وزیر صنایع و معادن پیش از ادغام، با حضور آقای پوستین دوز در سایپا به شدت مخالف بوده، 

 اند که وی در این سمت باقی بماند.  دفتر رئیس جمهور اصرار داشتهشایع شده بود که 
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خالفت اطلاع داشتید، چرا باز هم پذیرفتید که آقای پوستین دوز با وجود اینکه از این م .143

 در سایپا ابقا شود؟

خواستم بر اساس شایعات و یا اختلافات غیراساسی یک مدیر لایق را از دست داده و یا با شخصیت اجتماعی و  نمیدر واقع 

خنان نسنجیده ممکن است در مورد همه رسیدم والا س ای کسی بازی کنم. من باید برای تصمیم گیری به یقین می حرفه

 بنابراین شتابزده ورود نکرده و موضع گیری جانبدارانه نداشتم. وجود داشته باشد. 

 

 با آقای یکه زارع، مدیرعامل فعلی ایران خودرو هم مصاحبه کردید؟  .144

هایی را انجام  مصاحبهبا افراد مختلفی کمیته انتصابات و بنابراین  بودبه اتمام رو مدیریت آقای نجم الدین  دورهدر همین اثنا 

هم مصاحبه صورت  ، با ایشانآقای نجم الدینبرای دادن حکم مجدد به با آقای یکه زارع هم مصاحبه شد. البته  .ندداد

تغییر فعلا گرفت. جمع بندی تیم انتصابات این شد که بهتر است به دلیل مناسب نبودن شرایط اقتصادی خودروسازان، 

و  مدافع ابقای آقای نجم الدین بود،بشدت آقای صالحی نیا، معاون امور صنایع نیز  به یاد دارم .اشته باشیممدیریت ند

توانستیم برای ایران خودرو  ین دلیل، فهرستی از افرادی که میبه همزند.  تحلیلش این بود که تغییرات به تولید آسیب می

وی را جویا شویم. آقای احمدی نژاد نظر من را هم جویا شد که بنده هم انتخاب کنیم، به آقای رئیس جمهور دادیم تا نظر 

آقای رئیس جمهور دستور داد تا در این رابطه با آقای مشایی نیز جلسه . نجم الدین ابقا شوداعلام کردم که بهتر است آقای 

ی را توضیح دادیم رکردها و عملکرد وای داشته باشیم. به همین دلیل به همراه آقای نجم الدین نزد آقای مشایی رفتیم و کا

نهایتا ایشان و آقای رییس جمهور هم موافقت بندی کمیته انتصابات وزارتخانه این است که وی ابقا شود.  و گفتیم که جمع

 کردند.

 

 این تنها بخشی از ماجرا بود. چطور سهامداران را قانع کردید که آقای نجم الدین بماند؟  .145

دادند. بنابراین کار اصلی این بود که بتوانیم مجمع و  اید برای ابقای نجم الدین رای میامداران نیز بمجمع و دیگر سه قاعدتا

خی سهامداران با ابقای وی سهامداران را مدیریت کنیم تا به ما وکالت بدهند که آقای نجم الدین را انتخاب کنیم. بر

 ولی نهایتا مشکل حادی برزو نکرد.هایی داشتند مخالفت

مورد انتخاب مدیرعامل که آقای پوستین دوز اما تدبیر به خرج داده و از تک تک سهامداران وکالت گرفتیم تا با قدرت در 

 بتوانیم فرد مورد نظر خود را انتخاب کنیم.
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تصور عمومی بر این است که دولت به راحتی می تواند فردی را در هیات مدیره شرکتها  .141

 ای دارد. که شما می گویید فرآیند پیچیدهمنصوب یا عزل کند. اما این طور 

خواستم وزارتخانه نوپای ادغامی مورد  راستش من چند دلیل برای طی کردن این فرایند پیچیده داشتم. اول آنکه نمی

دید.  مهری مقامات بالادست قرار گیرد که در آن صورت، موضوع ادغام که این همه برایش زحمت کشیده بودم آسیب می بی

خواستم کارها مطابق با قانون پیش برود که دستگاههای نظارتی مانع از ادامه کارم نشوند و سوم و از همه مهمتر  میضمنا 

مردم بودند. یعنی کسی را بعنوان مدیر عامل ایران خودرو برگزینم که از پس کارها برآید و محصول خوب تحویل مردم 

 توانم بهتر کنم. دروسازی را اولا بدتر نکنم و البته تا جاییکه میبدهد. برای همین وسواس زیادی داشتم که اوضاع خو

در ای بگیرد که آنان را  بد نیست اشاره کنم که از کمیته انتصابات خواستم از هر یک از مدیران خودروسازها تعهدنامه

یمها، تعامل با دور زدن تحرتلاش برای ، قطعات صادرات، بومی سازیافزایش کیفیت، افزایش تولید، ارتقا خصوص 

اگر وی به تعهدش عمل نکند، او را عزل کنیم. و پاسخگویی نسبت به مردم متعهد کند. و  مجلس تعامل با دولت و ،ها رسانه

 شرط من برای اعلام حمایت از آقای نجم الدین هم این بود که این تعهدنامه را امضا کند. 

ط متولی تولید نیستی، بلکه باید بازار و صادرات را نیز تحت حمایت خود بنابراین به آقای نجم الدین هم گفته بودم که تو فق

بازار عراق، ونزوئلا، بلاروس و روسیه که بازارهای صادراتی داریم ام  به وی تذکر دادم که شنیده همچنینداشته باشی. 

نجم الدین هم در آقای د. کر وی باید به سرعت چاره اندیشی می دهیم، بنابراین د را از دست میخودروی ایران هستن

داند که من فردی هستم که بر موضوع  ه منظور مرا فهمیده و به خوبی میکرد ک میاعلام مرتبا که با هم داشتیم  اتیجلس

 و مصرف کننده هستم. کنندهحامی تولید همزماندارم و  بسیار تاکیدصادرات کیفیت و 

 

های زیادی د. شما چالشیران خودرو بودر سایپا اما به نظر می رسد که موضوع متفاوت از ا .147

 ها از کجا ریشه می گرفت؟قای پوستین دوز داشتید. این چالشبرای تغییر آ

متوجه شدم که شرکت سایپا در زمان مدیریت آقای پوستین دوز، بخشی از سهام خود را به خودش فروخته است. یعنی 

پوستین دوز شرکتی به نام کارکنان سایپا ثبت کرده بود که با وقتی سایپا در حال فروش سهام خود در بورس بوده، آقای 

گفتم که این خرید و فروش،  بودند. من به اصطلاح به شوخی می پول خود شرکت سایپا، از دولت سهام سایپا را خریده

، سهام آن را یعنی به جای اینکه یک نفر از خارج از مجموعه سایپا .ازدواج کرده است شهمانند ماری است که با دم خود

خریداری کند تا تامین مالی صورت گیرد و بخشی از مشکلات سایپا حل شود یا به نوع دیگری، یک شریک برای سایپا پیدا 

شود که در مواقع ضروری به آن، کمک کند؛ همان توان مالی داخلی سایپا از سایپا خارج شده و به دولت داده شده تا این 

. در واقع، شرکتی که پول نداشت تا برای تولید هزینه کند، منابع موجود را برداشته و سهام را سهام در اختیارشان قرار گیرد

و ممکن است بتدریج شرکت سایپا را مقروض  عملی اشتباه صورت گرفته استبه نظر کارشناسان از دولت خریده و در واقع، 

 کرده و از پا دربیاورد.
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 پی بردید؟ ترفندشما از کجا به این  .148

در سایپا چه ، چندین ماه زمان گذاشتم و افرادی را ملاقات کردم تا به من گزارش دهند که ات سایپابرای بررسی موضوع

دوز و یکی از همکارانش یعنی آقای  ند. لدا از آقای پوستینداد نمی صریحی گزارش معمولااما  شده است.کاری انجام 

اند. آنها بعد از توضیح  خواستم به دفترم بیاییند و بگویند چکار کردهجمشید ایمانی که نقش بیشتری در این کار داشت، 

 فرایند، آنها توصیه کردند اگر شما اجازه دهید این فعل و انفعالات را برای ایران خودرو هم انجام دهیم.

 

 البته شورای رقابت هم صحت این خرید در بورس را تائید کرده بود. .149

در  .کرد ه بود و این قضاوت را سخت میشورای رقابت صحت این خرید را تائید کردبله. مشکل درست همین جا بود که 

در همین زمان آقای دودانگه را بعنوان ، این کار اشتباه بود. به نظر کارشناسان چون واقع برای من جای تعجب داشت

طالعه کرده و نتیجه تصمیمات گدشته نماینده وزارتخانه ادغامی در هیئت مدیره سایپا منصوب کردم. از او خواستم با دقت م

 را زیر نظر بگیرد و خلاصه کمک کند تا بتوانیم تصمیم درستی در مورد سایپا بگیریم.

 

 دادند؟ آنها نسبت به تولید و درآمدهای سایپا به شما به عنوان وزیر گزارش نمی .151

جدید گذاری  دست می آورد، صرف سرمایهخودرو ب گزارشاتی ارایه می شد؛ اما واقعیت این بود پولی که سایپا از فروش

توانست بعنوان سرمایه در گردش استفاده کند و از این بایت بدنبال تسهیلات از بانکها بود. سایپا بایت خرید  یا نمیشد،  نمی

در نتیجه سایپا کرد.  سازی پرداخت می سهامش بدهی داشت و باید درآمدش را بعنوان بدهی خودش به سازمان خصوصی

ه معضل بنیادی این این نبود، بلک فقطمشکل البته توانست کاهش قیمت داده یا بهبود وضعیت پرسنل را داشته باشد.  نمی

افتد. چون می گفتند آقای پوستین دوز می تواند در سایپا  دست چه کسی میبه دانستیم که در آینده، سایپا  بود که ما نمی

بلکه نماینده یک گروه نبودند در عمل کارکنان که این سهام را خریده بودند،  مادام العمر مدیریت کند. در واقع، گروهی از

کرد،  ای پوستین دوز انتخاب مینفر از آن سه نفر را آق 2شد که اگر  تهی میبه یک شرکت با سه نفر عضو من آنان

باشد و دیگر هیچ فردی  مدیرتوانست همیشه آن جا  یک نفر مییعنی . را به کرسی بنشاند خواست می که توانست هر می

البته همه اینها تحلیلهای بدبینانه کمیته انتصابات بود که مرا را عوض کنند.  او قانونا توانستند نمیحتی وزیر و دولت هم 

 کرد.  نگران می

 

با توجه به حمایتی که دفتر رئیس جمهور از آقای پوستین دوز داشت، موضوع را به رئیس  .151

 جمهور اطلاع دادید؟

البته ایشان بلافاصله نپذیرفت ولی پیگیریهای من آنقدر ادامه یافت تا بالاخره ایشان درخواست مرا پذیرفت اما یک بله. 

 در سمت دیگری منصوب کنم.  اش از سایپا، او را همزمان با جابجایی من ایشان این بود که شرطشرط هم گذاشت. 
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 شرکت ملی مس برود؟ چطور به این جمع بندی رسیدید که آقای پوستین دوز به .152

پیگیری مدتها بود که از سوی دفتر رئیس جمهور برای تغییر آقای سعدمحمدی که مدیرعامل شرکت ملی مس بود، 

بندی نرسیده  اما هنوز به جمع ،را تغییر دهیم مسشرکت ملی خواستیم مدیرعامل   میما بود که  مدتی یعنی. کردند می

آقای  و در جای دیگری استفاده کردهآقای سعدمحمدی  پیشنهاد داد که خوبست از وجودکمیته انتصابات بودیم. بنابراین 

 .دوز به جای وی برود پوستین

 

 

 .هایی را به همراه داشت حاشیهدر شرکت ملی مس دوز،  پوستین ظاهرا انتصاب آقای .153

به دفتر من آمدند و  بلافاصلهآن حوزه،  گانشد. نمایندمواجه  با مخالفت برخی مقامات محلی کرمانخبر انتصاب وی، 

ها را آرام کنیم در حالیکه آنها به هیچ عنوان حاضر نبودند زیر . ما هم تلاش داشتیم آنکردند اعتراضنسبت به این انتصاب 

 بار این انتصاب بروند و موضوع استیضاح مرا هم مطرح کردند. 

ه فعال شدند چراکه معتقد بودند که باید از من حمایت کنند. آقای ابوترابی چندین ئلباهنر و ابوترابی بر روی این مسآقایان  

جلسه برای آشتی ما با نمایندگان دیگر برگزار کرد، آقای باهنر هم تلاش زیادی کرد، اما نمایندگان حاضر به انعطاف نبودند. 

ر بحث استیضاح بالا کشید که آقای میرتاج الدینی شناسد. آنقد پوستین دوز مس و کرمان را نمیآقای که آنها معتقد بودند 

قرار شد که آقای میرتاج الدینی موضوع را لذا معاون پارلمانی رئیس جمهور دست به کار شده و از من قضیه را جویا شد. 

جدی هم استیضاح کنند و موضع خیلی  وزیر راپیگیری کند. بنابراین به رئیس جمهور گزارش داد که نمایندگان می خواهند 

دارند و حتی درخواست استیضاح به هیات رئیسه نیز تقدیم شده ولی آقای ابوترابی که نایب رئیس مجلس بود، آن را نگه 

 داشته است. 

 

 موضع رئیس جمهور تغییری هم کرد؟ .154

ن مورد صحبت ای با نمایندگان برگزار و در آن جلسه با آنها در ای ه توصیه آقای میرتاج الدینی جلسهآقای رئیس جمهور ب

کرد. من در جلسه حضور نداشتم، اما رئیس جمهور از من کاملا دفاع کرده بود و نمایندگان هم گفته بودند که با آقای 

بنابراین باید پوستین دوز را عزل کنید تا ما از استیضاح  .گردد اصلی به وزیر بر نمی پوستین دوز مشکل دارند و مشکل

ز آنها خواسته بود که اگر آقای پوستین دوز به وعده هایش عمل نکرد، او را عزل می کند. منصرف شویم. اما رئیس جمهور ا

 هایی داده بود و موقتا کار متوقف شد.  پوستین دوز هم به نمایندگان وعدهدر عین حال، آقای 

تعهداتی را  سریهای خود را مطرح کردند. در نهایت، یک ی برگزار شد و نمایندگان درخواستجلسات متعددبعد از آن 

در آن زمان، آقای فریدون احمدی، معاون وزیر و مدیرعامل ایمیدرو بود که به نوعی مقام مافوق آقای پوستین . پذیرفتیم

من  در عین حالدوز در شرکت ملی مس به شمار می آمد، برخی از تعهدات را با نظر وی از نمایندگان مجلس پذیرفتیم و 
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های نمایندگان،  در قبال برخی خواسته در واقع .دیکه اگر تعهدی را می پذیرد، باید انجام دهبه او نیز تاکید کرده بودم 

به آقای احمدی هم تاکید کرده بودم که  بعلاوهکه در رسیدن به آن شک و تردید داشتم.  دادم، چرا شخصا تعهدی نمی

ه خارج از عرف و توان وزارت صنعت، معدن و نرود ک ینباشد و به خاطر ترس از آن، زیر بار تعهدات من نگران استیضاح

 تجارت است. 

آقای  از آنجا کهبه هرحال صورتجلسه ای از مجموعه تعهدات شرکت ملی مس و خواسته های نمایندگان تدوین شد. 

های کنم یکی از خواست یت، نمایندگان قانع شدند. فکر میدر نها ،تعهدات را بی چون و چرا پذیرفت پوستین دوز تمام

ند که آقای پوستین نمایندگان از آقای پوستین دوز این بود که فرد مشخصی را برای صندوق بازنشستگی مس انتخاب ک

در حالیکه بعدها وی به برخی از تعهدات خود عمل نکرد و همین امر، موجبات ناراحتی مجدد نمایندگان را  .دوز هم پذیرفت

مل صندوق بازنشستگی مس را تغییر داد، اما این تغییر بدون هماهنگی با آقای پوستین دوز، مدیرعا در واقعفراهم آورد. 

 . نمایندگان صورت گرفت و همین امر، اعتراض آنها را در پی داشت، چراکه او خلف وعده کرده بود

 

 برخورد بعدی نمایندگان در مقابل چنین رفتاری چه بود؟ .155

قبل از آن هم ظاهرا  ای داشته باشم. با او جلسهدرخواست کرد  این جا بود که کار به رئیس مجلس کشیده شد و وی از من

 .صورت گرفته بودرئیس جمهور با رئیس مجلس در همین خصوص گفتگویی بین 

 

 جلسه شما با آقای لاریجانی چطور گذشت؟ .151

، اما منگرانی و ترسی نداراستیضاح از  مندوز هم حضور داشت. من به رئیس مجلس گفتم  در این جلسه آقای پوستین

دوز هم مجدد قول داد که  است. آقای پوستینکه به تعهدش عمل نکرده  استدوز  آقای پوستین دلخوری نمایندگان فعلا از

های نمایندگان را مورد توجه قرار دهد. در آن جلسه آقای رحمت آبادی، معاون پارلمانی وزارت صنعت، معدن و  تمام خواسته

گفته بود که من این  دوز به او پوستینوقتی از اتاق رئیس مجلس خارج شدیم، آقای ت او بعدها گفتجارت هم حضور داشت. 

کنیم و  کردند که ما داریم با آنها بازی می فکر می گانجهت فشار می آورند. نمایند دهم و نمایندگان بی کارها را انجام نمی

 خواهند کار انجام دهند. است که نمی واضحکند و  دارد فیلم بازی می وزیرگفته بودند معلوم شد که 

یعنی از اینکه کسی قولی بدهد برای حفظ پست و بعدا بگوید الکی بوده، ناراحت این رفتارها بتدریج مرا آزرده خاطر کرد. 

دوز بود  که بطور سازمانی در سطح بالاتر نسبت به آقای پوستیناحمدی فریدون آقای سرانجام تصمیم دیگری گرفتم. شدم. 

آقای احمدی نگران موضع گیری و مخالفت رئیس جمهور بود دوز را عزل کند.  از او خواستم که آقای پوستینفراخواندم و  را

 که به او اطمینان دادم که رئیس جمهور را به من بسپارد. 
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 عزل آقای پوستین دوز با هماهنگی دفتر رئیس جمهور انجام شد؟ .157

 خیر. این تصمیم را راسا گرفتم.

 

  عزل آقای پوستین دوز، واکنش رئیس جمهور چه بود؟تصمیم شما برای ز بعد ا .158

ادبیات من با رئیس جمهور و آقای مشایی عوض شده بود و با دوز خیلی عصبانی بودم برای همین  من از دست اقای پوستین

در زیرمجموعه من، پست  همخوا نمیآقای پوستین دوز اعتماد ندارم و  به آنها تند برخورد کردم. به آقای مشایی گفتم که

؛ اما من او را قبول ندارم. و به پست بدهد را قبول کند اوخواهد،  مدیریتی داشته باشد. هر کسی از وزرا یا اعضای دولت می

استیضاح  از ترس بخاطرکه این تندی،  آنها باور داشتندو  شدتند  رییس دفتر ایشانموضع من با آقای رئیس جمهور و  وقتی

 است.  ده کردهرمرا آز کسیاشتباه  رفتار لکهبنیست و 

 

 خود شما راسا نمی توانستید نسبت به عزل او اقدام کنید؟ .159

کند، بلکه هیات مدیره و مجمع باید این کار را انجام مستقیم تواند در شرکتهای تابعه دخالت  خیر. مطابق قانون، وزیر نمی

اما به دلیل اینکه مدیرعامل شرکت ملی مس، نماینده ایمیدرو در این  .ملی مس، یک ترکیب سهامداری دارد دهند. شرکت

ای در شرکت ملی مس حفظ شود.  ترکیب به شمار می آید، از سوی ایمیدرو تعیین می شود تا حاکمیت این سازمان توسعه

 ز نمایندگی بیاندازد و عزل کند اما مدیرعامل ایمیدرو، به عنوان نماینده وزیر هر وقت بخواهد، می تواند این نماینده خود را ا

 

  نهایتا کار به چه سمتی رفت؟ .111

دوز جدیت مرا در مورد عزلش دید چند کار انجام داد. اولا بسیار تلاش کرد تا فرایند اداری عزلش را در  وقتی آقای پوستین
نش را بدست آورد. یعنی ینفعاثبت در شرکت ملی مس، رضایت نسبی ذدچار چالش و توقف کند و ثانیا با انجام کارهای م

خواستم. از نظر من این  اش را جبران کند. طبیعتا من هم چیزی بجز این نمی اصطلاحا سر عقل آمد و تلاش کرد گذشته
 پستها، لطف خداوند و فرصت محدودی برای خدمت است و نباید به خودخواهی و زورگویی و دروغ آلوده شود. 

 

 

 استیضاح منصرف شدند؟، نمایندگان از این اتفاقاتپس از  .111

با آنها رو راست بوده و لذا برای ادامه مخالفتشان   بطور طبیعی مسیر اتفاقات تغییر کرد. نمایندگان باور داشتند که وزراتخانه

 دوز، موضوع تحقیق و تفحص از سایپا و شرکت ملی مس را مطرح کردند. با اقای پوستین
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  زاویه نداشت؟تکلیف آقای سعدمحمدی چه شد؟ دولت با وی  .112

بود که به کارش ای  و حرفهما با آقای سعدمحمدی، مشکلی نداشتیم. از نظر گروه انتصابات وزارتخانه، او یک فرد تکنیکی 

برای همین او ابتدا به . کارش را به خوبی بلد بود و تخصص خوبی در صنعت داشت و حیف بود از دست برود ت،علاقه داش

کارش را  مابا آقای سعدمحمدی خوب بود و خودش هم می دانست  ماذوب آهن رفت. رفتار  شرکت ملی فولاد و بعد هم به

فته بود. حتی در دیداری که همراه آقای رئیس داد و به اصطلاح گزارشهایش شسته و رُ . او گزارشهای خوبی میپسندیم می

خیلی پرسنل از او بسیار راضی بودند و برای من رضایت ذینفعان اوضاع تولید خوب بود و جمهور به شرکت ملی مس رفتیم، 

 بود. مهم 

 

 

استعفای آقای فریدون احمدی از ایمیدرو هم در رابطه با دفتر رئیس جمهور بود یا واقعا  .113

  وی بازنشسته شده بود؟

اد بود. ما از طرفی بدنبال اش بود و انتظارات هم زی ایمیدرو سازمانی حساس و پر از چالش بود. کارهای زیادی بر عهده

حقوق دریافت افزایش  پیگیرگذاری خارجی برای آنها بودیم و طرف دیگر  یه تکمیل هشت طرح فولادی و جذب منابع سرما

. یعنی رییس ایمیدرو باید مورد قبول دولت و شده بودیم تمام بخش خصوصی دولتی از معادن و هم تکمیل طرحهای نیمه

 ای را پیش ببرد. بود تا بتواند انبوه کارهای این سازمان توسعه صوصی میمجلس و بانکها و بخش خ

وقتی دفتر رییس جمهور از حضور آقای احمدی در ایمیدرو اظهار نارضایتی کرد من خیلی جدی نگرفتم. ولی وقتی کار به 

یل آنها این بود این اعلام خود آقای رییس جمهور رسید اعضای کمیته انتصابات را صدا زدم و با آنها مشورت کردم. تحل

دوز است. من از آنها مشورت خواستم. از آنجا که گفتگو دیگر اثری نداشت  نارضایتی، از ترکشهای مخالفت با آقای پوستین

 ،ما دو راهکار اصلی داشتیم: مخالفت و مقاومت و یا پذیرش و اطاعت. به کمیته گفتم هرچند ممکن است بدلیل مخالفت

کنم. سوال اصلی کمیته انتصابات این بود که چرا دفتر از عملکرد اقای احمدی  لازم است این کار را می عزل شوم ولی اگر

گفتند خب ایمیدرو آنقدر کارهای متنوع دارد که بهرحال یکی از آنها ممکن است بعنوان  ناراضی است و بعد خودشان می

 دلیل مطرح شود.

از مدتها قبل آقای احمدی بدنبال  .رسیدندجدیدی بندی  یته به جمعدر نهایت بعد از بررسیهای بسیار، اعضای کم

کردم. نظر کمیته انتصابات این بود که من با این بازنشستگی موافقت کنم. بدینسان دو  بازنشستگی بود که من مخالفت می

در اوج تحریمها و  است و به خصوص اینکه کشوردولت نظر کمیته انتصابات این بود که آخر دوره  شد. تا مشکل حل می

با دولت دچار چالش  وزیرارزی قرار دارد و قیمتهای کالا هم دچار نوسان شده است، بنابراین بهتر است  مشکلاتفشارها و 

شرایط آن شود؛ چراکه در به فکر استعفا باشد یا شرایط عزلش فراهم نباید وزیر که  ندکمیته بر این باور بوداعضای . دنشو

 و خلاصه نوعی فرار را به ترس از فشار تحریمها و شرایط سخت کشور یا عزل وزیرود استعفای برخی ممکن ب ،خاص

 نسبت دهند و این تضعیف موضع دولت و نظام به شمار می رفت. 



 99  وزارت صمت )انتصابات و فعالیتها(ششم: فصل 

 

در آن زمان شما البته کار سنگینی را در مقابله با تحریم به عهده داشتید. یعنی شما به دلیل  .114

تحریم در کابینه و برخی اولویت بندیها، به عنوان مظهر مقابله با  راه اندازی مرکز مبادلات ارزی

 .معرفی شده بودید

بله آن روزها من مسئولیت زیادی را در مقابله با تحریم به عهده گرفته بودم و در بازار ارز به شدت با وضعیت موجود 

و کاملا شخصی های جدید  واقع یک سری ایدهجنگیدم، به همین دلیل هم مرکز مبادلات ارزی را راه اندازی کردم. در  می

نه تنها اصلا در آن روزها آن ایده ها ناکام ماند. جمع بندی کمیته این بود که رفتم  اگر میداشتم که  هابرای مقابله با تحریم

برعکس، اکنون باید به عنوان وزیر صنعت، معدن و تجارت  بلکهرئیس جمهور درست نیست خواست مقاومت در مقابل 

کردند  توانی به دولت کمک کنی. برای تشویق و ترغیب من، مرتبا مطرح می به هر شکلی میو  یمحکم در صحنه باش

 احتیاج دارد.  تودولت به 

 

 رئیس جمهور برای ایمیدرو، فرد خاصی را مدنظر داشت؟ .115

 خاصی مورد نظر شماست؟  آیا فرداز رئیس جمهور پرسیدم که  ،آقای احمدی موافقت کردم بازنشستگیخیر. وقتی که با 

، فهرستی با کمک برای حفظ حرمت در نهایتپسندی منصوب کن.  انتخاب به عهده خودت. هر که را می ایشان گفت: نه؛

م تا اگر ردیاز وی تعهدنامه کتبی دریافت ک و از بین آنها اقای امینی انتخاب شد. طبق معمولکمیته انتصابات تهیه شد 

وزارتخانه عمل کرد، عزلش کنیم. البته این روال معمولی در انتصابات بود که از افراد تعهدنامه خلاف سیاستها و خط مشی 

 شد. در نهایت آقای امینی پذیرفت که تعهدنامه را امضا کند.  اخذ می

 

 شما نیز صورت گرفت. برخی دیگر از همکاران گویا این فشار رئیس جمهور در مورد  .111

ترکشهای تغییر آقای پوستین ناشی از  این فشارها برای تغییر افراد در وزارتخانه،قد بودند برخی معتبله همانطور که گفتم 

گاه خیلی در این زمان فشارهای دفتر رئیس جمهور رییس جمهور بود.  ر این زمان آقای موسوی مسئول دفترد. استدوز 

کردم به این موضوعات فکر کنم. لذا تا آخر  شد. اما حجم و سرعت کارها آنقدر بالا بود که من اصلا فرصت نمی زیاد می

 دوره، علیرغم برخی فشارها، همکارانم را حفظ کردم.
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 شروع شد؟های تحریم از چه زمانی در کشور  زمزمه .117

وارد  87 و 86شمسی از سال  90و  80شاید این جمله اشتباه نباشد که تحریمها همزاد انقلاب هستند. تحریمهای دهه 

ه تحریم آن سالها، به سختی . البتبودممسئول در سازمان توسعه تجارت ایران  من زمانمرحله جدیدی شدند. آن 

شرکای خارجی  برای توسعه اقتصادی باها  ولی همواره برای کار با ایران، یکسری محدودیت ،نبود 92-91تحریمهای سال 

 انتقال ارز امکانپذیر بود. فعالیتهای بسیاری از جمله فروش نفت و  هرچند .وجود داشت

قطعنامه علیه ایران گرفت و حتی چند  رهای غربی بر علیه ایران صورت میها، تهدیدهایی مرتبا از سوی کشوان سالدر هم

سازمان های ماموریتیکی بنابراین  .بود تر کرده پیچیده کارها را شورای امنیت سازمان مللده بود و تصویب آن، در تصویب ش

نامه، هیاتی تجاری به عطکه بعد از تصویب هر قتوسعه تجارت ایران با هماهنگی وزارت امور خارجه در دولت نهم این بود 

از آمادگی برای گسترش و  را نشان دادهعادی بودن اوضاع اقتصادی  تلاش نماید تاف گسیل شود و سمت کشورهای مختل

توسط  فرهنگی و مذهبی هتک حرمت گرفت وقتی بدلیل کار مشابهی صورت میهای اقتصادی و تجاری بگوید. همکاری

ه اگر توهینی به مقدسات دینی و مذهبی به این معنا ک یافت. کاهش مینیز روابط اقتصادی  آنان و تیرگی روابط سیاسی، 

 یاکشورهای اروپایی و برخی شد که روابط ایران با  اخته شده یا کاریکاتوری منتشر میفیلمی سمثلا صورت می گرفت، 

ای از رخدادهای سیاسی  بعد از مجموعهکردیم که  گرفت باز ما تلاش می قرار میآن ، تحت الشعاع غیراروپاییکشورهای 

در ما  که .. اصولا این تدبیر دولت بودروابط اقتصادی را به حالت عادی برگردانیمم کردن آن هتک حرمت، برای محکو

بخشی از این گره زدن ریسمان پاره شده اقتصادی را انام دهیم تا اقتصاد کشورمان بتدریج منزوی و سازمان توسعه تجارت، 

  پریشان نشود. 

کشورها و شرکتهای  هر یک، اما در عمل، را یکپارچه جلوه دهندهای خارجی خود سیاستکردند  تلاش میمعمولا اروپاییها 

بعضا در جلسات خصوصی از ما در مورد  .با ایران کار کننداگر راهش باز یاشد که منافع خود بودند یعنی اینبه دنبال اروپایی 

کدام کشور اروپایی در حال گسترش تعاملات تجاری بدانند که  خواستند کردند. یعنی می با سایر کشورهای اروپایی سوال می

با  فلذا .کردند بودند و با ایران تجارت میبه ایران فروخته  از گذشته کالاییبا ایران است. در واقع، تمام کشورهای اروپایی، 

در حالیکه برخی  .زین آنها در بازار ایران شده استجایگی کشورشرکت یا به دنبال این بودند که چه  ،محدود شدن روابط

بدنبال دانستن شدند  میاین موضوع متوجه شرکتها یا کشور دیگر  ادامه داده بودند هر گاهکشورهای اروپایی کار با ایران را 

 کند. این نکته بودند که آن شرکت یا کشور اروپایی با استفاده از چه ماده و بند قانونی با ایران کار می

توانند دوباره وارد بازار ایران شوند و بر خلاف  این بود که چه طور می معمولارها این کشوشرکتهای مهمترین سئوال 

سیاستمدارانشان که شعارهای تندی بر علیه ایران سر می دادند، خواستار همکاری اقتصادی با ایران بودند. در واقع اگرچه 

فات نظر شدیدی دارند و شاید در مرکز اروپا، کشورهای بیند، اما آنها در درون خود اختلا ان، اروپا را به صورت یکپارچه میایر

انگلستان، فرانسه و آلمان اتحاد بیشتری داشتند، اما هر چقدر که از مرکز اروپا دور شده و به سمت شمال و جنوب بظاهر 

دیه اروپا نشان داد ز اتحابحث خروج انگلیس ا ،البته بعدااین منطقه پیش رویم، تقاضا برای همکاری با ایران بیشتر می شود. 

  زبانها و امثال آن اصالتش را از دست نداده است. که هنوز مرزها، قومیتها،



 مجموعه خاطرات چهار ساله======================================================        102

غیرقابل انتشار –غیرقابل استناد   

توسعه و تعمیق روابط اقتصادی در بخشهای مختلف جغرافیایی از جمله سازمان توسعه تجارت برای در در دولت نهم،  ما

ای آماده کرده بودیم که در  خلیج فارس طرحهای ویژه، کشورهای آفریقایی، کشورهای آسیای میانه و کشورهای حوزه اروپا

کشور دارای اولویت در دنیا به دو گروه درجه یک و درجه  40در نهایت،  بردیم. کیسیونهای مشترک از این طرحها بهره می

سیاسی نیز بعضا اه دو تقسیم شدند و کارهای اجرایی برای آنها آغاز شد. البته این کارها صرفا با نگاه اقتصادی نبود، بلکه نگ

 .شد. البته اولویت با این بود که در کدام کشور می توانیم صادرات بیشتری داشته باشیم در آنها دنبال می

مجموعه کارهای ما، ارتباط گرفتن برای کاهش آثار  90شود گفت تا قبل از تحریمهای سال  بندی می لذا بعنوان جمع

ای داشتیم. هر  فتگوهای آقای سعید جلیلی،دبیر شورای امنیت ملی، در بحث هستهنگاهی هم به گ تحریمها بود و البته نیم

بودیم که وقتی  چند امیدوار نبودیم این گفتگوها در کوتاه مدت در این راستا به ما کمک کند. اما ما خود را موظف کرده

ا بیشتر از حد معمول انجام دهیم تا طرف ای از اقدامات تنظیم بازار ر ای است مجموعه ایشان عازم سفر برای مذاکرات هسته

 مقابل مذاکره گمان نکند کشور تحت تاثیر تحریمها دچار مشکل است و کار را بر آقای جلیلی سخت نکند.

 

 ها از چه زمانی جدی شد؟تحریم .118

 ای قبلسالهولی جدیتی که در دو سال آخر دولت دهم داشت، در  ،شروع شدبتدریج  1387ی جدید از سال هاتحریمگرچه 

های بزرگ این بود که باید وجود یکی از گرفتاریبا تحریم بانک مرکزی و فروش نفت شدت به اوج رسید.  این روندنداشت. 

بتواند تا این تحریم،  پدیدهکه  کرد . در ابتدا کسی باور نمیکردیم برای مردم و مسئولان باورپذیر میرا  ، آنهاهاحریمتهدید ت

در زمان دولت دوازدهم دوباره تحریمها آغاز شد این بار به دلیل شرایط  1397هنگامی که در شود. البته ساز  مشکلحد 

بر  به اثبات رسید. 1391تری یافتند و مظلومیت ما در سال  هم مردم و هم مسئولین آگاهی دقیق 97خیلی بد اقتصادی سال 

ام معظم رهبری رفته و اوضاع اقتصادی و تهدید تحریم همین اساس بود که چند وزیر از کابینه دهم از جمله بنده، به نزد مق

 ها را خدمت ایشان گزارش دادیم. 

 

ولیدی گفته شما به نکاتی را شرکتهای ت 91ی سال شدن تحریمها پدیدارپیش از  اظاهر .119

 بودید، آن نکات چه بود؟

تهایم با شرکتهای بخش در هر یک از ملاقا 1390در زمستان سال من بعنوان وزیر صمت )صنعت، معدن و تجارت( 

سازی  کردم که احتمالا سال بعد، سال سختی خواهد بود و از همین الان بدنبال خرید و ذخیره خصوصی و دولتی  اعلام می

ای و نیازهای تولید خود باشند. حتی اگر قصد دارند سال بعد خط تولید خود را توسعه دهند همین  مواد اولیه، کالاهای واسطه

هم که مدیران بسیاری از شرکتها  91ثبت سفارش کنند و آنرا به سال بعد واگذار نکنند. در نوروز سال  90ل امسال یعنی سا

خودم به این  سخنرانیبرای تبریک سال نو به وزارتخانه آمده بودند و در یک جلسه بزرگ جمع شده بودند باز در بخشی از 

 نکته اشاره کردم. 
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 بینی شما چه بود؟ پیشبرخورد آنان با این پیشنهاد و  .171

دانست چه سال پرچالشی سر راه ما قرار گرفته است. برای  راستش نه من و نه هیچکس در دولت و بخش خصوصی نمی

کردند منابع کافی ریالی برای  گذاشتند. برخی ابراز می همین برخوردها یکسان نبود. برخی این را به حساب بدبینی من می

گفتید برای کاهش قیمت تمام  گفتند شما همیشه به ما می د معمول مواد اولیه نداریم. برخی میخرید و انبار کردن بیش از ح

زنید. بسیاری هم این سخن را جدی  شده باید حجم انبارهای مواد و محصول حداقل باشد حالا دارید متناقض حرف می

گفتند  شنیدم که می که مستقیم یا غیرمستقیم می گرفتند و به آن عمل کردند. این را از بازخوردهای بعدی آنها دریافت کردم

 آن هشدارها خیلی کار ما را در شرایط تحریم ساده کرد و دچار بحران تولید نشدیم.

 

را مطرح  91-91های تحریم سال  د و برخی ناگفتهداشتیهای زیادی  شما بعدها مصاحبه .171

 د.ممکن است بطور زمانی بگویید بتدریج چه اتفاقاتی رخ دا کردید.

ها و در سطح خود  های بیشتری در سطح دستگاه تر می شد کارگروه که بتدریج وضعیت تحریمها مشخص 1391از آغاز سال 
ها ستاد تدابیر ویژه بود که از طریق شورای امنیت ملی، اختیارات بیشتری  شدند. در دراس همه این کارگروه دولت فعال می

یط خاصی سیاسی آن روزها غافل شد که ارتباط دولت و مجلس به سمت حال قهر داشت. در کنار این تحریمها نباید از شرا
کشور هم در اوج انتقادات تند و بعضا  سیاسی جناحهای مواضع و ها برد. به همین دلیل، تحلیلها در رسانه  و خشم پیش می

 کننده پیش می رفت. جفل هجمه و منفی اخبار سیل انتظار، بود. طبیعتا اوضاع به سمت التهاب، تهمت و تهدید

از آنجا که تحریمهای جدید اصطلاحا هوشمند نامیده می شدند لذا انبوهی از سوالات در ذهن مردم، مسئولین و فعالان 

دادند. اجازه دهید بر اساس سوالات و  ای متفاوت به این سوالات پاسخ می اقتصادی بود و هر کس وگروهی به گونه

 آمد این تجربه را مرور کنیم. یمشکلاتی که در هر مرحله پیش م

 

 چه بود؟  91مطرح شده مثلا در بهار سال  سوالات و مشکلات .172

یعنی در ابتدای تشدید تحریمها، نوعی ابهام و سردرگمی در مورد وسعت و دامنه فراگیری  1391در ماههای نخستین سال 

و ذات خود تحریمها بود. نمونه سوالاتی که  تحریمها وجود داشت. لذا گروه اول سوالات، بیشتر پیرامون شناسایی جنس

 آنروزها در اوایل اعمال تحریمها مطرح بود بیشتر بصورت زیر بود:

براستی می  تحریمها در چه حد است آیا آنها به چه شکل است؟ دامنه گسترش تحریمهای جدید چگونه است؟ نحوه نوع

شامل  را تجاری بانکهای تحریم خواهند کرد؟ آیا را مرکزی بانک گیرد؟ آیا بر در های نفتی را و فرآورده تواند فروش نفت

 درگیر می کند؟ آیا را واردات را چگونه؟ آیا کشتیرانی کند؟ حمل ونقل دریایی و مختل می را نقل و حمل شود؟ آیا می

 ؟؟... آیا کاهش می دهد؟ و را صادرات
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چگونه است؟  کالا بازار اثر دارد؟ تا چه حد؟ آثارش بر ارز بازار آیا بر :تحریمها بود که مثلا دسته دیگر سوالات بر روی آثار

پول دارد؟ اثر نهایی  انتقال و نقل و تجارت تولید، بر چگونه؟ چه اثری بر پول بازار چه اثری دارد؟ بر سرمایه بازار بر

چه  اقتصادی کشور آینده گذاری، سرمایه چه اثری دارد؟ بر مردم اعتماد و امید تا چه حد است؟ بر مردم زندگی تحریمها بر

 ؟؟...بر وضعیتی خواهد یافت؟ و

 

 چه بود؟  91سوالات و مشکلات مطرح شده در بهار سال برخورد دولت با این  .173

گیران و مردم  بینانه می گرفتند و ابرهای خوف و خطر را از آسمان ذهن تصمیم اینها سوالات بودند که بعضا جوابهای خوش

کردند. لذا بخش زیادی از  گرفتند و سختی و ناهمواری مسیر پیش رو را ترسیم می پاسخهای بدبینانه میمی زودند و گاه 

زمان جلسات بررسی تحریمها در آن روزها صرف یافتن پاسخ دقیقتر برای این پرسشها بود. اما بهرحال زمانه پیش رفت و 

 تره تحریمها رخ نمون روشنتری داشتند.شدیم. حالا دیگر تقریبا چهره و گس 91وارد ماههای بعدی سال 

ت بکار شدند تا برای مشکلات به همین سبب، جلسه فرعی )یا کارشناسی( و جلسه اصلی )یا وزراء( ستاد تدابیر ویژه دس

جویی کنند. بتدریج نوع و تعداد جلسات بیشتر شدند تا انبوه مشکلاتی که در حال فراگیر شدن بودن را تجزیه و تحلیل  چاره

گرفتند رسمیت بیشتری یافته و بتدریج مرجع مهم در حل  کنترل کند.  این جلسات بدلیل تصمیمات مهمی که میو 

ها بر عهده داشتند. جلسه اصلی و جلسات سه گانه  مشکلات شده بودند. روسای جلسات در دستگاهها را روسای دستگاه

 مکمل آن )به ترتیب روزهای هفته( بشکل زیر بود:

 جلسه ستاد تدابیر ویژه به ریاست معاون اولها:  یکشنبه -

 ها: جلسه عالی هماهنگی با موضوع نفت، ارز و بازار کالا به ریاست رییس جمهور دوشنبه -

 ها: جلسه اختصاصی بانک مرکزی با حضور تیم اقتصادی دولت و برخی نمایندگان مجلس سه شنبه -

 خانه شورای امنیت ملی ها: جلسه هماهنگی میان نمایندگان قوا در دبیر چهارشنبه -

 

سوالات و مشکلات مطرح شده در گیر شده بود، اتقریبا ابعاد تحریم فر 91در تابستان  .174

 چه بود؟  91سال  تابستان

های نفتی ایران  کنندگان که شامل کاهش خرید نفت و فرآورده بخشهای اول تحریمها از سوی تحریمبعد از اجرایی شدن 

انتقالات منابع پولی همراه بود، قیمت ارز در مسیر صعودی قرار گرفت و قرار را از بازار و بود و همچنین با کندی نقل و 

مردم گرفت و باز سوالات بسیاری در میان اصحاب رسانه، جناحهای سیاسی و فعالان اقتصادی شکل گرفت. برخی افزایش 

در دولت با بیان اسامی مختلف و یا تعدادی از  اش را جبران کند. برخی دولت نسبت دادند تا کمبود بودجه قیمت ارز را به

ها هم انواع تحلیلهای سازشکارانه از یک سو و  نهادهای شبه دولتی اقتصادی مثل بانکها، انتقاد را متوجه آنها کرد و رسانه

تا این  ارز قیمت مقاومتی از سوی دیگر را در سرتیتر اخبار خود قرار دادند. بهر حال سوالات در این مرحله این بود که چرا

نفت نقش اصلی  فروش از حاصل ارز انتقال مسیر در نفتی و مشکلات های فراورده و نفت فروش رفت؟ آیا کاهش حد بالا
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 علت تنها ارزی موجب آشفتگی بازار شده است؟ به بیان دیگر آیا تقاضای و عرضه رابطه خوردن را داشته است و یا بهم

 تا چه حد بوده است؟ عوامل سایر و سهم تحریمها سهمبود؟  تحریمها ارز، قیمت افزایش

 

 چه بود؟  91سال  تابستانسوالات و مشکلات مطرح شده در برخورد دولت با این  .175

 از جمله این راهکارها عبارت بودند از: به همین دلیل در این مرحله راهکارهای متعددی بکار گرفته شد.

 بیشتر دقت و سرعت با ویژه تدابیر ستاد جلسات تشکیل -

 اقتصادی تیم حضور با جدید کارگروههای تشکیل -

 مجلس تشخیص به مجلس نمایندگان برخی کردن همراه -

 ارز جدید قیمت کشف برای تلاش -

 جدید گذاری قیمت برای جمهور رییس مساعد نظر اخذ -

 مرکزی بانک مشارکت با صمت وزارت در ارزی مبادله مرکز تشکیلریزی برای  برنامه -

توجه به جزییات مربوط به ارزش گذاری قیمت ارز بر اساس مدل عرضه و تقاضای ارز، راهکارهای زیر اجرایی همچنین با 

 شد:

 انقباضی( از طریق: یعنی بکارگیری روشهای ) کاهش مصارف ارزیبرنامه ریزی برای 

 گروه بندی کالاهای وارداتی )و ممنوعیتهای وارداتی( -

 مصارف لوکس(گروه بندی خدمات ارزبر )و ممنوعیت  -

 های مشکل ساز( توجه به تولید داخلی متناسب با گروه بندی )سرمایه گذاری روی گروه -

 متناسب سازی قیمت ارز )چند نرخی، دو نرخی، تک نرخی( -

 سایر سیاستهای بانک مرکزی و بانکهای تجاری -

 :انبساطی( از طریقیعنی بکارگیری روشهای ) افزایش درآمدهای ارزیبرنامه ریزی برای 

 طریق همکاریهای دوجانبه یا چندجانبه()از تلاش برای فروش نفت بیشتر  -

 تلاش برای انتقال درآمدهای ارزی )روشهای تهاتری و یا توافقی بانکهای مرکزی( -

 تسهیل و تشویق صادرات غیرنفتی )پیمان سپاری محدود( -

 سایر سیاستهای بانک مرکزی و بانکهای تجاری -
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 91سال  پاییزسوالات و مشکلات مطرح شده در پیش برویم، اگر بخواهیم با همین منوال  .171

 چه بود؟ 

امتر تشکیل شد. قاعدتا انتظار نزدیک شدیم و مرکز مبادله ارزی با قدرت و سرعت هرچه تم 91به روزهای پاییز وقتی 

ود اما دیری همه مشکلات حل ش ،رفت که با تشکیل این مرکز که چون آبی بر آتش جهش قیمت ارز و کمبود آن بود می

 نپایید که گروه بعدی مشکلات خود نمایی کرد.

کشور و استفاده  ارزی گاه تکیه بعنوان مرکز معرفی برای ای گسترده اندازی مرکز مبادلات ارزی، تلاش و تبلیغات با راه

خودنمایی می کرد. فراگیر از آن در میان فعالان اقتصادی صورت گرفت. لذا بتدریج نیازها برای ارائه بسته های مکمل 

 برخی از این نیازها بقرار زیر بودند:

 نیاز فوری به وجوه ریالی و ارزی برای تامین کالاهای اساسی -

 نقدینه خواهی بنگاههای برای تامین سرمایه در گردش -

 نگرانی صادر کنندگان از پیمان سپاری ارزی -

 دار( شروع قاچاق صادراتی )صادرات کالاهای رایانه -

 اولیه و کمبود آن برای بنگاههای داخلیصادرات مواد  -

 های بالای دموراژ کشتیهای پهلو گرفته در بندر هزینه -

 ای و ارز آزاد( دعوای بورس کالا برای تعیین سقف قیمت )بر اساس ارز دولتی، ارز مبادله -

 

 چه بود؟ 91سال  پاییزبرخورد دولت با این سوالات و مشکلات مطرح شده در  .177

جلسه اصلی ستاد تدابیر ویژه و سه جلسه دیگر مدیریت شرایط تحریمی، دست بکار شدند تا برای به همین سبب اعضای 

گیری برای این  سازی و تصمیم گروه جدید مشکلات چاره جویی کنند. برخی راهکارهایی که در خلال جلسات متعدد تصمیم

 :حل مشکلات این مرحله استفاده شد بقرار زیر بود

 لی توسط بانک مرکزی برای کالاهای اساسیتامین خط اعتباری ریا -

 تامین ارز توسط وزارت نفت در بزنگای نیاز برای کالاهای اساسی -

 تامین سرمایه گردش توسط بانکهای تجاری در حد ممکن -

 های گمرکی به نصف مقدار قبلی کاهش تقریبا همه تعرفه -

 مشارکت بیشتر گمرکات برای مدیریت بهتر واردات و صادرات -

 ی بازار رسانی سریع کالاهاتلاش برا -

 استفاده از توان بخش خصوصی در تولید، تجارت و صادرات بیشتر -
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 چه بود؟  91سال  زمستانسوالات و مشکلات مطرح شده در و با همین منوال،  .178

شد که تقریبا طوفان جهش ارزی فروکش کرده بود و فضای پرتنش ماههای قبل به آرامش در حالی آغاز  91زمستان 

 به فضای کسب و کار رونق داد. برخی از مشکلات در این زمان بشرح زیر بود: شد رسیده بود. حالا با طمأنینه بیشتری می

 هشدار کارشناسان در مورد خط اعتباری بانک مرکزی و خطرات پول پرقدرت -

 آشکار شدن تورم اولیه بر اساس افزایش قیمت ارز -

 نقدینگیامکان بروز تورم بر اساس افزایش  -

 وضعیت بودجه و رفتار بانکها در افزایش نقدینگی -

 ها، شدت گرفتن مشکلات سیاسی داخلی ناهمسازی برخی رسانه -

  کشتیهای ایرانی P&Iشرکت بزرگ بیمه خارجی برای بیمه  13عدم پذیرش  -

 ابهام و پرسش بسیار در مورد علل افزایش قیمت کالاهای صددرصد تولید داخلی -

 ن حمایت برای درک شرایط و قیمت گذاری کالاهاتلاش بیشتر سازما -

درخواست مصرانه خودروسازان برای افزایش قیمت خودرو و نگرانی در مورد اعتراضات مردمی با کمک برخی  -
 ها به درخواست خودروسازان )پراید کیلویی چنده؟( رسانه

 التهاب در بازارها و فشار سوداگران برای بهم ریختن نظم بازارها -

 

 چه بود؟ 91سال  زمستاندولت با این سوالات و مشکلات مطرح شده در  برخورد .179

 این مرحله از مدیریت تحریمها صورت پذیرفت بصورت زیر بود: راهکارهایی که برای

 پذیرش نظر منتقدان در مورد مدیریت نقدینگی و شروع جلسات تحول بانکی با حضور رییس جمهوری  -

 صیتلاش برای ذخیره سازی توسط بخش خصو -

 (موسوم شد برداشت شبانهای که به  برنامهبرخورد با بانکهای غیرپاسخگو در مورد نحوه مصارف ارز  ) -

 مدیریت التهابات برای بازگشت آرامش به بازار -

ای )لبنیات،  های تولید چندحلقه های زنجیره حل تناقض میان طرفین مشاجره در بورس کالا و در سایر حلقه -
 پتروشیمی، فولاد، و...(

 جلسات بسیار برای تعیین قیمت خوراک پتروشیمی ها -

 ورود قوه قضاییه برای شناسایی و مجازات سوءاستفاده کنندگان -

 ایرانی با مساعدت همه جانبه بانک مرکزی P&Iطراحی یک سیستم بیمه  -

 اجتماعی اخذ شد.گ تصمیماتی بود که در دولت و در اکثر دستگاههای اقتصادی و یا اینها تنها بخشی از مجموعه بزر
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ضاع مسلط ظاهرا دولت بر او امانگرانیهای زیادی داشتند  1392گرچه مردم در بهار سال  .181

 رسید. چرا اینگونه بود؟ شده بود و دیگر خیلی ناراحت و ناامید به نظر نمی

 

کم شود موفقیتهای کنندگان  روزهای پایانی دولت دهم، بدون آنکه اندکی از فشار تحریمها از سوی تحریمبا رسیدن به 

 کالا بدست آمده بود. بطور خیلی خلاصه وضعیت بصورت زیر بود: شایانی در حوزه مدیریت ارز و

 رسیدن به بازار ارز تقریبا آرام -

 سازی کالای اساسی و دستیابی به  بازار کالای غیرملتهب ذخیره -

 بهبود نسبی اوضاع تولید و صادرات -

 رکز مبادله ارزیمدیریت واردات بر اساس نقش محوری م -

 در بورس کالا و پتروشیمی های معارض منافع اقتصادی تعیین تکلیف در مورد گروه -

حهای توسعه و شروع جلسات کمیته کشاورزی و کمیته معدن با حضور رییس جمهور برای شروع مجدد طر -
 سازی اقتصاد  مقاوم

 برگزاری انتخابات ریاست جمهوری -

 شروع بکار دولت یازدهم -

کرد از آنچه برای او به ارث رسیده حاکی از  ی که آقای روحانی ترسیم میاما تصویر .181

 .کنید گونه تحلیل میهی و خزانه خالی. موضع ایشان را چیعنی انبارهای ت ،شفتگی اوضاع بودآ

بعد از روی کار آمدن دولت یازدهم متاسفانه تصویر کاملا متفاوتی از وضعیت اقتصادی کشور ارائه شد که برخی از 

 های آن بصورت زیر است: گزاره

 انبارهای کالا خالی بودن وکشور بودن خزانه  تهیاعلام  -

 متهم کردن دست اندرکاران مبارزه با تحریم به کاسبان تحریم -

 لغو مصوبات چند ماه آخر دولت دهم از جمله تمام مصوبات دو کارگروه توسعه کشاورزی و معدن -

 بروز تحریمهامتهم کردن دولت قبل بعنوان مسبب اصلی  -

 دولتهای قبلیاقتصادی و غیراقتصادی تبلیغات بی امان در مورد غلط بودن تصمیمات  -

 فراهم کردن آمادگی محیطی برای امضای برجام و نهایتا امضای آن -

 ایجاد انتظارات فراوان در مردم نسبت به برجام -

 دور ریختن تجربیات گذشته )تعطیلی مرکز مبادله ارزی و ...( -
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 دید و اعلام رشدهای بالای اقتصادیبه رکود شبی توجهی  -

ن باید برای یبرجام بود. همه مردم و مسئول شد که در راس آنها مذاکرات قاعدتا همه این تبلیغات با اهداف خاصی انجام می

 وقعشد. در آن م کلید حل مشکلات مردم مطرح می شدند و این راه حل بعنوان شاه مذاکرات برجام و نتایج آن آماده می

هنوز شناخت کافی از کردند چون  های ضد دولت قبل را باور می گزارهمردم مردم از اوضاع دلخور بودند و شاید بسیاری از 

که دوباره تحریمها مطرح شد تازه همگان دریافتند  97در سال مثلا ا هآقای روحانی و دولت او نداشتند. بعد نحوه عملکرد

ر بهتری کشور را اداره کردند و تا چه حد مشکلات و معضلات کمتر بود و این خود با چه تدبی 91و  90که مدیران سال 

  ها و البته اصلاح قضاوت مردم در مورد دولت دهم. دال بر نادرستی آن گزارهشد  سند معتبری

 

بهره  و دولت او نژاد قای احمدییعنی شما معتقدید آقای روحانی و دولت او از تجربه آ  .182

 نبرد و روزهای بدتری را رقم زد؟

با خروج آمریکا از برجام و آغاز تحریمهای آمریکایی، دوباره شرایط اقتصادی کشور دچار بله متاسفانه به همین صورت است. 

و  ابتلائاتی مشابه گذشته شد. البته تفاوتهایی هم وجود داشت. یکی از تفاوتها این بود که برخلاف گذشته، این بار شدت

 کنم: گستره تحریمها کمتر اما آثار و تبعات زیانبار آن بیشتر بود. به همین دلیل اشاره کوتاهی به این موضوع می

 (یو خیابان ای افزایش چندین باره قیمت ارز )ارز دولتی، نیمایی، سنایی، کوچه -

 کمبود برخی کالاهای عادی در کشور و تبدیل شدن آن به یک مسئله ملی -

 ناامیدی گسترده در مردم بی اعتمادی و -

 به شناسایی و درک مشکلات و نتیجتا تذکر مقام معظم رهبری برای حل آنهامقامات  دیرهنگامورود  -

 فروش سکه و ارز مداخله ای بسیار زیاد ولی با اثرات بسیار کم   -

 در پی ماهها بی سر و سامانیاعضای تیم اقتصادی دولت  و یا تغییر برخی استیضاحاستعفا،  -

 رییس کل بانک مرکزی ییرتغ -

 انتظار برای ابرتورم، بیکاری گسترده و نرخ رشد منفی در سالهای آتی -

 کرد: طبیعتا بازهم سوالات گذشته خودنمایی می

 آیا افزایش قیمت ارز بدلیل تحریم است؟ -

 سایر پارامترهای اقتصادی چه نقشی دارند؟ -

 وضعیت نقدینگی چگونه است؟ -

 تحریمها و افزایش قیمت ارز هستیم؟تا چه حد آماده مقابله با  -
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سوال دیگری داشته باشم. آنچه شما  1391سال تحریمها با بازگشت به  دهیداجازه  .183

برشمردید بخش بزرگی از کارهای همه دولت بود اما سوال این است که وزرات صمت چه 

ارزی را ایجاد بندی کرد؟ چرا مرکز مبادله  نقشی داشت. مثلا چرا وزرات صمت کالاها را گروه

 کرد؟

ها بود و در همه آنها مشارکت  ، چون وزارت صمت عضو همه کارگروهنقش داشت هم در همه آنچه گفتم وزارت صمت

شد. اما اگر بخواهم آنچه را که جزء ابتکارات وزرات صمت بود و  کارها بصورت تیمی انجام میعملا همه یعنی . فعال داشت

. مثلا رسیم استخراج کنیم به فهرست کوتاهتری میفهرست فعالیتهایی بالا  ازشد  ی میاز طرف ما پیشنهاد و سپس اجرای

بندی کالاها و یا ایجاد مرکز مبادله ارزی از جمله پیشنهادات خود من بود که برای هر کدام خاطرات تلخ و شیرین  گروه

ریم از جمله درخواستهای مستمر مقابله با تح بسیاری دارم چه در دولت و چه در وزارتخانه. باز تشکیل برخی از این جلسات

موثر شد. گیری  شنبه در بانک مرکزی که بعدا محل بسیاری از تصمیم قای رییس جمهور بود. مثلا جلسات سهآبنده از 

های  مثل ذخیره سازی کالاهای اساسی و تنظیم بازار و یا طراحی بسته ،وزارت صمت بود هوظیف برخی از کارها که بالذات

 تولیدی و یا پیشنهادات تعرفه وارداتی و یا عوارض صادراتی و اخذ مصوبه و اعمال آنها. ایت از تولید و افزایش تسهیلاتحم

 

بندی کالا را انجام دادید و یا مرکز مبادله ارزی را در وزرات صمت ایجاد  چرا اصلا گروه .184

 کردید؟ 

رگردیم. مهمترین دلیل برای انجام این کارها نارضایتی وزارت پرای پاسخ به این سوالات باید به حال و هوای آن روزها ب

صمت از نوع اطلاعات و عملیات بانک مرکزی بود. تقریبا در بسیار از جلسات بین من و آقای بهمنی و یا بین نمایندگان 

و ارز مورد نیاز داد. این مشاجره هم در باره ریال  وزارت صمت و نمایندگان بانک مرکزی مشاجره و دعوای لفظی رخ می

 برای ذخیره سازی بود و هم برای استمرار تولید و تجارت.

اجازه دهید یک مثال بزنم. در میانه روزهای تابستان که بالا رفتن قیمت ارز حسابی جنجال بپا کرده بود و ارز حول و حوش 

برای تولید و تجارت می خواهیم که از آن  میلیارد دلار ارز 5ما تقریبا ماهی "هزار تومان شده بود به آقای بهمنی گفتم:  2

. ایشان با "کنید بتوانید چنین ارزی را به متقاضیان بدهید؟ میلیارد دلار. آیا شما فکر می 40شود  روز تا پایان سال می

ی ریزی و مصاحبه کردم. یعن . من در وزارت صمت براساس این گفته برنامه"بله، حتما. بیشتر هم داریم"خاطرجمعی گفت: 

خیالِ بخش تولید را راحت کردم که کشور به اندازه کافی ارز دارد و به همه متقاضیانی که بطور قانونی ثبت سفارش کنند 

های ما در بانک مرکزی بلاتکلیف مانده  گفتند پرونده دهد. دیری نپایید که تولیدکنندگان با مراجعات مکرر به من می ارز می

اکرات بعدی و بعدی با آقای بهمنی از او شنیدم که هیچ تضمینی برای ارز رسانی و کسی پاسخگو نیست. مجددا در مذ

 دهد چون به حجم فروش نفت و چگونگی ارز حاصل از آن اطمینانی نیست.  نمی

من سعی کردم خیلی خلاصه این داستان را تعریف کنم و الا بارها و بارها با ایشان و مدیران بانک مرکزی مذاکره 

کردیم. در  فهمیدیم دوباره برنامه خود را به روز می ای می درک بهتری از اوضاع پیدا کنیم و هر بار که چیز تازهکردیم تا  می
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اواخر تابستان بود که من خسته از این همه نااطمینانی در حوزه ارز و ارزرسانی، تصمیم نهایی را گرفتم. بجای اینکه 

نیم و مرتب تحت تاثیر اطلاعات ناقص بانک مرکزی غافلگیر شویم به کالاهای وارداتی را به دو یا سه دسته تقسیم ک

ای تقسیم کنید که اولا براساس آمار گذشته، ارز مورد نیاز برای واردات  گروه به گونه 10معاونین مربوطه گفتم کالاها را در 

یاتی به سمت مهم، نسبتا مهم، مهم، بسیار مهم و حکالاهای میلیارد دلار بشود و ثانیا این گروه بندی از  5هر گروه حدود 

بندی. یعنی  بندی بود و هم اولویت نی هم گروهکم اهمیت، بسیار کم اهمیت و غیرلازم و لوکس قابل اولویت بندی باشد. یع

گروه یک، کالاهای اساسی بود. گروه دوم کالاهای پزشکی و حوزه سلامت بود. گروه سوم، مواد اولیه ضروری تولید بود. 

آلات مهم تولیدی بود. گروهای بعدی به ترتیب دارای  گروه پنجم، ماشین ای ضروری تولید بود. وم، کالاهای واسطهگروه س

 اهمیت کمتر بودند. مثلا گروه نهم، کالهای مصرفی کم اهمیت و گروه دهم، عملا کالاهای لوکس بودند.

کرد.  بانک مرکزی ایمن می کمبود اطلاعات از سویملا نسبت به گیری داشتیم که ما را کا حالا ما یک الگوریتم تصمیم

شود. واردات  میلیارد دلار شامل ارز مرجع نمی 10یعنی ما با اطمینان خاطر اعلام کردیم گروه یک و دو یعنی حدود 

دهیم. وقتی مرکز مبادله ارزی را  ممنوع است و در مورد کالاها در گروههای کم اهمیت تضمینی نمی 10کالاهای گروه 

میلیارد دیگر فراهم کنی تا ما ثبت  5پرسیدیم که آیا مثلا می توانی تا پایان سال  اسیس کردیم بتدریج از بانک مرکزی میت

باید از ارز صادرکنندگان غیرنفتی  6ای اعلام کنیم یا همچنان بگویم که مثلا گروه  سفارش گروه بعدی را با ارز مبادله

میلیارد دلار  5ای پس از آن بود که بانک مرکزی در مورد فقط  ه برای گرفتن ارز مبادلهاستفاده کند. یعنی ازاد سازی هر گرو

 گاه تبادلات ارزی کشور کرد. و نه بیشتر به ما تضمین بدهد. و این رویه بطور واقعی کار کرد و مرکز مبادله ارزی را تکیه

 

نی کردید آقای رسا کردند که وقتی گروهبندی کالاها را اطلاع شما نقل میهمکاران  .185

رییس جمهور و برخی وزرا با آن مخالفت کردند. آیا این گفته درست است؟ علت مخالفت چه 

 بود؟

قبل از پاسخ به سوال شما باید یکی دو نکته را توضیح دهم. اول آنکه سرعت وقایع و تصمیمات آنقدر زباد بود که ما گاه 

ل مرسوم و معمول را طی کنیم و قاعدتا موضوع گروهبندی را من به های خود روا کردیم برای هر یک از برنامه فرصت نمی

دولت نبردم بلکه با توجه به اختیاراتی که به من تفویض شده بود آن تصمیم را گرفتم. نکته دوم که ناظر بر همین امر است 

نند با دست باز عمل کنند و ای که بود که ستاد تدابیر ویژه به وزاری اقتصادی دولت داده بود تا بتوا اختیارات گسترده

اصطلاحا مصونیت داشته باشند. اختیاراتی که به وزیر صمت داده شده بود بسیار وسیع بود و من تنها با بخشی از آن عمل 

 الامکان تصمیمات را به تصویب کارگروه مربوطه برسانم. کردم. یعنی معمولا سعی میکردم حتی می

رسانی من،  ود که برای دیگر مسئولین پرسشی پدید بیاید. یک روز صبح بعد از اطلاعحال با توجه با این دو نکته طبیعی ب

ای؟ من هم خیلی  رییس جمهور مرا به دفتر خواند و بی مقدمه سوال کرد: این گروهبندی کالاها چیست که اعلام کرده

ود این کار بشود. ایشان گفت: خب موضوع توان به هم کالاها ارزرسانی کرد و لازم ب کوتاه گفتم: با توجه به کمبود ارز نمی

را بیاور در اولین جلسه کارگروه تا بیشتر بررسی کنیم. بعد از اتمام جلسه با ایشان، حدس زدم ممکن است یکی از وزرا، در 

ای نسبت بکار من ایجاد کرده باشد. که حدسم درست بود. سراغ آن همکار رفتم و با گفتگو  ذهن رییس جمهور دغدغه
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دانم  ام، و الان دقیقا می ام، دوسال هم وزیر بازرگانی بوده . به او گفتم من چهار سال رییس سازمان توسعه تجارت بودهکردم

کنم. لطفا به من اعتماد کن. و از او خواهش کردم در جلسه کارگروه اعلام موافقت کند. او هم همین کار را  دارم چکار می

رایی تبدیل شد. بعدها از همین گروهبندی برای اولویت دهی به تسهیلات و کرد و گروهبندی به یک موضع ملی و اج

 ریزی راهبردی در حوزه صنعت. ای شد باری برنامه مجوزهای تولید هم استفاده کردیم و پایه

 

چه موضوعی باعث شد مرکز مبادله ارزی را ایجاد کنید؟ چرا در وزارت صمت ایجاد  .181

 شد؟

توانست  ندین چالش با بانک مرکزی داشتیم. یکی از آنها این بود که بانک مرکزی نمیدر بخشهای قبلی عرض کردم ما چ

دانست که  سپاری ارزی را می بدرستی ارز صادرکنندگان غیرنفتی را در اختیار واردکنندگان قرار بدهد. برای اینکار فقظ پیمان

پرسیدیم  واردکننده چه مقدار ارز داده است. وقتی میدانست به هر  ما در وزرات صمت با آن مخالف بودیم. بعلاوه دقیقا نمی

گفتند از وزارت صمت بپرسید. حال آنکه وزارت صمت تنها ثبت  مثلا فلان مبلغ ارز صرف واردات کدام کالاها شده می

گویی دانست چه کسی و از چه بانکی، چه مبلغ ارز گرفته است. بانک مرکزی با طفره رفتن از پاسخ سفارش کرده بود و نمی

گفت من ارز را بصورت یکجا به بانکهای عامل می  به این سوالات، مسئولیت آنرا را متوجه بانکهای عامل کرد. در واقع می

اند. از مجموعه این بگومگوها، من باز متوجه شدم که حداقل یکی دو  دهم و آنها باید بگویند این ارز را به چه کسی داده

 سوراخ است و کسی هم پاسخگو نیست.بند موضوعات ارزی،  نقطه از سیل

این را هم اضافه کنم که برای کشف قیمت ارز در بازار، بحثهای زیادی در کارگروههای مربوطه چه در بانک مرکزی و چه 

داد. راهکاری که طرفداران بیشتری داشت و از طرف وزارت  ئر نزد رییس جمهور داشتیم و هر کس روشی را پیشنهاد می

پاسخ تبدیل شده  ده بود بورس ارز بود که البته مخالفان جدی هم داشت و لذا این موضوع به یک چالش بیاقتصاد مطرح ش

 بود.

موضوع سوم در همین راستا تعیین یک قیمت ارز )غیر از از ارز مرجع( و البته نزدیک به قیمت بازار بود. از آنجا که بورس 

 تومان مورد توافب واقع شد و همه امضا کردیم.  2400قیمت ارز مورد توافق جمعی نبود در یکی از کارگروهها 

شد.  حالا ما به اواخر تابستان و اوایل پاییز رسیده بودیم و چالشها با بانک مرکزی بدلیل فشارهای تحریمها هر روز بیشتر می

 من بدنبال یک راهکار بودم که این چند تا موضوع را حل کند:

 واردکنندگان قرار بگیرد. ارز صادرکنندگان در اختیار -

 ارز با قیمت جدید را به برخی گروههای کالایی در تقسیم بدی دهگانه قرار بدهم -

 بجای بورس ارز که مخالفان جدی دارد یک فکر دیگری داشته باشم -

 البته بانک مرکزی هم همکاری کند و مرا تنها نگذارد -

های لازم را ایجاد کنم و نگذارم دوباره کسی برای رییس جمهور  سروصدا باشد و مثل اول همه سازه ضمنا این کار باید بی

رییس جمهور با چند تن از اعضای کابینه برای اجلاس مجمع عموعی دغدغه درست کند. برای همین به محض اینکه 
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ه سازمان ملل به نیویورک رفت رمان را مناسب دیدم و دست بکار شدم. من همیشه از چهار سال کار در سازمان توسع

تجارت این آرزو را داشتم که نیاز ارزی کشور را با ارز صادرکنندگان اداره شود. همه مخالفتم با پیمان سپاری ارزی هم روی 

ام به ارزآوری آنها بود. برای همین بسرعت طرحی را آماده کردم و راهی بانک مرکزی شدم. خیلی دوستانه و  هم علاقه

همکاری کنی مشکل ارزی کشور برای همیشه  و گفتم طرحی دارم که اگر شما صمیمی با آقای بهمنی وارد گفتگو شدم

خور است  و هم هر روز مورد انتقاد رییس جمهور و وزرا و  شود و موقعیت بانک مرکزی از این حالت که هم کتک حل می

بخش من موثر افتاد  زهاصحاب رسانه و فعالان بخش خصوصی است به یک جایگاه برتر و ممتاز خواهد رسید. گفتههای انگی

و او پرسید طرح تو چیست و ما چکار باید بکنیم؟ به او گفتم بدون پذیرش طرح توسط معاونین بانک مرکزی، زرح من به 

جایی نمی رسد، خواهش می کنم همه را جمع کن تا من در حضور همه آنان طرح را توضیخ بدهم. آقای بهمنی فردی 

 ل پذیرفت و همه معاونینش را صدا زد.متواضع و مخلص بود و به این دلی

اش این بود که در یک  من باز یا یک مقدمه طولانی در مورد اهیمت و جایگاه بانک مرکزی، طرحم را توضیح دادم. خلاصه

مکان همه بانکهای عامل را جمع کرده و بانک مرکزی و وزارت صمت )و بویژه سامانه ثبت سفارش( هم باشد. کاری که 

باشد که صادرکنندگان با کمک ما و بانکها، ارز خود را به واردکنندگان بدهند و کمترین فشار راب ه ارز بانک  می کنیم این

مرکزی بیاوریم. در آن جمع خانم کیانی راد اولین فردی بود که بر طرح من صحه گذاشت و باعث شد دیگران هم آنرا 

 مثبت تلقی کنند.

 

مگر بانک مرکزی مسئول ارز و  مت ایجاد کردید؟در وزارت ص مرکز مبادله ارزی راچرا  .187

 ارزرسانی کشور نبود؟

گویید آنرا پیاده کنم و اگر محلی ندارید من  ام در هر محلی شما می بعد از آنکه کلیات طرح را قبول کردند من گفتم آماده

ای  ادهدانستم سالن آم هم با اینکه میمن ای نداریم.  کنم. آقای بهمنی گفت ما الان جای آماده آنرا در وزارت صمت پیاده می

 شنبه یا چهارشنبه بود. کنم. فکر کنم آن روز سه ساعت محلش را به شما معرفی می 48ندارم گفتم اجازه بدهید من ظرف 

گنجیدم به وزارتخانه برگشتم و تمامی معاونین و افراد کلیدی  ر مشعوف بودم و در پوست خود نمیابعد از آن در حالیکه بسی

ساعت فرصت داریم. بعد از  24ا صدا زدم. آنها هنوز در جریان تصمیمات من نبودم. همه آنها را توجیه کردم و گفتم فقط ر

از کارکنانش سازی داریم، قرار شد طبقه دوم ساختمان ثبت سفارش  لنهایی که امکان آمادهچند ساعت و بررسی تمام سا

زرگ به من تحویل بدهند. همکارانم با ذوق وشوقی لن یکدست و برها را بردارند و یک سااتخلیه شده و همه دیو

 کردند. زایدالوصف این کار را انجام دادند. آنها در همه ساعات شب روز پنجشنبه و جمعه کار می

ه ین حد جدی باشم. با همدیگر بکرد من تا ا او ابتدا باور نمیشنبه بعدازظهر به آقای بهمنی زنگ زدم و گفتم الوعده وفا. 

دله ارزی مستقر محل رفتیم و ایشان سالن را پسندید. بعد از آن یک عالمه کار انجام شد تا تک تک بانکها در مرکز مبا

 .نرا بشناسند و هر روز با سخنگوی مرکز مصاحبه کنند. واقعا روزهای سخت و پرکاری بودها آ شوند و رسانه

 



 مجموعه خاطرات چهار ساله======================================================        114

غیرقابل انتشار –غیرقابل استناد   

 د؟واکنش آقای رییس جمهور بعد از بازگشت از سفر چه بو .188

خوشبختانه این بار دچار مشکل نشدیم. در اولین جلسه از سلسله جلسات دوشنبه، من مثل هر جلسه، اولین گزارش دهنده 

بودم. گزارش مفصلی از مرکز و اثرات آن دادم و آثار خوشحالی را در چهره رییس جمهور دیدم. در آخر گزارش هم طبق 

و خانم کیانی راد تشکر کردم.  ینا از صداقت و سخت کوشی آقای بهمبمعمول چندین خواهش مطرح کردم و برای اولین 

آقای حسینی، وزیر اقتصاد هم همراه رییس جمهور در سفر بود و همچنین سایر افراد جلسه بر کار ما صحه گذاشتند و 

 موضوع بورس ارز هم تا آخر دولت هیچگاه مجددا مطرح نشد.

 

 شتید؟  ای گذا چرا اسم ارز جدید را ارز مبادله .189

دانستند من در مورد  پور و آقای شجاعی می اسم گذاری مرکز برای خودش داستانی دارد. همکاران من بویژه آقای طالب

اسامی خیلی حساس هستم و لذا در تمام روز جمعه که دیگران مشغول ساخت و ساز سالن بودند ما با پیامک مشغول ساخت 

تصویب شد مرکز ملاقات دارندگان و متقاضیان ارز بود. در واقع من به آقای و ساز اسم بودیم. اولین اسمی که بین ما 

خواهیم ارز بخش خصوصی را به میدان  کنیم بلکه می بهمنی گفته بودم که ما اصلا روی ارز بانک مرکزی حساب نمی

کاری شد و نهایتا  کشبیاوریم. بعدا اسم کمی کاملتر شد و تبدیل شد به مرکز مبادلات ارزی کشور. بتدریج این اسم چ

 چیزی که باقی ماند این بود: مرکز مبادله ارزی. 

نام خود ارز دوم هم برگرفته از این همین مرکز بود. یعنی ما در آن زمان ارز با سه نرخ داشتیم. اررز مرجع برای کالاهای 

تکرار، به قیمت ارز در مرکز مبادله گفته شد ارز و ارز آزاد در بازار ازاد. بعدا بر اثر  2400اساسی، ارز در مرکز مبادله با قیمت 

 ای. مبادله

 

تیم اقتصادی دولت درخواست ملاقات خصوصی با مقام معظم رهبری  1391در سال  .191

 داشت. هدف این ملاقات چه بود؟

کنندگان در طرف دیگر بودند ما به هماهنگی و یکپارچگی  در بحبوحه جنگ اقتصادی که دولت در یک طرف و تحریم

متها . قیکوبیدند ها هم بر طبل تفرقه می بیشتری نیاز داشتیم. متاسفانه رابطه مجلس و دولت خوب نبود و برخی رسانه

شد و همکاران  کرد. معمولا در دولت گزارشات مثبت و منفی مطرح می افزایشی بود و کارهای دولت کمتر انعکاس پیدا می

د بودند. لذا پیشنهاد شد شود ناخشنو ها گفته می و فقط منفینیست ها  در رسانهدیدند ابعاد مثبت گزارشات  دولت از اینکه می

  .تیم اقتصادی دولت ملاقاتی با مقام معظم رهبری داشته باشد و هم از نزدیک گزارش بدهد و هم رهنمود بگیرد
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البته این جلسه شما به نوع دیگری در رسانه ها منتشر و گفته شد که شما به اصطلاح قصد  .191

 ها به مقام معظم رهبری بنوشانید؟ید جام زهر را در رابطه با تحریمداشت

نزد مقام  وزرای تیم اقتصادی دولتآن روزها خبر این دیدار آن گونه منتشر شد که ف دولت لهای مخا بله فکر کنم رسانه

در حالیکه هدف ما این بود که  .اب قرار دادباید آنها را مورد عتاند تا جام زهر را به آقا بنوشانند و بنابراین  معظم رهبری رفته

مشکلات پیش روی اقتصاد ایران از آخرین وضعیت کشور و تحریمها به محضر ایشان ارائه کنیم، و البته به برخی  گزارشی

 . هم اشاره کنیم

الفین، حاضر بود کمتر کسی از مخ 1391شاید شما باور نکنید  که در سال  1397البته بعد از پدیدار شدن تحریمهای سال 

 کردند. بپذیرد که برخی مشکلات ناشی از تحریم است و همه آنها را به شخص رییس جمهور و یا بانک مرکزی انتساب می

به عبارت دیگر، جا انداختن این ادبیات برای ما بسیار سخت بود که بگوییم عامل خارجی به نام تحریم در اقتصاد ایران 

ت مدیریتی کشور لحاظ شود. یعنی از زمانی که ما خدمت مقام معظم رهبری رفتیم، تا زمانی ظهور کرده و باید در محاسبا

 دیدیم که نگرانیها را مطرح کنیم و رهنمودها را بگیریم.  یعنی ما لازم می .بودنفاصله  زمان زیادیبرابر شد،  دوکه نرخ ارز 

دادند و بر اساس آن  ف به تیم اقتصادی دولت انتساب میهای مخال ای که رسانه یک نکته جالب این است که مهمترین نکته

گفتند: تیم اقتصادی دولت در دل خواهان مذاکره  اند این بود که می گفتند که تیم اقتصادی دولت از تحریمها ترسیده می

عدا شد جزء کنند بر زبان بیاورند. خب اگر این بوده، این موضوع که ب ای برای حل تحریمها هستند اما جرات نمی هسته

دولت دهم ترسو و بزدل شده گفتند  میرسد: آنها  دار به نظر می افتخارات دولت یازدهم و اسمش را هم گذاشت برجام. خنده

 !بودو بدنبال مذاکره است. اما همین مذاکره توسط خودشان نشانه فهم و کمالات 

ی وزرای کابینه دهم به نزد مقام معظم رهبری رفته و ها، برخقبل از تشدید تحریم ماههابود که موضوع از این قرار خلاصه 

و تقاضای رهنمودهای ایشان هایی، خدمت ایشان ارایه کرده بینی و در قالب گزارش ه بعدها اتفاق افتاده بود را پیشمسائلی ک

آن بله شما این را در  آید و باید به آن مفصل پرداخته شود. ر من یک دیدار تاریخی به شمار می. این دیدار به نظرا داشتند

  داشتند.سازی  حاشیه قصدها شنیدید که  رسانهدسته 

 

حتی این نکته نیز مطرح شده بود که شما و آقای دکتر حسینی، وزیر امور اقتصادی و  .192

اید که ایشان برای جلوگیری از فروپاشی اقتصاد ایران، از  اید و خواسته رفته یدارایی نزد رهبر

 ها حمایت کنید.ه منظور متوقف شدن تحریمای ب ستهادامه پروژه ه

مسائل تحریم با مقام معظم رهبری را بنده در دولت مطرح ح طرکه ایده  مطرح شدهبه خاطر این جملات نادرست شاید 

دیدم میان  ز اینکه میمن همواره بدنبال تعامل هر چه بیشتر بودم و ا. و اقای حسینی هم از ایده استقبال و دفاع کرد کردم

مستقیم به مقام معظم رهبری، ممکن است موقعیت  شکردم گزار بودم. در واقع فکر می آب است ناراحتقوه شکر سه

اما من در آن جلسه، تنها متکلم نبودم؛ بلکه سایر چون انزوای دولت برای کشور خوب نبود. بهتری برای دولت ایجاد کند. 

واقع، هر زمانی که قرار بود اعضای کابینه نزد مقام معظم رهبری بروند، وزرای اقتصادی نیز گزارشات خود را ارایه کردند. در 
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معمولا تقسیم کاری در دولت صورت می گرفت و مشخص بود که هر یک از اعضا چه نکاتی را باید مطرح کنند. 

 خوشبختانه همه جلسه، ضبط تصویری شده است.

 

 ت می گرفت؟این دیدارهای مقام معظم رهبری با وزرا به صورت مرتب صور .193

شخص رئیس جمهور هر دوشنبه برای  دانم تا جاییکه میخیر. این جنس ملاقات تنها یک بار صورت گرفت و تکرار نشد؛ 

رفتیم. ولی برای  ایشان می محضروز دولت و ایام خاص رفت و ما نیز در ر یمقام معظم رهبری م به محضرارایه گزارش 

عظم رهبری تشکیل شد. تقسیم کار نیز به این صورت بود که آقای رحیمی، معاون تحریم تنها یک بار جلسه وزرا با مقام م

ها و با مصوبه شورای له با تحریماول رئیس جمهور در ابتدا گزارشی از جلسات ستاد تدابیر ویژه اقتصادی که به منظور مقاب

نی، وزیر امور اقتصادی و دارایی گزارشی امنیت ملی در دولت شکل گرفته بود، ارایه کرد و بعد از آن آقای شمس الدین حسی

و پس از وی نیز بنده از مسائل تجارت و صنعت و تولید، گزارشی ارایه  سائل بانکی و اقتصادی ارایه کردرا در رابطه با م

دیگر همکاران هم مسائل کاری حوزه خود را گفتند و سپس مقام معظم رهبری بیانات مبسوطی ارائه فرمودند که کردم. 

 ید بر خط مستقیم انقلاب و مقاومت و همدلی داشتند.تاک

 

 این جلسه با هماهنگی کامل با آقای احمدی نژاد برگزار شده بود؟ .194

 بله. این جلسه با هماهنگی کامل با وی بود.

 

 آن زمان بحث این بود که وزرا بدون هماهنگی به نزد مقام معظم رهبری رفته اند. .195

کردیم که حتما ملاقات با مقام بالاتر از رئیس دولت، باید با هماهنگی  در دولت این پروتکل را رعایت می خیر. ما همواره

 کامل با وی باشد. 

 

 برخورد مقام معظم رهبری در آن جسله چطور بود؟ .191

می کردند که باید  ایشان مرتب بر این نکته پافشاری بود مهربانهبرخورد ایشان با تمامی اعضای آن جلسه بسیار محترمانه و 

  ها داشته باشیم.ای با تحریم و برخورد هوشمندانه مقاومت کرده
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 درخواست برای توقفهدف شما از برگزاری این جلسه درخواست پس شما این شایعه را  .197

 ؟کنید بوده تکذیب میغنی سازی 

یم که در شرایط ارایه دهیم و بگوی. قصد این بود که گزارشی هدف این نبود خیر به هیچ عنوانکنم،  صد درصد تکذیب می

ایم که باید کشور را به شکل متفاوتی اداره کنیم. یعنی اتفاقاتی رخ خواهد داد که اداره کشور به شکل  جدیدی قرار گرفته

مرسوم امکان پذیر نیست. به عنوان مثال درخواست ما این بود که اختیارات بیشتری را در ستاد تدابیر ویژه اقتصادی داشته 

که کشور درآمدها و توان قبلی را در اداره  عرض کردیمباشیم نه اینکه بحثی از شکل گیری مذاکرات مطرح کنیم. به ایشان 

، ما که برای ایشان تعیین تکلیف کنیمکشور ندارد. اینکه مذاکره کنیم یا نکنیم از اختیارات ایشان است و ما نرفته بودیم 

 ، اما صحت نداشت.بود مطرح شده چیز دیگریروزنامه ها برخی در  شایدیم. داد ای به خود نمی هرگز چنین اجازه

 

 این دیدارها محرمانه است. چرا رسانه ای شد؟ .198

افراد مختلفی به غیر از مهمانان در این جلسه  همچنین .ای برای ضبط آن حضور دارند شد. عدهضبط با دوربین این دیدار 

 حضور دارند که ممکن است اطلاعات را به خارج از جلسه انتقال داده باشند. 

 

 این افراد مطلع بودند که قرار است اعضای کابینه چه مواردی را مطرح کنند؟ .199

ی ای و عمومی نشد، بنابراین تصور ش رسانهدانستند. این دیدار هیچگاه پخ ری نداشتند اما موضوع جلسه را میاز محتوا خب

با آنچه در این جلسه رخ داده، بسیار متفاوت است. تصور عامه این بود که اعضای  ها برای مردم ساختند که برخی رسانه

کابینه برای تحت فشار قرار دادن مقام معظم رهبری برای مذاکرات به نزد ایشان رفته و ایشان نیز برخورد بدی با مطرح 

  .اند بارتی از این گزارشها عصبانی شدهته اند و به عکنندگان این موضوع داش

خواستیم بالاترین مقام  شتیم و فقط میدر حالیکه ما اصلا درخواستی برای انجام مذاکرات یا پیشنهادی برای ایشان ندا

برخورد کردند و مراه با شفقت و مهربانی و هکشور را در جریان مسائل قرار دهیم. ایشان نیز همانند همیشه بسیار با احترام 

در فرمایشات خود به هم ضمن تشکر از کارهای انجام شده ایشان  .د که می توانستیم راحت صحبت کنیمای بو فضا به گونه

تر اگر کوتاه بیاییم فشار خود را بیش کهکنندگان دشمنان جباری هستند  دند که باید مقاومت کنیم و تحریماین نکته اشاره کر

ما این بود که اختیارات ستاد تدابیر ویژه اقتصادی بیشتر شود که  هایدرخواست تا جاییکه به خاطر دارم یکیخواهند کرد. 

 .ندپذیرفتبا اعتماد و لطف ایشان نیز 

 

 این اختیارات به چه مفهوم بیشتر شود؟ .211

 شت. این یک بحث فنی است. در مورد ستاد تدابیر ویژه اقتصادی دو تعبیر وجود دا
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اول آنکه این ستاد مجاز است در صورت نیاز به مقابله با تحریمها، موقتا قانونی یا مقرراتی را اجرا نکند، یا تصمیمات 

. نمونه آن نیز اجرای قانون انتزاع بخشی از اختیارات تنظیم بازار از وزارت صنعت، فراقانونی بگیرد که تحریمها را دور بزند

در ستاد تدابیر ویژه اقتصادی  به همین دلیللیل اینکه مصوبه مجلس را داشت، لازم الاجرا بود. معدن و تجارت بود که به د

بنابراین ستاد  .این قانون نباید اجرایی شود لذا ،شود دچار کمبود کالا میاین مطرح شد که اگر این قانون اجرا شود، کشور 

 تدابیر ویژه اقتصادی اجرای این قانون را به تعویق انداخت. 

 یعنیدوم آنکه ستاد مجاز نیست تصمیمات فراقانونی برای مقابله با تحریمها بگیرد و یا اجرای قانونی را موقتا تعطیل کند. 

خواهد قانون را  حرکت کند و هر جا که دولت مینون دولت باید در امر تسهیل کارها یا دادن اختیارات به وزرا در چارچوب قا

دور بزند، باید به دفتر مقام معظم رهبری اطلاع دهد تا نظر آقا را جویا شده و به دولت نتیجه را اعلام کنند. در واقع، برخی 

در  .قانون را دور زندتعلق ندارد که  ستادر قانون عمل نکرده است و این اختیار به معتقد بودند که دولت در چندین مورد به مُ

حالیکه دولت معتقد بود که این اختیار به ستاد تدابیر ویژه اقتصادی داده شده است. ما در آن جلسه بر این نکته تاکید کردیم 

ای باشد که دولت اختیار دور زدن برخی قوانین را به نفع کشور و در  صادی باید به گونهکه اختیارات ستاد تدابیر ویژه اقت

 تحریم داشته باشد. شرایط 

 دار آن شدند. چنین اختیاراتی داده شد و سران سه قوه عهدهبوضوح بعدها در دولت دوازدهم 

 

 این ستاد تدابیر ویژه اقتصادی چگونه شکل گرفته بود؟ .211

 این ستاد با مصوبه شورای عالی امنیت ملی تشکیل شد. 

 

یعنی این اختیار به دولت داده شده بود که بتواند در  ؟اختیارات این ستاد مشخص بود .212

 مواردی قانون را دور زند؟

شورای امنیت ملی این گونه است. به طور ضمنی، برداشت دولت از تشکیل این ستاد همین دور زدن قانون مصوبات منطق 

نیازی نبود که برای تشکیل  دیگر ده بودند،ندا دولتاگر این اختیار را به . و الا ها بودموارد خاص برای مبارزه با تحریم در

مقابله با تحریم  اتمصوب تیم اقتصادی باید، باشد. اگر نظر دوم حاکم بودعالی امنیت ملی داشته  این ستاد مصوبه از شورای

عملکردی فراقانونی باید این ستاد،  لذا. داد گرفت که عملا توان بیشتری به آنها نمی می دولتاز را در چارچوب قوانین جاری 

 داشت.  می
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عکس  وقتی که گزارش جلسه با مقام معظم رهبری به گونه دیگری در رسانه ها منتشر شد، .213

 العمل رئیس جمهور چه بود؟

و مهربانانه و برخورد مقام معظم رهبری نیز بسیار خوب  گویاما کاملا  گزارشهایو  ه بودجلسه خوب برگزار شدبه نظر ما 

ها مطرح شد صحت نداشت که رئیس جمهور را عصبانی  یلی خوشحال شد. آنچه که در رسانهی نژاد نیز خبود. آقای احمد

 .های موجود را به خدمت مقام معظم رهبری عرض کردیمبا وی انجام شده بود. ما واقعیت کند. این دیدار با هماهنگی کامل

به  تیم اقتصادی دولتکه ام  شنیده :فردی به من گفت بودمدر بلاروس که ماموریتی یک سفر بعدها بنده در  بخاطر دارم

 جلسهاز تیم اقتصادی دولت در این چه افرادی  :مریکا را بپذیرد. از وی پرسیدمد که مذاکره با انا حضرت آقا پیشنهاد داده

به نظر شما  :م. به وی گفتاستحضور داشته  ،سردار قاسمی، وزیر نفتچند نفر از جمله ام که  شنیده :گفت ؟حضور داشتند

گفتم: پس خیر.  :گفت ؟قام معظم رهبری بدهد که سازش کندتوان آقای قاسمی را راضی کرد که چنین پیشنهادی به م می

 کنید. دانید را تکرار می چرا چیزی که نمی

 

آیا بجز گزارشی که در مورد تحریمها به مقام معظم رهبری دادید به دیگران در بیرون  .214

 ؟دادید میدولت هم گزارش 

تقسیم کاری انجام داد که وزرا در محافل اصلی  یک از تشدید تحریمها، دولت بله به چند دستگاه گزارش دادیم. در واقع

نظام، تحریمها را برای مقامات ارشد و اجرایی کشور، تشریح کنند. یکی از این محافل، دفتر مقام معظم رهبری بود که 

جلسه ای هم برای روحانیون استانها برگزار شد که تیمی متشکل از من، آقای حسینی، گزارشاتی از سوی وزرا ارایه شد. 

وزیر امور اقتصادی و دارایی، بهمنی، رئیس کل بانک مرکزی و قاسمی، وزیر نفت مامور شدند که آخرین وضعیت فشار 

 دیگریجلسه در تحریمها را گفتم. تحریمها را بگویند. جلسه دیگری هم در قم و در جمع علما برگزار شد که آنجا وضعیت 

برای نها یک گزارش منسجم و همراه با را برای نمایندگان مجلس خبرگان رهبری تشریح کردیم. تحریمها وضعیت 

 تاریخچه تهیه و ارائه کردم.

ران تشریح در جمع خبرگان رهبری، تاریخچه ای از تحریمها را از اولین تحریمهایی که در تاریخ شکل می گیرد تا تحریم ای

کردم و تفاوتهای تحریمهای قبلی با تحریم اخیر را گفتم. به نظر خودم سخنرانی خیلی خوبی شد که بعدها هم دنبال 

هایش می گشتم که به عنوان یک مقاله منتشرش کنم. چون یک کار علمی خیلی خوبی انجام داده بودم. در ادامه  خلاصه

من در مجمع، در مجمع هم همه تیم اقتصادی دولت حضور داشتند.  تیم. این جلسات، به مجمع تشخیص مصلحت نظام رف

کردم که در آن، واقعیتهای تحریم را گفتم و اینکه می توانیم دست به دست  ارائهفته گزارشی را به نظرم خیلی شسته و رُ

سایر دستگاهها وجود دارد،  هم بدهیم و آثار تحریم را جمع کنیم. در آنجا تاکید کردم که اختلافهایی که میان دولت با

 کند و در مقابل، دشمن خوشحال خواهد شد موضع کشور را در مقابله با تحریمها ضعیف می
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ها در قبال نرخ ارز چگونه بود و چه  نژاد پیش از تحریم سیاست دولت آقای احمدی .215

 تاثیری بر روی واردات داشت؟

های  شیوهکه با  و هستند هبود آنبه دنبال هر یک و  دارند داشته و از گرانی وحشت بسیار های جمهوری اسلامیدولت

ناخودآگاه بنابراین دولت . دولت دهم هم از این قاعده مستثنا نبود. ظ قیمت ارز، جلوی گرانی را بگیردحفگونی از جمله اگون

اما در شرایط تحریم که متاسفانه امکان  .کرد ت و صادرات را مداوم کنترل مینرخ ارز را پایین نگه داشته بود و ترکیب واردا

اگر برخی معتقدند  .جمع شده باشد، به یکباره رها شد تامین کافی ارز در کشور مهیا نشد، این کنترلها همچون فنری که

ن کرد و ای لا رود، به یکباره با فشار تحریمها، قیمت جهش نمیداد که طی چند سال، آرام آرام قیمت ارز با دولت اجازه می

چرا که به طور طبیعی و البته تدریجی، مصرف ارز به دلیل . زد ل فعلی به اقتصاد ایران آسیب نمیبحران ارزی، به شک

یافت و تولید داخلی نیز توجیه پذیر می شد، به نحوی که مردم به طور تدریجی و آرام آرام  افزایش قیمت آن، کاهش می

اینکه اگر ارز در بازار با نرخ رقابتی وجود داشت، نقش بانک مرکزی هم به  ضمن .افزایش نرخ کالاها در کشور بودندشاهد 

 در حالیکه قبل و حین تحریم، نقش بانک مرکزی در کنترل بازار بسیار پررنگ شده بود.  .مهم نبوداندازه فعلی 

نیز با تثبیت قیمت مواجه ولت ثابت نگه داشته شده بود و به تبع آن نیز، خدمات د دهماز سوی دیگر، قیمت ارز در دولت 

 .دهد، باید قیمت ارز را کنترل کندبر همین اساس، باور عمومی این طور بود که دولتی که بخواهد اقتدار خود را نشان  .بود

غافل از اینکه نرخ ارز باید از طریق اقتصاد مدیریت شود نه این که قیمت گذاری تثبیتی داشته باشد؛ به این معنا که اقتصاد 

 .و قیمت رقابتی خود را داشته باشدآنقدر پویا باشد که ارزآوری در آن زیاد شده و ارز به اندازه کافی به دست مردم برسد  باید

 در حالیکه ایران تنها نفت می فروخت و ارز حاصل از این فروش را به صورت ارزان در بازار می فروخت. 
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اخلاق و خصوصیات شخصی آقای احمدی نژاد در اداره جلسات دولت به چه صورت  .211

 بود؟

از تندی در جلسات  و لحن برخوردها گاهی شاهدگفتند که  نژاد بودند می آقای احمدیاول دولت  عضووزرایی که برخی از 

اینها را را ندیده بودم  نهمصحبت کند. من دولت عصبانی شده و با پرخاش و سرزنش و ممکن است که حتی ایشان بودند 

داد و وارد جزئیات  تشکیل میایشان می گفتند که در دولت قبل بسیاری از جلسات دولت را خود  آنهاکنم.  مینقل قول  فقط

 اشت. مدیریت جلسه را بعهده دبسیاری از اوقات معاون اول خود ایشان بود و رئیس جلسه گاهی در دوره ما  اما .شد می

بندیها متفاوت بود و ایشان با  کرد نوع ورود به موضوعات و جمع البته بطور واضح در جلساتی که خود ایشان ریاست می

بازار مواجه با  گفتند که در دولت اول، آقای احمدی نژاد اگر در برخی میکرد.  گیر می اطلاعات و جرات بیشتری تصمیم

او شخصا به وزیر مربوطه تلفن  ی دادند که قیمت کالایی بالا رفته است، او گزارش  اینکه برخی به شد یا گرانی کالایی می

گرفت.  ن گونه برخوردهای شدیدی صورت نمیکرد، اما در دولت دهم ای کرد و با لحن بدی از او در مورد گرانی سوال می می

کرد لحن بهتری  ع ادبیاتی که استفاده میکرد که نو تفاوت بود، بازهم پیگیری می البته منظورم این نیست که ایشان بی

به دلیل افزایش قیمت سیب زمینی، از وزیر جهاد کشاورزی در دولت نهم مثلا ماجراهایی تعریف می کنند که داشت. 

به خواسته شده است که سفر خود به خوزستان را نیمه کاره رها کرده و به تهران برگردد و قیمت را به حالت اول بازگرداند. 

که از این برخوردها کاملا برافروخته دیدم  را می میرکاظمیگاهی آقای بودم دارم در دولت نهم که معاون وزیر بازرگانی  یاد

رئیس جمهور در گفتگوی تلفنی با وی بسیار تند برخورد کرده بود که چرا قیمت  شنیدم دادم و یا می شده بود و احتمال می

 یک کالا بالا رفته است. 

کرد و به آن ایمان داشت و گاهی هم  گاه بسیار بر نظرش پافشاری میقاد پذیری روحیات مختلفی از وی دیدم. در مورد انت

از پذیرش صد در صد تا عدم پذیرش صد در صد را شاهد  . یعنیگذاشت و نظر خود را کنار میپذیرد  نظر مخالفش را می

داد  نشان میانتقادکننده  نسبت به خشمگینی  هم گاهی ظاهرجلسه  روحیه و حالت ظاهری دراز نظر بیان احساس و  .بودم

 .چهره داشتلبخند رضایت بر  کرد و شد و با او شوخی می و گاهی از انتقادکننده اصلا ناراحت نمی

 

پذیرفت و از برخی  آیا منظور شما این است که رییس جمهور انتقاد را از کسی می .217

  پذیرفت؟ نمی

آن برآشفتن و پرخاش و این خوشایندی و رضایت، گاه به دلیل خسته یا عصبانی بودن قبلی  نه، چنین منظور نداشتم. علت

گرفت و یا نحوه بیان انتقاد و انتخاب زمان نامناسب برای طرح انتقاد. در  بود، و گاه بدلیل نوع انتقادی که صورت می

ایانی دولت بعضا برخی همکاران در جلسات . البته در ماههای پممکن بود ذهنیتی داشت که ما نمی دانستیمحال،  عین

همه این دلایل، ایشان به برخی افراد حساسیت مثبت و به برخی حساسیت منفی دارد  در کنارکردند که  خصوصی تحلیل می

 و در مورد برخی افراد نه منفی است و نه مثبت.
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 خنثی؟اگر این تحلیل درست باشد، حس ایشان نسبت به شما مثبت بود یا منفی و یا  .218

اگر این تحلیل درست باشد، حس ایشان نسبت به من خنثی و یا شاید مثبت بود. یعنی این حس را نداشتم که در مقابلم 

کرد. نه تسلیم من بود و  کرد و گاهی هم رد می زدم. گاهی ایشان قبول می گارد دارد و یا جبهه دارد. حرفهایم را براحتی می

  منطقی و همراه با احساس دوستی بود.نه معارض. به نظرم رابطه ما کاملا

 

 موضع ایشان در مورد سایر افراد چگونه بود؟ .219

اینگونه  قدرت و یا فرصت انتقاد نداشتند. البتهدولت احمدی نژاد وزرا و معاونین رییس جمهور در گفت که  شود نمی به نظرم

، بهرحال رعایت پروتکل و حرمت مقام تقاد کندان شروع به نبود که هر وزیری در هر شرایطی میکروفن را روشن کند وهم 

گرفت و وقتی آقای  می شکل  تندی کرد فضای انتقادی جلساتی که معاون اول اداره میگاهی در  بالاتر لازم است.

تر، انتقادهای خود را مطرح می کردند و حرفهایشان تند و تیزی  نژاد به جلسه می آمد، وزرا با ادبیات محترمانه احمدی

ی داشت. ممکن بود دلیل ملاحظه وزرا به خاطر عصبانی نشدن رئیس جمهور بود یا اینکه شان وی را به عنوان یک کمتر

 .مقام بالاتر حفظ می کردند

مخالف  عضوی از جلسه دولتد که رک دیدگاهی را مطرح میرییس جمهور، شد دید که گاهی اوقات،  به وضوح البته می

گرفت تا رای  رد که هر طور شده رای مثبت را بگیرد و میدان را به گونه ای به دست میک سعی می رییس جمهورولی  بودند

 دلخواه خود را بگیرد. 

 

 شد و موافق و مخالف حرف می زدند؟ ر جلسه دولت تا چه بحث میدموضوعات  .211

ها، قبلا در کمیسیونهای  پروندهشدند دارای مبادی گوناگونی بودند. برخی  ببینید موضوعاتی که وارد دستور کار دولت می

خواستند. برخی موضوعات براساس اختیارات  مربوطه دولت، مورد بحث و گفتگو قرار گرفته بودند و فقط رای دولت را می

قانون اساسی در یک کارگروه مثل کارگروه تنظیم بازار بحث شده بودند و باز هم فقط طرح در جلسه و  138و  127ماده 

خواستند. گروهی از موضوعات هم در یک کارگروه ویژه و یا زیرنظر معاون اول مورد کندوکاو قرار گرفته  رای جلسه را می

خواستند. اما موضوعاتی هم بودند که با سابقه قبلی و یا بدون سابقه قبلی از طرف رییس  بودند و باز طرح و رای دولت را می

 شد. انگیز هم می شد و گاهی بحث و یا اعضا مطرح می

شود. اما بتدریج که با  موضوعات خیلی بحث نمیکردم که  احساس میاز نظر من که تازه وارد بودم،  در ابتدای دولت دهم

 سازوکار دولت آشنا شدم حس بهتری داشتم. 
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 آیا بحث و تبادل نظر در مورد موضوعات مهم مثل هدفمندی برای شما اغناکننده بود؟ .211

شد. جداولی که  کننده می در مورد موضوعات بودم که بعضا بسیار خستهعمیق  یاوکند و کدر دوره هدفمندی من شاهد 

آوردند موجب سرسام اعضای جلسه  وزرای مربوطه و یا آقای فرزین برای قیمتهای پلکانی حاملهای انرژی توی جلسه می

شدند  دیدم که همه خسته می من به وضوح می شد. گیری می شد. بعضا صدها جدول باید با هم مقایسه و بحث و تصمیم می

کرد و یک عالمه محاسبه را  هنی در هم ضرب میهی چند تا عدد چند رقمی را بطور ذولی رییس جمهور ول کن نبود. گا

شد ارائه کننده برود و همه این جداول را دوباره محاسبه کند. من بعنوان یک استاد  برد. به همین دلیل لازم می زیر سوال می

که دهها پروژه تحقیقاتی را شخصا انجام داده بودم و یا مدیریت کرده بودم، حسابی خسته و درمانده  دانشگاه و کسی

خواستم همه چیز را بفهم گاه با طرح سوال و یا ارایه یک نظر  شدم ولی از آنجا که مثل شاگرد کنجکاو کلاس می می

نم با کم کردن سرعت آنها، عقب ماندگی خودم را جبران آوردم تا بتوا بدردبخور و یا بدردنخور، جلسه را به سمت خودم می

دانند  ای نشد و افراد خیلی کمی می کنم. انصافا کار محاسباتی سنگین و سناریوهای بسیار زیادی مطالعه شد که هرگز رسانه

 که چقدر کار عمیق و البته مشقت باری انجام شد.

وزرای  البتهو  بودند هدفمندیجلسه ، عضو اعضای دولت ازبرخی  .این جلسات با جلسات دولت فرق عمده ای داشتند

کارشناسان می آمدند و  . بسیاری ازبود ترکم ی جلسه از تعدا وزاری کابینهداشتند، بنابراین تعداد وزرادایم اقتصادی حضور 

کار انجام شد.  گ،بزر دادند و می رفتند. اگر کسی مطالب را تایپ کرده باشد، شاید به اندازه یک کتابخانه گزارش می

 گاه .دادند مطالعات زیادی را راجع به مباحث انجام میو غیره اقتصاد، بازرگانی، صنایع، جهاد  ،نیرو ،های نفت وزارتخانه

 کرد و باید مطالعات را مجدد انجام می دادند و بنابراین کارهای زیادی انجام شد.  ن بود که جلسه با آنها مخالفت میممک

 .تصویب می شودشود و چه چیز  بحث میشد کاملا مشخص بود که چه چیز  میاد درگیر بحث ژمدی ناحهر گاه اقای 

به نظر من یک ذهن مهندسی  .رفت میپیشنهادی اصلی مصوبه  نکاتبه سراغ  بلافاصله و پس از طی شدن زمان کوتاهی،

گاهی اوقات می دیدیم که با پرسشهای خوبی که مطرح  .را پرسش می کرددستگاه پیشنهاد  یاداشت که نکات اصلی طرح 

تقریبا همه آماده هستند رای آورده و  خاصوزارتخانه  فلانای که  که مصوبه ندشد متوجه می کرد، سایر اعضای جلسه می

 طرحیک باید رای منفی به  بفهمند که چراکرد که همه  نقدر بحث میآ گاه .اصلا به ضرر کشور بوده استمثبت بدهند، 

گیری  و در خلال رایداشت، ندر جلسه حضور داد که ایشان از اول  البته چنین وضعیتی معمولا وقتی رخ می. بدهندخاص 

 رسید. به جلسه می

 

 داشت؟ خاصی برای تسلط او بر بحثها وجوددلیل آیا  .212

روش کار هر مدیری باید این  البته شده بود.ضوعات به صورت کلی آشنا ودر دولت اول، با ساختار مرییس جمهور به نظرم 

با  ایشانکه رسید  به نظر میدر دولت دوم  گیری کند. کرده و سپس تصمیمبه دقت همه مباحث را گوش ابتدا که باشد 

لذا در  ست.ه سابقه و جزییات موضوعاو تقریبا در جریان ست، خوا میای  مصوبه یدستگاههر وقت ست و مسائل آشنا

معاون اول نیز متوجه  .یافت از سوی دولت گرفته شود، حضور می ه قرار است تصمیم حساسیکرد ک مقاطعی که احساس می
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انداخت و  تاخیر می بهر سرزنش شود آنرا تا آمدن رییس جمهوبعدا توسط رییس جمهور شده بود که اگر تصمیمی بگیرد که 

 کرد.  موکول مییا به جلسه بعد، 

 اول را ملغی اعلام کند؟ممکن بود که تصمیمات جلسات معاون آیا  .213

الفتها توسط رییس برسند. یعنی گاهی مخ مرحله ابلاغو مصوبات به سلامت به  تببینید کلا اینگونه نبود که همه تصمیما

بله. البته نه با ای را دوباره به جلسه اعاده کنند. پس جواب شما این است که  ی جلسه ممکن بود مصوبهیا برخی از اعضا

اید  ب کردهیصوت مقدار اعتبار گفت که من باید توجیه شوم که شما برای فلان موضوع چرا این میرییس جمهور  .احترامی بی

گاهی هم تناقضات در گزارش وزرا، کار کرد.  ملغی اعلام میآمد که دولت مصوبه خودش را  یعنی گاه شرایطی پیش می

 داد. دست آنها می

اما وقتی  .بود شده تصویب برای آنرقمی ، ردر غیاب رییس جمهودولت سه در جلنمونه آن اعتبارات خشکسالی بود که 

دلیل این رقم را جویا شد، گزارش وزیر جهاد کشاورزی در رابطه با ضرر و زیان خشکسالی به وارد جلسه بود و رئیس جمهور 

تولیدات  یلی خوبرشد خچندی پیش از  ،که وزیربود  در حالیاین در  .مطرح شد و کشاوزران محصولات کشاورزی

بنابراین سوال رئیس جمهور این بود که اگر آثار خشکسالی دوبرابر شده است که نیاز به این رقم  .کشاورزی خبرداده بود

در تضاد با هم است. وزیر دو این  ؟است افزایش یافتهتولیدات محصولات کشاورزی پس چگونه همزمان منابع مالی دارد، 

خواستیم بودجه ای بگیریم که برای کارهای دیگر هم استفاده  گفت که ما می اوضاع را چنین دید هم وقتی جهاد کشاورزی 

 بنابراین رئیس جمهور یک چهارم آن رقم را اختصاص داد.  .کنیم

موضوعاتی که وی را برخی از شد.  غالب می اوزرا احتراما، یا اطلاعا یا استصوابنظر نظر رئیس جمهور بر گاه در مجموع 

حرفی را  اعضای جلسهیعنی اگر  داشت.ای در جناح بندیهای سیاسی  کرد به نظر من آنهایی بود که پس زمینه بانی میعص

آنگاه ، هستند منتقد یا مخالف سیاسی دولت، حرف افرادی است که با رئیس جمهور این بود که این گفته که استنباط زد می

 شد. عصبانی می

اش فردی را مشغول به کار کرده  این بود که یک وزیر در وزارتخانهداد که تصورش بر  م میترین برخوردها را زمانی انجابد

متعلق به گروههای سیاسی مخالف دولت است و لذا به شدت عصبانی می شد که دهد و  رد به وزیر خط میاست که این ف

 چرا وزیر، فرصتهای دولت را به مخالفین دولت داده است.

 

 ورد انتصابات شما هم مصداق پیدا کرد؟این نوع برخورد در م .214

در مورد وزارت صنعت، معدن و تجارت زمان انتصاب آقای شافعی، به عنوان معاون وزیر و رئیس ایدرو این ذهنیت برای 

رئیس جمهور پیش آمد. البته به دلیل انتصاب وی در ایدرو نبود، بلکه آقای شافعی گروهی را با خود به ایدرو آورده و در 

یکی از شرکتهای  در یکی از فهرستهایی که آقای شافعی برای هیات مدیره .های گوناگون منصوب کرده بود مدیره هیات

قبل از امضاء  ،آقای بختیاری، وزیر دادگستری .خورد انتخاب کرده بود، نام آقای اکبر ترکان، نیز به چشم می زیرمجموعه

به پیشنهاد وی،  ؟کند جمهور با حضور آقای ترکان موافقت می از من سوال کرد که مطمئن هستی که رئیسصورتجلسه، 
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مخالفت کرد و از من خواست  بعد از پرسش از ایشان، هم عصبانی شد و هم کنم.چک  با آقای رییس جمهورقرار شد که 

 . که به آقای شافعی بگویم که آقای ترکان را کنار بگذارد

چه بود؟ برخورد خاصی میان آنها دلیل عصبانیت آقای احمدی نژاد از آقای ترکان  .215

 صورت گرفته بود؟

را به  یگویا در زمانی که آقای ترکان معاون وزیر نفت بوده اند، اطلاعاتگفت  دانستم. یکی از همکاران می من دقیقا نمیبله. 

 در فاصله کوتاهی .ای را انجام داده بود آقای احمدی نژاد نیز بر اساس همان اطلاعات، مصاحبه و بودرئیس جمهور داده 

 قای رییس جمهوراو را نادرست اعلام کرده بود. آو آمارهای ها تکذیب شد  احبه از سوی آقای ترکان در رسانههمان مص

 که چرا آقای ترکان او را نزد مردم دروغگو جلوه داده است.  هخیلی از این موضوع دلخور بود

اگر  داد. همچنین نشان میواکنش نان خالف آنان بود نسبت به آاگر مخیلی حساس بود و  ی سرشناسها بنابراین به چهره

که با دولت دچار زاویه فکری است، در جایی از دولت حضور دارد، به شدت عصبانی  ۀ سرشناسیکرد که آن چهر احساس می

 می شد. 

اش تمام شده  و چه وقتی دوره ددر زمانی که سر کار بودنچه  بیشترین انتقادها از دولتها ای، برخی از همکاران رسانهبه نظر 

ها و  بیش از همه دولتها، تحت فشار انتقاد روزنامه . یعنیبودو بویژه شخص ایشان دولت آقای احمدی نژاد  بود برای

این انتقادها درست بودن البته این تحمل از بابت  .از این بابت، دولت انتقادهای سخت را تحمل می کرد .ها قرار داشت رسانه

 شد. از سوی رسانه مخالف، مورد تمسخر واقع می و البته گاه، داد میهم جواب  گاهیکه نبود بل

بعضا با با قوه مقننه و   شد. همزماندچار مشکل و چالش  هدولت با قوه قضاییمتاسفانه در یک دوره خاص، بخشهایی از 

ات نیز به دلیل اینکه آقای رئیس جمهور و از سوی دیگر، با وزارت اطلاع .سپاه نیز به نحو دیگری مشکلاتی وجود داشت

. همه این شرایط کار را سخت کرده بود و اش باشد، مشکلات و چالشهایی وجود داشت ی در کابینهخواست آقای مصلح نمی

 .بودشده و صبر و تحمل را از وی گرفته  گاه بسیار آزرده و ناراحت بود

 

 شده بودید؟ آیا شما هم با انتقاداتی موجب عصبانیت رییس جمهور .211

مجبور شدم که  من هم یکی دو بار بدلیل مشکلات اداره وزارت بازرگانی و یکی دو بار بدلیل مشکلات اداره وزارت صمت،

در حالیکه بشدت عصبانی بودم که با لحن بسیار یک بار 1390به یاد دارم در سال  .کنم های تندی را متوجه ایشانانتقاد

ای را راجع به تنظیم بازار گفت و من که مدتها بود ریز ریز نکاتی را  جلسه دولت ایشان نکته تندی با ایشان برخورد کردم. در

گفتم و به آن توجه نشده بود، انگار به یکباره منفجر شدم. لیست بلند بالایی از مشکلات را برشمردم و اینکه من همه  می

برخی به من گفتند  . بعدامتوجه واکنشهای اطرافیان نبودم ام و توجهی به حرفهایم نشده بود. من اصلا اینها را قبلا گفته

من بدلیل خستگی زیاد و د. نرا خاموش کنممیکروفن  که کردند اشاره می، ندی که کنار دست تو نشسته بودایوزر همکاران به

نداشت. البته رییس ه کردم که سابق فشار کاری، از پروتکل مورد نیاز آن جلسه، خارج شده بودم و ادبیاتی را استفاده می

 نینه به حرفهایم گوش داد.جمهور با طما
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 انتقاد شما راجع به مسائل ارزی بود؟ .217

کردم و نوک پیکان حملاتم معمولا متوجه بانک مرکزی بود. اما آن  من در مورد مسائل ارزی، خیلی در دولت صحبت می

سی به رئیس جمهور گفته بود که گندم در یکی از سازی بود. ک در رابطه با ذخیرهای که خیلی عصبانی شده بودم،  جلسه

مند  که چرا رئیس جمهور از وضعیت گندم گلایه شدمعصبانی  از این جملهمن ، و ایشان به من تذکر داد. استانها کم است

صنعت، معدن است، در حالیکه من بارها و بارها به او گفته بودم که باید منابع مالی برای ذخیره سازی کالا در اختیار وزارت 

 و یا من خوب مطرح نکرده بودم. و تجارت قرار گیرد، در حالیکه او بی توجهی کرده بود

از قضا  .اخلاقی را گوشزد کرد یک موضوع برخی جلسات، مطابق روال معمول در ابتدای جلسه، ،آقای رئیس جمهورآن روز 

را داشته باشند. البته رئیس  حقایقشجاعت انتقاد و گفتن  که آن روز مطرح کرد، در رابطه با شجاعت بود که باید افراد بحثی

. بعد گفتکرد که باید شجاعت داشت و حقایق را  توصیه میکلا دولت اعضای به  ،جمهور قصد نداشت به کسی طعنه بزند

نی که می داآیا از این سفارش رئیس جمهور، جلسه وارد دستور کار رسمی خود شد و خطاب به من گفت که آقای غضنفری 

و بنابراین وقتی  .مرا آزرده خاطر کرد ایشان،یکی از استانهای کشور گندم ندارد، پس تو چه کار می کنی؟ لحن صحبت 

چون شما در ابتدای جلسه توصیه به  :گفتم ایشانصحبتهایش تمام شد، اجازه خواستم و میکروفن را روشن کردم. خطاب به 

ذخیره سازی تامین اعتبار برای کنم که من بارها و بارها از شما خواستم که باید گوشزد  ،شجاعت و گفتن حقایق کردید

گزارش داده بودم که موجودی گندم و یا دولت به اعلام تاریخهایی که در آن، به رئیس جمهور کردم و سپس شروع  ،کنید

با مثلا  .توجه خاصی نکرده بود دولت ایشان و یابرخی از کالاها کاهش یافته و از او درخواست تامین اعتبار کرده بودم. اما 

اید،  ام که موجودی رو به پایان است، اما شما توجه نکرده این ادبیات به رئیس جمهور گفتم که در فلان تاریخ به شما گفته

و مرا تاریخهایی را ذکر کردم که اهمینطور پشت سر هم اید، و  شما گفته ام، اما شما توجه نکردهتاریخ باز هم به  بهماندر 

بهمنی، رئیس کل بانک مرکزی ارجاع داده بود و آنها نیز، گره از کار آقای به آقای حسینی، وزیر امور اقتصادی و دارایی و 

و بنابراین  دذخیره سازی را قبول نداری انمن باز نکرده بودند. در نهایت هم خطاب به رئیس جمهور گفتم گویا شما خودت

دهید. و از او سوال کردم که اینجا چه کسی مقصر  و مرا مورد شماتت قرار می دکنی ال میحالا از من در رابطه با آن سو

  ت؟اس

در عین حال، همزمان با انتقادهایی که خطاب به رئیس جمهور مطرح می کردم، دور سخن گفتنم هم تند شده بود و خودم 

برخی از وزراء که دادم.  خود رئیس جمهور نسبت میبه  موجود رابسیار عصبانی شده بودم و مثالهای متعددی از کاستیهایی 

 ،کنار من نشسته بودکه  ،آقای عباسی وزیر تعاوناز ادامه چنین گفتمانی نگران بودند سعی میکردند از طریق ایما و اشاره به 

جمهور هم . در نهایت، رئیس مرا هشیار کرده تا اصطلاحا ترمز کنممیکروفن مرا خاموش کرده یا یا که  علامت بدهند

عصبانی شد و از من سوال کرد که پس بگو همه تقصیرها گردن من است و تو این را می خواهی بگویی. من در پاسخ به 

م؟ یعنی از کل کل کردن کرد باید میکار چه با این اوصاف من  ،رئیس جمهور گفتم که هر فردی باید سهم خود را بپذیرد

کمی به خودش و من زمان داد تا آرامش در جلسه حکمفرما شود و بعد از مهور رئیس جدر چنین شرایطی  آمدم. کوتاه نمی

 حل شد. خوشبختانه مشکلموکول کرد که در نهایت دیگری ای  را به جلسهسخنان کوتاهی، ادامه بحث 
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تا جایی که به خاطر دارم، اظهارنظر رئیس جمهور در رابطه با قیمت خودرو نیز شما را  .218

 در جلسات دولت هم در این مورد با آقای احمدی نژاد چالشی داشتید؟ آزرده خاطر کرده بود.

من بله. در موضوع خودرو و معدن مشکلاتی بروز کرده بود که به بحث جدی من و آقای احمدی نژاد در دولت منجر شد. 

دانست. البته  اصلی میبدنیال حل مشکل افزایش تولید از طریق دریافت تسهیلات تولید بودم و ایشان خودروسازان را مقصر 

وری توجه تام و کاملی بشود و  من با موضع ایشان مخالفت اساسی نداشتم یعنی من هم معتقد بودم باید به کیفیت و بهره

کردم در پی فشارهای سنگین تحریم و  حتی از مدیران دو خودروساز بزرگ در همین راستا تعهد گرفته بودم. اما فکر می

ای ندارم جز اینکه فعلا بر کاستی آنها چشم فرو بندم تا  برای فلج کردن اقتصاد داشتن، چاره کنندگان قصدی که تحریم

 دتولید را از سقوط و کاهش نجات بدهم و بعدا سرفرصت اصطلاحا به حسابشان برسم. خوشبختانه بعد از طی یک فراین

کنم که هر برا آنها  رای آنها گرفتم. فراموش نمیطولانی و البته با دلخور کردن برخی مقامات، بخشی از این تسهیلات را ب

شدند که رییس جمهور نسبت به آنها  آمدند با همان برخورد خشن و سختی مواجه می برای حل مشکلاتشان پیش من می

 کردم. داشت. اما در شرایط تحریمهای ناجوانمردانه باید با مدیران همراهی می

 

آن  ندهم بر سر واگذار معادن داشتید. داستا ظاهرا بگومگویی هم در ماههای آخر دولت .219

 از چه قرار بود؟

در مورد معادن، دولت قصد داشت که معادن را به عنوان رد دیون واگذار کند که من به مخالف بودم. خاطرم هست در یکی 

ته بودم تا در مورد کرد که من از او اجازه خواس از جلسات دولت، معاون اول پیش از ورود رئیس جمهور جلسه را اداره می

، اما من با نحوه و شکل آن مخالف بودم و یا خواستند خصوصی کنند معادن و این نوع واگذاری صحبت کنم. معادن را می

به انفال است و طبق یک ضابطه باید  جزء معادن . یعنیمعادن قابل فروش نیستگفتم اصل  شدم. من می حداقل توجیه نمی

مالکیت یعنی . و یا بجای بدهی بردارد و پول برداشت را بدهد نده فقط حق برداشت داشته باشدکه گیرواگذار شود ای  گونه

دیون به  به عنوان ردآنها را  تامعادن بود  . اماسازمان خصوص سازی در پی واگذاری خودبماندباقی دولت دست در معادن 

واگذاریها بودم، رئیس جمهور وارد نوع سبت به این که من در حال اعتراض ن اثنائین اهمدر  کند.واگذار  طلبکارانبرخی 

گفت. آن روز گفت  شد و معمولا هم وقتی وارد جلسه دولت می شد، جمله ای به شوخی برای تغییر فضای دولت میجلسه 

ا ت شدند به من اجازه بدهندمستقر که وقتی  ایشان خواهش کردماز  ؟!که چی شده که غضنفری اینقدر داد و فریاد می کشه

 . موضوع را بگویم امجدد

، کرد ی را که خاص و یا عام بود مطرح مییا نکاتو بعد از روال معمول جلسات که رئیس جمهور جملاتی را مطرح می کرد 

اعتراض خود را نسبت به این واگذاریها اعلام  . دوبارهگرفتمبرای تکرار موضوع اجازه  من .جلسه وارد دستور اصلی خود شد

الان این بود که  ایشانگیرد. برخورد  را نمی کردم و عصبانیت زیادی داشتم که چرا هیچ مقامی جلوی این واگذاریها

که دولت روزهای بود  در حالیاین . ، باید بگذاری برای جلسه بعدو دولت مسائل مهمتری داردمشکلات مهمتری بروز کرده 

برای  قصد داشتدولت بعد از آن جلسه، . توجه است کرد و احساس کردم که به این موضوع بی آخر خود را سپری می
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قصد نکردم.  حضور پیدابرگزاری جلسه خداحافظی خود به مشهد مقدس می رفت که من به دلیل ناراحتی در این سفر 

 .را پس بگیرممربوطه مصوبه  داشتم به هر شکلی شده 

 

وزرا در جلسه هیئت دولت اهل مجادله و بگومگو با رییس جمهور بودند و یا  آیا همه .221

 برخی اینگونه بودند؟

ند که برد به سمتی می ، و بحثها رابا رئیس جمهور نبودند مجادلهمعمولا معتقد به بحث و  در اواخر کار دولت، برخی از وزرا

از وزرا از برخی تصمیمات ناراحت بودند، ولی  دیگر برخی د.و یا موجب کدورت نشو آنها رئیس جمهور را خوشحال کند نظر

و جدالی را در کردند  فل دوستانه با سایر وزرا مطرح میدادند و دلخوری خود را در محا نه در چهره و نه در گفتار نشان نمی

لبته فشار بر روی دولت نیز ا .، زیاد نبودندکردند میتعداد افرادی که با رئیس جمهور جدال  .انداختند درون دولت راه نمی

ترسیدند و برخی دیگر نیز  برخی از عاقبت کار می . شایدبسیار زیاد بود، بنابراین همراهی با رئیس جمهور بیشتر از جدال بود

 دلیل خاص خود را داشت. برای رفتارش، پروتکل و حرمت نگه می داشتند و هر یک از وزرا 

 

اید کشور در  لسه سری به مقام معظم رهبری گفتهاز قول شما نقل شده بوده که در یک ج .221

 آستانه قحطی است. آیا این نقل قول درست است؟

راستش چنین چیزی و با این صراحت، حقیقت ندارد. حتی نقل این جمله، آنقدر رییس جمهور را ناراحت کرده بود که ایشان 

ای به آقای رییس جمهور فرموده بودند که از وزیر  به نظرم بدنبال برکناری من بود. ظاهرا مقام معظم رهبری در جلسه

مقام به تو مرا دید و گفت که سازی کشور مناسب نیست. آقای رییس جمهور  بازرگانی نقل شده که گفته وضعیت ذخیره

 ام. ام و نه پیامی ارسال کرده با ایشان داشتهملاقاتی نه من نه. گفتم  ای؟ هرهبری در مورد ذخیره سازی چیزی گفتمعظم 

اند که بر اساس گفته غضنفری، کشور با قحطی مواجه خواهد شد و همین  ولی به ایشان گفته آقای رییس جمهور ادامه داد:

به مقام کرد که من گزارشی را شخصا  در واقع ابتدا رئیس جمهور تصور می .امر، مقام معظم رهبری را نگران کرده است

به وسط آمد. و ایشان فکر کرد که از طریق معاون صدا و سیما ام. بعد از کمی گفتگو نام آقای دارابی  معظم رهبری داده

در حالیکه بعد از اینکه قصه را باز کردم رئیس جمهور متوجه شد ام.  آقای دارابی پیامی برای مقام معظم رهبری ارسال کرده

در جمع مدیران صدا و سیما این مطلب را مطرح کرده و اصل مطلب هم چیز دیگری بوده که من در یک فضای بزرگتر و 

در یکی از شوراهای مشورتی صدا و سیما از من دعوت شده بود سخنرانی کنم. و من در لابلای است که قبلا توضیح دادم. 

مه دادم که اگر موضوع را جدی دنبال سخنم، گفته کسی را که در مورد احتمال قحطی مصاحبه کرده بود رد کردم. اما ادا

نکنیم احتمال همه چیزی هست و گفته بودم ما در وزاتخانه بشدت بدنبال حل مشکل هستیم اگر دیگران کمک کنند حل 

ای با تغییراتی به گوش مقام معظم رهبری رسیده بود و ایشان صحت و سقم آنرا از رییس  ظاهرا چنین جملهشود.  می

 د.جمهور پرسیده بودن
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جلساتی که رئیس جمهور با تک تک وزرا برگزار می کرد، به طور معمول هرچند وقت  .222

 یک بار رخ می داد؟

خیلی همین موضوع همین روال برگزاری جلسات با وزراء بود. راستش از دولت داشتم آن اوایل یکی از انتقاداتی که من 

ای  هفتهتصور من این بود که وقتی وزیر شوم، . شوم ذوق من خورد و روزهای اول باعث می شد که از دولت دلخور توی

ام با رئیس جمهور خواهم داشت و این جلسات روال مرتبی  برای طرح مسائل و مشکلات وزارتخانه یکی دو جلسه مستمر 

ی به خود خواهد گرفت. یک ماه و دو ماه گذشت و هیچ کس احوالی از ما نگرفت. این موضوع را در یکی از سفرهای استان

برای  وزرااز او پرسیدم که نوبت  .دولت با آقای عباسی، وزیر تعاون که در دولت قبل هم حضور داشت در میان گذاشتم

جلسه با رئیس جمهور چه زمانی خواهد بود. او پاسخ داد که چنین روالی در دولت وجود ندارد که وزرا جلسات مرتب با رئیس 

 . یعنیگرفتیم دفتر وقت میاز گفتیم یا  در دولت باید می داشت، یا وجود می ای هسئلم اگر او ادامه دادجمهور داشته باشند. 

و معتقد بودم که چطور رئیس دولت از یک بودم من از این موضوع ناخرسند  .برای تک تک کارها وقت جداگانه بگیریمباید 

رئیس جمهور یک خبری از  گاهیب دید. با رئیس جمهور آسیاندکی یابد و از این بابت نیز رابطه من  موضوع اشراف می

خواست و  یا توضیح میزنگ می زد و برخورد می کرد و   ، به مناو مطلبی را گفته بود بهخواند یا اینکه فردی  روزنامه می

 .دادم من باید جواب می

را به رئیس شد که چرا و چه کسی برخی اطلاعات  نمی معلوم سرآخر  ناتمامی داشتم، یعنیحالت حس یا همیشه یک 

ما لذا ارتباطات  .شد نداشت شاید هم به علت سفرهای استانی وقتش گرفته میزیادی وقت  . معمولا ایشانجمهور داده است

من خیلی دوست نداشتم که من به رئیس جمهور تلفن بزنم، معتقد بودم که او  عین حالدر  .تلفنی بوددر آن اوایل بیشتر 

مقام مافوق من است و باید مسائل را حضوری مطرح کنم و از نزدیک بگویم، اما رئیس جمهور خودش تماس تلفنی داشت 

 اینجا خوب بود.  تاکرد. من نیز کم کم به این سبک رو آوردم،  و در مورد یک موضوع مثلا واردات چای سوال می

دهد.  دهد و کار را به جلسه دولت احاله می به دلایلی جواب نمیتلفنها را گاهی متوجه شدم که آقای احمدی نژاد بعدا اما 

اعلام کردم، وی گفت قبل از این که وارد جلسه دولت شوم، اگر فردی از وزرا مشکلی داشت  ایشانخود را به  دغدغهوقتی 

بگوید. بنابراین قرار بر این شد که رئیس جمهور در اتاق کناری سالن جلسات هیات به من رح می کرد، یا مبحثی را باید مط

. خلاصه به تدریج دولت بنشیند و وزرا را ملاقات کند و مشکلات را بشنود و در حاشیه جلسه دولت با وزرا جلسه داشته باشد

البته انصافا کار ایشان چگونه باید از اندک فرصتها استفاده کنم.  راههای ارتباط با رییس جمهور را یاد گرفتم و متوجه شدم

 زیاد بود و دلخوری روزهای نخست من، بیجا بود.

 

 راضی بودند؟ جلسه با رییس جمهور وزرا از این مدلآیا  .223

فهوم بدی تشریفاتی است و البته این م مقامدنیا یک بسیاری از کشورهای در  یرئیس جمهورمقام همانطور که می دانید 

درصد وقت خود را صرف ملاقات با خارجیها و سخنرانی بین مردم و  80ندارد. منظورم این است که رئیس جمهور باید 

، افتتاح به آن مراسم معنا می دهد. مثل آیین بازگشایی مدارس و دانشگاه شکه حضور کندصرف مناسک و مراسمی 

 کرد. نژاد بجز این کارها، کلی کار اجرایی هم می آن. آلبته آقای احمدی ها، حضور در کنفرانسها و همایشها و امثال پروژه
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است ملی نخست وزیر دارند، رئیس جمهور مظهر نمادین هم  و رئیس جمهورهم است که در برخی از کشورها  همینبرای 

که  .رئیس جمهور دادنخست وزیر جای خود را به معاون اول  ایرانشود. در  و کارهای اجرایی به نخست وزیر سپرده می

برخی امور را سامان دهد. یعنی معاون اول به مجلس قانونا تواند  قدرت نخست وزیر را ندارد و نمی چنین مقامی دقیقا البته

پاسخگو نیست و رئیس جمهور باید خود پاسخگوی کار خود و دولت باشد، بنابراین جایگاه معاون اول نسبت به نخست وزیر 

چهار تا تصمیم بگیرد که  ،از همین جا است که مشکل آغاز می شود. فقط کافی است که معاون اول کند و افت پیدا می

 .شود میشروع  آز آنجا مشکلاترئیس جمهور نپسندد و 

 بعضادر حالی که باید در غیاب رئیس جمهور همه تصمیمات رئیس جمهور را معاون اول بگیرد، ولی رئیس جمهور 

ارزی را معمولا تصمیمات مثلا . داد چون از حساسیت بالایی برخوردار بود موقعیتها را به احدی نمی برخی گیری در تصمیم

را تصمیمات واگن  خودشها نیز تا زمانی که  حتی در هدفمندی یارانه کرد. نمیاعتماد  کرد و به کسی شخصا نظارت می

شد به معاون اول اعتماد کرد و این باعث می شد  تر دهوقتی بحث سا البته .اعتماد نکرد هیچکسگذاشت، به ن اجرا روی ریل

خیلی مطمئن نبودند ولی  برسندراجع به یک موضوع با معاون اول رئیس جمهور به جمع بندی  گاه تیم اقتصادیکه اعضای 

 ، یا خیر.گیری و جمع بندی آنها را قبول خواهد کرد که رئیس جمهور نیز این تصمیم

اش را به وزراء بدهد.  شد انتظار داشت او همه وقتهای هفته م کارهای رییس جمهور نمیکاملا مشخص است با این حج

مندی داشتند که نهایتا  بعضا وزرا و معاونین رییس جمهور از این وضع گلایه .نداشتیم یهای ملاقات مشخص بنابراین برنامه

ج همه یاد گرفته بودند جود فکر کنم بتدریمنجر شد به همان جلسه خصوصی در اتاقی کنار جلسه هیئت دولت. با این و

 حظات طلایی استفاده کنند و موضوعاتشان را به ایشان برسانند و یا بگویند.چگونه از ل

 

به محض شروع کار خود در وزارتخانه ادغامی، شما به همراه همه معاونین خود با رییس  .224

گذاری  جمهور پایه ای داشتید، آیا روال جدیدی در خصوص جلسات با رییس جمهور جلسه

 کردید؟

من از رئیس جمهور درخواست کردم که همراه با  ،های بازرگانی و صنایع و معادن با هم ادغام شده بود زمانی که وزارتخانه

معاونان دو وزارتخانه، جلسه مشترکی با رئیس جمهور برگزار شود تا پیرامون مسائل ادغام صحبت کرده و رئیس جمهور به 

زارتخانه دلگرمی بدهد. رفتیم آنجا و همه را همراه خود بردیم و رئیس جمهور تلاش کرد فضایی ایجاد کند که معاونان دو و

و همدلی و همکاری بیشتری نگیرند  در مقابل هم قراردر وزارتخانه ادغامی، معاونان و کارکنان وزارت صنایع و بازرگانی 

ن این بود که در وزارتخانه ادغامی با معضل دو دستگی نیروها این جلسه خیلی اثربخش بود. همه تلاش م. شکل بگیرد

جمعی با رییس جمهور بود که حرکتی نمادین  مواجه نشوم. تدابیر زیادی برای این کار داشتم که یکی از آنها ملاقات دسته

 شد و خوشبختانه این کا به احسن وجه انجام شد.  محسوب می
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تخانه شما آمد. آیا به درخواست شما بود و یا به آقای رییس جمهور هم چند جلسه به وزار .225

 پیشنهاد ایشان؟

و ایام عید بخاطر موفقیت شایان در تنظیم بازار  89ای داشت. مثلا حضور ایشان در اردیبهشت سال  هر یک از آنها فلسفه

بات مهمی در راستای مقابله تشکر از مدیران و کارکنان وزارت بازرگانی بود. و یا حضور در وزاتخانه ادغامی برای اخذ مصو

 فرد کرد و یا تمایل نداشت حتما رد می کردم اما بهرحال ایشان اگر با تحریمها بود. همه این جلسات را من درخواست می

 فرستاد. دیگری را می

برخوردی میان من و رئیس کل  که آقای رییس جمهور هم حضور داشت، ای در بانک مرکزی خاطرم هست که در جلسهب

به من برخورد و در مورد راستش ک مرکزی صورت گرفت و رئیس جمهور هم از رئیس کل بانک مرکزی دفاع کرد که بان

فعالی که در جلسه ارز همواره  وزیر این برخورد، اعتراض کردم. تا آخر جلسه نیز سکوت کردم و ناراحت بودم و به عنوان

رئیس کل بانک از نظر من، را به رئیس جمهور نشان دهم.  ام اظهارنظر می کرد، تلاش کردم با سکوت خود، ناراحتی

، تلاش داشت تا با مثبت نشان با یک گزارش نادقیق لیکشور ایجاد کرده بود و ای در مرکزی فضای ارزی به هم ریخته

در حالیکه این فرآیند، با  .خود سوق دهدمثبت ، ذهن رئیس جمهور را به سمت عملکرد بازار ارزدادن فضای حاکم بر 

وقتی خلاصه بگومگوها باعث کدورت من شد. اعتراض من مواجه شد که باید واقعیتها را به رئیس جمهور انتقال دهیم. 

و در گفتگوی کوتاهی  بلافاصله به دنبال جبران برآمد در آن جلسه شد، دلخوریممتوجه با چهره عبوس من رئیس جمهور 

م، به وی گفتم که هم اکنون ارز با انبوهی از مشکلات مواجه است که رئیس کل بانک مرکزی که با رئیس جمهور داشت

شما را در جریان نگذاشته است، بنابراین قرار بر این شد که وی همراه با رئیس کل بانک مرکزی و وزیر امور اقتصادی و 

شد. در  برگزارنیز در این رابطه  اتجلسیکی از ه ای داشته باشیم ک دارایی به وزارت صنعت، معدن و تجارت بیایند و جلسه

دانستم چگونه قدرت و توان رییس جمهور را در مسیر پیشبرد اهداف وزارتخانه قرار دهم. این نکته را  بتدریج بهتر میواقع، 

برده بود  هم )هر چند خودستایی است( باید عرض کنم که ایشان هم بتدریج به توان فکری و اجرایی و صداقتم در عمل پی

 و خیلی بیشتر از اوایل به من اعتماد داشت. 

 

 را قبول داشتید؟بگومگو و جنجال در دولت خودتان شیوه آیا  .221

مورد به اندازه مناسبی از اعضای کابینه خیر به هیچ عنوان. من چون یک فرد جنجالی نبودم، دوست داشتم که هر یک 

فشار کار  البته متاسفانهاین با روحیه من سازگار نبود که با جنجال کار خود را پیش برم.  . یعنیباشند رییس جمهورتوجه 

هر طوری که بود با دعوا، قهر و خشم رئیس جمهور را متوجه دوره، اواخر  . درتوانستم ساکت باشم روی من زیاد بود و نمی

ن تصمیم می گرفتم که هر طور شده از رئیس جمهور کار وزارتخانه می کردم، حتی در مقاطعی کار به جایی می رسید که م

خواستم یک وزیر غرغرو باشم ولی شده بودم  حقیقت این است که من نمی. اقدامات مربوط به حوزه کاری ام را پیگیری کنم

و در دولت به فردی تبدیل بودم که همواره دستش برای صحبت کردن بلند است و می خواهد اعتراض کند. از بس که 

، اما این چفت کنم زیاد اعتراض میشد و حتی محافل بیرون نیز متوجه شده بودند که من  ئل در جای خود حل نمیسام

 نبودن من به این معنا نبود که جنبه سیاسی داشته باشد بلکه جنبه فنی کار را نمی پسندیدم. 
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وان مثال یک استادیوم ورزشی از سوی ای برای ساخت به عن حتی در سفرهای استانی نیز اواخر دولت، زمانی که مصوبه

های نیمه تمام خود  که دولت پروژه استدولت بهتر دوره انتهای  در گفتم کردم و می من مخالفت میمی شد،  مطرح کسی

 اینکه مصوبه جدیدی داشته باشد.  نهرا به پایان برساند 

 

العمل  نوشتند، عکس به رئیس جمهور می ای برخی اوقات اقتصاددانان یا صنعتگران نامه .227

ها در دولت به بحث گذاشته  ها چه بود؟ آیا این نامه دولت و رئیس جمهور نسبت به این نامه

 شد؟ می

شد. یعنی حقیقتا زمان جلسه کم و حجم مسائل زیاد  یا انجمنی در دولت خیلی بحث نمینامه هیچ گروهی معمولا در مورد 

ی رییس جمهور شخصا مطالعه کرده و یا همزمان برای دستگاه مربوطه ارسال هایی را آقا بعضا ممکن است چنین نامه. بود

 کرده باشند. 

 .کند بررسی و توزیعها را  دفتر رئیس جمهور این است که نامهیکی از کارهای  .بدهمروند کار لازم است توضیحی در مورد 

دیگر ممکن است ، بفرستدنعت، معدن و تجارت به وزارت صرا مثلا که نامه ای  لازم بدانداگر مسئول دفتر رئیس جمهور 

اولویت اول را به وزارتخانه  ندهد. البته این یک قاعده کلی نیست.رئیس جمهور قرار اصلی و یا فوری را در کارتابل نامه آن 

 . یعنیدکه اگر یک روز فرصت داشت آن را ببین گذاشتهدر کارتابل رئیس جمهور آنرا یا اصل احتمالا کپی و  همربوطه داد

بنابراین  .نامه یک پسر بچه یتیم را دیده باشدمثلا ها را ندیده باشد، اما  از نامه برخیممکن بود رئیس جمهور هیچگاه 

به  تصمیمتصمیم با رئیس دفتر رئیس جمهور بود که چه نامه ای را به کارتابل اصلی رئیس جمهور منتقل کند. البته این 

 گشت که بر اساس آن تطبیق داده می شد. خلق و خوی رئیس جمهور هم برمی 

 

 شد؟ های شما چه برخوردی می دادید؟ با نامه آیا شما هم به رییس جمهور نامه می .228

در تولید شد. به خاطر دارم زمانی در پی تشدید تحریمها،  هم مثل بقیه. همان روال که عرض کردم برایش طی می نامه من

کردم که وضعیت  بینی می پیش . منشروع شددر همین خصوص با رئیس جمهور نگاری من  نامهو  قرار گرفتآسیب  مسیر

بنابراین نامه اول را به رئیس جمهور بسیار نرم نوشتم، اما به  .برسد و بسیار نابسامان تولید ممکن است به وضعیت نابسامان

در مورد های دوم و سوم لحن تندتری به خود گرفت و واقعیتها را بدون پرده برای رئیس جمهور می نوشتم و  تدریج نامه

هشدار می دادم. اما در نامه چهارم هر آنچه که می توانستم را نوشتم و با لحنی بسیار تند  نتایج برخی فشارهای تحریمی

 را در مقابل بخش تولید مسئول دانستم. دولت 

 

 کردید؟ محرمانه به رئیس جمهور ارسال میبصورت ها را  هاین نام .229

 بله.
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 ها از سوی مسئول دفتر، دیگر در کار نبود؟ پس فیلتر نامه .231

 کرد. گیری می فیلتری در کار نبود. دفتر بسته به وضعیت نامه و اهمیت آن، برایش تصمیم

 

 عکس العمل رئیس جمهور نسبت به لحن تند شما در نامه چهارم چه بود؟ .231

شما مسئول صنعت هستید و ، که آقای غضنفری، دیگر نامه نگاری بس است ندمن نوشته بودآخر هامش نامه  ایشان در 

های  اگر نیاز به همکاری سایر دستگاهها هست به جلسه دولت بیاورید. از نظر همکارانم نامه باید این مسائل را حل کنید.

کامل تشریح کرده بود و هم فضا را برای تصمیمات جدید و به نفع تولید من موثر واقع شده بود چون هم مشکلات را بطور 

 ایجاد کرده بود.

 

 گفته بودید؟ های خود به اقای رییس جمهور نکاتی را در نامهشما چه  .232

 برابر دوبرابر شده و سرمایه در گردش  دواینکه نرخ ارز توان همه را بیاد بیاورم. مثلا  نکات خیلی زیاد بود. الان نمی

اخراج می شود و  را انکارگر اینکه کارخانجات، رو به کاهش دارد.تولید حجم بانکها ال سی باز نمی کنند و  .خواهیم می

ها سندسازی می کنم و روزی که من دارم با این نامه نگاری کرد شاید کسی گمان میاشتغال در حال کاهش است. البته 

ها این بود که یاز این نامه نگار دغدغهنداشتم. واقعا . در حالیکه من این قصد را استفاده کنم بخواهم سوءها  شاید از این نامه

در بخش صنعت، اتفاقاتی که در کشور و ریز در جریان نکند  با آن مواجه استرئیس جمهور  تی کهدر بحبوحه همه مشکلا

موقع من به عنوان وزیر صنعت، معدن و تجارت سرزنش بشوم که چرا رئیس جمهور  لذا .دهد نباشد معدن و تجارت رخ می

ام. یا او از من سوال کند که به عنوان وزیر صنعت، معدن و تجارت نمی دانستی که فلان کارخانه  را در جریان نگذاشته

 . خوابیده است و کارگران بیکار شده اند، چرا به دولت نگفتی تا ما چاره اندیشی کنیم

تواند کاری برای صنعت کشور  . می خواستم اگر رئیس جمهور مییا چالشزایی کنم کرده ونمی خواستم بحران سیاسی ایجاد 

، شرایط سنگینی بر اقتصاد کشور حاکم بود و به موازارت آن، داشتیمروزهای سختی ما  ،آخر دولت در سال .انجام دهد

 مسائل سیاسی بالا گرفته بود. 

می دیدم. در  ایشانرا در چهره  خستگی مفرطسختی بود که باید به رئیس جمهور حق بدهیم. برخی اوقات  بسیارروزهای 

نقدر آشد و ریاست آن نیز به عهده رئیس جمهور بود،  اخر دولت برای تحریمها برگزار میجلسات صبحهای دوشنبه که او

ها دید. برای همین، من گاه  ناامیدی را در چهرهشد  بعضا میشد و  مایوس می شد که هر کسی مطرح میخبرهای منفی 

از ادامه کار  ماالبته این طور نبود که  کردم به هر شکلی شده چند خبر خوشحال کننده در هر جلسه مطرح کنم. تلاش می

لس در مشاجره با مجمثلا  . بخاطر بیاورید در کنار تحریمها،بودزیاد  دولت، اما تلاطمهای سیاسی در اطراف شویممایوس 

بود. خاطرم هست در کرده بسیاری  های حاشیهدرگیر مسائل و او و دولت را  ذهن ، بهرحالآقای شیخ الاسلام استیضاحروز 

حضور داشتند، ما وارد طرحی شدیم که از مقام معظم  بیرون دولتمخبر و فروزنده و ایروانی از  انجلسات دوشنبه که آقای
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یعنی واقعا سختی کار ایشان، چند  .شوداختیارات رئیس جمهور بیشتر  کشور، ئلرهبری درخواست کنیم که برای حل مسا

 برابر شده بود.

 منظورتان ستاد تدابیر ویژه اقتصادی است؟ .233

ای  نه. ستاد تدابیر ویژه اقتصادی با حضور معاون اول یکشنبه و چهارشنبه تشکیل جلسه می داد، اما مدنظر من کمیته ویژه

برگزاری چنین جلسه ر تشکیل داده بود و چند وزیر و نماینده مجلس در آن حضور داشتند. بود که شخص رئیس جمهو

بعد از اینکه بحرانهای ارزی شدت یافت، من به آقای احمدی نژاد پیشنهاد دادم  یعنی .درخواست من بود مستمر و موثری

ای در این رابطه با حضور شخص رئیس جمهور  که تنها با حضور وی می توان مشکلات ارزی را حل کرد و باید کمیته ویژه

 آنال داشتند. در اواخر ما بدنب خوشبختانه ایشان پذیرفت. در این جلسه سه چهار نفر از افراد غیردولتی حضورداشته باشیم. 

 بودیم که برای این جلسه اختیارات بیشتری درخواست کنیم.

 صوصی با حضور آقای سعید جلیلی، آن را مطرح کردم و طرحای خ حتی من طرح مربوطه را نیز آماده کرده و در جلسه

 اضافه شده وچند تن از نمایندگان مجلس و قوه قضاییه  به همین جلسه دوشنبه ما را توضیح دادم که شورای عالی اقتصاد

طرح و تصویب این شورا نیازمند تصمیمات  پیشنهاد من این بود که درخواست کنیم.مقام معظم رهبری  بیشتری رااختیارات 

ام شامل سران سه قوه بود که بعدا دیدم امکان  طرح اولیه ها را دور زنیم.تحریمبهتر بتوانیم تا  در مجلس و یا مجمع نباشد

 دارد میان آنها همگرایی شکل نگیرد.

 

 ها در بانک مرکزی چه چیزی بود؟ شنبه پس جلسه سه .234

کرد.  همچنان مسائلی بود که فرصت طرح در آن جلسه را پیدا نمی ها جای خودش را اصطلاحا پیدا کرد، وقتی جلسه دوشنبه

من یک جورایی آدم نگران همه جلسات بودم. برای همین از رییس جمهور خواهش کردم دستور دهد تیم اقتصادی دولت 

نرا صادر کرد. گیری کنند. که آنرا هم پذیرفت و بلافاصله دستور آ شنبه در بانک مرکزی دور هم جمع شوند و تصمیم هر سه

شنبه با حضور تیم اقتصادی دولت بعنوان پایه اصلی و بعدا وزیر کشور، وزیر اطلاعات و چند نماینده  این جلسه هر هفته سه

 از مجلس بعدا مصدر خدمان خیلی مهمی شد.

انک مرکزی بعد هم برخی مسائل در بانک مرکزی حل شود که قرار شد در دولت هم اعلام کرد که وزرای اقتصادی به ب

بروند و جلساتی را برگزار و نتایجش را در کمیته ویژه به بحث بگذاریم. در نهایت رئیس جمهور به شدت درگیر مسائل ارزی 

شده بود و خود شخصا در جلسات حضور می یافت. اول رئیس جمهور حضور نداشت. ما حس می کردیم که از طریق ستاد 

دور بزنیم ممکن است قوانین و مقرراتی پیش روی ما قرار گیرد که در مجلس این  تدابیر ویژه اگر بخواهیم تحریم ها را

اجازه را به ما برای انجام برخی راهکارها ندهد. بنابراین مجلس نیز گروهی نیز به رهبری آقای توکلی مطرح می کردند که 

ار را انجام دهد ممکن است به استیضاح وزرا ستاد تدابیر ویژه حق ندارد فراتر از قانون، مصوباتی داشته باشد و اگر این ک

کشیده شود. ما به این فکر کردیم که حکم حکومتی از مقام معظم رهبری برای شخص رئیس جمهور دریافت کنیم با دایره 

 ای از اختیارات بزرگتر کار را مدیریت کند. 



 مجموعه خاطرات چهار ساله======================================================        136

غیرقابل انتشار –غیرقابل استناد   

 رئیس جمهور با طرح شما موافق بود؟آیا  .235

 خیر ایشان خیلی موافق نبود.

 

 شورای عالی اقتصاد تا کجا پیش رفت؟ طرح .231

گفت که این طور حکمی به  خود رئیس جمهور ابتدا به ما میاین طرح را در حضور رییس جمهور دو سه بار مطرح کردیم. 

گفت که اگر ما مقام معظم رهبری را قانع کنیم که شرایط خاص است و حکم بگیریم، آیا  دهند. آقای فروزنده می من نمی

 شمارئیس جمهور معتقد بود که  در واقعگفت نه من آمادگی ندارم.  هستید که این کار را انجام دهید. او می شما آماده

د. یعنی برداشت ایشان این بود که ممکن است حکم را بگیریاین رهبری را تحت فشار قرار داده و مقام معظم  دخواهی می

بهرحال قبل از نهایی شدن و تصویب این طرح، کار ما در  ند.مقام معظم رهبری خودشان مایل به دادن چنین حکمی نباش

 دولت تمام شد.

 

 رئیس جمهور پذیرش چنین حکمی را از سوی بخشهای مختلف کشور سخت می دانست؟ .237

این طور بود. او می دانست که ممکن است به دلیل برخی فشارهای سیاسی موفق نشود و معتقد بود که بدترین چیز  شاید

ولی گروههای سیاسی منتقد، مخالفتهای بیشتری را آغاز کنند و عملا منجر شود کمی از رهبری گرفته شود این است که ح

  شکاف بین نیروهای حاکمیت بیشتر شود.

 

موجب کردید که ممکن است  شرایط چطور بود که شما فکر میهای شما.  برگردیم به نامه .238

 شود؟ ناآرامی اجتماعی

 را از هم جدا کنید.  91و  90لطفا دو مقطع یا دو دوره در مورد تحریمهای سال ببینید 

پذیرفت که چیزی به اسم تحریم  مقطع اول زمانی بود که تحریمها تازه آغاز شده بود و هیچکس حتی در مجلس از ما نمی

فشار تحریمها را باور کردند چون نگرش  تواند به تولید و تجارت و ارز لطمه بزند. اگر در دولت دوازدهم مردم و مسئولان می

کرد تا  و کار را باری خودش سخت میکرد  خودخوری میبیشتر و بینش این دو دو دولت با هم فرق داشت. یعنی دولت دهم 

ن ها و مبارزه من در همی گلایه اینگونههای من و  . خب نامهپیدا نکندچیزی را به بیرون انتقال  آسیبی به مردم وارد نشود و

درصد از تولید ناخالص داخلی کشور است به همه بگویم  40مقطع اول بود. یعنی زمانی که باید به عنوان وزیری که مسئول 

 ای سر راه داریم و تا چه حد برای انجام اینکار تنها هستیم. که چه کار سنگین و پرمخاطره

درمان کردن شد هشیاری مقامات بود و کار اصلی من  اندازی مرکز مبادله ارزی و بالا رفتن سطح مقطع دوم که پس از راه

بود که ما موفق  1391زخمهای تحریم به کمک سایر همکارانم در تیم اقتصادی دولت. شروع این دوره از اوایل زمستان 
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بشویم.  1392کالا کنترل کنیم و با خیال راحت وارد بهار  سازی را شدت ببخشیم، بازار را از طریق وفور شدیم جریان ذخیره

با اقای ریس جمهور توسعه معدن با اخذ مصوبه در کمیته معدن و توسعه کشاورزی با اخذ مصوبه  1392بحثهای ما در بهار 

 در کمیته کشاورزی بود.

سطح آسیب بنگاههای اقتصادی و نباید بود که  این )یعنی شروع تحریمهای به اصطلاح فلج کننده( در مقطع اولتلقی من 

رسد که بای  بال داشته باشد یا گرانی به نقطهبالا رود که بنگاهها تعطیل شوند و این امر، بیکاری را به دن صنعتی به حدی

رسد که صفهای طولانی برای آن تشکیل شود و همین امر منجر به ب جاییمردم به خیابان بریزند یا کمبود کالا به 

خواب را از چشمان من گرفته بود و موضوعاتی از این دست، و تصویربرداری و انعکاس در رسانه های خارجی شود. اینها 

ما  در آن مقطع ، ولییتهایی داشتیمموفق همما  . خبتر از روز قبل بود شبها نمی توانستم بخوابم، چراکه اخبار هر روز منفی

کردند  ما را زخم می ویم. دشمنان اقتصادشدیم که جلوی خونریزی زخمی را بگیریم، نه اینکه مانع از زخم شدن ش موفق می

و ما آن زخم را پانسمان می کردیم. البته باید دقت کافی انجام می دادیم که خونریزی زخم آنقدر زیاد نشود که کار دست 

 کشور دهد. 

تکرار کنم که و مسئولین یها را برای مردم نها و دل نگرا توانست این باشد که انقدر این دلهره بنابراین بدترین کار من می

قبل از اینکه دشمنان به ما حمله کنند، ما خودمان را  اصطلاحا دادیم که نباید اقدامی انجام می یعنینجر به بحران شود. م

گفتیم  دادیم و می نشان می موفقفضا  بودن و آرام باید از یک سو، خود را در مقابله با تحریمها با این حسابکشته باشیم. 

شدیم، از سوی دیگر، به شدت مراقبت  جلوی دوربین حاضر می لبخندو با  دی نیستترسیم، تحریمها ج که از دشمن نمی

شد برخی  ای نبود. چون گاه آرام نگه داشتن فضا باعث می خب این کار ساده .کردیم که از این شرایط لطمه نبینیم می

 . نداردمقابله  اصلا نیازی بهدارد و نحقیقت واقعا مسئولان فکر کنند که تحریم 

ابراز نظر در حضور مردم و برای مردم باید همراه با  ،که در شرایط بحرانکردیم.  دو نقش را خوب بازی میبنابراین باید این 

هایی که می نوشتم چنین  رود که همه چیز آرام است. نامهبکلاه  خودماننباید سر  آرامش و دلگرمی باشد. در عین حال

همراه با دادم  ها می گزارشاتی که در رسانههدف  گرچه .ندان هم مناسب نیستچ اوضاعکارکردی داشت که تذکر دهم که 

چراکه شوک  کردیم ای نمی رسانه، دروغ نبود، ولی قسمتهای منفی مثل بیکاری و کمبود تولید را امید و نامشکلی بود و البته 

 گفتیم.  به مقام بالاتر می . لذا اینها را محرمانهداد منفی دیگری به ارز می

کرد. در این مرحله، ما واقعا از تحریمها، گاه در حد یک قدم و گاه در حد چند قدم، جلوتر  اما در مقطع دوم اوضاع فرق می

شروع شد، نوع برخورد و تدبیر من هم عوض شد  1391بودیم . کلا بر اوضاع مسلط شده بودیم. در این شرایط که زمستان 

ام، که از آن جمله بود  هایی برای توسعه بیشتر در حوزه کار وزاتخانه طراح نقشهو بجای گله و شکایت تبدیل شده بود به 

 تشکیل جلسات توسعه معادن و اخذ مصوبات جدید.

 



 مجموعه خاطرات چهار ساله======================================================        138

غیرقابل انتشار –غیرقابل استناد   

های نوآورانه خود، مستند سازی  آیا از آن روزهای سخت و از انواع تدابیر و برنامه .239

 مناسبی برای مدیریت دانش داشتید؟

توانند واقعه نگاری و  از موسسه پژوهشهای بازرگانی را فرابخوانم و بخواهم هر چه میبله، سعی کردم همزمان افرادی 

نگاری کمک کنم که اگر بعدا این پدیده دوباره  روایت پژوهی کنند. من بدنبال آن بودم که به نوعی با مستندسازی و تجربه

شک نداشتم روزی که اوضاع آرام شود برخی ممکن است بعلاوه  ند.برخورد کنباید با آن چطور  ندبدان رخ داد افراد بعد از ما

در این کشور تقریبا صفر شد. این را بگویند؛ اما نگویند چه  206شروع به انتقاد کنند که چرا یک روز تولید روزانه خودروی 

بی به دولت بعد مردان مردی در حوزه تولید بودند که دوباره تولید را از صفر مطلق بالا کشیدند و با وضعیت بسیار مناس

 تحویل دادند.

شروع شد آنقدر تلاشهای جمعی ما در جبران مشکلات و کمبودهای مقطع اول موثر بود  91یعنی مقطع دوم که از زمستان 

 ایم.  عبور کرده 91کردیم کمتر کسی باور می کرد ما از چه گردنه سختی در سال  که اگر نگرانیهای مقطع اول را ثبت نمی

آموزی دارد، تجربیات گرانسنگ تیم  کنم یکی از مقاطعی که در تاریخ انقلاب نیاز به مطالعه و درس میهمیشه فکر 

 است. من به سهم خودم، در همان زمان، بسیاری از آنها را ثبت کنم. 91و  90اقتصادی دولت در سالهای 

 

کردند؟  فقت میچه کسانی با کار شما در دولت مخالفت یا موااز تقابل میان وزراء بگویید.  .241

 چگونه بود؟ معمولا جنس تقابلها در جلسه دولت 

رویهمرفته رابطه وزرا و اعضای دولت خیلی با هم خوب بود. ولی بعضا در مورد موضوعات کاری، بویژه در جاییکه فصل 

 داد که به نظر من خیلی طبیعی بود. مشترک دو وزارتخانه بود مشاجراتی رخ می

م. برخی اوقات سایر اعضای کابینه هم در مورد این دعواها یخلیلیان در دولت دعواهای بسیاری داشتمن با آقای مثلا 

حساس می شدند و تلاش داشتند که مشکل را حل و فصل کرده و به نوعی وساطت کنند. یکی از این نمونه ها هم برخورد 

من و آقای خلیلیان، دو انگشتر را به هر یک از آقای رحیمی، معاون اول رئیس جمهور بود که در یک جلسه مشترک میان 

ام و هر وقت خواستید با هم دعوا کنید به این انگشترها نگاه کنید و از دعوا منصرف  و گفت که این را از عتبات آورده ما داد

که رئیس  دانست و می خواست با ادبیاتی مشکلات را مطرح کند را میما شوید. وزیر امور اقتصادی و دارایی، مشکلات 

 جمهور خیلی ناراحت نشود. 

گرفت. موضوعات  نیز گهگاه مشاجره کوتاهی درمیآقای بهمنی، رئیس کل بانک مرکزی  و آقای حسینی، وزیر اقتصاد بین

آقای بهمنی را نمی پسندید و بارها هم به من گفته بود. حول و حوش موضوع ارز و هدایت بانکها بود. وزیر اقتصاد عملکرد 

هم بویژه در مقطع اول تحریمها، این را  دانم تغییر او را به آقای رییس جمهور هم پیشنهاد داده بود. البته من که میتا جایی

 گفته بودم.
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داد. البته  زارشات مثبتی به جلسه میکرد گاهی هم گ ضعیت ارز انتقاد می، گاه از وضعیت بازار و یا ووزیر کشوراقای نجار، 

 ز گفتگوهای آنهاست.اینها تنها بخش کوچکی ا

نیز انصافا او  ، دستی در مسائل تنظیم بازار داشت و معمولا مدافع عملکرد و پبشنهاداتم بود.دادگستری وزیر ،آقای بختیاری

وزیر کشور و وزیر دادگستری  .بود مسائل را بدون پرده مطرح می کرد. البته حمایت وی از من نیز در دولت بسیار بی دریغ

 گزارشات و درخواستهایم بودند. مجموعا مدافع 

از ما جدا بود. مثلا  موضوعاتشان معمولابودند که  خودشانوزارتخانه های علوم و آموزش و پرورش و فرهنگ درگیر مسائل 

فیلمی اکران شده بود که دردسرساز شد یا اینکه فلان هنرپیشه بی حجاب در یک فستیوال خارجی حضور یافته است. جنس 

نه هایشان این موارد بود که از ما جدا بود و به صورت ریز هم در دولت مطرح نمی شد. دغدغه وزارتخاموضوعات نیز 

 معمولاوزارتخانه های آموزش و پرورش، آموزش عالی و ارشاد  .شدند هنگی داشت؛ لذا درگیر بحث ما نمیهای فر جنبه

تامین دارو و تجهیزات پزشکی مجبور شده بود درگیر وزیر بهداشت، برای ولی خانم دستجردی،  دنیال گزارشات ما نبودند

 مسائل اقتصادی بشود و بجز برخی درگیریها با اقای دانشجو، وزیر علوم، درگیر بانک مرکزی و گمرک هم بود.

های اقتصادی بود اما دعوایی با کسی نداشت و آقای رزش، بسیار علاقمند به شنیدن بحثآقای عباسی، وزیر وبرخی همچون 

دید کرد، ولی از زمانی که آقای عباسی ج ود، با حساسیت مباحث را دنبال میالاسلام تا قبل از اینکه استیضاح ششیخ 

 کرد.  د و کارهای اقتصادی را دنبال نمیهای درمان را پیگیری می کر جایگزین وی شد، بیشتر بیمه

. اگر نبود فداکاری و همکاری ایشان، کمک کرد هم به ماخیلی آقای قاسمی، وزیر نفت درگیر مباحث اقتصادی بود و خیلی 

کرد. به نظرم وجود ایشان فصل نویی در روابط وزارت نفت و صمت بود که  آن همه ذخیره هیچگاه امکان تحقق پیدا نمی

  بخوبی مطرح نشد. 

نمی شد و تنها  آقای نامجو علیرغم اینکه یک وزیر اقتصادی بود، اما درگیر مباحث جدی اقتصادی و ارزی ما در دولت

های ما در دولت برای حفظ قیمت کالاها بته او و چند وزیر دیگر، از تلاشتوصیه می کرد که دولت جلوی گرانی را بگیرد؛ ال

 .کردند که قیمتها بالا رفته است اعتراض میآگاه بودند، اما در نهایت 

 

 وزرا با هم رقابت هم داشتند؟ چه از جنس مثبت چه از جنس منفی؟ .241

موفقیتهای ما را ببینند. در مورد شکستها خیلی سرزنش ما همه آدم هستیم و دوست داریم که احترام ما را نگاه دارند و 

. انسان با رقابت و چالش زندگی فرد مافوق نیز کار ما را قبول داشته باشدبعلاوه . نشویم و در موفقیتها، تشویق شویم

ها محدودیت دارد و برای کسب منبع بیشتر باید تلاش کرد. پس  ت به نیاز برنامهکند. بهرحال همواره موجودی منابع نسب می

حتما رقابت بوده و شاید منفی هم بوده، اما وجه قالب رفتار بین وزرا و یا کلی بگویم اعضای دولت رفاقت بود. منظورم این 

ای و کاری بود و نه  لی مشاجرات، حرفهنیست که مشاجره و دلخوری و بگومگو نبود، چرا بود و زیاد هم بود اما رنگ ک

 خودخواهی و بی معرفتی.
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 مواردی هم بود که وزیری به خاطر دلخوری جلسه را ترک کند؟ .242

خورد. یک جلسه در جلسه بحث اقتصادی میان معاون اول رئیس جمهور و آقای  بله مواردی از این دست به چشم می

را به هم زد و جلسه را ترک کرد و البته معاون اول هم از این برخورد به خلیلیان وزیر جهاد کشاورزی در گرفت که وی در 

یک یک بار آقای حسینی، وزیر اقتصاد با عضو دیگری از جلسه دچار چالش شد و جلسه را ترک کرد. باز شدت ناراحت شد. 

که هر دو خیلی عصبانی و تند،  ها، بحثی در گرفت آقای خلیلیان و آقای مرادی رئیس سازمان هدفمندی یارانهبین بار دیگر 

هر دو خواست که از هم عذرخواهی  از معاون اول رئیس جمهور به سرعت وارد بحث شد و در آن روز .هم انتقاد کردند از

 به چشم می خورد.کم و بیش کنند. یعنی دعوایی که در حال اوج گیری بود را خاموش کرد. از این موارد 

 

 اداره کننده، جلسه را ترک کنند؟ توانستند بدون اجازه وزرا می .243

 ترک به غضب یا ترک به مهر؟

 ترک به غضب یعنی اگر عصبانی شدند جلسه را ترک کنند؟ .244

بله. به نظر می رسید که ترک جلسه بهترین راه باشد. آقای حسینی، وزیر امور اقتصادی و دارایی یک بار با عصبانیت کت 

صبانیت وی در پی بحثی بود که وی با معاون اول رئیس جمهور داشت. آقای خود را برداشت و جلسه را ترک کرد و این ع

دانشجو وزیر علوم نیز یک بار جلسه را به خاطر عصبانیت ترک کرد و در واقع، همه وزرا بهتر می دیدند که جلسه را در 

ند که بعدا از گفته خود چنین مواقعی، ترک کنند. چراکه فرد ممکن است در زمان عصبانیت، به همکار خود حرفی را بز

 پشیمان شود. لذا بهترین کار ترک جلسه است. مواردی از این دست داشته ایم. 

البته یک بحث روانشناسی است که باید با حضور افراد خبره این را برای ما باز کنند. شانس اینکه مقام مافوق را به 

 مشکلات و خواسته خود جلب کنیم، در همه وزرا یکسان نبود. 

که ناگهان  کردند را آرزو میسال خوبی بود که بعد از پایان جلسه همه برای یکدیگر  1388سال اسفند  28 به یاد دارم روز

جلسه را ساکت کرد. آقای نامجو، وزیر نیرو از جای خود بلند شده بود و میکروفن را بلند شد و صدای فردی همراه با بغض 

زد. اصلا سابقه نداشت کسی بلند شود و با میکروفون باز صحبت کند.  حرف می شدت عصبانیت و دلخوری باروشن کرد و 

میلیارد تومان به وزارت نیرو ندهید، کارمندان من بدون حقوق  480گفت که اگر امروز  با حالت بغض آلودی می آقای نامجو

شود، او می گفت که این موضوع  میو عیدی و پاداش باید شب عید خود را سپری کنند و عید آنها تباه می شود و برق قطع 

را چند بار به آقای عزیزی، معاونت برنامه ریزی و نظارت راهبردی رئیس جمهور گفته و او توجهی نداشته است. صدای او 

سکوت آنقدر حزن انگیز بود و مطالب را مظلومانه عنوان کرد که همه وزرا ساکت شده و ناراحت بودند که چرا تا به حال 

نصف پولی را  ارئیس جمهور دستور داد که فور .که آقای عزیزی وی را سرکار گذاشته است کرد او مطرح می  .است کرده

  .که می خواهد به وی پرداخت کنند

گفت که بیشترین  یکی از وزرا بود. آقای حسینی بعدها به من میتوسط دیگری از به کرسی نشاندن درخواست  نوعاین 

پولی که وزارت نیرو در طی سالهای اخیر از دولت دریافت کرده است، در زمان آقای احمدی نژاد و از سوی آقای نامجو بوده 
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بحث روانشناسی است و من همواره یک است که وی توانسته با تدبیر خودش، این پول را از رئیس جمهور دریافت کند. این 

یا زودتر باید حرفی را به کرسی نشاند و چرا رئیس جمهور حرف برخی از وزرا را قبول داشت و برایم جالب بود که چطور 

داد. این سوال برای من بود که چطور افراد می توانند موقعیت متفاوتی  گوش میکمتر حرف برخی دیگر را کرد و  قبول می

رد که افراد از این بابت با هم متفاوت هستند، در نزد رئیس دولت داشته باشند. این موضوع پیچیده ای است ولی حقیقت دا

داشتند. به عنوان مثال آقای نیکزاد، وزیر راه و اقناع در کلام  بیشتریحالیکه همه وزیر دولت بودند ولی برخی از آنها تبحر 

هیچگاه  او، ترئیس جمهور کار وی را قبول داش گرفت و گفتن دو جمله از دولت کلی پول میو شهرسازی، همیشه تنها با 

افرادی که کارشان در دولت به دعوا و داد می رسید، به خاطر این بود که بارها حرف خود را زده بودند  کرد. داد و فریاد نمی

اجازه دهید بعدا در بخش دیگری این بحث را تحت ولی اثر نداشت و مجبور شده بودند که به دعوا متوسل شوند. البته 

  ح کنم.عنوان آموزش حکمرانی مطر

 ای قائل بود؟ شاید به خاطر این بود که آقای رئیس جمهور برای مسکن مهر، اهمیت ویژه .245

توانست یکی از دلایل توفیق آقای نیکزاد باشد. ولی برخورد وزرا به صورت کلی در جلسه و برخورد وزرا با آنها  این هم می

از سوی روانشناسان باشد. تفاوت آشکار بود، شاید اسم آن را نتوان بی عدالتی و  مفصلمی تواند موضوع یک گفتگوی 

کنند که حاضر نیستیم یک ریال به وی بدهیم. اما در مقابل در  ها گاهی طوری با آدم صحبت می تبعیض گذاشت، اما برخی

 .دانیم اعتبارات میدریافت به محق  براحتی آنها ،مورد برخی از افراد

  

 توانست در موفقیت یک وزیر اثرگذار باشد؟ تار در دولت مییعنی رف .241

بله حتما. به نظرم کار در دولت مثل کار در هر سازمانی نیازمند تبحر و دانش خاص خود است. من بعد از اتمام کار دولت 

ای را  های ویژهمدرسه حکمرانی در دنیا وجود دارد که آموزش 150دهم، روز این موضوع کار کردم و متوجه شدم که حدود 

 اند. حتی برخی از افراد سیاسی سرشناس دنیا، فارغ التحصیل چنین مدارسی هستند. برای حکمرانان تدارک دیده

 

 ممکن است ایده خود را در مورد آموزش حکمرانی بیان کنید؟ .247

صدها پارامتر و معیار  ببنید فقط نحوه طرح مسئله در جلسه دولت نیست که بر موفقیت او اثرگذار است بلکه دهها و شاید

 دیگر هست که یک حکمران صالح و شایسته باید بداند و بکار بگیرد.

معمولا رفتار همکارانم را در موقعیتهای مختلف زیرنظر داشتم تا ببینم چه فرقی با هم دارند و چه هم مثل دیگران، من 

ها، در سازمان مربوطه، در داخل و  ، در مجلس، با رسانهت، در بین مردمدر دول شود یاد گرفت: رفتار و گفتار آنها چیزهایی می

کردم که آیا راه و رسم و شیوه حکمرانی را بخوبی  یا خارج کشور و هر جایی دیگر. در واقع همواره به این موضوع فکر می

ن دهم چرا چنین کنم تا بهتر بتوانم نشا بلدم و یا نه. من در اینجا برخی مثالها را در همان حوزه کاری خورم مطرح می

 ای هیچگاه مرا رها نکرد.  دغدغه
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قبل از خواندن فهرست زیر، در نظر بگیرید که چقدر تفاوت هست بین وزیری که دانش و توان لازم را دارد و کسی که تا 

 بکار در دولت، آنها را بدانند: ه به نظرم افراد باید قبل از شروعاین حد آمادگی ندارد. برخی از نکاتی ک

 مربوط به وزارتخانه و یا دستگاه مربوطه کدامست؟ین و مقررات قوان -

 تعامل مثبت و اثرگذار با کمیسیونهای مجلس، مرکز پژوهشهای مجلس و برخی نمایندگان متنفذ چگونه است؟ -

 کند؟ مرزهای تلاقی فعالیتهای یک دستگاه با سایر دستگاههای دولت کدامست و چگونه چالشزایی می -

 ارتخانه و تدابیری که در گذشته استفاده شده کدامست؟چالشهای گذشته وز -

 علل انتخابها و انتصابهای وزرای گذشته در مورد هر بخش چه چیزی بوده است؟ -

 علل برخی تصمیمات بظاهر عجیب وزرای گذشته چه بوده است؟ -

 چیست؟پذیرد. پروتکلهای آن  چگونه صورت می برگزاری موثر کمیسیونهای مشترک با کشورهای خارجی -

 ایم؟ کلا ما با چند تا کشور تعرفه ترجیحی امضا کرده -

 ایم؟ کلا چند نوع موافقت نامه با کشورهای خارجی وجود دارد و ما کدامیک را امضا کرده -

 سازمانهای جهانی مرتبط با کار ما چه سازمانهایی هستند و سطح تعاملات ما با آنها چگونه است؟ -

 برای پیشبرد فعالیتهای بخش خصوصی استفاده کنیم؟ توانیم از کدام بانکهای جهانی می -

 معیارهای فضای کسب و کار چیست؟ رتبه جهانی ما چند است و چرا چنین است؟ -

 پذیری و امثال آن داریم؟ کلا چند نوع سیستم سنجش جهانی در مورد فضای کسب و کار، فساد اداری، رقابت -

توان از توان آنها در بهبود اقتصاد کشور بهره  ت و چگونه مینقش اتاق بازرگانی، اتاق تعاون و اتاق اصناف چیس -
 ؟برد

 شاخصهای اصلی توسعه کشور کدامند؟ کدامیک شاخص فرایندی و شاخص خروجی هستند؟ -

 نقش دستگاه ما در رسیدن با اهداف در مورد هر یک از شاخصهای مختلف چیست؟ -

 شده است؟ چگونه انجام میدستگاه ما چه تعاملی با قوه قضاییه دارد و در گذشته  -

توان از توان آنها برای پیشبرد اهداف  ها و فضای مجازی چگونه است و چگونه می نحوه برخورد موثر با رسانه -
 وزارتخانه استفاده کرد؟

وری، سازمان مدیریت صنعتی، مرکز آمار ایرانف بانک مرکزی، بانکهای  نقش سازمان برنامه و بودجه، سازمان بهره -
 توان با آنها تعامل موثر داشت؟ امثال آن در پیشبرد وظایف وزارتخانه چیست و چگونه میتجاری و 

 تا چه حد با کارکرد دستگاههای فرهنگیف نماز جمعه، بسیج و امثال آن در توسعه کار دستگاه خود، آگاهی دارید؟ -

 ی سریعتر به آن قرار بگیرد؟تواند در مسیر دستیاب گوید و وزارتخانه متبوعه چگونه می انداز چه می سند چشم -

 های نبمه تمام دستگاع متوعه کدامست و برای اتمامش چه باید کرد؟ پروژه -

 توقعات مردم و حکومت از وزارتخانه متبوعه چیست و چالشهای اصلی آن کدامست؟ -
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، در مورد حکمرانی انرژی، حکمرانی آب، حکمرانی خاک، حکمرانی سایبری، حکمرانی دانش، حکمرانی پژوهش -
توانیم به  دانیم و چگونه می حکمرانی صنعت، حکمرانی فرهنگی، حکمرانی شایسته و امثال آن چه چیزهایی می

 آنها دست یابیم؟

 آخرین پژوهشها در حووزه کاری مزراتخانه متبوعه چیست و تا چه حد در ارتباط با دانشگاه موفق بوده است؟ -

ای بالا هست که  کنیم؟ آیا تنش به اندازه های غیررسمی را رصد میآیا کارکنان انگیزه لازم را دارند؟ ایا سازمان -
 ای کم هست که موجب تشنج نشود؟ جلوی رخوت را بگیرد و به اندازه

ارتباطات متقابل دستگاه متبوعه با وزرات خارجه، وزارت کشور، وزرات اطلاعاتف وزرات دفاع، وزارت اقتصاد  -
 چیست؟

 ستگاه متنوعه اطلاع کافی و نظارت کافی وجود دارد؟آیا از مجوزها و امضاهای طلایی د -

 گیری مافیا و فساد وجود دارد؟ در چه بخشهایی امکان شکل -

 تعطیلات رسمی، مذهبی و امثال آن برای کشور ما مناسب است؟ اگر نیست چه باید کرد؟وضعیت و تعداد آیا  -

 شود؟ فلسفه حکمرانی چیست و حیات طیبه چگونه محقق می -

 و ایمان و توکل در پیشبرد کارها چگونه است؟نقش اخلاق  -

 چگونه توان وافر و سرشار مردم را برای پیشبرد اهداف مهم بکار گیریم؟ -

 شود؟ رود و وابستگی به نفت قطع نمی چرا منابع کشور براحتی به هدر می -

 ای؟ و ...  اندیشه چرا؟ چگونه؟ تا چه زمانی؟ با چه شاخصی؟ در چه سطحی؟ با چه دانشی؟ با چه رفتاری؟ با چه -

افزایی را ادامه بدهد  اینها تعداد اندکی از سوالات بود که اگر کسی قبل از شروع بکار در مورد آنها بداند و دانستن و دانش

 داند. کند که نمی قطعا بهتر از کسی عمل می

 

 خواهید بگویید روش حکمرانی مناسب یک علم است، درست است؟ یعنی شما می .248

زده امکانپذیر نیست. باید پیچیدگیهای جهان امروز را درک کرد و  حکمرانی با روشهای پوسیده و ناشفاف و کپکبله دقیقا. 

متناسب با آن روشهای مناسب برگزید. شک ندارم که اگر مسئولین با شیوه و راه و رسم درست حکمرانی آشنا شوند، 

دانیم،  های بیشتری داشته باشند. به نظرم ما بیشتر از آنچه میتوانند با صرف منابع و زمان کمتری، خروجیها و دستاورد می

 دانیم. آن چیزهایی است که نمی
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 . آیا این کارآقای رحیمی، معاون اول که برای ریاست جمهوری کاندید شده بودزمانی  .249

 گیری مخالف آقای احمدی نژاد را در پی نداشت؟ موضع

ما هیچگاه در دولت  .آقای خلیلیان و آقای دانشجو نیز در کنار آقای رحیمی از دولت ثبت نام کرده بودند ،آقای رحیمیبجز 

فرصت بحث بر روی این قضیه را نداشتیم که چه افرادی از دولت باید برای کاندیداتوری ریاست جمهوری ثبت نام کنند. 

یدم که تصمیم دولت بر روی کاندیداتوری ریاست جمهوری من شخصا دو الی سه بار نزد آقای رحیمی رفتم و از او پرس

چیست که متوجه شدم که او به شدت علاقمند است که کاندید باشد، ضمن اینکه کاملا با تصمیم آقای رئیس جمهور که از 

حمایت دکتر  یعنی اولین بار بود که دیدم که آقای رحیمی نیز از .کرد، مخالف بود مشایی برای کاندیداتوری حمایت میآقای 

متوجه شدم که و کند. علاوه بر این، با آقایان حاجی بابایی و نیکزاد هم صحبت کردم  ی نژاد از آقای مشایی، انتقاد میاحمد

کنم که آقای احمدی نژاد از من  گفت که من به شرطی ثبت نام می آقای نیکزاد می .رغبت زیادی به کاندیداتوری دارند

نکته نیز اشاره می کرد که کاندیدای مورد حمایت رئیس جمهور، آقای مشایی است. وی کاملا به  حمایت کند و البته به این

بود. دلخور  تا حدیکرد،  آقای احمدی نژاد از او حمایت نمیلحاظ ذهنی آماده شده و علاقمند به کاندیداتوری بود و از اینکه 

 کند و راه به جایی هم نخواهد برد.  یمشایی طرفداری مآقای معتقد بود که آقای احمدی نژاد از  او

بنابراین یکسری کاندیداها معتقد بودند که بهتر می توانند انتخابات را مدیریت کنند و شورای نگهبان هم آنها را قبول دارد و 

بودند که لبته اای هم  وانند رای خوبی را کسب کنند. عدهت حمدی نژاد از آنها حمایت کند، میبر این باور بودند که اگر آقای ا

ای برافروخته حضور یافت و خطاب به  چهرهفلسفه کاندیداتوری آنها مشخص نبود. یک روز در دولت، رئیس جمهور با 

کنم که انصراف دهند و البته مختار  اند، خواهش می برای ریاست جمهوری ثبت نام کرده آقایانی که : ازاعضای دولت گفت

 .همراهی کنندد ولی دیگر نباید دولت را هستند و می توانند انصراف هم ندهن

اند و  مخالفت با رئیس جمهور را نداشته بلافاصله افرادی هم که ثبت نام کرده بودند اعلام کردند که قصد با این حساب،

آقای رئیس  دادند.انصراف  آنها بعداگفتند که فلسفه حضورشان پرشور بودن انتخابات بوده است.  دهند و می انصراف می

  .شود، بلکه معتقد بود که از دولت باید یک صدا بیرون رود مشایی شکسته میآقای منظورش این نبود که رای شاید مهور ج

آقای دانشجو نسبت به این گفته آقای رئیس جمهور اعتراض کرد و گفت که آقای مشایی کاندیدای دولت نیست.  البته

تصور من این است که برداشت آقای احمدی نژاد این بوده که اگر بحث کاندیداتوری آقای مشایی را در دولت باز کند، با 

یست. همه هم این تردید را داشتند که اگر شورای نگهبان آقای مواجه خواهد شد و این به نفع آقای مشایی نی مخالفتهای

آقای احمدی نژاد در طول این سالها دیده بودم که از ای   ترین قیافه مشایی را ردصلاحیت کرد، آنگاه تکلیف چیست. تلخ

و انتقاد و اعتراض  رفت و خیلی ناراحت بود و مدام در دولت راه می. ارا شنیدآقای مشایی خبر رد صلاحیت بود که وقتی 

 . کرد می
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 گیری در دولت برای آقای مشایی انجام نشد تا این اختلافها بروز نکند؟ چرا رای .251

گردد. شاید در این مورد اگر رای گیری در جلسه دولت  ، به شخصیت آقای احمدی نژاد برمیبخشی از پاسخ این سوال

ش هم مطرح نشد؛ لذا موضع گیری آقای احمدی نژاد یگیر آورد. به همین دلیل بحث رای نمی صورت می گرفت، وی رای

دوم  .در زمان ثبت نام کاندیداها این بود که کاندیدای دولت باید یک نفر باشد و بقیه باید استعفا بدهند که این طور هم شد

ادی به آقای ضرغامی ار زیهم اینکه آن روزها بر علیه دولت تبلیغات منفی زیادی از صدا و سیما پخش می شد؛ بنابراین فش

 .ه همین طور بوده و باید تحمل کردداد که همیش خ دهیم. آقای ضرغامی هم توضیح میشد که به این انتقادات پاس وارد می

 . جواب داده نشودو جواب  کردهدر نهایت تصمیم بر این شد که تحمل 

 

بحثی در  بعد از رد صلاحیت آقای مشایی، موضع آقای رئیس جمهور چه بود؟ در دولت .251

 این خصوص مطرح شد؟

خابات را یک بعد از اینکه کاندیداتوری آقای مشایی رد شد، آقای احمدی نژاد یک موضع خاصی گرفت و دیگر بازی انت

تر و به اصطلاح  ح. معتقد بود که این بار، سطح بازی انتخابات، بسیار پائین است و اگر افراد مطردانست بازی جوانمردانه نمی

لذا به عنوان یک منتقد، موضوع تایید صلاحیتها برای آقای  .تری صورت داد شد بحث جدی آمدند، می ری میت او درشت

گفت این  کرد و می می البته انتقاد هم .تائید صلاحیتها اشتباه بوده است رئیس جمهور، بیشتر در این فضا مانده بود که

دولت، تبلیغات منفی بسیاری صورت می گیرد، وی همه را دعوت شد که بر علیه  لذا وقتی در دولت بحث می .عدالت نیست

گونه است دیگر نباید از کاندیداها انتظار بهتر از این داشت. ی گفت خوب وقتی اصل صلاحیتها اینکرد و م به آرامش می

ت که این آقای احمدی نژاد، همچنین نسبت به سیستم نظرسنجی و آمارسنجی افکار مردم هم تردیدهایی داشت و می گف

رد که چه خواهد شد، ولی چیزی تری از ما دا کرد که اطلاعات دقیق ت. در واقع وی به نوعی برخورد میآمارها اشتباه اس

 گفت.  نمی

 

 ی خوشحال بودند؟یمخالفان در دولت از عدم تائید صلاحیت آقای مشا .252

از عدم تایید صلاحیت ناراحت و مخالفان او از  ببینید جو یکدستی نبود. طرفداران آقای مشایی به رهبری آقای رئیس جمهور

عدم تائید صلاحیت، خوشحال بودند. یک عده هم در دولت که کار تخصصی می کردند، بیشتر نگران بودند که کار 

تخصصی آنها در اثنای تبلیغات سیاسی، در حال لگدمال شدن است و عملکرد آنها خیلی بد جلوه داده می شود و در نهایت 

هایی همچون دولت دروغگویان و دولت دزد، به منتهی شود. آن زمان برچسب به پایین آمدن جایگاهت به نوعی ممکن اس

چسب ناجور باید به سرکار و سال خدمت، با یک بر 8سال یا  4تمام اعضای دولت زدند و وزرا نگران بودند که حالا بعد از 

 شان برگردند. زندگی
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 فه وزرا هم به چشم می خورد؟چنین فضایی در روز تودیع و معار .253

بله. همانطور که همه دیدند عملا برخورد دولت آقای روحانی در روز تودیع وزرای آقای احمدی نژاد، از جنس تقدیر و تشکر 

ند. حتی به صورت ننبود و بیشتر از جنس تقبیح بود و تلاش داشتند که تک تک وزیران آقای احمدی نژاد را تقبیح ک

و یا با گوید  نمییا گوید و معایبش را  ید می آید محاسن وزیر قبلی را میر دنیا مرسوم است، وزیر جدپروتکلی هم که د

 .یعنی بیشتر وزرای جدید حالت انتقام گیری داشتند .انی این پروتکل را هم رعایت نکرداما دولت آقای روحگوید،  احترام می

 بر اساس ادعای خودشکه دولت وی که  . عملا مشخص شدن شدضعفهای دولت آقای روحانی نمایابود که   همین جا از 

گرا نیست و یک جهت گیری خاص سیاسی دارد. حتی بعدها در اولین مصاحبه  چندان هم اعتدال است،تدال دولت اع

 تلویزیونی رئیس جمهور با مردم، دروغی که در مورد خالی بودن انبارهای ذخیره کالای اساسی و موجودی خزانه گفتند و

اشتباهی که در مورد توزیع سبد کالا و ثبت نام یارانه ها کردند، نشان داد دولت تدبیر برای پیشرفت امور نیست، یعنی 

در اقتصادی به لحاظ روانی  خود تدبیر. من قبول دارم که وضعیت و نهتدبیر است  ادعایمشاهده شد،  هبیشترین چیزی ک

های اقتصادی شاهد  برای توسعه و ایجاد زیرساختهای اقتصادی و بهبود سامانه تلاشاما به لحاظ  بودآرام دولت اول ایشان 

 هیچ تلاش منسجم و پایداری نبودیم.

 

. آیا شما قبول دش مطرح مینیز در مورد آقای احمدی نژاد، تخلفات مالی هم  آن روزها .254

 ؟دارید

سازیم  اینکه ما از آدمها یک اسطوره می .ایستد میروی حرفش با اعتقاد  ه و دارد وکه او زندگی ساده ای داشت همه می دانند

 آید که دلچسبمان نیست و او را تخریب می کنیم، روش خوبی نیست.  یک اشکالاتی پیش می ابعد

مخالفان از یک دولت باید اندازه نگه داشت. یعنی نباید اعتراض و انتقاد ، و تیم او آقای روحانیدر مورد انتقاد از همچنان که 

مستند باشد و در مورد دیگران هم با رعایت انصاف باشد. حداقل نقدها باید  اد اتهامات واهی و آبروریزی باشد،منجر به ایج

 .راه تخریب بسته باشد

لاب در مند شدن به شخصیتها و یا اعراض از آنها باید یک چارچوبی مشخصی داشته باشد. به نظرم ما بعد از انق کلا علاقه

 ایم و متاسفانه داریم. این خصوص افراط و تفریط زیادی داشته

 

به نظر می رسد که آقای احمدی نژاد در سالهای آخر دولت خود، بیشتر درگیر جریانهای  .255

 سیاسی شد؟

وران موافقان خیلی جدی خود را از دست داد و به همین دلیل، دبرخی ، خانه نشینی اتفاقبله. آقای احمدی نژاد بعد از 

شد و البته با  جدیدی را در ریاست جمهوری خود آغاز کرد. در این دوران جدید، کار کردن برای او و دولتش بسیار سخت

 ها هم همراه بود. فشار بیشتر تحریم
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البته به نظر می رسد به واسطه اختلافاتی هم که با مجلس بر سر استیضاح آقای شیخ  .251

 ی لاریجانی داشتند، اوضاع بدتر شد. الاسلام و توزیع سی دی بر علیه آقا

کنند. قاعدتا هر قدر اختلاف میان دولت با سایر دستگاهها  گفتند در دعوا حلوا خیر نمی ها می یبهرحال همانطور که قدیم

گذاری و تولید و کلا رسیدن به فضای کسب  هشد کار ما هم در برخورد با فعالان بخش خصوصی، افزایش سرمای بیشتر می

 شد. تر می پر شور و نشاط، سخت و کار

 

هم جنجالهای زیادی برپا شد. گویا پای شما به  ی نیروهای شرکتیالبته بر روی استخدامها .257

 دیوان محاسبات هم به این خاطر باز شد؟

نفر از نیروهای شرکتی، اعتراض شده  1290بله. من نامه ای از دیوان محاسبات دریافت کردم که در آن نسبت به استخدام 

معتقد بود باید  عمل کرده بود. آقای رئیس جمهوربود، در حالیکه وزارت صنعت، معدن و تجارت بر اساس بخشنامه دولت 

جام شود. وقتی او متوجه شد بخشی از درآمد نیروهای شرکتی به مدیریت پرداخت بهتری به کارمندان و کارکنان ضعیف ان

گیرد، بسیار ناراحت شد. بنابر این دستور  آن شرکتی که این نیروها را شناسایی کرده و در اختیار سازمانها گذاشته، تعلق می

 ام سازمانهای دولتی دربیاید.ای در دولت، قرار شد این نیروها به استخد داد این وضعیت عوض شود و با صدور مصوبه

 

دولت دهم با افرادی چالش برانگیز در خود مواجه بود که به زعم افکار عمومی،  .258

نمایندگان مجلس و برخی از مسئولان، حضور آنها چندان در دولت مناسب با جایگاه دولت نبود. 

ور بود و اعضای نمونه آن آقای رحیم مشایی بود. دیدگاه عمومی دولت در رابطه با این فرد چط

 کابینه چه دیدگاهی داشتند؟ 

گیری کابینه جدید به عنوان معاون اول رئیس جمهور اعلام شد و هنوز وزرای قدیم در اولین  آقای مشایی قبل از شکل

 جلسه دولت حضور داشتند. تا جایی که به خاطر دارم، هنوز وزرا به صورت کامل رای اعتماد نگرفته بودند که رئیس جمهور،

هایی همراه شد. البته در طول دولت دهم نیز بارها  آقای مشایی را به عنوان معاون اول خود معرفی کرده بود که با حاشیه

هایی بهمراه داشت و شاید اوج آن زمانی بود که در پایان کار دولت دهم و همزمان با  حضور آقای مشایی برای دولت حاشیه

ای انتخابات یازدهم بود. در یکی از جلسات دولت بود که آقای رئیس جمهور، وی ثبت نام کاندیداهای ریاست جمهوری بر

وزرا همراه بود، از جمله آقای  برخی را به عنوان کاندیدای دولت برای انتخابات یازدهم معرفی کرد که با انتقاداتی از سوی

ود و اعتقاد داشت که نباید آقای مشایی به کامران دانشجو، وزیر علوم، تحقیقات و فناوری که با طرح این موضوع مخالف ب

عنوان کاندیدای دولت معرفی شود و باید به عنوان کاندیدای مورد حمایت شخص رئیس جمهور به جامعه شناسانده شود. 

مخالفت برخی از وزرا با آقای مشایی کم و بیش وجود داشت اما هیچگاه منجر به بحث و گفتگو و یا جدال در دولت نشده 
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اما بهرحال من از گفتگوهای  .در رو صورت نگرفت ای آرام داشت و لذا هیچگاه بحث رو خود آقای مشایی نیز روحیهبود. 

شدم کدام یک از اعضای کابینه با چه شدتی با وی مخالفت دارد. بعد از اتمام دولت هم دیدید که آقای  خصوصی متوجه می

ت مستقلی را تشکیل دادند و عمده دلیل جدایی آنها همین همراهی زریبافان با جمع دیگری از اعضای کابینه دهم جلسا

 نژاد با آقای مشایی و برخی دیگر اعلام شد.  آقای احمدی

 

حساسیت های تند و ور در سال آخر دولت خود کمتر حرفبه نظر می رسید که رئیس جمه .259

ا خاصی داشت و یها و سایر کشورهای خارجی سلطه طلب می زد. دلیل برانگیز بر علیه امریکایی

 ها داشت؟ این موضوع ربطی به تشدید تحریم

آقای رییس جمهور معتقد بود برخی از گروهها و شخصیتهای سیاسی داخلی از موفقیتهای دولتهای نهم و دهم ناراضی 

توان نقش و دست  ایشان معتقد بود میکنندگان سیگنال دادند تا فشار بیشتری بر دولت بیاورند.  هستند و لذا به تحریم

شود، دید. لذا به نظرم انتظار او از  تحمیل می ه از خارج بر کشورعوامل داخلی را در پشت پرده حوادث سیاسی مختلف ک

    برخی افراد و جریانات سیاسی داشت.    شد دلخوری زیادی از چون محقق نمینیروهای طرفدار انقلاب بیشتر بود و 
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در روزهای پایانی وزارت و به خصوص در فضای تبلیغات انتخاباتی، آمارهای منتشر شده  .211

در بخش صنعت و معدن از سوی بسیاری از منتقدان زیر سوال برده شد. منشا این مناقشات آماری 

 به آمارسازی متهم شد؟  دولتچه بود و چرا 

یک نگرانی وجود داشت و آن زیر سئوال بردن آمارهای منتشر  این درست نگرانی ما از فضای انتخاباتی بود. در این میان

شده از سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت بود. به همین دلیل، برای اینکه به اصطلاح آمارهای متفاوتی به خاطر برنده 

ایم اطلاعات  ادهنشود، ما به تمامی کاندیداهای ریاست جمهوری اعلام کرده بودیم که آم منتشرتولید و  ،شدن در انتخابات

موجود درباره صنعت و معدن کشور را در اختیار آنها بگذاریم. به همین دلیل کاندیداها می توانستند کارشناسانی را به مرکز 

آمار وزارت صنعت، معدن و تجارت اعزام کنند تا آخرین وضعیت آماری در کل هر استان را دریافت نمایند. در این میان 

اش را  که دولت سابق، بانکهای اطلاعاتی های انتخاباتی است یعنی این ن یک فرهنگ نوینی در رقابتاعتقاد داشتیم که ای

کند و این کاندیداها می توانند با چشم بازتری، وضعیت موجود را تحلیل کرده و  سمت کاندیداهای دولت جدید باز میبه 

 بدانند که نقاط قوت و ضعف دولت گذشته چه بوده است. 

در حالیکه روابط عمومی وزارتخانه اطلاعیه رسمی  .اختن این فرهنگ خیلی موفق نبودیمعتراف می کنم در جا انداما من ا

صادر و اعلام کرد که بانکهای اطلاعاتی وزارت صنعت، معدن و تجارت بر روی متقاضیان باز است. اما من متوجه شدم 

کنند و در واقع اطلاعات غیرموثق و  ارتخانه، اطلاعات دریافت میدر وزبیشتر کاندیداها از طریق نمایندگان و دوستان خود 

 .شود ده به سمت آنها سوق داده میکارشناسی ش

از سوی دیگر به دلیل فضای انتخاباتی، بیشتر کاندیداها به بخش منفی اطلاعات صنعتی و معدنی کشور تکیه کردند که با 

بخشیدند. بیشتر انتقادات بر این بود که دولت یارانه  ت، به آن وزن میها وجود داش ل رسانهفضای انتقاد از دولت که در ک

کند. در این میان تیترهای  ه است و دولت توجهی به تولید نمیتولید را نداده و تولید خوابیده است و کشور را رکود فرا گرفت

یداها را در بخش آمارهای صنعتی و معدنی با بنابراین ما نتوانستیم کاند .مایه تبلیغاتی کاندیداها شده بودها نیز دست رسانه

های دولت بعد اه کنیم تا مشکلات واقعی این بخشها استخراج شده و در برنامه ریزیتجزیه و تحلیل علمی همرها و  داده

 مدنظر قرار گیرد. 

 

آمارها مورد استفاده قرار در دوره بعد از روی کار آمدن دولت جدید، به هرحال این  .211

 آیا این آمارها برای دولت، قابل تکیه و مطمئن است؟ گیرد؛ اما می

است اما نباید  خطاگویم این آمارها صحیح و بدون  ای نداریم جز اینکه سیستم آمار رسمی کشور را بپذیریم. من نمی ما چاره

ی کشور ما، در بجای آن از یک سیستم دلبخواه و من درآوردی استفاده کرد. اگر دقت کرده باشید احزاب و گروههای سیاس

 اندازند تا رای بیاورند؛ اما همین موقع انتخابات با زیر سوال بردن به آمارهای رسمی، تبلیغات وسیعی برای خودشان براه می

درجه چرخش، آن آمارها را درست دانسته و  180که رای آورده و مستقر شدند سراغ همان آمارهای رسمی رفته و با 

 دهند. میبراساس آنها به مردم گزارش 
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بعد از برگزاری انتخابات، شما اولین وزیری از دولت دهم بودید که با آقای روحانی  .212

دیدار کردید؛ آقای احمدی نژاد از این دیدار دلخور نبوده یا پیغامی به شما دادند که ابراز 

  گلایه کنند؟

عاتی را از وضعیت کشور که اطلاد که رئیس جمهور منتخب انتظار دار خوب من در جلسات آخر دولت دهم مطرح کردم

بنابراین در جلسه دولت تصویب شد که آقای بقایی به عنوان نماینده دولت دهم دانستم.  این را حق ایشان مید و داشته باش

 و آقای ترکان به عنوان نماینده رئیس جمهور منتخب، با هم در ارتباط بوده و اطلاعات را تبادل کنند. 

اما فرصتی نداشت که من با اقای بقایی تماس داشته باشم. در عین حال بنابه درخواست رییس جمهور منتخب به دفتر 

. از بابت ملاقاتی هم که با رئیس جمهور منتخب صورت گرفت، سرزنش ایشان دادمبه را پاره ای از گزارشات ایشان رفتم و 

 نشدم و البته مخالفتی هم نبود. 

دولت دهم و رئیس جمهور منتخب چالش به وجود آورد، دیدار آقای یکی از وزرای رم هست میان موضوعی که خاط

روایت می کرد، تبدیل به مشاجره شده بود. آقای  شخلیلیان، وزیر جهاد کشاورزی دولت دهم بود که آنگونه که خود

تخب به من زنگ زدند که نوبت شماست و خلیلیان می گفت پنجشنبه یا جمعه من در خانه بودم که از دفتر رئیس جمهور من

دانستم بحث بر سر چه موضوعی است، با راننده  ارش دهید. بنابراین من هم که نمیگزمنتخب باید بیایید به رئیس جمهور 

پرسد، یکی از جو، یکی از  میاند که یکی از گندم  جلسه شدم، دیدم یک سری آدم نشستهبه محل ملاقات رفتم. وقتی وارد 

دامداری و م وضعیت هخواهند، یکی  آمار می ،رزی، یکی از آبیاری نوینهای روغنی، یکی از واردات محصولات کشاو دانه

دامپروری و مرغداری و تخم مرغ و شیر و ماست را زیر سوال می برد و خلاصه فضای نامناسبی بود. به گفته آقای خلیلیان، 

عات ، اطلااینکه از منزل به جلسه رفته بود بردند و به دلیل یر سئوال میرا ز اوتلاشهای آقای حجتی و گروهی از مشاوران، 

و پاسخ سوالات را با بنابراین خیلی عصبانی شده  .نبودند شو هیچ یک از معاونین نیز همراه اماری دقیقی به همراه نداشت

در دادن اطلاعات به رییس جمهور بجز آن من گزارش از بروز مشاجره  ه بود.و جلسه با تلخی تمام شد ه بودعصبانیت داد

 منتخب نشنیدم.

 

 جلسه شما با رئیس جمهور منتخب چطور بود؟ .213

 .به روز شده را به من داده بودند نیز آمارها و گزارشات آماده و ممن با کلی فرم و جدول به جلسه رفتم و البته معاونین

دیگری که در تیم اقای افرادی ضمنا ده، استقبال کرد. بندی ش یلی از این جداول و گزارشات دستهبنابراین آقای روحانی خ

 پرسیدند. روحانی و در جلسه حضور داشتند معمولا سوالات تکمیلی را می

  .موضوع خاصی پیش نیامده بودگفتند  آنها هم میپرسیدم،  شان با رییس جمهور منتخبدر مورد جلسات نیزوزرا  دیگراز من 
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عیت ذخیره سازیها انتقاد کرد از وضخود، آقای روحانی در اولین مصاحبه زنده تلویزیونی  .214

گفت که در روزهای ابتدایی آغاز دولت، از این وضعیت نگران بوده است. گزارشات ذخیره  و 

 سازی را از شما نخواسته بودند؟

همین اولین وزیری که از دولت دهم، صدا زدند من ، برای کرد مورد ذخیره سازی ابراز نگرانی میوی در آن جلسه هم، در 

گفتم که ما در  سازی را جدی بگیرد و می وع ذخیرهدادم که موض میپیغام بودم. البته خود من هم مرتب به آقای نهاوندیان 

همانند  بخش است اما نباید پیگیریهای روزانه و هفتگی، ایم. هرچند وضعیت کاملا رضایت کارهای زیادی کردهدولت دهم، 

ایشان گفتم  بهبودیم که یک مصوبه در روزهای آخر دولت اخذ کرده  کردیم، به فراموشی سپرده شود. میکاری که ما 

سازی و استفاده از آن مصوبه را به سرانجام  ردم خودم یا آقای مفتح کار ذخیرهک حفظ شود. من سعی میکه  مراقبت کنید

خواستیم که حساب کالاهای اساسی را به روز نگه دارد که اینها دچار یک شوک  ی، البته از آقای نهاوندیان هم مبرسانیم

و مراقبت روزانه نیاز  شده بودبسیار سختی بود که تامین کالای اساسی کار  وضعیت نشوند. حساسیت من هم به این دلیل

 داشت. 

دست به دست شدن دولت، مراقبت حفظ ذخایر  خواستم که در این و از مدیران میدادیم  را انجام میهم مراقبت روزانه  ما 

کالاهای اساسی به صورت روزانه باشند. خوشبختانه آقای نعمت زاده، تا یکسال و چند ماه بعد از تشکیل کابینه، آقای قبادی 

را به عنوان مسئول ذخیره سازی در سمت خود نگه داشت و این ریسک را نکرد که او را عوض کند چون می دانست که 

سازی  در کل حجم ذخایر بسیار خوب بود که آمارهایش موجود است اما فرایند ذخیره ذخیره سازی بسیار حساس است. کار

 نگران کننده بود. آقای روحانی به نظرم تفاوت این دو را از لابلای گزارشات ما متوجه نشد!

 

ات و انه داشتید، چه موضوعدر جلسه ای که با آقای روحانی قبل از تحویل وزارتخ .215

 هایی را به وی گفتید؟ چه کسانی در جلسه بودند و جلسه چند ساعت طول کشید؟ اولویت

ی با تیم اقصادها، بعد از تشدید تحریمکه  ت نظام داشتآقای روحانی سابقه قبلی از من در جلسات مجمع تشخیص مصلح

میان دولت با سایر دستگاهها وجود دارد، هایی که در آنجا تاکید کردم که اختلافدولت به مجمع رفتیم و گزارش دادیم. 

ها ضعیف می کند و در مقابل، دشمن خوشحال خواهد شد. این موضع گیری من، در ذهن موضع کشور را در مقابله با تحریم

 آقای روحانی مانده بود و البته من از آن بی اطلاع بودم. 

شده بود، گزارشی از وضعیت ذخیره سازی کالاها، وقتی در اولین جلسه که وی به عنوان رئیس جمهور، منتخب مردم 

آمارهای صنعت، معدن و اشتغال و تولید ارایه کردم که آن گزارش بسیار منظم و مناسب تنظیم شده بود و در آن، کلیاتی از 

د تن از وضعیت کشور در رابطه با کالاهای اساسی عنوان شده و در ادامه وضعیت نظام توزیع نیز گفته شده بود. البته چن

ایت، من ای را ارایه کرده و در نه بندی شده های جامع و دستهلسه حضور داشتند که هر یک، گزارشمعاونانم نیز در آن ج

 یکبندی کردم. در واقع، با مجموعه گزارشات جامع و مختصری که ارایه شد، آقای روحانی ظرف مدت  موضوع را جمع

د و آنگونه که خودش عنوان می کرد، همه چیز خیلی شفاف برایش عنوان ساعت مطلب دریافت کر چندساعت، به اندازه 
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من آقای  شد و بنابراین به نظر می رسید که احساس رضایت دارد و بنابراین در پایان جلسه نیز تشکر کرد و گفت که

ما کاملا متوجه دند و شناختم و در مجمع تشخیص مصلحت نیز گزارش واضح و شفافی ارایه دا غضنفری را هم از قبل می

 گویند. شدیم چه می

  

 شما در گزارش چه آمارهایی را به آقای روحانی ارایه کردید؟ .211

ترین  کلیدی ،های مختلف صنعت و معدن و تجارت بود. یعنی در هر یک از این سه حوزه شامل آمارهایی در حوزه ما گزارش

شاخصها را با آخرین آمارها در قالب نمودار و جدول و بطور شفاهی گزارش کردیم. شاید بیشترین سوالات در بخش تجارت 

که چه کالاهایی هم اکنون در انبارها موجود است، چه کالاهایی به بود. لذا در این بخش با استفاده از آمارها، اشاره کردیم 

 اه تخلیه است و چه میزان کالا ذخیره سازی شده است. چه میزان هم اکنون در ر

 ایم، ذخایر چه زمانی راه داریم و چه میزان ذخیره کردهدر واقع، در آن جلسه به صراحت اعلام کردیم که چه میزان کالا در 

رت صنعت، وزارت نفت و وزاحیاتی نقش به را بدهیم. ضمن اینکه به صراحت  هاآن وجهبه کشور می رسد و چطور باید 

 کردیم.  اشارهمعدن و تجارت در ذخیره سازی کالا 

ایم و اعلام کردیم که دولت جدید تا چند ماه آینده، نگرانی  که تا چه زمانی سفارش کالا داده هم گفتیم ایشانبه  همچنین

ه سازی کالاها، مراقبت رم که ذخییاما بر این نکته پافشاری کرد .در راه رسیدن به کشور است ی زیادیکالا ندارد و کالاها

م که کدام بانکها یم و گفتیکرد مطرحنیز در رابطه با چگونگی جابجایی ارز برای واردات کالا  نکاتیخواهد. البته  روزانه می

فعال هستند. در واقع، مجموع مطالبی که ما ظرف یکسال و نیم به سختی تجربه کرده و با دشواری فهمیده بودیم را در 

ساعت خیلی راحت در اختیار رئیس جمهور منتخب گذاشتیم. در آن جلسه البته به آقای روحانی این نکته را نیز  یکعرض 

ن هم فورا دستور داد تا هر ایشا .نیاز دارد جدیدی برای تامین منابع مالی که ذخیره سازی کالا چه مصوبات یادآور شدیم

 یی شود.ای که در این رابطه نیاز است، تدوین و نها مصوبه

 

 ای هم در این میان تنظیم شد؟ مصوبه .217

روحانی را من نوشتم. در همان جلسه با آقای روحانی بعد از انتخاب ایشان هم اعلام آمادگی آقای بله. اولین مصوبه دولت 

قای م داد. به همین دلیل، قرار بر این شد که آیم که هر وقت بعد از این، هر اطلاعاتی نیاز باشد، ارایه خواهیکرد

محمدصادق مفتح به عنوان نماینده ما و آقای دکتر نهاوندیان هم به عنوان نماینده دولت منتخب، با هم در تعامل نزدیک 

 باشند و روزانه، اطلاعات رد و بدل شود. 
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اما آقای روحانی در اولین مصاحبه تلویزیونی خود که راجع به گزارش عملکرد صد روزه  .218

 ه سازی کالاها را بسیار بد جلوه داد؟دولت صحبت کرد، وضعیت ذخیر

بله متاسفانه وی در گزارش صد روزه خود، به خصوص در مورد ذخیره سازی کالا، بی انصافی کرد. آن چه که او در گزارش 

صد روزه در رابطه با ذخایر کالایی گفت، مربوط به دو سال قبل بود که در برخی استانها، ذخیره گندم به کمتر از سه روز 

را به  بخش از سخنرانییده بود، اما این موضوع ربطی به زمانی که دولت را تحویل ایشان دادیم، نداشت. افرادی که رس

؛ شاید هم هم ایشان و هم تنظیم صداقتی از خود نشان دادند دقتی و بی بی تا حد زیادیبودند،  را تنظیم کردهرئیس جمهور 

ست اما در راستای آماده سازی جامعه برای پذیرش مذاکرات تا حد برجام باید دانستند اوضاع چگونه ا کنندگان سخنرانی می

 دادند. الله اعلم. اوضاع را مشوش جلوه می

 

که وزارت صنعت، معدن و تجارت را و دوازدهم بارها بدنبال آن بوده  یازدهمدولت  .219

 نظر شما چیست؟ تفکیک و وزارت بازرگانی و صنایع و معادن را احیا کند.

یک تئوری برای این کار دارم که ادغام مبتنی بر آن است. در واقع، در طراحی سیستمها و سازمانها می توان کل نگر یا بنده 

با جزء نگری شروع شد که در آن زمان مدیران معتقد بودند که اگر هر پدیده را به  19جزء نگر بود. مدیریت در دنیا در قرن 

نگر  را مدیریت کرد. این ایده سر و صدای زیادی را راه انداخت. در دنیا نگاه جزءاجزایش تفکیک کنیم، بهتر می توان آن 

برد که سرجمع را نمی توان مدیریت کرد. ژاپن و چین نگاه کل نگر را با ادغام برگرداندند.  روح کلی سیستم را از بین می

افعی که ملت از با هم بودن این دو می برند، بیشتر بنابراین وزارت بازرگانی و یا صنایع می تواند جدا یا با هم باشد؛ اما من

دو  تفکیکاست. دولت بعد آزاد است که تصمیم بگیرد؛ اما انتظار می رود این کار را مطالعه کنند، نباید عجله کرد و آثار 

ها را از  ایع در گذشتهمیان بازرگانی و صن وزارتخانه قبلی را باید دید، اما ادغام، برکات زیادی داشت. بهتر است نوع مشاجرات

 ها بیرون بکشید و مشاهده کنید که این مشاجره ها در وزارت صنعت، معدن و تجارت دیگر وجود نداشته است. رسانه

 

 ید؟ی با آقای نعمت زاده آماده کردمعاونان خود را برای همکارآیا  .271

آن را اعلام کنند. به محض اینکه وی های  ها و چالش به همه گفته شد که آخرین وضعیت حوزه خود را آماده و فرصت

 هایشان کمک کنند. ا به او بدهند و در تدوین برنامهاعلام آمادگی کرد، اطلاعات ر

 

 د؟یای داشت جلسه آیا زمانی که آقای نعمت زاده بعنوان وزیر صمت انتخاب شد با وی .271

اند. دو روز بعد از انتخاب  همکارانم نیز جلساتی داشتهایم. ایشان با برخی از  یکی دو جلسه با هم داشتهبله. در همان اوایل 

آقای روحانی به عنوان رئیس جمهور، کار ما با وی شروع شد. اولین بار بنده و همکارانم به دفتر ایشان رفتیم و وضعیت 

فتح به نمایندگی از کالاهای اساسی، ارز و تولید را بازگو کردیم. بعد از آن دکتر نهاوندیان به نمایندگی از وی و مهندس م
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وزارت صنعت، معدن و تجارت جلسات مشترکی را برگزار کردند. به معاونان نیز گفته شد که هر فردی به نمایندگی از رئیس 

 جمهور منتخب گزارش می خواهد، ارایه دهند. 

 

اجازه دهید در مورد چند موضوع جنجالی اقتصادی هم سوالاتی داشته باشم. اول  .272

یا آفرید. آیا شما در دوران وزرات بازرگانی و  مهآقای یلیاردی و فردی به اسم هزار م 3اختلاس 

 او و یا همکارانش را دیده بودید؟صنعت 

ای با  بعد از آن هیچگاه او و یا دوستان و همکارانش را ندیده بودم و در هیچ جلسهقبل و خیر. من نه در دوران وزرات و نه 

چهره ایشان را برای اولین بار ه هنگام محاکمه در دادگاه از طریق تلویزیون و روزنامه، آنها رو در رو نشده بودم. تنها ب

 دیدم. می

 

و قاعدتا مخاطبش بانک مرکزی و وزارت  با توجه به اینکه موضوع اختلاس بانکی بود .273

 کردند پای وزارت بازرگانی را هم وسط بکشند؟ برخی سعی می چرا اقتصاد بود

 بیشترِ باید از خودشان پرسید. ولی من فکر کنم مخاطبِ دکردن تلاشی را مجدانه پیگیری میاینکه چرا برخی چنین 

شد بعضا  وزرا و یا معاونین رییس جمهور برده مینژاد بود. یعنی اگر اسمی هم از  ی سیاسی خود رییس جمهور احمدیهادعوا

 هدف خود وی بود. 

ای را منتشر کردند که  بعد از تشکیل پرونده اصلا مطرح نبود ولی بعدا نامه اسم وزرات بازرگانی از آغاز شروع ماجرا تا مدتها

افرید را به بانک معرفی کرده و از بانک  آقای مههلدینگ داد وزارت بازرگانی یکی از شرکتهای زیرمجموعه  نشان می

رکت تسهیلات داده شود، سازی کالاهای اساسی در جریان فرایند هدفمندی به این ش درخواست کرده که بمنظور ذخیره

 تسهیلاتی که فراتر از مقدار معمول بود.

کرد؟ چرا  سازی انتخاب می خب چرا باید وزارت بازرگانی چنین شرکتی را برای ذخیره .274

 سراغ بقیه شرکتها نرفتید؟

ده بود و آن سازی کالاهای اساسی اتخاذ کر حقیقت این است که معاونت بازرگانی داخلی تصمیم بسیار درستی برای ذخیره

سازی را توسط بخش خصوصی انجام دهد تا مستقیما به منابع دولتی و بانک مرکزی فشار وارد نکند و  اینکه کار ذخیره

فراخوانی که برای انتخاب پیمانکار یا اصطلاحا مباشر انجام داده پاسخ به تصدیگری دولتی را رشد ندهد. برای همین در 

ی مراجعه کرده بودند که با همه آنها وارد گفتگو شده بود و با بررسی سوابق بتدریج شرکت بخش خصوص 80بود، نزدیک به 

عامل معرفی کرده بود. یعنی در این فرایند همه شرکتهای متقاضی حضور داشتند و  برای اخذ تسهیلات به بانکهایآنها را 

گوید به  ی باشد و با قیمتی که معاونت میداخلونت بازرگانی اشده زیر کلید معشد که کالای ذخیره  از آنها تهعد گرفته می
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فروش برود. البته قرار بود اگر شرکت مباشر در این راستا به دلیل قیمت پایین اعلامی از سوی معاونت ضرر داد، آن ضرر و 

 . زیان جبران شود

مشکل دار بودن این شرکتها  به یاد داشته باشید که به هنگام انجام چنین توافقی با شرکتهای مباشر، هیچ نهادی در مورد

گرفتند. یعنی ما بعدا که آن  ن و یا ندادن وام میدای را مطرح نکرده بود و بانکها هم با بررسیهای خودشان تصمیم به دا نکته

تا شرکتی که به وزرات  80اختلاس رخ داد و پرونده قضایی تشکیل شد تازه فهمیدیم که یکی از این شرکتها از میان آن 

 آفرید است. ی مراجعه کرده بود، وابسته به گروه مهبازرگان

 

 سازی را انجام داد؟ تسهیلات را اخذ نمود و ذخیره ،آیا شرکت زیرمجموعه این گروه .275

ای که به امضای  سازی را انجام داد. یعنی آن نامه آفرید نه آن وام را گرفت و نه کار ذخیره خیر. این شرکت وابسته به مه

چرخید هیچگاه عملیاتی نشده بود و آنها برای اخذ وام  انک ارسال شده بود و در سایتها دست بدست میوزیر بازرگانی به ب

 سازی هم نکردند. یعنی اصلا آنها نتوانستند و یا نخواستند مباشر وزات بازرگانی باشند. مراجعه نکرده بودند و ذخیره

 

 ادامه ندادند؟ کار چرا آنها تسهیلات را نگرفتند و چرا .271

کردند سود سرشاری از این طریق نصیبشان خواهد شد. اما وقتی دیدند  ضوع از این قرار بود که آنها احتمالا گمان میمو

خیال همکاری با ما شدند.  وزارت بازرگانی برای مباشرینش کلی شرط و بگیر و ببند دارد عطایش را به لقایش بخشیدند و بی

 اما دوستان ما آنها را رها نکردند.

 

 چه؟ آیا از آنها شکایت کردید؟ یعنی .277

 را به دلیل عدم انجامبله. بعدا همکارانم مدارکی را به من نشان دادند که براساس آن، معاونت بازرگانی داخلی شرکت مزبور 

سازی و اتلاف وقت معاونت( به تعزیرات حکومتی معرفی کرده بود. بازهم این معرفی به  تعهداتش )یعنی عدم ذخیره

دیدن این  امن ب ومتی قبل از زمانی بود که گروه مذکور بعنوان اختلاسگر یا اخلالگر اقتصادی شناخته شوند.تعزیرات حک

کردند و در مسیر کار خود با  مدارک بسیار خوشحال شدم و به همکارانم افتخار کردم. در واقع آنها بی سروصدا کار می

ها در وزارتخانه موجود است. البته سایتهایی که آن نامه معرفی  شرکتهای خاطی برخورد کرده بودند. مدارک همه این گفته

 داستان نداشتند.این ای به انتشار ادامه  علاقه ،کردند به بانک را مرتبا بازپخش می
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در همان زمان مطرح شد که شرکت مذکور، مباشر امین وزارت بازرگانی بوده و برخی  .278

 مباشر امین چیست؟ نمایندگان به این موضوع اعتراض داشتند. قضیه

 که ای این هم قصه جالبی دارد. یکی دو نفر از نمایندگان قبل از اینکه ادامه داستان را از ما بپرسند و بر اساس همان نامه

اخذ تسهیلات به بانک معرفی کرده بود، شروع کردند به فضا سازی علیه شرکت مذکور را برای  چرخید و دست بدست می

تخانه در میان متهمان و یا حداقل مرتبطان با متخلفان نیست. در جواب به این ارا اسم این وزوزارت بازرگانی که چر

فرستادند. بعدها به من گفتند در گزارش  90ای را برای  کمیسیون ماده  ابهامات، همکاران معاونت بازرگانی داخلی، جوابیه

قرار بود در صبح روز خاصی در مجلس قرائت بشود  بود و تهیه کردهنهایی که کمیته ویژه بررسی این تخلف در مجلس 

خواسته بودند که با اعتراض شدید ت بازرگانی نبود. اما یکی دو تا از نمایندگان قبل از قرائت گزارش، زارهیچ اسمی از و

و نهایتا قرار شده تنها در  حتما مطالبی باید علیه وزارت بازرگانی بیاید. ظاهرا در این مورد اختلاف و بگو مگو صورت گرفته

نهایتا بدلیل کمبود وقت و انتظار صحن برای  بانک مطلبی بیاید.به موضوع معرفی شرکت خاطی  در موردحد یک پاراگراف 

مباشر این "بجای گراف، اپار. در خلال تایپ آن گیرد قرار میگراف با عجله آماده و در درون گزارش ااین پار شنیدن گزارش،

شود از سوال و ابهام که چرا وزارت بازرگانی باید  ها پر می و دوباره روزنامه "مباشر امین وزارتخانه"شود  تایپ می "نهخاوزارت

بردند و  از میان این همه شرکت، تنها یک شرکت خاطی را بعنوان مباشر امین برگزیند و اینکه حتما آنها از این کار نفعی می

 اینها پاکدست نیستند تا آخر...

 

 شما تکذیب نکردید؟ چرا نگفتید مباشر امین ندارید؟ چرا .279

شنید. من خودم  تهب و شلوغ بود که کسی صدای ما را نمیای مل ح دادیم، اما فضا به اندازهما هم تکذیب کردیم و هم توضی

اله چهل س-ای تحت عنوان امین و مباشر امین در سی پرسیدند شخصا گفتم که اصلا واژه به چندین نفر که سوال می

 کرد. گذشته عمر وزارت بازرگانی نداریم و نداشتیم. این واژه تنها یک غلط تایپی است ولی مگر کسی باور می

 

 س جمهور شدهیدولت هم مطرح شد و موجب ناراحتی ریجلسه ظاهرا این موضوع در  .281

 . درست است؟بود

داد، روزی رییس جمهور در دولت  ن تخلف روی بله در بحبوحه استیضاح آقای دکتر حسینی وزیر اقتصاد که بدلیل بروز همی

سازی در همه سالها از بخش  شما مباشر امین دارید؟ گفتم نه. ما برای همه کارهای ذخیره :با تعجب و ناراحتی از من پرسید

شرکت  300تا  200به  این شرکتهامباشر. شاید تا حالا جمع  دگوین کنیم که همکاران من، به آنها می خصوصی استفاده می

 پرسید:در ادامه ایشان  ها رسیده باشد، اینها همه مباشر هستند و نه مباشر امین. و بعد قصه غلط تایپی را گفتم. در همه حوزه

ها حرفهای ما را  بسیاری از سایتها و روزنامه ولیکنیم  ما مصاحبه می :کنی اینها را بگویی؟ گفتم خب چرا مصاحبه نمی

بایکوت هستیم. بعد از آن با نارحتی گفت: مقام معظم رهبری از من در مورد مباشر امین کنند یعنی عملا  منعکس نمی

 . شما یک نامه آماده کن و همه این موارد را توضیح بده.پرسیده
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 ای مورد سوال و بازجویی واقع شدید؟ قای اژهاز طرف قوه قضاییه و یا آآیا  .281

ات کردم و به وی اندکی از ابهامات را توضیح دادم. بعد با شوخی به ایشان ای ملاق ای را در جلسه نه هیچ وقت. روز آقای اژه

کنیم. اگر موضوعی باشد که  گفتم: نوبت ما چه موقع است؟ ایشان خیلی جدی و قاطع گفت: ما با هیچکس مسامحه نمی

ه موضوعات نگاه قضایی داریم و کنیم. به روزنامه و سایت هم کاری نداریم. ما ب لازم باشد از شما سوال کنیم این کار را می

 نه سیاسی.

 اهل تساهل وتسامح نیست.خلاصه هم اعلام کرد که فضاسازیها اثری روی نظر آنها ندارد و هم اعلام کرد که 

 

آیا بعد از دوران وزرات از طرح این موضوع آسیب دیدید و یا مورد پرسش دستگاه قضا  .282

 قرار گرفتید؟

 ( هیچگاه مطلب جدیدی نبوده و موضوعی مطرح نشده است. 1398نخیر، بعد از دوران وزرات تاکنون )

البته تنها یک مورد هست که برای من خیلی جالب است. در سالهای اخیر یعنی در خلال دولت یازدهم و دوازدهم، هرگاه 

های طرفدار دولت بجای جواب دادن به  ز روزنامهدیدم که یکی ا کردم می کردم و از دولت انتقاد می ای می من مصاحبه

دهد و باز با خیال  انتقادات، با طرح یک بهانه واهی، مثلا سالگرد فلان موضوع، نوعی حمله به دولت نهم و دهم را شکل می

د کند. یک ترفند هم اخیرا یا راحت و بدون ترس از پیگرد قضایی برخی از مطالب چاپ شده آن دوران را بازچاپ می

 ب الف گزارش لابلای در بعدا و ب الف آقای مثلا نویسند دوبار اسم افراد را بصورت حرف اول می-اند و آن اینکه یکی گرفته

 بوده. کسی چه نویسنده منظور بداند خواننده هم و باشد جذاب و جنایی حسابی هم که نویسند می کامل را

 

 ؟کردیدها شکایت ن چرا از این سایتها و روزنامه .283

 انجام زیادی کار تواند نمی قضاییه قوه و دارد رواج خیلی ما جامعه در زنی اتهام شود. حل مشکل شکایت با کنم نمی فکر والله

 شک اما .است کرده اشتباه ما خبرنگار ببخشید بود گفته واسط فرد به مسئول مدیر که مکرد شکایت به تهدید یکبار دهد. 

 ما ناآگاهی مشکلات از یکی بلیه این کند. چاپ مدیرانش موافقت و آگاهی بدون را بیراه و بد ههم این تواند نمی خبرنگار نداشتم

 شود. حل ها راحتی این به نکنم فکر و است حکمرانی امر از
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اجازه بدهید برویم سراغ پرونده باز و پر سرو صدای آقای بابک زنجانی. شما اولین بار  .284

 د؟چه موقع و در چه جایی ایشان را دیدی

 چهره بار اولین برای من نداشتم. ای نفره چند یا و نفره دو مشترک جلسه یا و نداشتم رو در رو ملاقات هیچگاه ایشان با من

 بخش فعالان با را گفتگوها و ملاقاتها بیشترین که کسی بعنوان من اتفاقا دیدم. ها روزنامه و تلویزیون طریق از را ایشان

 بودم. ندیده را او دیگر محافل در نه و بازرگانی اتاق در نه که بوده اقتصادی فعال چه دفر این تعجم در داشتم خصوصی

 

ای در سایتها منتشر شده که جمعی از وزاری دولت دهم به ایشان اجازه فروش  مصوبه .285

 گویید؟ اند. امضای شما هم در آن مصوبه هست. این را چه می نفت داده

 خیلی که خواندم را مشابهی سوال به ایشان جواب دهم، دولت اقتصاد وزیر حسینی دکتر یآقا اقتصاد های محرمانه کتاب در من

 آن از دهید اجازه کنم ابهام رفع اینکه برای اما بیاورم. بخاطر را جزییات حد این تا نتوانم من شاید بود. گفته را داستان اتجزیی از

  بگویم. بیشتر روزها

 ما های شنبه سه جلسه ام. گفته هم دیگری جای در را این داشتیم. جلسه روزه همه تقریبا ریمتح با مقابله برای دهم دولت در ما

 هم دور هفته هر راهبردی ریزی برنامه معاون و کشور و اطلاعات وزرای همراه به دولت اقتصادی تیم بود. مرکزی بانک در

 از بسیاری ند.درسان می جمهور سریی تایید به را آنها باید اجرا، از قبل که کنند آماده را مصوباتی نویس پیش تا شدند می جمع

 یعنی شد. حاصل جلسات ینهم برکت به شد آن با مقابله و تحریمها تنگناهای و فشار از فرار برای خوبی مفر بعد که مصوباتی

 بود مصوباتی نیازمند دادم انجام آن امثال و سازی ذخیره ارزی، مبادله مرکز تشکیل کالاها، بندی گروه مورد در من آنچه تمام

 در ها شنبه سه جلسه همین سازی تصمیم حاصل نیز 2400 ارز قیمت مثل تصمیمات بقیه شد. می امضاء و انشاء همانجا در که

 بود. مرکزی بانک

 به طوبمر یارز مبالغ بازگشت برای ای بهمصو به نفت وزارت زیرمجموعه شرکتهای گفتند شنبه سه جلسه کار میانه در روز یک

 آقای بود. مرکزی بانک کل رییس و اقتصاد نفت، وزرای تخصص در موضوعی چنین طبیعی بطور دارند. نیاز نفت فروش

 شود امضا اتبمصوی همه مثل شد قرار اصلاح از بعد کند. اصلاح کمی آنرا باید کرد اعلام و خواند را مصوبه نویس پیش بهمنی

 شود. اخذ رجمهو رییس تاییده اجرا از قبل تا

 که شود می بدست دست پیامرسانها در دستنوشته متن یک دیدم وقتی تا نداشتم خبر آن سرنوشت و مصوبه آن از دیگر من

 زدم زنگ همکارانم  به شرایطی چنین در دارد. هم مرا امضای و شود می یاد آن از دهم دولت اقتصادی وزرای تخلف سند بعنوان

 و کار با مرتبط کلا که بود این دلیلش شاید ،بودم کرده فراموش را چیز همه واقعا من نه!! یا ایم هداد ای مصوبه چنین ما آیا که

  آوردم. بخاطر نفت وزیر قاسمی رستم و حسینی بهمنی، انقایآ یادآوری از گفتم بالا در هم را آنچه .نبود من تخصص
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یه یک تخلف بزرگ  شما با امضای این مصوبه به آقای بابک زنجانی اجازه دادید دست .281

 بزند. آیا این را قبول دارید؟

تواند مبنای  نویس مصوبه چند نکته دارد که اصلا نمی راستش موضوع اصلا این نیست. بعدا آقای بهمنی به من گفت: پیش

د. اول آنکه ندار نویس مصوبه بگویم: پیش تر و یا دقیق مصوبهاین ربطی به او آقای زنجانی باشد و فعالیتهای کار غیرقانونی 

آقای  ،نوشته دست یدا نکرده است. ثانیا در آن مصوبۀاجازه اجرا پنویس هرگز تاییده رییس جمهور را نگرفته پس  این پیش

یعنی اگر حتی چنین  "منابع حاصل از فروش سهم وزارت نفت"نوشته چیزی با این مضمون بهمنی با خط خودش 

درصدی نفتی است که  14.5کل فروش نفت کشور نبود بلکه در مورد سهم شد اصلا شامل  ای لازم الاجرا هم می مصوبه

شود. نکته سوم که بازهم آقای بهمنی یادآور شد این بود که  درآمدش مربوط به وزارت نفت است و وارد بودجه کشور نمی

اشتند. آنها همواره اصلا وزارت نفت و شرکتهای زیرمجموعه آن برای نحوه فروش سهم نفت خودشان به اجازه ما نیاز ند

 خورد. دادند و این مصوبه به درد آنها نمی این کار را با مجوزهایی که از قبل داشتند انجام می

 

دیگری بدنبال امضای آقای زنجانی و یا هر فرد ساز یا  با این حساب چرا باید آقای جشن .287

ا آنرا به جلسه بانک ای بود چر فایده بود. یعنی اگر کار بی این مصوبه از تیم اقتصادی دولت 

 مرکزی آوردند؟

این قضاوت درست بود که برخی اتفاقات شاید شد آنگاه  نهایی میتاییده ببینید اگر متنی که آنها آورده بودند تصویب اولیه و 

جلسه اما کنند  دانستند دارند چه کاری می یعنی آنهایی که متن اولیه را آورده بودند ظاهرا میرخ داده بخاطر این مصوبه بود. 

را وارد جلسه  خودشاننویس  ذکر شد که تذکر مجددش لازم است. وقتی آنها پیشدر جواب قبلی دو نکته آنرا امضا نکرد. 

همه نفت کشور بود که آقای بهمنی محدودش کرد به سهم خود وزارت نفت. اگر به کپی آن نگاه فروش کردند در مورد 

اصلا مصوبه  با نوشتن چند کلمه با خط خودش، مصوبه را کاملا محدود کرده به چیزی که کنید ایشان دو تا ابرو باز کرده و

بعلاوه آنها نتوانستند تاییده رییس جمهور را روی آن بگیرند. یعنی عملا به در بسته خوردند. تنها هنگامی که در  خواهد!! نمی

که او هم نپذیرفت چون  ،که شاید قاضی بپذیرد اه بردندبرای توجیه تخلفاتشان به آن مصوبه ناقص پن ،دادگاه گیر افتادند

نویس مصوبه، عملا باعث شد که  آنها قبل از گرفتن مصوبه کار خود را شروع کرده بودند. یعنی تغییرات در انشای پیش

 گشایشی برای آنها نداشته باشد.

 

 کردند؟ میمرتبا این مصوبه را مطرح دهم دولت و منتقدان مخالفان برخی پس چرا  .288

 این را باید از خود آنها پرسید. 

ع آشنا نبودند و به محض دیدن امضای تیم اقتصادی دولت وبا بحث فنی موض دولتو منتقدان مخالفان آن گروه به گمانم 

 اند. هم دست یافتهنویس مصوبه، فکر کردند به یک سند انکارناپذیر در مورد عدم سلامت تیم اقتصادی دولت د بر روی پیش
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شود، حتی اگر نادقیق و  آوری مهم می ها یا اسناد و مدارکی تا چه حد در زمان انتخابات و برای رای دانید چنین نامه شما می

تا به  ،کردند مشتاقانه و مغرورانه منتشر کرده و بر رویش تحلیل مینویس دستنوشته را  یا غلط باشد. لذا مخالفان آن پیش

 گونه دیگری اعمال کنند.فشارها را به باید اند و  یدند راه را به اشتباه رفتهاما بعدا دمقصود خویش برسند. 

 

نویس این مصوبه، مشکلاتی به لحاظ قضایی و یا کار در سیستم دولتی برای  آیا انتشار پیش .289

 تیم اقتصادی دولت ایجاد کرد؟ 

گیرد  ظر سایتها و پیامرسانها تصمیم نمیآفرید هم عرض کردم قوه قضاییه بر اساس ن نخیر اصلا. در جواب قضیه آقای مه

باید ادله محکمه پسندی وجود داشته باشد که مراجع قضایی حکم بدهند. لذا در این مورد هم تاکنون هیچ محدودیت و یا 

 مشکلی برای تیم اقتصادی دولت دهم ایجاد نشده است.

گهبان برای تایید کاندیداهای نمایندگی مجلس چه دانید شورای ن بگذارید یک خاطره را در همین زمینه نقل کنم. شما می

 کند. در اوج آن دانم از بسیاری از مراجع اطلاعاتی و قضایی کسب اطلاع می دهد و تا جاییکه می حساسیتی به خرج می

لاغ کاندیدای نمایندگی مجلس شد و ضمن تایید شورای نگهبان از حوزه انتخابیه ساوجب قای دکتر بهمنیتبلیغات ناسالم، آ

اگر قوه قضاییه تحت تاثیر پیامک و پیامرسان بود، چنین  قاعدتاوارد مجلس شد. رای مردم شریف آن منطقه را گرفت و 

 شد. مینامری محقق 

 

سوال آخر در این باره: آیا ممکن است در یک نگاه کلی این دو قضیه را که بعضا به تیم  .291

بندی کنید. بالاخره مقصر  دهند، جمع اقتصادی دولت و یا به افرادی خاصی از تیم نسبت می

 اید یا نه؟ بوده

 م دولتی یا گروهی از مقامات دولتییک مقارسد  می نظردانم. به  من البته از حقوق و قضا چیزی نمیاین سوال مهمی است. 

 کار بدانند: بدلایل زیر خطاکار یا مقصر باشند، و یا آنها را مقصر و گنهممکن است 

 المال منابعی را به غارت ببرد. تجاوز به بیتاینکه شخصا با  .1

 هم از آن نفعی ببرد.و یا مقامات المال دست یازی کرده و آن مقام  اینکه با اتصال به باندهای مافیایی به بیت .2

اما کوشش جدی  بودهالمال در حوزه خود مطلع  یازی گروهی مافیایی به بیت از دستآن مقام یا مقامات اینکه  .3
 د.ننکن برای توقف آن

رانت و  بهد که منجر نکن د و یا امضا مینده اما مصوباتی پیشنهاد می نداینکه اصولا با باندهای مافیایی مرتبط نیست .4
 شود. فساد برای این باندها می

ای نصیب گروههای رانتخوار شده، اما  بهره آنهاد و نه از تصمیمات ناینکه نه ارتباطی با باندهای مخوف دار .5
 کنند. ای آن مقام یا مقامات را متهم می ادله با شبه قد سیاسیتمنگروههای 
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. یکبار برده شده را تحلیل کنیمتیم اقتصادی دولت دهم ای که در آن اسم وزارت بازرگانی و  خب حالا بیایید این دو قضیه

آفرید و  یه آقایان مهترین منتقدین قبول ندارند که در قض بیندازید. فکر کنم هیچکس حتی سرسخت نگاهیدیگر به لیست 

ماند ردیف چهار و پنج. به نظرم منتقدین مشکل تیم  تیم اقتصادی دولت دهم در ردیفهای یک تا سه باشد. می ،زنجانی

 کنم آنها در ردیف پنج هستند. بینند اما من ادعا می اقتصادی را در ردیف چهار می

مانند بقیه کند و  شرکت مباشر پنهان می 80خودش را میان آفرید را دوباره به خاطر بیاورید. یک شرکت خاطی  قضیه مه

شود ردیف چهارم  گیرد. خب تا اینجا وزارت بازرگانی می حد معمول می از رای برای اخذ تسهیلات فرات مصوبهشرکتها، 

کند که  حدود میمای  بگونهآن شرکت را خود، لیست بالا. اما در ادامه دیدید که معاونت بازرگانی داخلی با قیود و شرایط 

ماهها )را  مزبورکند و بعدا معاونت بازگانی داخلی، شرکت  گیرد و همکاری نمی اصلا تسهیلات را نمی نهایتا شرکت خاطی

کند. یعنی نه تنها از  بعنوان خاطی به تعزیزات حکومتی معرفی می (آفرید را شنیده باشد قبل از آنکه اصلا کسی اسم مه

 ردیف پنجم لیست بالاست. یعنی وزارت بازرگانی در ،شود. این ه گرفتار هم میبرد ک مصوبه ما سودی نمی

عملکرد گذشته خودشان را  ،ای خود او و یا باند او قصد داشتند با اخذ مصوبهحال قضیه بابک زنجانی را در نظر آورید. ظاهرا 

رسد. یعنی  کند و ثانیا هیچگاه به امضای تایید نمی نویس آنها، اولا در جلسه تیم اقتصادی تغییر می قانونی جلوه دهند. پیش

تواند مبنای خرید و فروش و جابجایی ارز باشد، اما آقای زنجانی و یا وکیل او  قدرت اجرایی ندارد و نمی نویس مصوبه، پیش

دهد یا  دهد. آیا این وضعیت، تیم اقتصادی را در ردیف چهار قرار می تبرئه شدن از اتهام، آنرا در دادگاه بهانه قرار می برای

شنبه در بانک مرکزی انشاء و امضاء شد،  ای را که در آن روز سه مصوبه البته دقت کنید که من فقط وضعیت پیشپنج؟ 

 ای نکردم. گسترده بابک زنجانی، که دقیقا در جریان آنها نیستم، اشارهتحلیل کردم و به دیگر مقولات و اتهامات 

که  1397در سال  میلیارد دلار ارز در بازار کشور 30تا  20 یسه کنید با موضوع توزیعرا مقا بالا موضوعدو این حالا شما 

با ارز جهانگیری( انجام شد و نهایتا تومان )موسوم  4200داخله در بازار ارز و به منظور حفظ قیمت دلار در محدوده برای م

 آیا این کار واقعا در ردیف چهار لیست بالا نیست؟  هیچ اثری بر کنترل قیمت ارز نداشت.

 

 ؟رفتیدشما بعد از وزارت به کجا  .291

 گشتم.بنده استخدام دانشگاه علم و صنعت هستم و به این دانشگاه باز -

 

 رفتید؟ میصنعت علم و  ی وزارت هم به دانشگاهسالها خلالدر  .292

واحد درسی کلاس داشتم. تعدادی دانشجویان یا شش کلاسم در دانشگاه برقرار بوده است. سه یا گاهی دو همواره یک بله، 

 دکترا هم داشتم که استاد راهنمای آنها بودم و البته تعدادی نیز مشاوره می گرفتند.ارشد و 
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ام. عناوین این دیدگاهها به شرح  ای آنها را نشر داده جداگانهو مکتوبات من اخیرا دیدگاههایم را تئوریزه کرده و در مقالات 

 زیر است:

چگونه از محل ارز صادرات غیرنفتی، ارز مورد نیاز واردادت کشور را تامین کنیم. در واقع برخی از  استقلال ارزی: .1

سپاری ارزی و  بندی کالاها، ایجاد مرکز مبادله ارزی، مخالفت با پیمان من بود مثل گروهکارهایی که جزء نوآوریهای 

ساله من بر سازمام  4های این تفکر هستند. راستش ریاست  های بازرگانی و صنایع همه از زیرمجموعه ادغام وزراتخانه

 ها را در ذهن من کاشت. توسعه تجارت، بذر این تفکرات و ایده

های  وری و کاهش هزینه حدف بازرسیهای اصناف و سازمان حمایت و در مقابل توجه به بهره مام شده:نهضت قیمت ت .2

 تولیدی

چگونگی حذف فرایندهای تباهنده و دستیابی به اقتصاد بالنده. این تئوری در عین سادگی ریشه  تئوری تباهیدگی: .3

همه حکمرانان امروز و فردا این است که با دهد و توصیه من به  بسیاری از مشکلات اقتصادی کشور را نشان می

 ای آن که بسیار ساده است، آشنا شوند.  مفاهیم پایه

بویژه در زمینه انحصار شکنی، رانت زدایی، شفافیت، برابری فرصتها و دسترسی فوری و  بهبود فضای کسب و کار: .4

 آسان به داوری منصفانه

 

گویند.  برای پیشبرد کارها می همکاران شما مرتبا از شعارهای خاص سازمانی شما .294

شود. ممکن است در این مورد هم  شعارهایی که ورد زبان آنان شده و سینه و به سینه نقل می

 توضیح بدهید.

تواند رشد کرده و به جلو برود و یا درجا بزند و افُت کند. چنین  از نظر من، هر سازمانی بمثابه یک موجود زنده است که می

ز به غذای روح دارد. بعلاوه باید هدف حرکت، مسیر حرکت و حتی گامهای حرکت مشخص باشد. مدیر ای نیا موجود زنده

سازمان باید ضمن تعامل با کارکنانش، یک پیکره واحد و ارگانیک بسازد تا ضامن دستیابی به اهداف سازمان گردد. به جمع 

ان را دارند که بتدریج آنرا بر اساس تجربه و دانش گویند سبک مدیریت. معمولا مدیران سبکهای خاص خودش همه اینها می

بخشند. من هم بر همین اساس سبک خاص خودم را داشتم. لذا پایه و چارچوبی را شکل داده بودم که  مکتسبه، تکامل می

 شد. برخی از مشخصات این سبک به قرار زیر بود: به نظر خودم، موجب پیشرفت کارها می

دیدند این  میمدیران و کارشناسان بسیار زیاد بود و آنان از اینکه  تبه شنیدن نظراعلاقه من  گوش شنیدن دارم: .1

بردند. من هم با دقت گوش  به مدیر بالادستشان بی دغدغه و ترس مطالبی را بگویند لذت می امکان را دارند که

شدند یک  آنان متوجه می ،این دست دادم تا بیشتر و بیشتر با حوزه کاری آنان آشنا شوم. البته در خلال تعاملاتی از می

دادم که من به کار کارشناسی ایمان  باید چگونه تهیه و ارائه شود. همچنین این فرهنگ را گسترش می گزارش خوب
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دادم و  آمیزی احساسات مثبت نشان می گفتند بصورت مبالغه گذارم. بویژه اگر مطلب جدیدی می دارم و برایش وقت می

کردم. خلاصه زمان و فضا برای گفتن تجربیات و دانش  مثبت و تشویقی، تحسین خودم را ابراز میبا بکار بردن کلمات 

سپردم. گهگاهی  تخصصی باز بود و من نیز همانند یک دانشجوی علاقمند و پرانگیزه به حرف و سخن آنان گوش می

وش هستم و آنها را بر سر ذوق و کردم که من سراپا گ هم با ذکر یک مطلب کمکی این احساس را در آنها ایجاد می

آوردم. شوق می

کرد با اعتراض من مواجه  میپرداخت و یا ذکر مصیبت  می حاشیهدر صورتی که گزارشی تنها به  قصه تعریف نکنید: .2

. بسیاری از مدیرانم چنین "لطفا قصه تعریف نکنید"شد. یکی از تکه کلامهای من در این قسمت این بود که  می

اند و  اثربخش ندیده واند. متاسفانه مدیران ما، آموزش کافی برای بیان مطالب بطور موجز  اعتراضی را از من شنیده

فرایندها و کنند اما بخشهای اصلی یعنی  ای مشکلات را بصورت رنگی و جذاب تعریف می معمولا بخشهای حاشیه

زحمت یک رابطه علی و معمولی و یا  هزارکنند. یعنی باید با  و غیرسیستماتیک مطرح می گذرا، پراکندهرا بصورت  نتایج

کردی که آیا  کردی و بعد با خودشان چک می یک رابطه ریاضی و یا منطقی بین بخشهای مختلف سخن آنها پیدا می

شدند و  من متعجب می یدبن عاز اوقات آنان از جمخواستی چنین چیزی بگویی. بسیاری  ساعت می شما بعد از مثلا یک

ها را  میان دادهپیچیده  گویی و روابط ما می هب را کردند که شما خیلی کوتاهتر و گویاتر از خودمان، مطلب ما اذعان می

آوردم و  بعضا مطالبی که در جلسات قبلی گفته بودند را به یادشان می .کنی ای بیان می کرده و بزبان سادهکشف 

افتاد که  کردم و خلاصه حسابی ترس به جان آنها می های این جلسه با جلسه گذشته را برجسته می هناسازگاری بین گفت

شد آنها در ارائه گزارششان دقیق و دقیقتر عمل  آورد. این وضعیت باعث می داند و بزبان نمی این آدم خیلی چیزها را می

کنند.

، ایجاد و یا همکارانم مخود های عملیاتی کردن طرحها و ایدهیکی دیگر از راهکارهای من برای  :ای یک شکلات هفته .3

گفتم. ریشه این  می "ای یک شکلات هفته"یک نردبان و پلکان برای حرکت به سمت هدف بود که به آن اصطلاحا 

گردد به سازمان توسعه تجارت و تکمیل وبسایت سازمان. من در یک روز عاشورا طرح کلی وبسایت را  موضوع برمی

هره ام، چ ه ایدهاز ارائکردم و در روز کاری بعد آن، آقای محمدی را صدا زدم و از او خواستم طرح را پیاده کند. بعد  تهیه

دانست این همه کار را چگونه انجام دهد. برای  او را نگران و مضطرب دیدم. او خیلی دوست داشت کار کند اما نمی

آوردن یک کار نو، کام مرا شیرین کن. و ادامه دادم هر هفته یک  رهایی او از تنش و استرس، به گفتم هر هفته با

اش گرفته بود که رییسش چه سخن  خنده وقتی برای بار اول این جمله را از من شنید،برای من بیاور. او  !شکلات

با بیان اینکه یک بسیار امیدوار شد. بعضا کند. اما همین که اولین موفقیتها رخنمون شد او  ای بر زبان جاری می عامیانه

بعد از گرفت تا گزارش موفقیتهای کوچک خودش را بدهد. به این ترتیب  شکلات برای آقای دکتر دارم از دفتر وقت می

این شعار فراگیر شد. من بعدها این شعار را در وزارت بازرگانی و پس از آن در وزرات صمت تکرار کردم و تقریبا مدتی 

دن یک مسیر طولانی از طریق قدمهای کوتاه و معمولی.گیر شده بود. یعنی طی کر همه

گفتند ما پژوهشی هستیم و  این شعار را مخصوص بخشهایی طرح کرده بودم که اصطلاحا می هر روز یک نان تازه: .4

زیر ای منتشر کردیم گزارش آنرا به و نباید هر روز و یا هر هفته گزارشی بدهیم، بلکه تنها وقتی کتابی نوشتیم و یا مقاله

های واقعی و دردسرهای ما بودند و بدلیل تصور بودن در برج عاج، بتدریج استحاله  دهیم. معمولا آنها دور از صحنه می
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کردند و یا در سکوت و خلوت خودشان کار  ای شده بودند و کار خاصی نمی شده بودند. یعنی یا یک غرولندکننده حرفه

ای تا چه حد برای آنان  دانستم چنین رویه بعنوان یک عنصر دانشگاهی میتحقیقاتی مرتبط یا غیرمرتبط می کردند. من 

برد. برای همین یک روز به آنها گفتم هر کار تحقیقاتی که به موقع به داد من  مضر است و توانشان را به تحلیل می

فتم هر روز صبح باید یک خورد. لذا برای اینکه اندکی تنش و استرسی را روانه سازمان آنان کنم گ نرسد به درد من نمی

مند و معترض کرد  گزارش حاوی اطلاعات مورد نیاز من و نیز تحلیل آن روز میز من باشد. این رویه ابتدا آنها را گلایه

آلودگی و انفعال به سر آمده و حالا خیلی تر تازه  اما وقتی بدرستی جا افتاد، خود آنان اذعان کردند که انگار دوران خواب

جوش شده اند، چون باید به هر شکلی شده گزارش هر روز را بموقع برسانند. به نظر من اگر مختصر  و پر جنب و

شوند. تنشی در سازمانها نباشد، کارکنان بتدریج دچار انفعال و کارزدگی می

موفقیت ما  گریختند. اما من باورم این بود که شرط ها می معمولا مدیران به دلایل مختلفی از رسانه رسانه بودن:-خود .5

آنست که مرتبا در معرض اطلاعات باشیم. این به دو معنا بود: اول اینکه با مخاطبین اصلی سازمانمان در ارتباط باشیم 

و از طریق جلسات مختلف بازخورد بگیریم و از مشکلات آنان و نیز از نتایج کار خود مطلع باشیم. دوم آنکه به همه 

های جمعی شامل رادیو، تلویزیون،  رسانی استفاده از رسانه ی از راههای اطلاعرسانی کنیم. یک ذینفعانمان اطلاع

های خاص خوشان را  مطبوعات، سایتها و امثال آن بود. مدیران برای اینکه در تیررس رسانه نباشند دلایل و بهانه

امضای حکم مدیریت آنان رفتم. برای همین یک شرط در  نمیآن و زیر بار  پذیرفتم من به هیچ وجه نمیداشتند. اما 

رسانه بودن را پذیرفته و اجرا کنند.-این بود که خود

استفاده از توان مشاوران و تجربه کارشناسان، موضوعی بود که بر آن تاکید فراوان داشتم. در  ریز بودن: برنامه-خود .6

ای بر کار  نهمانع باشد. یعنی به گول و جامع و دهید باید کام واقع به معاونین خود گفته بودم طرحهایی که به من می

ریزی کنند و منتظر  خود مسلط باشید که بتوانید هر پاسخ مرا سوال دهید. در واقع از آنان خواسته بودم خودشان برنامه

ریز و  برنامه-د. در کنار خو، و در این مسیر خودشان مشاور بگیرند و به حرف کارشناسان گوش دهنددستورات نباشند

پایش، خود -ها عبارتند بود از خود های دیگری از همین دست باب کردم. برخی از این واژه بتدریج واژه رسانه-خود

پارلمان و امثال آن.-ارزیابی، خود

یک دسته از مشکلات تمام ناشدنی ما، به مجلس، نمایندگان، انتظار آنها و تعامل با آنها  هر نماینده، یک سیستم: .7

هایشان به حق و بناحق بسیار زیاد بود. در باره مجلس در ایران و نحوه  بود و خواسته گشت. تعداد آنها زیاد برمی

ای وجود داشت که طرح و بیانش ساده نیست.  پیگیری آنها باید یک کتاب جدا نوشت. نکات مثبت و بعضا منفی گزنده

کرد و براساس آن  را آغاز می چالشرویه  با طرح سوال در مورد علت عدم برخورد وزراتخانه با واردات بی ای مثلا نماینده

در تهران و ش استخدام چند نفر عملا انتظارکرد اما  می مجلسصحن حتی بعضا کمیسیون و ما را درگیر یک یا چند 

آنکه اگر به ال . حکرد جویی می را پی در بهمان زیرمجموعه وزارتخانه ود و یا انتصاب فلان فرداش ب یا حوزه انتخابیه

اع اقتصادی خوب و حتی وجود نداشت و اوضاصلا رویه  اردات بیگرفت آنگاه دیگر و سید و یا قولش را میر هدفش می

یاسی داشتند و مثلا با اشتند اما نگرش سگانی بودند که انتظار استخدامی نددر سر دیگر این طیف، نمایندعالی بود!! 

. کردند مشکل داشتند و از ما سوال مییا معاون اول  رییس دولت
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سیستم روش و گرفتم متوجه شدم ما با یک  از مجلسکارت زرد  برای اولین بار )و البته آخرین بار( یکمن وقتی 

هر  ک سیستم مستقل است و راه تعامل باه خودش یا مجلس را حل کنیم بلکه هر نمایندب هاالشتوانیم چ یکسان نمی

قای عاشوری کردم و از او خواستم احمدی را جایگزین آقای ، آنگرش اینطلبد. با  یک کاملا شرایط ویژه خودش را می

کار با مجلس مطالعه کرده و نحوه بهینه برخورد با هر یک از نمایندگان را پیدا کند. همچنین تاکید کردم در مورد برای 

ما برای معاونین و مدیران وزارتخانه داشته باشد اپیگیری لازم، سریع و جدی از درخواستهای برحق نمایندگان، 

تواند گریزگاه فرار یافته و بازی را تا برنده شده ادامه دهد. اگر  به هر شکلی میهای ناحق آنها، زیربار نرفته و  خواسته

کنند،  مقصد کردند برای یک خواسته بناحق استیضاحیا نمایندگانی هم روزی برای ادامه بازی ناتوان شد و نماینده 

از فرصت استیضاح  و گفتم اگر چنین شد اولا ما در نزد خدا روسفید هستیم و ثانیاو تلسیم نشود. به امماشات نکند 

با این شناخت و استراتژی دوره جدیدی در تعامل با مجلس را آغاز . خواهیم کردکنیم و اصطلاحا افشاگری  میاستفاده 

و پیشنهادهای قانونی و برحق، بر  کردیم و بعد از آن ما با همین مدل تا آخر دوره پیش رفتیم. یعنی برای درخواستها

شود بدرستی انجام دهند.  کردیم که کارهای مردم را که توسط نمایندگان پیگیری می معاونین و مدیران فشار وارد می

کردیم. جویانه آنان بشدت مقابله می جویانه و یا رانت های دخالت اما در مقابل خواسته

اونین بدانند تا چه حد کارشان مهم است و چه نقش اثرگذاری برعهده دارند، برای اینکه هر یک از مع امروز تو وزیری: .8

کردم که فلانی در این موضوع وزیر است و یا فلانی در این موضوع رییس است و معنای  گاه من در جلسات مطرح می

میماتش به او کمک آن این بود که او برای پیشبرد ماموریتش همه اختیارات وزیر را دارد و همه باید در اجرای تص

شد آنگاه از  شد. مثلا وقتی بحث صادرات مطرح می کنند. قاعدتا در هر شرایطی این جمله مخصوص معاون خاصی می

شد معاون بازرگانی داخلی،  نظر من رییس کل سازمان توسعه تجارت، وزیر بود و وقتی بحث تنظیم بازار مطرح می

بود که کسی کارش را به هر دلیلی نیمه کاره رها نکند. یعنی هر کس  وزیر بود. یکی از اهداف این نامگذاری این

ای از او پذیرفته نبود. این روش مدیران خبره و پیگیر  مسئول بود که صفر تا صد کار خودش را انجام بدهد و هیچ بهانه

زیر کارآمد عمل کنند.داد و عملا هر یک از آنان پس از پایان دوره معاونتشان، آماده بودند در حد یک و پرورش می



در جایی از تعامل با مجلس و نمایندگان گفتید. آیا در این راستا، خاطرات قابل ذکری  .295

 وجود دارد؟

نفر اهل نظر و سیاست وجود دارد که تقریبا سلسله مراتب خاصی هم ندارد شما با  290ببینید در یک سازمانی که حدود 

آلات و  علم مدیریت، به سازمانی که نیروی انسانی آن در مقایسه با ماشین ترین نوع سازمان مواجه هستید. در پیچیده

گویند. این در حالیست که در اینگونه  افزار نقش مهمتری داشته و یا سهم بیشتری داشته باشد سازمان پیچیده می سخت

مات مربوطه نحوه تعامل و ارتباط توانید با ساز سازمانها، سلسه مراتب وجود دارد و بهرحال ضمن هماهنگی با مقام ارشد می

نفر،  290خود را تنظیم کنید. اما مجلس در نظام حکمرانی ما، یک سازمان بسیار بسیار پیچیده است که هر یک از این 

کند و سبک برخورد و نحوه  ال میا دارد، انگیزه و نیات خود را دنبسلیقه و ذائقه خود را دارد، افکار سیاسی و حزبی خود ر
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گیری تفکر مشابه و یا مواضع  خاص خود را دارد. یعنی هیچ دو نفری عین هم نیستند و هیچ تلاشی هم برای شکل مراوده

 مشابه )مگر در موارد خاص( وجود ندارد.

یک نفر بعنوان نماینده مجلس انتخاب شده زیرا معلم و یا امام جمعه خوبی در شهر کوچک خودش بوده و دیگری بعنوان 

نتخاب شده زیرا از سوابق طولانی سیاسی و اجرایی آنهم در سطح ملی برخوردار بوده است. حالا اینها نماینده مجلس ا

اند زیر یک سقف با دنیایی از اختلاف نظر و تجربه و برداشت و قرار است برای کشور قانونگذاری کنند. کاری که اکثرا  رفته

 اند. دانند و یا بتدریج یاد گرفته ست، البته برخی از آنها مید و یا حرفه اصلی آنها نبوده ادانن در موردش چیزی نمی

کنی با  کنی و نظری را مطرح می خواهم بگویم شما نباید منتظر باشی وقتی در مجلس حضور پیدا می با این مقدمه می

دین و عقلانیت کنند، برخی آن نظر را عین  و برخی تو را سرزنش می کردهواکنش یکسانی مواجه شوی. برخی تو را نوازش 

کنند. البته ممکن است این  ارزیابی میملی و برخی دیگر آنرا ضد دین و مظهر نادانی و ضد منافع  دانستهو منافع ملی 

دیدگاهی که عرض کرده در مورد هر نظر و هر گروهی صادق نباشد ولی بهرحال باید یادت باشد که وارد چنین محفلی 

 ای... شده

 

در اعتراض به سخنان معاون اول به دنبال استیضاح شما بودند. ظاهرا برخی نمایندگان  .291

 موضوع از چه قرار بود؟

ات هایش در مقابل سروصدای مقام آقای دکتر رحیمی، معاون اول رییس جمهور در دولت دهم، در لابلای یکی از مصاحبه

و یا به آنها پخ کنیم، اقتصاد آنها دچار  نها بزنیمآگفته بود که اگر ما یک تشر به  ااهرفرانسوی برای تحریم کشورمان، ظ

شود. در این میان دو نفر از نمایندگان سرشناس مجلس، سوالی با مضمون زیر آماده کرده بودند که مخاطب آن،  مشکل می

 دادیم. مضمون سوال این بود: جواب میبه آن بنده و آقای حسینی، وزیر اقتصاد، بودیم و باید هر یک جداگانه 

 بیند یعنی چه؟ ون اول گفته با پخ کردن، اقتصاد فرانسه آسیب میاینکه معا -

 چرا تا حالا کسی پخ نکرده؟ -

 چه کسی باید پخ کند؟ -

 اگر پخ کردیم و اقتصاد آنها آسیب ندید چه کسی پاسخگوست؟ -

نیایند ما  تاکید فراوانی هم داشتند که اگر این دو وزیر به کمیسیونخلاصه نوع سوال یک تیپ کمیک پیدا کرده بود و 

آبادی،  بریم. من تا مدتها توجهی به این سوال و موضع آن نداشتم، ولی معاون پارلمانی، مرحوم رحمت سوال را به صحن می

 ای کنم. خواست که این سوال را چاره بسیار نگران بود و در هر ملاقات از من می

رسیدم با شناختی که از کمیسیون و دو نماینده  نهایتا طبق نظر و فشار ایشان راهی کمیسیون شدم. وقتی به کمیسیون

گرفتن سوال  دانستم که بیشترین هدف آنان، حضور وزیر در کمیسیون بوده و نوع جواب اثری در پس کننده داشتم می سوال
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ی آنان ندارد. با این وجود، من به برخی از وابستگیهای اقتصاد فرانسه به صادرات خودرو و اینکه ایران یک مشتری مهم برا

 است اشاره کردم و نهایتا نظر مثبت کمیسیون را گرفتم.

 

بگذارید یک سوال متفاوت بپیرسم. بهرحال هر وزیری در دوران وزارت خودش صدها  .297

 همه تصمیمات قابل دفاع و درست بوده است؟آیا گیرد. به نظر شما  بلکه هزاران تصمیم می

اشتباهی هم گرفته باشد. مهم آنست که هر وقت فهمیدی کارت  بهرحال انسان جایز الخطاست و ممکن است تصمیمات

 ه بوده در صدد جبرانش برآیی.ااشتب

 شاید بشود خطاها را به سه دسته اصلی: سهوی، عمدی و چیزی بین این دو تقسیم کرد.

وجود در تشخیص  همواره دو نوع خطا یا اشتباهشوند، یعنی  دسته تقسیم می خطاهای سهوی، خودشان باز به دوبه نظر من 

اما من  ،کنند بعنوان خطای نوع اول و خطای نوع دوم یاد می این خطاهای تشخیصیدارد. در دروس مهندسی و مدیریتی از 

 اسامی دیگری به آنها بدهم. مخواه می

یا نوع دوم ) یخطاو  صفر درست باشد و آزمون فرض آن را رد کند. فرضوقتی است که  مثبت کاذب(یا نوع اول ) یخطا

من اسم اولی را بصورت عامیانه  صفر درست نباشد و آزمون فرض آن را قبول کند. فرضوقتی است که  کاذب( یمنف

 گیری و یا عطوفت. سهلخطای گذارم  گیری یا قاطعیت و اسم دومی را می سختخطای گذارم  می

 مدیریت عامل یک شرکت خودروسازی، با او به منظور ارزیابی فردی برای انتخاب و انتصاب بعنوانفرض کنید شما 

صلاحیت در حالیکه نامزد موردنظر کنید  نهایتا او را رد میکنید و  زیادی سختگیری می ،کنید. اما در عمل می  مصاحبه

گیری خودمان  خطایی در تصمیم نوع خطای نوع اول. حتما ما هم چنین :شود این می پذیرش چنین پستی را داشته است.

حالا علتش یا کمبود ایم.  دادیم، نظرمان منفی بوده و یا تصمیمی را اخذ نکرده یعنی در جاییکه باید نظر مثبت مییم. ا داشته

 اطلاعات بود و یا نادرستی آن و یا تاکید بیش از حد بر برخی دیدگاهها و یا نظراتمان.

. اما در عمل بنوعی کنید انتخاب می یابی و ، ارزسازی در مورد دوم فرض کنید شما شرکتهایی را برای مثلا کار ذخیره

در این میان ممکن است شرکتی پذیرید.  و تقریبا همه مراجعین را می بخرج داده، با دست بازتری عمل کردهگیری  سهل

 خطای نوع :شود این میشد.  و باید رد می حائز شرایط و صلاحیت نبودهبه اندازه دیگران احتمالا در حالیکه پذیرفته شود 

ایم. حالا علتش باز هم یا کمبود اطلاعات بود و یا نادرستی  گیری خودمان داشته دوم. حتما ما هم چنین خطایی در تصمیم

 آن و یا تاکید بیش از حد بر برخی دیدگاهها و یا نظراتمان.

تم تحمیل کند تا چیزی که قابل قبول نیست این است که کسی عمدا و دانسته چنین خطایی را بر سیساما خطاهای عمدی: 

ای دوخته باشد.  اش و یا دوستانش و یا حزب و جناحش نفعی ببرد و اصطلاحا کیسه مثلا از کنارش برای خودش و یا خانواده

قاعدتا اگر علت تصمیم اشتباه این دو  حوصله کسب اطلاعات نداشته و از اطلاعات بهره کافی نبرد.تنبل و فشل باشد و و یا 

د فرد را مقصر دانست و به سزای عمل نادرستش رساند اما علت دو مورد اول )یعنی آن دو خطای سهوی گونه اخیر باشد بای

 باشد( باید تذکر داد و اصلاح کرد.
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سهوی است و نه عمدی، بلکه بدلیل تاکید مقامات  دستهخطاست اما نه از احتمالا ید که تصمیمی آ سومی هم پیش میحال 

گیری است که معمولا مشترک بین افراد است و یا قانون در مورد  تصمیمهایی از  بوط به حوزهو ملاحظه آنان باشد. یعنی مر

کنید  آن سکوت کرده است. یعنی مقام بالاتر تاکید بسیاری دارد که فرد خاصی در پستی قرار گیرد در حالیکه شما فکر می

 نامزد مربوطه چنین توان و صلاحیتی ندارد.

اصلا خطای عمدی اولا ما با کسب اطلاعات، خطای سهوی را به حداقل برسانیم. ثانیا بود که  تمام تلاش من اینبهرحال 

در مورد نوع سوم، چالشهایی را تا  عاقبت ندارد. همچنین ،حرام فعلالمال حرام است و  نداشته باشیم چون اتلاف منابع بیت

 . روزهای آخر با مقامات داشتیم

 ای ما را بخود وامگذارد. پناه ببریم و از خداوند باریتعالی بخواهیم لحظهاما الله اعلم. باید به خدا 

بگذارید یک سوال در مورد نحوه ارتباط شما با اتاق بازرگانی بپرسم. ظاهرا یک سال  .298

انتخابات اتاق حساس شده بود و شما مجبور شدید برای حل مشکلات دخالت داشته باشید. ممکن 

 است توضیح دهید؟

اط و لذا تلاش بسیاری داشتم تا ارتب مهم بخش خصوصی در توسعه صنعتی و اقتصادی باور داشته و دارممن به نقش 

هم وجود  عناصر فرصت طلبوزارتخانه متبوعم با این بخش گسترده و پایدار باشد. البته در هر نهاد و گروهی ممکن است 

 شود. داشته باشد اما چنین موضوعی شامل حداکثر فعالان اقتصادی نمی

موضوع  1389در دوران وزرات بازرگانی، عملا وزیر بازرگانی نقطه کانونی ارتباط اتاق با بدنه دولت بود. بخاطر دارم در سال 

تایید صلاحیت افراد برای عضویت در هیئت رئیسه اتاق مطرح شد و تعداد زیادی از افراد رد صلاحیت شدند. این موضوع 

گیری بیشتری بشود و تعداد بیشتری تایید صلاحیت  عات شد. ما معتقد بودیم باید سهلباعث اختلاف بین ما و وزارت اطلا

 بشوند و معتقد بودیم شاخصهای تایید صلاحیت برای پستهای دولتی و بخشهای خصوصی باید با هم فرق داشته باشد.

ما دو نفر در دولت، آقای رییس  خلاصه اختلافات ما کمی گسترده شد و کار به آقای رییس جمهور کشید. بعد از توضیحات

جمهور موضع مرا تایید کرد و قرار شد بررسی صلاحیتها مجددا انجام شود و افراد عدم تایید خورده بتوانند از خود دفاع کنند 

 و با دست بازتری برخورد شود.

ونی مجددا درخواست ارزیابی خوشبختانه با سعه صدر وزیر و معاونین و مدیران وزارت اطلاعات، ما توانستیم در فرصت قان

 بدهیم و تعداد زیادی از افراد تایید صلاحیت شدند و انتخابات با حضور گسترده بخش خصوصی برگزار شد.

 

 ارتباط شما با جامعه اصناف چگونه بود. آیا با آنها چالش خاصی داشتید؟ .299

موثر بود. آنان غالبا منصف و مهربان بودند.  ارتباط ما با جامعه اصناف، شورای اصناف و بعدا اتاق اصناف، همیشه خوب و

آقای نوده فراهانی بعنوان رییس شورای اصناف، علاقه زیادی به همکاری با دولت داشت و انصافا برای بهبود کارها وقت 

 گذاشتند.  در شرایط سخت بازار تنها نمیرا ات دولت بودند و ما گذاشت. آنها در مواقع حساس در کنار تصمیم می
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گذاری و بسادگی  ر ما حدود سه میلیون واحد صنفی داشت و اشتغال از طریق توسعه واحدهای صنفی با اندک سرمایهکشو

بود؛ جدیدی  هایگذاری سرمایه بسیار مهم بود که نیازمند توسعه نظام توزیع کاریدر عین حال،  گرفت. اما صورت می

پا بود. به همین دلیل علیرغم روابط بسیار خوب ما، اما در زمینه گذاری که بیشتر از توان بسیاری از اصناف خرده  سرمایه

 رفت. توسعه خدمات بازرگانی کارها بسرعت و به اندازه دلخواه پیش نمی

 

 

 

 

 

 

 

 

 


